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فرهاد فزوني|
عضو اتاق بازرگاني تهران|

سال گذشته بانك مركزي به منظور كنترل بازار ارز حدود 
7 ميليون س��كه بهار آزادي و به عبارت��ي 60 تن از ذخاير 
طلاي خود را از طريق طرح پيش فروش و زير قيمت بازار 
به عامه مردم عرضه كرد. اين طرح ام��ا با موفقيت همراه 
نبود و دس��تيابي آن به اهداف مدنظراتف��اق نيفتاد. قرار 
بود اين طرح باعث كنترل قيم��ت ارز و در نهايت كنترل 
قيمت ها و تورم شود؛ اما نش��د. صحبت ها و تحليل هاي 
بسياري در مورد عدم موفقيت اين طرح در سطح جامعه 
مطرح ش��د. از جمله اينكه نه تنها اي��ن 60تن، بلكه كل 
ذخاير طلاي بانك مركزي حتي اگر ب��ا دلار آزاد آن زمان 
هم قيمت گذاري مي شد، در برابر حجم نقدينگي موجود 
و حتي حج��م نقدينگي )ش��به پول( كه روزانه توس��ط 
بانك ها خلق مي شود )به واسطه س��ود تعهد شده اي كه 
بايد به سپرده هاي موجود پرداخت كنند( توان عرض اندام 
نداشته و ندارد. بانك مركزي وقتي اقدام به عرضه قسمتي 
از ذخاير ارزي يا طلاي خود مي كن��د، از طريق آن، هم به 
دنبال جمع آوري نقدينگي و هم تعادل بخشي بين عرضه 
و تقاضاي طلا و ارز در س��طح كشور اس��ت. اما در دنياي 
امروز كه پول فيزيكي كمتر مورد استفاده است و قسمت 
اعظم نقدينگي افراد در داخل حس��اب هاي بانكي است، 
در عمل با فروش ذخاير مذكور، بانك مركزي نقدينگي را 
هم  از جيب خريدار طلا و هم از حساب بانك وي برداشت 
مي كند. يعن��ي بانك هاي خصوصي و دولت��ي نيز در اين 
جريان دخيل و يا بهتر بگوييم به واس��طه از دس��ت دادن 
نقدينگي متضرر هستند. در يك موقعيت عادي شايد اين 
تفاوت بين دنياي مدرن و سنتي خيلي به چشم نمي آمد، 
اما در شرايطي كه اكثر بانك ها دچار كمبود نقدينگي بوده 
و به طور مرتب در حال استقراض از بانك مركزي هستند، 
در عمل با عرضه اين طلا، نقدينگي از حساب هاي بانكي 
خارج و به حساب بانك مركزي منتقل شد و در شرايطي 
كه به واسطه اين جابه جايي منابع، وضع بانك ها بدتر شد، 
مجددا اين نقدينگي از حساب بانك مركزي در قالب همان 
فرآيند استقراض به شبكه بانكي تزريق شد. يعني در اين 
چرخه، حجم نقدينگي كش��ور كاهش نيافت، بلكه فقط 
60 تن از ذخاير طلاي بانك مركزي به باد رفت و امروز بانك 
مركزي ما به خاطر شكست طرح مذكور و به دليل كاهش 
ذخاير طلايش ضعيف تر از پاييز س��ال قبل اس��ت. يك 
بانك مركزي با شصت تن طلاي كمتر، آن هم در دنيايي 
كه به دليل احتمال از بين رفتن هژموني دلار، بانك هاي 

مركزي به دنبال افزايش ذخاير طلاي خود هستند. با اين 
توضيحات مشخص مي شود به چه دليل حداقل در شرايط 
كنوني ايران چنين راهكارهايي اثرگ��ذار نخواهد بود، اما 
در بلندمدت ني��ز چنين راهكارهايي مضر اس��ت، عرضه 
دارايي هاي بانك مركزي، دارايي هايي كه متعلق به عامه 
مردم است، به قيمتي زير قيمت بازار، عملا نوعي اعطاي 
يارانه و رانت به طبقات فرادست و عامل ايجاد يك عدم النفع 
جدي ب��راي خزان��ه دول��ت و بيت المال اس��ت.بنابراين 
بانك هاي تجاري خصوصي و دولتي به عنوان يك بازيگر 
كليدي در عرصه اقتصاد ديجيتالي امروز عمل مي كنند و 
هر راهكاري كه متمركز بر تعامل مستقيم با عامه جامعه 
باشد و بانك ها را كنار بزند به احتمال زياد به نتيجه نخواهد 
رسيد. به همين دليل اس��ت كه در اقتصادهاي بزرگ به 
جاي تعامل مس��تقيم با جامعه و اعمال نرخ هاي س��ود 
دستوري و...، دولت و بانك مركزي به سراغ بانك ها رفته و 
با خريد و فروش اوراق خزانه )آن هم از طريق فرآيند مزايده 
و نه از طريق عرضه با نرخ هايي زير نرخ بازار( و بالا و پايين 
كردن نرخ بهره بين بانكي به اهداف كلان خود در مديريت 
نقدينگي و نرخ تورم در سطح جامعه دست مي يابند. اما در 
ايران اولويت دولت همچنان بر روي تعيين نرخ هاي سود 
دستوري براي پرداخت به عامه مردم است، نرخ هايي كه 
همواره توسط بانك ها ناديده گرفته ش��ده و عملا اعتبار 
بانك مركزي را زيرسوال مي برد. از اين منظر تصميم چند 
هفته اخير شوراي هماهنگي اقتصادي در مجاز دانستن 
بانك مركزي به انجام عمليات بازار باز اقدام بسيار صحيح و 
قطعا كارگشايي است. در اين سازوكار بانك مركزي با توجه 
به نرخ تورم هدف گذاري شده، اقدام به خريد يا فروش اوراق 
بدهي دولتي در بازار مي كند. ه��دف اصلي بانك مركزي 
در اين عمليات، مديريت نرخ سود كوتاه مدت در بازار بين 
بانكي براي دس��تيابي به هدف خود يعني هدايت تورم به 
سمت نرخ هدف گذاري شده  اس��ت. از سوي ديگر، تهاتر 
بدهي هاي دولت، پيمانكاران، بانك هاي خصوصي و دولتي 
و بانك مركزي با يكديگر يكي از همان راهكارهايي است 
كه بدون رجوع مس��تقيم به عامه مردم به اصلاح ساختار 
نقدينگي كش��ور و حذف حداكثري دارايي هاي سمي در 
ترازنامه بانك ها كمك مي كند. در مجموع، بانك مركزي از 
طريق تعامل صحيح با شبكه بانكي كشور مي تواند بسياري 
از معض��لات را حل كن��د، به ويژه آنك��ه ابزارهاي نظارتي 
و كنترلي بس��يار قوي و موثري در مواجه��ه با بانك هاي 
خصوصي و دولتي در اختيار دارد كه در صورت به كارگيري 

در بسياري موارد مي توانند مفيد باشند.

نقدي بر رويكردهاي بانك مركزي

سخن نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

 نقدي بر رويكردهاي
 بانك مركزي

س��ال گذش��ته بان��ك 
مرك��زي ب��ه منظ��ور 
كنترل بازار ارز حدود 7 
ميليون سكه بهار آزادي 
و ب��ه عبارت��ي 60 تن از 
ذخاير طلاي خ��ود را از 
طريق طرح پيش فروش 
و زير قيمت بازار به عامه 
مردم عرضه كرد. اين طرح ام��ا با موفقيت همراه 
نبود و دستيابي آن به اهداف مدنظراتفاق نيفتاد. 
قرار بود اين طرح باعث كنترل قيمت ارز و در نهايت 
كنترل قيمت ها و تورم شود؛ اما نشد. صحبت ها و 
تحليل هاي بس��ياري در مورد عدم موفقيت اين 
طرح در سطح جامعه مطرح شد. از جمله اينكه نه 
تنها اين 60تن، بلكه كل ذخاير طلاي بانك مركزي 
حتي اگر ب��ا دلار آزاد آن زم��ان هم قيمت گذاري 

مي شد، در برابر حجم نقدينگي موجود و ...
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مسكن

ساخت وساز ارزان در 
دستان حكومت هاي محلي 

شهلا روشني |
شاخص قيمت نهاده هاي ساختمان هاي مسكوني 
شهر تهران در 8 ماه گذش��ته بالا بوده و در فصل 
تابس��تان ۹7 به عدد ۳۱۵.۴ رس��يد كه اين رقم 
نسبت به ش��اخص فصل قبل )٢٥٠.٨(، به ميزان 
٢٥.٧ درصد و نس��بت به ش��اخص فصل مشابه 
سال قبل )۲۱۱.6(، به ميزان ۴۹.۱ درصد افزايش 
داشته است. درصد تغييرات ميانگين شاخص در 

چهار فصل منتهي به فصل تابستان سال ۹7 ...

صنعت،معدن و تجارت

صدرنشينان ثبت سفارش 
در نيمه اول 97

تعادل|
جديدترين آمار منتش��ر ش��ده از وضعيت ثبت 
س��فارش در نيمه نخست س��ال جاري، حكايت 
از نوس��انات قابل توجه در ميزان ثبت س��فارش 
كالا در مقايسه با مدت مشابه س��ال ۱۳۹6 دارد. 
آمارهاي اعلامي از س��وي وزارت صنعت، معدن 
وتجارت نش��ان مي دهد، كالاهاي��ي مانند »دام 
زنده گوسفند«، »كنجاله س��ويا«، »شير خشك 
صنعتي«، »دام زنده گاو« و »دانه روغني سويا«، 
به ترتي��ب بيش��ترين افزايش تقاضا ب��راي ثبت 
س��فارش را تجربه كرده اند؛ ب��ه نحوي كه »دام 
زنده از نوع گوسفند«، رشد ۱۹0۳.۴ درصدي از 
نظر وزني و ۱۳6۱.8 درص��دي از نظر ارزش ثبت 
سفارش كالا را شاهد بوده اس��ت. اما در مقابل در 
همين بازه زماني و در مقايسه با مدت مشابه سال 
گذشته، كالاهايي همچون »تخم نطفه دار مرغ و 

بوقلمون«، »روغن ساخته شده«...
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رييس سازمان انرژي اتمي هشدار داد

»تعادل« چرايي سقوط سنگين شاخص هاي بورسي را بررسي مي كند

آشوب، نتيجه فروپاشي برجام

بازي هيجاني در زمين حافظ

ديپلماسي

سخنگوی س��ازمان انرژی اتمی به خروج آمريکا 
از برج��ام و مخاطرات رويک��رد يک جانبه گرايی 
واشنگتن اشاره کرد و گفت که نقش اعضای برجام 
به ويژه اتحاديه اروپا برای حفاظت از دنيا در برابر 
بی قانونی اي��الات متحده حائز اهميت اس��ت. به 
گزارش ايرنا، »بهروز کمالوندی« روز گذش��ته در 
سومين سمينار همکاری های صلح آميز هسته ای 
ايران و اروپا در بروکس��ل،افزود: برج��ام توافقی 
مهم و چندجانبه بوده که س��خت به دست آمده 
اس��ت. از زمانی که اين توافق در ژانويه ۲0۱6 به 
اجرا درآمد ايران، چنانچ��ه در ۱۳ گزارش آژانس 
بين المللی ان��رژی اتمی قيدش��ده به طور کامل 
ب��ه تعهداتش در چارچ��وب برج��ام پايبند بوده 
است. وی يادآورشد که از هنگام خروج آمريکا از 
برجام، دولت واش��نگتن تحريم  های بی رحمانه، 
غيرقانونی و غيرانس��انی عليه ايران اعمال کرده 
اس��ت؛ همچنين از طريق قرار دادن شرکت های 
واردات و صادرات در فهرس��ت تحريم اين کشور، 
واردات دارو به کش��ورمان را محدود کرده است. 
سخنگوی س��ازمان انرژی اتمی ادامه داد: جامعه 
جهانی به طور گس��ترده اقدام آمريکا برای اعمال 
دوب��اره تحريم ها علي��ه ايران و نق��ض قطعنامه 
۲۲۳۱ ش��ورای امنيت س��ازمان مل��ل متحد را 
که برج��ام را تصوي��ب می کند، محک��وم کرده 
اس��ت. وی توضي��ح داد:دولت ترامپ ب��ه دليل 
اتح��اد سياس��ت های يک جانبه ب��دون در نظر 
گرفتن تعهداتش به عنوان يک دولت مس��ئول، 
نه تنها برای ملت ايران بلک��ه برای جامعه جهانی 
چالش برانگيز اس��ت.  کمالوندی گفت که خروج 
آمريکا از برجام، توافقنامه اقليمی پاريس و شورای 
حقوق بشر س��ازمان ملل متحد تنها نمونه های 
اندکی از بی مس��ئوليتی واش��نگتن نس��بت به 
قوانين و قراردادهای بين المللی است. سخنگوی 
س��ازمان انرژی اتمی بابيان اينک��ه ادامه رويکرد 
يک جانبه گرايی آمريکا منجر به ايجاد هرج ومرج 
و بحران امنيتی در سطح بين المللی خواهد شد 
بر لزوم برخورد و توقف س��ريع با اين روند تاکيد 
کرد. سخنگوی سازمان انرژی اتمی همچنين بر 
لزوم تعميق همکاری های اروپ��ا و ايران درزمينه 
مسائل هس��ته ای به س��طوح عالی تر تاکيد کرد. 
وی از کميس��يون اروپا به دليل رويکرد سازنده و 
حسن نيتی که تاکنون برای ايجاد همکاری ميان 
صنايع هسته ای ايران و اروپا ايجاد کرده ، قدردانی 
کرد. کمالوندی همچنين با يادآوری اينکه انتظار 
است گام های بعدی برای همکاری های هسته ای 
دو طرف برداش��ته ش��ود،تصريح ک��رد: تقويت 
همکاری های فعلی و تعميق تلاش های مشترک 
در جهت فعاليت های صلح آميز هس��ته ای بسيار 

حائز اهميت است. 

نقش مهم اروپا برای حفاظت 
دنيا درمقابل بی قانونی آمريکا

جهان

 تشديد بحران مهاجرت
 در مرز امريكا و مكزيك 
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معاون امور اقتصادي و توس��عه منابع اس��تانداري 
تهران اعلام ك��رد: ط��رح كنترل ش��ديد قيمت 
كالاهاي اساس��ي و مصرفي در سطح بازار از سوي 
كارگروه تنظيم بازار استان با همكاري اتحاديه ها 
و تعزيرات اجرايي ش��ده اس��ت. به گزارش پايگاه 

اطلاع رساني استانداري تهران، محمد امامي امين 
روز گذش��ته در نشس��ت كارگ��روه تنظي��م بازار 
استان تهران گفت: تعزيرات حكومتي، اتحاديه ها 
و اصناف در موضوع كنترل قيم��ت كالاها در بازار 

جدي تر وارد شوند.  

طرح كنترل شديد قيمت كالاها در تهران كليد خورد

خبر



روي موج خبر

  اطلاعيه دادستاني تهران در خصوص وضعيت 
پرونده عراقچي؛ميزان |

پايگاه اطلاع رساني دادسراي عمومي و انقلاب تهران 
طي اطلاعيه اي انتس��اب خبر علني بودن برگزاري 
دادگاه عراقچي به جعفري دولت آبادي دادس��تان 
تهران را كه شنبه شب از برخي از شبكه هاي صدا و 
سيما اعلام ش��د، تكذيب كرد. در اين اطلاعيه آمده 
است: دكتر جعفري دولت آبادي در مصاحبه  مورخ 
1397/9/3 صرفا از صدور كيفرخواس��ت توس��ط 
دادس��راي تهران براي عراقچي خبر داد، اما برخي 
ش��بكه هاي صدا و س��يما همزمان با پخش تصوير 
دكتر جعفري دولت آبادي، اظهاراتي دائر بر برگزاري 
علني جلس��ه  محاكمه  آتي اين فرد را نيز به نقل از 
دادستان تهران قرائت نمود كه چنين اظهاري از سوي 

مصاحبه شونده تكذيب مي شود.

   صدور دسته چك بر اساس توان مالي؛ خانه 
ملت| 

محم��د كاظمي نايب رييس كميس��يون قضايي و 
حقوقي مجلس با اش��اره به ابلاغ قانون جديد چك 
از سوي رييس جمهور گفت: عمده تغييراتي كه در 
قانون صدور چك شاه هس��تيم مربوط مي شود به 
صدور دس��ته چك براي متقاصيان اين امر است، بر 
اساس قانون جديد سيستم متمركزي بر صدور چك 
حاكم مي ش��ود. او توضيح داد: سيستم متمركزي 
وضعيت اعتباري و مالي اشخاص متقاضي چك را 
بررس��ي مي كند و بر اساس توان مالي دسته چك با 
سقف مشخصي صادر مي ش��ود به عبارتي چك ها 

مبلغ دار است.

   مجلس آخرين وضعيت اجراي معاهده پاريس 
در كشور را بررسي مي كند؛ تسنيم|

نايب رييس فراكس��يون محيط زيست مجلس از 
بررس��ي آخرين وضعيت اجراي معاهده پاريس در 
كشور در جلسه ويژه اين فراكسيون خبر داد. جبار 
كوچكي نژاد گفت: براساس برنامه ريزي هاي انجام 
شده قرار است اين جلسه سه شنبه 6 آذرماه برگزار 
شود. او با بيان اينكه در اين جلسه عملكرد كشور در 
اجراي معاهده پاريس ارزيابي مي شود، افزود: وزراي 
امورخارج��ه، نفت، »صم��ت« و همچنين رييس 
محيط زيس��ت و كارشناس��ان اين حوزه نيزدر اين 
جلسه حضور دارند. نايب رييس فراكسيون محيط 
زيست مجلس تصريح كرد: قرار است در جلسه مذكور 
موقعيت و جايگاه ايران در اين معاهده، پرداخت حق 
عضويت و همچنين تأثير و محدوديت هاي احتمالي 

اجراي معاهده پاريس بررسي شود.

  اف اي تي اف به سود نظام بانكي  است؛ ايلنا|
 سفير اتريش در گفت وگويي گفت كه از اعمال دوباره 
تحريم ها بسيار ناراحت هستيم اما از شيوه واكنش 
رهبران ايران به اين چالش، بس��يار تحت تاثير قرار 
گرفتيم. اشتفان شولتس افزود: ايراني ها اين تحريم ها 
را بدل به فرصتي براي گشايش بيشتر درهاي اقتصاد 
خود با جهان كردند. سفير اتريش در ايران در رابطه 
با تاثير تصويب اف اي تي اف در نهادهاي قانون گذاري 
ايران و اجراي آن گفت: اف اي تي اف سازوكاري است 
كه بر مبارزه با پولش��ويي و تأمين مالي تروريسم در 
كشورها نظارت دارد. ما در اروپا همگي داوطلبانه به اين 
سازو كار پيوسته ايم. شولتس تصريح كرد: اف اي تي اف 
به سود ايران و نظام بانكي اش است و نه جامعه جهاني.

  ديدار سفير ايران در روسيه با 
»سرگئي ورشنين«؛ ايسنا| 

مهدي س��نايي در ديدار با »س��رگئي ورش��نين« 
مع��اون وزي��ر ام��ور خارجه روس��يه، برگ��زاري 
يازدهمي��ن نشس��ت گفت وگوه��اي فرم��ت 
آس��تانه در قزاقس��تان، همكاري هاي دو كشور در 
عرصه ه��اي دو جانبه، منطقه اي و بي��ن المللي به 
ويژه در برجام، س��وريه، يمن و حقوق بش��ر را مورد 
بحث و تبادل نظ��ر قرار داد. در اين ملاقات س��فير 
كش��ورمان تعامل و همكاري هاي ايران و روس��يه 
در چارچوب س��ازمان ملل و عرصه هاي بين المللي 
را عال��ي ارزيابي ك��رد. معاون وزير خارجه روس��يه 
 نيز در اين ديدار عنوان كرد: مس��كو همكاري هاي 
في مابين دو كشور در محافل بين المللي و منطقه اي 
را بر اساس توافقات و با احتساب منافع متقابل ايران و 

روسيه به پيش خواهد برد.

   جابري انصاري در نشس�ت آستانه شركت 
مي كند؛ ايسنا|

 انصاري دس��تيار ارش��د وزير خارج��ه در امور ويژه 
سياس��ي و مذاكره كننده ارش��د ايران در مذاكرات 
بين المللي صلح سوريه، در راس هياتي وارد آستانه 
پايتخت قزاقستان شد. حس��ين جابري انصاري و 
هيات همراه در اين سفر، ضمن شركت در جلسات 
يازدهمين دور نشست بين المللي صلح سوريه كه 
7 و ۸ آذر در آس��تانه برگزار مي شود، در ديدارهايي 
دوجانب��ه با هيات هاي مختلف ش��ركت كننده در 
 اين نشس��ت در خصوص آخرين تحولات سوريه، 
به ويژه مسائل مرتبط با روند سياسي، گفت وگوهاي 
سوري - سوري و تاسيس كميته قانون اساسي اين 

كشور ديدار و گفت وگو خواهند كرد.

  وح�دت اس�تراتژي بلندم�دت جمهوري 
اسلامي است؛ايسنا|

فرزند يادگار امام با بيان اينكه وحدت اس��تراتژي 
بلندمدت جمهوري اس��لامي اس��ت، گفت: تا ما 
تصوري از وحدت نداشته باشيم، فوائد آن را تصديق 
نكنيم و فايده آن را بر كارهاي ديگر ترجيح ندهيم 
هيچ اراده اي نسبت به كس��ب آن پيدا نمي كنيم؛ 
حجت الاسلام س��يد حس��ن خميني در ديدار با 
مهمانان س��ي و دومين اجلاس وحدت اس��لامي 
با اش��اره به تفاوت ها در برداشت از مفهوم وحدت، 
افزود: معناي مورد نظر ما از وحدت يكي ش��دن در 
آراء و عقايد نيس��ت و قرار نيست عقيده خود را فرو 
بگذاريم و عقيده ديگري را برداريم؛ بلكه مراد، تاكيد 

بر نقاط اشتراك است.

ايران2

رييس سازمان انرژي اتمي هشدار داد

آشوب، نتيجه فروپاشي برجام
گروه ايران|

»اگر برجام فروبپاشد همه چيز به آشوب كشيده مي شود«؛ 
اين را علي اكبر صالحي كه امروز رييس سازمان انرژي اتمي 
 اس��ت، و روزگاري وزير امور خارجه ايران بوده، مي گويد. 
آن هم در حاشيه نشستي در بروكسل كه به همكاري هاي 
هسته اي ايران و اتحاديه اروپا مي پردازد. صالحي اين هشدار 
را درباره تبعات لغو توافق هسته اي ايران و گروه 1+4 داده 
و از طرف هاي اين توافق خواسته است كه وعده هايشان به 
ايران را به عمل تبديل كنند. وعده هايي كه رييس سازمان 
انرژي اتمي مي گويد اميدوار است از موضع گيري سياسي 
فراتر برود:  » من اميدوارم مواضع سياسي ابراز شده توسط 
اتحاديه اروپا، چين و روسيه به عمل تبديل شوند«، چراكه 
به اعتقاد او »اگر اين توافق فروبپاشد، اوضاع مطمئناً تغيير 
خواهد كرد و همه چيز به آشوب كش��يده مي شود.« روز 
يكشنبه، عباس عراقچي كه صالحي را در بروكسل همراهي 
مي كند، برگزاري اين همايش درباره همكاري هسته اي و 
همچنين دور تازه اي از گفت وگو هاي عاليرتبه سياسي بين 
ايران و اروپا با هدايت او و هلگا اشميد را دو واقعه مهم در روابط 
دو طرف خوانده بود. آن هم در روز هايي كه با تحريم در پي 
افزايش فشار به تهران است. رييس سازمان انرژي اتمي هم 
موضع مشتركي با عراقچي داشت و آن را در سخنراني خود 
در همايش ديروز اعلام كرد. آنجا كه همكاري كارشناسان و 
دانشمندان ايران و اتحاديه اروپا براي تبادل تجربيات و دانش 
خود  درخصوص اس��تفاده صلح آميز از انرژي هسته اي را 
دستاورد بزرگي خواند، در عين حال كه سياست هاي ستيزه 

جويانه امريكا عليه ايران را به چالش كشيد.

  دستاورد بزرگ ايران و اروپا
علي اكبر صالحي در سومين سمينار عاليرتبه همكاري هاي 
صلح آميز هسته اي بين ايران و اتحاديه اروپا در بروكسل 
گفت: اي��ن رويداد دو روزه بايد به م��ا اجازه دهد تا ضمن 
ارزيابي تلاش هاي مشترك دو س��ال گذشته، روش ها و 
ابزارهاي واقعي براي حركت به جلو با ديدگاهي روشن و 
گام هايي محكم را بررسي كرده و درباره آنها گفت وگو كنيم.

صالحي با اش��اره به ديدار ب��ا »ميگل آري��اس كانتيه« 
كميسيونر انرژي اتحاديه اروپا در بروكسل در سال 2016 

گفت آنچه كه دراين سال مورد توافق قرار گرفت بازتاب 
ضرورت تحقق دس��تاوردهاي توافق هسته اي در زمينه 
همكاري هسته اي بود.رييس سازمان انرژي اتمي افزود: 
ضميمه س��وم برنامه جامع اقدام مشترك نشان داد كه 
توافق نهايي امضا كنندگان درباره رويكردها و اقدامات براي 
اجراي اين توافق در اين حوزه مهم و اساسي ضرورت دارد.
او اضافه كرد: اين حقيقت كه كارشناس��ان و دانشمندان 
 ايران و اتحاديه اروپا ب��راي تبادل تجربيات و دانش خود 
درخصوص استفاده صلح آميز از انرژي هسته اي گفت وگو 

مي كنند به خودي خود يك دستاورد بزرگ است.

  هشدار درباره يكجانبه گرايي امريكا
صالحي بااشاره به تلاشهاي دولت امريكا براي جلوگيري 
ازاجراي برجام ازجمله ازطريق فشاربر ديگران براي پيروي 
از سياس��ت هاي اين كشور گفت: اين رويكرد غيرسازنده 
امريكا نشان مي دهد كه اين كش��ور به عنوان عضو دايم 
شوراي امنيت به تعهدات بين المللي خود پايبند نيست. 
خروج امري��كا از توافقات چند جانب��ه و حتي معاهدات 
بين المللي فهرستي طولاني دارد و شامل توافق آب و هوايي 
پاريس و ترانس پاس��فيك و برنامه جامع اقدام مشترك 
مي شود كه در قطعنامه سال 2231 شوراي امنيت سازمان 
ملل متحد تاييدشده است.معاون رييس جمهور، چنين 
توافق��ات و معاهداتي را نتيجه تلاش هاي طولاني و چند 
جانبه براي تبديل كردن جهان به مكاني بهتر براي زندگي 

و احترام متقابل دانست.
 او گف��ت: منطق امريكا ب��راي خروج از برج��ام به وجود

13 گزارش آژانس بين المللي انرژي هس��ته اي در تاييد 
تعهدات تهران به تعهداتش ازديدگاه بسياري از كشورهاي 
مستقل در جهان امري عجيب به نظر مي رسد. نكته طنز 
قضيه اين است كه يك عضو دايم شوراي امنيت با انتقاد 
از نتايج توافقي كه درس��طح بين المللي و از طريق همان 
شوراي امنيت به تاييد رسيده است تعهدات خود را در قبال 
صلح و امنيت در جهان نقض مي كند.صالحي در بخشي 
از اظهارات خ��ود به همكاري كنوني بين ايران و اتحاديه 
اروپا در زمينه تست اس��ترس )Stress Test( نيروگاه 
برق هسته اي بوشهر اشاره كرد و از انجام مطالعات امكان 

س��نجي لازم براي مركز ايمني هسته اي در ايران توسط 
كميسيون اروپا ابراز رضايت كرد. 

  لزوم همكاري هاي هسته اي بين المللي
او افزود: ديدارهاي علمي متقابل ايران و اتحاديه اروپا بعد 
از دومين سمينار مقامات عاليرتبه ايران و اتحاديه اروپا در 
اصفهان به پيشرفت اجراي نقشه راهي براي همكاري در 

زمينه تحقيق و توسعه )R&D( كمك كرده است. 
به گفته صالحي همكاري در برگزاري كارگاه هاي مشترك 
كه تاكنون برخي از آنها برگزار شده و برخي ديگر در ايران و 
اتحاديه اروپا برگزار خواهند شد به همكاري هاي گسترده 

اميدواركننده اي اش��اره دارد. رييس سازمان انرژي اتمي 
كشورمان با ابراز اميدواري نسبت به همكاري هاي بيشتر در 
آينده گفت: ايمني هسته اي صنعت هسته اي اولويت ماست 
و دستاوردهاي اخير بسيار مهم هستند زيرا به توسعه بيشتر 
امنيت چرخه سوخت كمك مي كند. صالحي در پايان بر 
تعهد ايران براي تداوم، توس��عه و تعميق تعامل سازنده با 
اتحاديه اروپا در زمينه »همكاري هسته اي بين المللي« 
تاكيد كرد و پيشرفت در اين زمينه را به نفع هر دو طرف و 
جامعه بين المللي دانست و بر ضرورت اقدام در جهت كمك 
به رفع نگراني هاي بين المللي و منطقه اي در زمينه صلح 
و امنيت در جهان به ويژه در دوران نامطمئن و پرآش��وب 

كنوني و حمله بي س��ابقه به اص��ول قوانين بين المللي و 
چندجانبه گرايي تاكيد كرد.عباس عراقچي معاون وزير امور 
خارجه هم كه ديگر سخنران اين همايش بود، با اشاره به 
اينكه منافع اقتصادي ايران در برجام و لغو تحريم ها محقق 
نشده است هشدار داد كه اين توافق در شرايط دشواري قرار 
گرفته است.او گفت: برجام دستاورد سياسي مهمي است 
و ايران بطور كامل به تعهداتش در قالب اين توافق پايبند 
است. آژانس بين المللي انرژي اتمي به عنوان نهاد ناظر بر 
فعاليت هاي هسته اي ايران اين مساله را براي 13 بار تاييد 
كرده است اما در آن سوي ماجرا، ايران همچنان از مزاياي 

اقتصادي برجام بهره مند نشده است.

گروه ايران|
بعد از حاش��يه هايي ك��ه موضوع اعت��راض كارگران 
هفت تپه در فضاي عمومي و اقتصادي كش��ور ايجاد 
كرد، رييس قوه قضاييه در عين تاكيد بر ضرورت حل 
مشكلات معيشتي و صنفي كارگران با همكاري همه قوا 
مي گويد: »دشمن در پي سوءاستفاده از برخي مطالبات 
است و كارگران نبايد اجازه دهند كه مطالباتشان، بستر 
و بهانه اي براي اس��تفاده ابزاري دش��منان و ايجاد بي 

نظمي در كشور شود.«
رييس دس��تگاه قضا اما در ادامه با اش��اره به موضوع 
واگذاري بنگاه هاي اقتصادي ب��ه بخش خصوصي از 
ضرورت برخورد منطقي و معقول با فرآيند واگذاري ها و 
نظارت تام دولت در تمام شؤون و اركان واگذاري ها خبر 
مي دهد. نظارتي كه بايد در مراحل بعد از واگذاري نيز 
با دقت بسيار انجام شود تا امكان سوءاستفاده از فرآيند 
واگذاري ها و اجحاف به كاركنان و كارگران مسدود شود.

به گزارش اداره كل روابط عمومي قوه قضاييه، آيت الله 
آملي لاريجاني در جلسه مسوولان عالي قضايي با اشاره 
به اظهارات اخير رييس جمهوري امريكا تصريح كرد: 

رييس جمهور شيرين عقل و نادان ايالات متحده امريكا 
ادعا كرده كه ملت ايران تروريست است. اينكه كسي 
يك ملت رشيد، بصير و داراي پشتوانه چند هزار ساله 
تمدني را »تروريست« بخواند، بسيار تعجب آور و گزاف 
اس��ت. نمي توان پذيرفت كه ميراث دار گاوچران هاي 
طپانچه به دست با آن سابقه كثيف اخلاقي اش، ملتي 
بزرگ را متهم به تروريس��ت ب��ودن كند.رييس قوه 
قضاييه ادامه داد: ايران در طول 40 سال گذشته، يك 
سخن واحد در يك مس��ير واحد داشته و آن، »مقابله 
 با س��لطه« بوده كه بخش��ي از فرآيند سلطه گري نيز 
بهره مندي از تروريسم است. جمهوري اسلامي، خود 
قرباني تروريسم است و افكار عمومي جهان شاهد است 
تروريست هايي كه روزگاري در ايران جولان مي دادند 
و مردم بي گناه را به خاك و خون مي كشيدند، امروز در 
دامان غربي ها مشغول استراحت هستند و هر از گاهي 

به عنوان يك ابزار مورد استفاده قرار مي گيرند.
آيت الله آملي لاريجاني با اشاره به پديد آوردن »داعش« 
توس��ط امريكا به اذعان ش��خص ترام��پ در جريان 
رقابت هاي انتخاباتي، تصريح كرد: عجيب اس��ت كه 

امريكا پديدآورن��ده و حامي داعش بوده اما جمهوري 
اس��لامي كه در برابر داعش و گروه هاي تروريس��تي 
مقاومت كرده و توانسته بساط آنها را در سوريه و عراق 

برچيند، متهم به تروريست بودن مي شود.

  الگوبرداري از بسيج در منطقه موجب
عقب راندن دشمنان شده است

رييس قوه قضاييه در بخش ديگري از س��خنان خود 
با اش��اره به مش��كلات اقتصادي و معيشتي مردم، بر 
همكاري قوا براي حل اين مشكلات تاكيد كرد و گفت: 
بار اصلي مس��ووليت براي حل مشكلات بر دوش قوه 
مجريه است، منتها قواي ديگر نيز بايد به دولت كمك 
كنند. بحمدالله با تش��كيل ش��وراي عالي هماهنگي 
اقتصادي قوا برخي از گره  ها در حال گشوده شدن است 

و به تدريج شاهد ثبات و وضعيت بهتري خواهيم بود.
آيت الله آملي لاريجاني با بيان اينكه مس��اله اقتصاد و 
معيش��ت، محور اصلي نفوذ دشمن و ضربات او است، 
يادآور شد: هنوز تا حل كامل مشكلات فاصله داريم و 
دولت محترم نيز بايد تدبير خود را افزايش دهد. قواي 

ديگر هم بايد همكاري كنند و در اين ميان مس��ائل و 
مشكلات قش��رهاي مختلف را بايد مورد توجه جدي 
قرار داد.رييس قوه قضاييه در ادامه به برخي مشكلات 
كارگران و مطالبات آنان اشاره كرد و گفت: امروز قشر 
كارگر تحت فشارهاي معيشتي بسيار زيادي است. به 
هر حال، حقوق ثابتي داشته اند و يك باره قيمت ارزاق و 
اجناس بالا رفته است. ما بايد به حل مشكلات آنها توجه 
داشته باش��يم. گاهي ماه ها حقوق كارگران به تعويق 
مي افتد؛ چگونه زندگي كنند؟ اين مس��ائل، دو وجه 
دارد؛ يكي وجه اجرايي است كه دادگستري، سازمان 
بازرسي كل كشور و ساير نهادهاي مسوول بايد در جايي 
كه بحث حقوق عمومي مطرح است به موضوع ورود پيدا 
كنند و اگر مسوولي كوتاهي مي كند، با او برخورد شود.

  دشمن درصدد استفاده از ابزار 
»مطالبات كارگري« است

آي��ت الله آمل��ي لاريجاني ادام��ه داد: وجه��ه ديگر، 
سوءاستفاده دشمن از برخي خلاءها و كاستي هاست. 
با كس��اني كه بخواهند از كارگران عزيز، در مس��ير 
رسيدن به مطالباتشان بهره برداري ابزاري كنند و با 
ورود افراد بيگانه از محيط كارگري، به بهانه مطالبات 
كارگران نظم كشور را بر هم بزنند بايد برخورد شود. 
اين قبيل مسائل، ابزار دشمن است و برخي درصدد 
بهره گيري از اين ابزار هس��تند. هيچگاه با اغتشاش، 
بح��ران و اقدامات خلاف نظ��م عمومي، مطالبات به 
نتيجه نخواهد رسيد. رييس قوه قضاييه تاكيد كرد:   

مطالبات كارگران عزيز باي��د در يك فضاي معقول، 
ب��ا تفاهم هاي منطقي با پيمان��كاران و با ورود دولت 
و دس��تگاه قضايي به نتيجه برسد. اينكه عده اي اين 
مطالب��ات را بخواهند و عده اي بهان��ه كنند و نظم و 
انتظام كشور را به هم بريزند، قابل قبول نيست. در عين 
حال تأكيد مي كنم كه دولت محترم نيز بايد مس��اله 
معيش��ت كارگران را واقعاً مد نظر داش��ته باشد و در 
جاهايي كه مشكلاتي پديد مي آيد فوراً رسيدگي كند. 
ما از زحمات دستگاه هاي اجرايي براي حل مشكلات، 
تشكر مي كنيم اما در عين حال تاكيدمان اين است 
كه مسائل سر وقت خود و به موقع حل و فصل شوند 

تا نتيجه بخش باشند.
آيت الله آملي لاريجاني همچنين با تاكيد بر ضرورت 
دقت در واگذاري ها و نظارت كامل دولت بر روند كار 
واحدهايي كه به بخش خصوصي واگذار مي ش��وند، 
تصريح كرد: بايد دقت شود كه بخش خصوصي دقيقا 
مي خواهد به چه ش��كل عمل كند. نبايد روند كار به 
گونه اي باشد كه عده اي بخواهند از منافع يك كارخانه 
سوءاس��تفاده كنند و سپس معيش��ت كارگران را به 
خطر بيندازند. دولت بايد در عين واگذاري بخش هاي 
دولتي به بخش خصوصي، نظارت تام داشته باشد و 
شرط اصلي و اساس��ي  اش نيز نگهداري كارگران در 
بستر كار كارخانه باشد؛ نه اينكه كارخانه را بفروشند و 
فردي هم كه خريدار است، از فضاي فيزيكي كارخانه 
استفاده كند و زمين هاي آن را بفروشد! شرط اساسي 

اين است كه كارخانه بايد به قوت خود باقي باشد.

»ارتش« مسوول حفاظت از 
مرزهاي ايران و افغانستان شد

استفاده از تحريف براي تخريب 
به سرعت افشا مي شود

بسياري كشورها از تحريم  امريكا 
عليه ايران تبعيت نمي كنند

 هيمنه ابرقدرتي امريكا 
فرو ريخته است

 پشت پرده انتشار مواد مخدر 
در منطقه
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چهره ها

رييس ستاد كل نيروهاي 
مس��لح گف��ت: ني��روي 
زميني ارتش مس��ووليت 
مرزباني مرزهاي مشترك 
ب��ا افغانس��تان را بر عهده 

گرفته است.
به گ��زارش دف��اع پرس، 
سردار سرلشكر محمد باقري رييس ستاد كل نيروهاي 
مسلح ديروز در حاشيه يازدهمين همايش فرماندهان 
نزاجا در جمع خبرنگاران اظهار داش��ت: در ماه هاي 
اخير، نيروي زميني ارتش مسووليت مرزباني مرزهاي 
مشترك با افغانستان را بر عهده گرفته است كه قطعا ما 
مرزهاي امن تري را نسبت به گذشته خواهيم داشت. 
افغانستان كشوري است كه دچار برخي از نگراني ها و 
نا امني هاس��ت و ممكن است كه اتفاقاتي در مرزهاي 
مشترك به وجود  آيد كه با استقرار نيروي زميني و ايجاد 
استحكامات و برنامه ريزي هايي كه صورت مي گيرد، 
ان شاءالله امن ترين مرزها را در اين منطقه داشته باشيم.

او در ادامه گفت: امروز نيروي زميني ارتش فرماندهان 
خ��ود را در رده تي��پ و هم تراز آن گرد آورده اس��ت و 
برنامه ريزي هاي مناسبي را براي آينده انجام مي دهد. 
سرلش��كر باقري ادامه داد: در اين جلسه در خصوص 
مهم ترين تهديدات پيش روي كشور، تهديدات محتمل 
دفاعي و راه هاي ارتقاي بازدارندگي و مصون س��ازي 
كش��ور صحبت كرديم و مهم تري��ن محورهايي كه 
در نيروي زميني بايد به آن توجه ش��ود، مورد تاكيد 
قرار گرفت. همچني��ن در مورد ابعاد مختلف اقدامات 
اطلاعاتي مهندسي هوانيروز و ساير ابعاد نيروي زميني 

نكاتي را به فرماندهان مطرح كرديم.

هنگ��ي  فر ر  و مش��ا  
رييس جمهوري در واكنش 
ب��ه گ��زارش رس��انه هاي 
صهيونيستي فارسي زبان 
در صفح��ه توييتري خود 
نوشت: استفاده از تحريف 
براي تخريب فريبي ديرينه 
است اما چندان ديرپا نيست و به سرعت افشا مي شود.

حسام الدين آشنا ديروز در حساب توييتري و در متني 
با عنوان »از به جهنم روحاني تا دوام مي آوريم ظريف« 
تصريح كرد: مق��ام معظم رهب��ري در تاريخ چهارم 
آذر 1397 در دي��دار با كارگزاران نظ��ام و ميهمانان 
كنفرانس وحدت اس��لامي فرمودند: »شنيده ايد كه 
رييس جمهوري ياوه گوي امريكا، حكام س��عودي را 
به »گاو ش��يرده« تعبير كرد. اگر آل سعود از اهانت به 
خودش بدش نمي آيد به جهنم؛ اما اين اهانت به مردم 
آن كشور و ملت هاي مس��لمان است.« هيچ كس در 
 ايران يا خارج براي چنين سخني تيتر نخواهد زد كه:

»رهبري آل سعود را به جهنم حواله داد.«
وي يادآور شد: چهار سال پيش وقتي رييس جمهوري 
در جمع س��فراي ايران گفت: »عده اي شعار سياسي 
مي دهند اما بزدل سياسي  هس��تند هر وقت مذاكره 
مي شود، مي گويند مي لرزيم؛ به جهنم، برويد جاي گرم 
كه نلرزيد، خدا شما را ترسو و لرزان آفريده است. روزنامه 
وطن امروز تيتر زد: »روحاني خطاب به منتقدان: برويد 
به جهنم.«مشاور فرهنگي رييس جمهوري خاطرنشان 
كرد: دبيران جوان و جوياي نام اين نشريه با تغيير ترتيب 
كلم��ات روحاني و تحريف لفظي و معنوي، او را متهم 

كردند كه منتقدانش را به جهنم حواله كرده است.

رييس مجلس ش��وراي 
اس��لامي ب��ا غيرقانوني 
خواندن تحريم هاي امريكا 
عليه ايران، گفت: بسياري 
از كشورها در جهت پيروي 
از اقدام��ات امري��كا عليه 
جمهوري اس��لامي ايران 
گام بر نمي دارند.به گزارش خانه ملت، علي لاريجاني 
در ديدار با عبدالعزيز منيرو رييس گروه دوس��تي 
پارلماني غنا و ايران، با اشاره به اينكه امريكايي ها به 
دنبال تحريم و افزايش فشار اقتصادي بر ايران هستند 
كه اقدامي غيرقانوني است، اظهار داشت: بعد از توافق 
برجام هيأت هاي متعددي از غنا به ايران سفر كردند 
و مذاكرات خوبي براي توس��عه روابط شكل گرفت 
همچنين كميسيون مشتركي ميان دو كشور ايجاد 

شد كه بايد تلاش شود مصوبات آن به اجرا درآيد.
رييس مجلس ش��وراي اس��لامي در ادامه با بيان 
اينك��ه در حوزه صنع��ت و كش��اورزي مي توانيم 
همكاري هاي دوجانبه داشته باشيم، عنوان كرد: 
جمهوري اس��لامي مايل اس��ت در حوزه كش��ت 
فراس��رزميني از ظرفيت هاي كش��ور غنا استفاده 
كند، همچنين در حوزه نف��ت و گاز نيز مي توانيم 
همكاري هايي داشته باشيم.رييس گروه دوستي 
پارلماني غنا و ايران ني��ز با تأكيد بر افزايش روابط 
دوجانبه اظهار داشت: دولت غنا بسته هاي تشويقي 
از جمله معافيت هاي مالياتي براي ش��ركت هاي 
سرمايه گذار در مناطق اسلامي غنا در نظر گرفته كه 
تصور مي كنيم سرمايه گذاراني از جمهوري اسلامي 

ايران بتوانند در اين پروژه ها حضور يابند.

دبي��ركل مجم��ع جهاني 
بي��داري اس��لامي گفت: 
امريكا در ش��رايط بس��يار 
س��خت قرار دارد و تمامي 
طرح ه��ا، اس��تراتژي ها و 
سياست هاي آن از آغاز قرن 
21 دچار شكست فاحش 

شده و هيمنه ابرقدرتي آن فرو ريخته است.
به گ��زارش ايرنا، عل��ي اكبر ولايتي روز دوش��نبه در 
يازدهمين نشست شوراي عالي مجمع جهاني بيداري 
اسلامي در جمع علماء و انديشمندان عضو اين شورا به 
وحدت مسلمانان به عنوان مهم ترين موضوع راهبردي 
جهان اسلام اشاره كرد و اظهار داشت: استكبار جهاني 
به س��ركردگي امريكا با تدوين استراتژي و طرح هاي 
خاورميانه بزرگ و جنگ هاي نيابتي درصدد است با 
طرح تضعيف و تجزيه كش��ورهاي اسلامي براساس 
مذهب، قومي��ت، مليت و ايجاد اخت��لاف و نزاع هاي 

مذهبي و قومي، اهداف شوم خود را پياده سازي كند.
او افزود: اس��تكبارجهاني در تلاش اس��ت تا تس��لط 
غيرمشروع خود را بر جهان اسلام استوار و منافع مادي 

و ثروت هاي خدادادي مسلمين را غارت كند.
عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام با تاكيد بر اينكه 
دشمنان سعي دارند با سرمايه مسلمانان، بازار اقتصادي 
خود را رونق دهند، يادآور شد: آنها مي خواهند با فروش 
ميلياردها دلار تسليحات و تجهيزات نظامي، جنگ و 
برادركشي را در بين مسلمانان ترويج كنند و با استخدام 
و به كارگيري گروهك هاي جاهل و متهجر تكفيري، 
خون مسلمانان مظلوم در عراق، يمن، سوريه، لبنان، 

افغانستان و پاكستان را برزمين بريزند.

معاون سفير ايران در عراق 
گفت: دست داشتن تهران 
در ورود م��واد مخ��در ب��ه 
عراق به اندازه زدن اتهامي 
همچون حماي��ت ايران از 
تروريست و داعش مضحك 
است. سيد موسي عليزاده 
طباطبايي در گفت وگو با ايسنا در پاسخ به برخي مطالب 
منتشر شده در مورد پخش مواد مخدر در عراق و نقش 
ايران در اين زمينه تصريح كرد: منبع پخش مواد مخدر 
در عراق و منطقه همان كش��ورهايي هستند كه طي 
 چند سال گذشته براي لطمه زدن به عراق و تخريب 
زيرساخت هاي اين كشور اقدام به حمايت از تروريست ها 
و ارسال تروريست هاي انتحاري به اين كشور مي كردند. 
وي با بيان اينكه بعد از شكست تروريست هاي داعش با 
حمايت جمهوري اسلامي ايران و برملا شدن برنامه هاي 
آنان امروز بار ديگر حاميان جريان تكفيري و تروريست، 
جوانان و مردم منطق��ه به خصوص عراق را هدف قرار 
داده اند و با انتشار مواد مخدر تلاش مي كنند، جوانان 
و مردم عراق را به انحراف بكشند.  اين ديپلمات ارشد 
ايراني در عراق ادامه داد: بدون شك پشت انتشار مواد 
مخدر در كشورهاي منطقه، سرويس هاي امنيتي امريكا 
و رژيم صهيونيستي قرار دارند تا با به انحراف كشيدن 
جوانان مسلمان موجب عقب افتادن اين جوامع شوند . 
وي تاكيد كرد: ايران همان گونه كه به دولت و مردم عراق 
براي مبارزه با داعش حمايت كرد، آمادگي دارد براي 
مبارزه با مواد مخدر نيز با اين كشور كمال همكاري را 
كند و انتظار مي رود به زودي يادداشت تفاهم همكاري 

بين دو كشور امضا شود.

رييس دستگاه قضا:

 واگذاري ها به بخش خصوصي بايد با نظارت تام دولت باشد
دشمن درصدد استفاده از ابزار مطالبات كارگري است



خبر 3 كلان

بانك مركزي از تورم 18.4 درصدي آبان ماه خبر داد

دژپسند در مراسم معارفه رييس كل جديد گمرك كشور مطرح كرد

تورم دهك ها معكوس شد

هوشمندسازي گمرك در اولويت

گروه اقتصاد كلان|
بانك مركزي ايران تورم ۱۲ ماهه منتهي به آبان امسال 
را ۱۸.۴ درصد اعلام كرد . بيشترين نرخ تورم مربوط به 
گروه دخانيات بوده است. اين رقم حاكي از تداوم افزايش 
نرخ تورم در ماه هاي پاييز اس��ت، البته بايد توجه داشت 
شتاب قيمتي رو به كاهش رفته است. از مهم ترين عللي 
كه روند افزايش��ي نرخ تورم را متوقف كرده، مي توان به 
كنترل قيمت ارز در روزهايي اش��اره كرد كه كاخ سفيد 
سياس��ت هاي اصلي تحريمي خود عليه ايران را به اجرا 
در آورد. در دوازده ماه منتهي به آبان ماه، بيش��ترين نرخ 
تورم به گروه دخانيات تعلق گرفته و پس از آن هم اثاث و 
لوازم خانه تورمي بالا داشتند. بانك مركزي همچنين روند 
تورم دهك ها از سال ۱3۸۴ را هم منتشر كرده و طبق اين 
گزارش تورم دهك دهم ۲۸ درصد و تورم دهك اول ۱5 

درصد اعلام شده است.
به گزارش تعادل، نرخ تورم در ۱۲ ماهه منتهي به آبان ماه 
س��ال جاري نس��بت به ۱۲ ماه منتهي به آبان ماه سال 
گذشته معادل ۱۸.۴ درصد اعلام شده كه بيشترين نرخ 
تورم به تفكيك دهك هاي هزينه اي در آبان ماه امس��ال 
مربوط به ده��ك  دهم مع��ادل ۲۱.۸ درصد و كمترين 
آن مربوط ب��ه دهك  اول معادل ۱5 درصد بوده  اس��ت. 
همچنين ش��اخص بهاي كالاها و خدم��ات مصرفي در 
مناطق شهري ايران در آبان ماه امس��ال به عدد ۱53.۶ 
رس��يد كه نس��بت به ماه قبل 3.5 درصد افزايش يافت. 
ش��اخص مذكور در آبان ماه س��ال گذشته نسبت به ماه 
مشابه سال قبل، معادل 3۹.۹ درصد افزايش داشته است.

نرخ تورم در اين بخش در ۱۲ ماهه منتهي به آبان ماه سال 
جاري به ۲5 درصد رسيد كه تغييرات شاخص بها در اين 
گروه نسبت به ماه قبل ۴.۴ درصد و نسبت به ماه مشابه 
سال گذش��ته 5۹.۹ درصد بوده است. تورم دخانيات در 
آبان سال جاري به ۶۰.3 درصد رسيد كه بيشترين نرخ 
تورم را در ميان گروه هاي كالايي داشته است. همچنين 
شاخص بهاي اين گروه نسبت به ماه گذشته 5.۴ درصد 
كاهش و نسبت به ماه مشابه س��ال قبل ۱5۰.۸ درصد 

افزايش داشته است.
ب��ا توجه به پيش بيني هاي انجام ش��ده از س��وي مركز 
پژوهش هاي مجلس و صندوق بين المللي پول، نرخ تورم 
در روزهاي آينده نيز همچنان افزايش خواهد يافت و تا 
پايان سال جاري به بيش از 3۰ درصد خواهد رسيد. اين 
ميان صندوق بين المللي پول معتقد است نرخ تورم در 
ايران تا پايان سال ۲۰۱۸ اندكي كمتر از 3۰ درصد خواهد 
بود و مركز پژوهش هاي مجلس نيز هر چند رقمي را به 
عنوان پيش بيني اعلام نكرده ولي بررس��ي برآوردهاي 
اين موسسه پژوهشي نش��ان مي دهد اگر روند فعلي تا 
پايان سال ادامه يابد نرخ تورم به 3۰ تا 35 درصد خواهد 
رس��يد. تفاوتي كه ميان آمار مركز پژوهش ها و صندوق 

بين المللي پول وجود دارد ناشي از تفاوت هاي زمان مورد 
بررسي است، زيرا صندوق بين المللي پول فاصله زماني 
ميان دي ماه ۹۶ تا دي م��اه ۹7 را مبنا قرار مي دهد ولي 
مركز پژوهش ها تمام سال ۹7 را به عنوان مبناي بررسي 

و پيش بيني خود قرار داده است.
از سوي ديگر نرخ تورم نقطه به نقطه كه اكنون به حدود 
۴۰ درصد هم رس��يده، با وجود كاهش شتاب نرخ تورم 
ماهانه كه در تابستان به حدود پنج درصد در ماه رسيده 
بود و در آبان ماه به 3.5 درصد كاهش يافته، حاكي از آن 
است كه نرخ تورم تا پايان سال جاري با وجود كاهش فشار 
قيمتي ادامه خواهد يافت و سرانجام نرخ تورم سالانه را به 

بيش از 3۰ درصد افزايش مي دهد.
تورم در اين گروه كالايي در آبان ماه س��ال جاري ۱۶.3 
درصد اعلام شده و اين در حالي است كه شاخص بهاي 
اين گروه نس��بت به ماه قبل 7.۶ درصد و نس��بت به ماه 
مشابه س��ال قبل ۴۸.5 درصد افزايش را نشان مي دهد. 
تورم بخش مسكن، آب، برق و گاز و ساير سوخت ها در ۱۲ 
ماهه منتهي به آبان ماه سال جاري نسبت به دوازده ماهه 
پيش از آن نيز ۱۰.5 درصد اس��ت كه تغييرات شاخص 
بهاي اين گروه نس��بت به ماه قبل 3.۱ درصد و نسبت به 
ماه مشابه سال قبل ۱۴.5 درصد افزايش را نشان مي دهد.

ت��ورم اين بخش در ماه مذكور ۲۹.۲ درصد اعلام ش��ده 
كه تغييرات شاخص بهاي اين بخش نسبت به ماه قبل 
7.۲ درصد و نسبت به ماه مشابه سال قبل ۸3.۱ درصد 
افزايش داش��ته است. تغييرات ش��اخص بها در بخش 
بهداشت و درمان در دوازده ماهه منتهي به آبان ماه سال 
جاري نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن ۱۲.3 درصد 
بود و تغييرات اين شاخص در اين گروه نسبت به ماه قبل 
۱.3 درصد و نسبت به ماه مشابه سال قبل ۱۹.۶ درصد با 

افزايش همراه بوده است.

   افزايش چشمگير هزينه هاي تفريح و سرگرمي
نرخ تورم در گروه حمل نقل در آبان ماه س��ال جاري به 
۲۴.۹ درصد رسيده و شاخص بها در اين گروه نسبت به 
ماه گذشته ۰.۲ درصد و نسبت به ماه مشابه سال گذشته 
5۸.۶ درصد افزايش داشته است. بخش ارتباطات نيز پس 
از دخانيات، ديگر بخشي است كه شاخص بهاي آن نسبت 
به ماه قبل با كاهش همراه بوده و ۲.۴ درصد كم شده، اما 
در مقابل نس��بت به ماه مشابه سال قبل رشد ۴5 درصد 
داشته است. نرخ تورم در اين بخش در آبان ماه سال جاري 

۱7.3 درصد بوده است.
تورم در بخ��ش تفريح و امور فرهنگ��ي در دوازده ماهه 

منتهي به آبان ماه س��ال جاري 35.۹ درصد ش��ده كه 
ش��اخص بهاي اين گروه نس��بت به ماه قبل 3.۸ درصد 
و نسبت به آبان ماه سال گذش��ته ۸۶.5 درصد افزايش 

داشته است.
گزارش بانك مركزي از تورم آبان ماه س��ال جاري نشان 
مي دهد كه شاخص بها در گروه تحصيل نسبت به مهرماه 
سال جاري ۴.۹ درصد و نسبت به آبان ماه سال قبل ۲۴.۲ 
درصد افزايش يافته است. از سوي ديگر نرخ تورم دوازده 

ماهه در اين ماه به ۱5.۴ درصد رسيده است.
اين گ��زارش همچنين نرخ تورم در بخش رس��توران و 
هتل را ۱۶.5 درصد اعلام كرده و شاخص بهاي اين گروه 
نسبت به ماه قبل 3.۴ درصد و نسبت به ماه مشابه سال 

قبل 3۱.7درصد افزايش را نشان مي دهد.
تغييرات شاخص بها در بخش كالاها و خدمات متفرقه 
نس��بت به ماه قبل رش��د ۶.۲ درصدي و نس��بت به ماه 
مشابه سال گذشته رشد ۶7.۶ درصدي را نشان مي دهد. 
همچنين نرخ تورم دوازده ماهه منتهي به آبان ماه سال 
جاري بر اساس گزارش بانك مركزي ۲7.۹ درصد اعلام 

شده است.
بر اساس اين گزارش، شاخص بها در در گروه كالا به طور 
كلي نسبت به ماه گذشته 3.۹ درصد رشد كرده است و 

همين بخش نسبت به ماه مشابه سال قبل افزايش ۶۱.۹ 
درصدي را تجربه كرده است.

از سوي ديگر، شاخص بها در بخش خدمات نيز نسبت به 
مهرماه س��ال جاري ۲.۸ درصد و نسبت به آبان ماه سال 

قبل ۱۹.3 درصد افزايش را نشان مي دهد.

   فاصله 6.8 درصدي تاثير تورم بر دهك ها
اين بار بانك مركزي به انتشار تورم دهك ها نيز دست زده 
اس��ت. و اقدام به اعلام تورم دهك ها از سال ۱3۸۴ كرده 
است براساس آمار اين مرجع رسمي، تورم دهك اول در 
آبان ماه معادل ۱5 درصد و تورم دهك دهم ۲۱.۸ درصد 
بوده است. اين در حالي است كه اطلاعات منتشره توسط 
بانك مركزي نشان مي دهد در سال هاي گذشته همواره 
تورم دهك هاي مرفه تر كمتر از تورم دهك هاي فقيرتر 
بوده اما به نظر مي رس��د اجراي سياست هايي خاص از 
سوي دولت مانند كنترل قيمت كالاهاي اساسي، توانسته 
تا حدودي از فشار تورمي بر فرودستان جامعه بكاهد. در 
اين ميان البته تورم بالاي نرخ كالاهايي چون رب و گوجه 
فرنگي فشار خود را بر اقشار فرودست هم وارد مي كنند 
ولي به هر روي به نظر مي رسد نرخ تورم هنوز آن طور كه 
بايد بر فقرا فشار خود را نياورده و احتمالا در ما ه هاي آينده 
اين اقشار بيش از امروز فشار افزايش شتاب ناك قيمت ها 

را تجربه خواهند كرد. 
بررس��ي آمارها نش��ان مي دهند در سال گذشته فاصله 
تورمي ميان دهك ها تنها ۰.۱ درصد بود، يعني تاثير نرخ 
تورم در مرفه ترين و فقيرترين دهك جامعه از ۹.5 تا ۹.۶ 
درصد متغير بود كه نشان از يك ثبات دارد ولي اين ثبات 
در س��ال جاري به كلي دگرگون شده و حالا فاصله تاثير 
تورم بر دهك هاي مختلف به ۶.۸ درصد رسيده است. اين 
رقم در سال ۱3۹۰ به بالاترين سطح خود از سال ۱3۸۴ 
تاكنون رس��يد؛ در آن سال فاصله تورم ميان دهك هاي 
گوناگون جامعه به حدود ۱۰ درصد رس��يد كه البته در 
هيچ سالي ديگر تكرار نشد. يكي از تفاوت هاي آن دوره 
با اكنون در اين بود كه فشار نرخ تورم بر فقيرترين دهك 
جامعه ب��ه ۲۸.۱ درصد و در مرفه تري��ن دهك به ۱۸.۸ 

درصد رسيده بود.
پيش ت��ر مركز آمار ايران نيز به بررس��ي تاثي��ر تورم در 
دهك هاي مختلف در مهرماه سال جاري پرداخته بود؛ 
بر اساس اعداد مربوط به تورم در ميان دهك هاي مختلف 
هزينه اي، فاصله تورمي دهك ها در اين ماه به۱.۶ درصد 
رسيد كه نسبت به ماه قبل )۱.۴ درصد( ۰.۲ واحد درصد 
افزايش نش��ان مي دهد. فاصله تورم��ي در گروه عمده 
»خوراكي ها، آشاميدني ها و دخانيات« نسبت به ماه قبل 
۰.۱ واحد درصد كاهش و در گروه عمده »كالاهاي غير 
خوراكي و خدمات« نسبت به ماه قبل ۱.۰واحد درصد 

افزايش نشان مي دهد.

روز گذشته در گمرك ايران مراسمي جهت تحويل رسمي 
سكانداري اين سازمان زيرمجموعه وزارت اقتصاد برگزار 
شد كه در آن وزير اقتصاد و روساي جديد و پيشين گمرك 
در آن سخنراني كردند. در اين مراسم مهدي ميراشرفي 
رييس كل جديد گمرك ايران برنامه هاي اصلي خود را 
براي مديريت اين سازمان تشريح كرد. ميراشرفي يكي 
از چالش هاي تجارت در ايران را بروكراس��ي حجيم آن 
دانس��ت و گفت: پيچيدگي تجارت در ايران بسيار زياد 
است به گونه اي كه بيش از ۴۰ سازمان در حوزه تجارت، 
اعمال قانون مي كنند و عملا وضعيت را به نحوي پيش 
مي برند كه نمي توانيم از موقعيت خدادادي كشور استفاده 
كنيم. بر همين اساس رييس كل گمرك ايران برنامه هاي 
جديد گمرك را پياده س��ازي و تكميل س��ريع گمرك 
الكترونيك، گسترش ارتباط با سازمان هاي بين المللي 
و منطقه اي، تقويت ارتباطات منطقه اي و بهبود و ارتقاي 
رتبه ايران در شاخص تجارت فرامرزي، توسعه سرمايه 
انساني )شايسته گزيني با محور سلامت( و رعايت قوانين 

و مقررات بالادستي اعلام كرد.
ميراشرفي دانشجوي دكتري تخصصي مديريت بازرگاني 
اس��ت و در سوابق شغلي وي نيز، سمت هاي چون، مشاور 
رييس كل و مديركل بازرسي گمرك، مديركلي گمركات 
استان مركزي، شهيد رجايي بندرعباس و ناظر گمركات 

استان هرمزگان به چشم مي خورد.

   گمرك پيشتاز مبارزه با تحريم
فرهاد دژپسند در مراسم توديع و معارفه رييس كل گمرك 
ايران ابتدا تعريف مصداق��ي از گمرك هاي مدرن ارايه و 
سپس بايدهاي يك نظام گمركي ايده آل را تشريح كرد. 
وزير امور اقتصادي و دارايي با اشاره به اقتصاد هوشمند 
اظهار كرد: بايد گمرك را مجهز به بهترين ابزارها كنيم. 
براي افزايش س��هم ايران در اقتصاد بين الملل و اقتصاد 
داخلي و افزايش س��هم گمرك در دستمزد دولت بايد 
به ابزار و زبان گويا و هوش��مند مجهز ش��ويم. وزير امور 

اقتصادي و دارايي افزود: گمرك بايد به گونه اي فعاليت 
كند كه احساس نكنيم در اين ارگان تخلفي رخ مي دهد. 
گمرك بايد پيشتاز هموارسازي مسير توسعه و توليد در 
كشور باشد. وي با بيان اينكه گمرك نقش سنتي، فشل 
و درجازن ندارد، گفت: گمرك يك س��نگربان قوي است 
كه از توليد داخل و س��هم اقتصاد ايران در بازار بين الملل 

محافظت مي كند.
دژپس��ند تأكيد كرد: گمرك دو وظيفه؛ تس��هيل عبور 
نيازمندي هاي توليد به داخل كشور و برطرف كردن عوامل 
مزاحم توليد داخل كشور را برعهده دارد. براي واردات مواد 
اوليه، قطعات يدكي و كالاهاي سرمايه اي با رعايت قوانين، 
فرش قرمز پهن مي كنيم. وزير امور اقتصادي و دارايي افزود: 
همچنين در چارچوب قانون با بروز فساد مقابله مي كنيم، در 
واقع براي مقابله با فساد، اعمال قانون مي كنيم نه اعمال زور.

وي با بيان اينكه براي جلوگيري از ورود غيرقانوني كالا به 
كشوربايد چشم عقاب داشته باشيم، گفت: يكي از برنامه هاي 
جدي رييس جمهور مبارزه با قاچاق است كه براي تحقق اين 

امر بايد گمركات كشور را مجهز كنيم.
دژپسند در ادامه اظهار كرد: همچنين كاهش زمان و هزينه 
در گمرك بسيار مهم است، زيرا منجر به ايجاد شرايط خوب 
براي توليد محصولي مي ش��ود كه مي توان��د در بازارهاي 
بين المللي عرضه شود. وي با بيان اينكه گمرك بايد فاصله 
كشور را با كش��ورهاي ديگر در شاخص آزادي اقتصاد كم 
كند، گفت: گمرك پيشتاز مبارزه با تحريم است. ما سال ها 
توانستيم با حيله هاي دشمن مقابله كنيم، الان هم قطعا 

مي توانيم به اين مقابله ادامه دهيم.
رييس كل گمرك ايران با بيان اينكه مأخذ تعرفه هميشه بايد 
منطقي باشد، گفت: افزايش تعرفه ها به صورت غيرمنطقي به 

معناي ايجاد انگيزه براي تجارت غيرقانوني است.

   دخالت 40 سازمان در امور تجارت
مهدي ميراش��رفي رييس كل جديد گمرك ايران نيز در 
مراسم معارفه خود اظهار كرد: كشور ما در دنيا موقعيتي 

خاص و ويژه دارد. در حال حاضر رشد تجارت در دنيا بر رشد 
اقتصادي پيشي گرفته به گونه اي كه از ۸۰ هزار ميليارد دلار 
توليد ناخالص داخلي دنيا نزديك به ۱۹ هزار ميليارد دلار 

مربوط به حجم تجارت مي شود.
وي اف��زود: بيش از ۹۰ درصد تجارت دنيا از طريق حمل و 
نقل آبي انجام مي شود، اين در حالي است كه كشور ما داراي 
3 هزار كيلومتر مرز آبي است اما نتوانسته ايم چندان از اين 
ظرفيت خود استفاده كنيم. ميراشرفي با بيان اينكه براي از 
دست ندادن فرصت ها بايد به تسهيل تجارت بپردازيم، گفت: 
پيچيدگي تجارت در ايران بسيار زياد است به گونه اي كه 
بيش از ۴۰ سازمان در حوزه تجارت، اعمال قانون مي كنند 
و عملا وضعيت را به نحوي پيش مي برند كه نمي توانيم از 
موقعيت خدادادي كشور استفاده كنيم. رييس كل گمرك 
ايران به برنامه هاي خود اشاره كرد و افزود: توسعه سرمايه 
انساني )شايسته گزيني با محور سلامت(، رعايت قوانين 
و مقررات بالادستي، پياده سازي و تكميل سريع گمرك 
الكترونيك، گسترش ارتباط با سازمان هاي بين المللي و 
منطقه اي و تقوي��ت ارتباطات منطقه اي و بهبود و ارتقاي 
رتبه ايران در شاخص تجارت فرامرزي از جمله برنامه هاي 

جديد گمرك خواهد بود.

   مأخذ تعرفه ها منطقي مي شود
وي در حاشيه اين مراسم در جمع خبرنگاران در خصوص 
وضعيت تعرفه ها اظهار كرد: مأخذ تعرفه هميشه بايد منطقي 
باشد. افزايش تعرفه ها به صورت غيرمنطقي به معناي ايجاد 
انگيزه براي تجارت غيرقانوني است. وزارت اقتصاد قائل به 
منطقي كردن تعرفه ها است. ما تمايلي به افزايش يا كاهش 
مأخذ تعرفه ها نداريم. ميراش��رفي همچنين در خصوص 
هوشمندسازي گمركات گفت: در مقوله اتوماسيون و حذف 
كاغذ و به حداقل رس��اندن نقش گيرنده و  دهنده كارهاي 
خوبي انجام شده است اما در خصوص هوشمندسازي هنوز 
در ابتداي راه هستيم. وي تصريح كرد: در بحث مجازي شدن 
اقدامات كافي انجام نشده و ما قصد داريم جزو سازمان هاي 

پيشرو در اين امر باشيم. ميراشرفي در خصوص وضعيت 
خودروهاي دپوشده در گمركات نيز اظهار كرد: گمرك تنها 
يك سازمان اجرايي است و مقنن سياست ها و تجارت ها 
نيست. رييس كل گمرك ايران افزود: ما نه ممنوعيتي ايجاد 
مي كنيم و نه ممنوعيتي را رفع مي كنيم، بلكه ما تنها مجري 

قوانين واردات و صادرات كشور هستيم.

   عملكرد گمرك در ارزيابي هاي بين المللي
در ادامه اين مراس��م فرود عسگري، رييس سابق گمرك 
ايران نيز با اشاره به اينكه گمرك ايران در ارزيابي موسسات 
بين المللي جايگاه مناسبي دارد گفت: در شاخص تجارت 
فرامرزي كه از مباحث مربوط به عملكرد گمرك است ۴5پله 

ارتقا يافته و به ۱۲۱ رسيديم.
 رييس كل سابق گمرك ايران اظهار كرد: در بخش كاهش 
هزينه و زمان در حوزه ص��ادرات و واردات به ترتيب 73 و 
7۹درصد بهبود حاصل شد و در بخش عملكرد لجستيك 
نيز وضعيت بهتر شد و كشور به رتبه ۶۴ در سال ۲۰۱۸ رسيد 
و در حوزه ترخيص كالا از جايگاه ۱۱۰ به 7۱ ارتقاء پيدا كرد.
عس��گري افزود: در تحويل به موقع كالا نيز جهش خوبي 
داش��تيم و به رتبه ۶۰ در سال ۲۰۱۸ رسيديم. در گزارش 
سازمان جهاني گمرك، توانستيم مقام اول مبارزه با مواد 

پيش ساز موادمخدر در آسيا و اقيانوسيه را كسب كنيم.

 وي با اش��اره به اس��تفاده از دس��تگاه هاي ايكس ري در 
گمركات مهم كشور گفت: ۹5 درصد واردات تحت پوشش 
اين تجهيزات اس��ت و در صورت اضافه شدن ۱۶ دستگاه 

ديگر صد در صد واردات تحت پوشش قرار خواهد گرفت.
معاون سابق وزير اقتصاد گفت: گمرك ايران از فروردين ماه 
به دنبال نوسانات ارزي و تحريم ها چالش هايي را داشت كه 
با توجه به تجارب گذشته اقدامات خوبي صورت گرفت. در 
حال حاضر با دريافت مصوباتي، امور مربوط به ترخيص كالا 

به خوبي انجام مي شود.
عس��گري تاكيد كرد: در بحث ماليات نيز اقدامات خوبي 
شده و در عين حال قرار است براي فعالان واقعي اقتصادي 
تسهيلاتي ارايه ش��ود و ۱۴7 شركت در حال حاضر از اين 

امكان بهره مند مي شوند. 
رييس كل سابق گمرك با اشاره به تسهيلات ترخيص نسيه 
كالا ادامه داد: براي ترخيص فوري كالاها نيز مهلت از يك 
هفته به يك ماه افزايش يافت. وي همچنين با بيان اينكه 
۸5۰۰ كارمند در گمركات كشور داريم، ادامه داد: در حالي 
كه گمرك يكي از سازمان هاي پركار است اما شاهد عدم 

تطبيق دريافتي كاركنان با وظايف هستيم.
عس��گري خطاب به وزير اقتصاد گفت: انتظار داريم آقاي 
دژپسند به اين مساله رسيدگي كند چراكه تفاوت زيادي 

بين حقوق كاركنان گمرك و ساير سازمان ها است
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 اگر بازنشسته ها نرفتند
اعلام كنيد

ايسنا|با پايان يافتن مهلت خروج بازنشسته ها 
از س��ازمان ها و دستگاه هاي مشمول قانون منع 
به كارگيري بازنشس��ته ها اگر فردي مش��مول 
قانون به فعاليت خود ادامه داد، مردم مي توانند 
به دستگاه هاي نظارتي اين موضوع را اطلاع داده 

تا پيگيري شود.
۲۶ آبان م��اه زمان قانوني بود كه س��ازمان امور 
اداري و استخدامي اعلام كرد پايان مهلت فعاليت 
بازنشسته هاي فعال در سازمان ها و دستگاه هاي 
اجرايي است و اگر مشمول استثنائات قانون منع 
به كارگيري بازنشس��ته ها نيس��تند، بايد با آنها 

تسويه شده و سازمان خود را ترك كنند.
با اين حال با وجود گذش��ت چن��د روز از مهلت 
مشخص شده سازمان امور اداري و استخدامي، 
ممكن است همچنان برخي افراد بازنشسته كه 
طبق قانون بايد از سازمان خارج شوند، مشغول 

به كار در پست خود باشند.
اين در حالي اس��ت كه پيگيري از سازمان امور 
اداري و اس��تخدامي در رابطه با نظارت بر خروج 
بازنشس��ته ها با اين توضيح همراه ب��ود كه اين 
سازمان بر دستگاه ها و بطور خاص دستگاه هاي 
دولتي و وزارتخانه ها را رص��د مي كند و نظارت 
لازم را خواهد داشت؛ بطوري كه از زمان تعيين 
شده به بعد ديگر شناسه مربوط به اين افراد قابل 
استناد نيس��ت و باطل مي ش��ود. از سوي ديگر 
بررس��ي و نظارت دقيق بر اجراي قانون از سوي 
نهادهاي نظارتي از جمله س��ازمان بازرسي كل 
كشور، ديوان محاسبات و البته مجلس به دليل 
تصويب اين قانون وجود داشته و با هر گونه تخلفي 

برخورد خواهد شد.

  به شائبه ها هم رسيدگي مي كنيم
طبق اعلام س��ازمان اداري و استخدامي باوجود 
اينكه نظارت كامل از سوي دستگاه هاي نظارتي 
بر اجراي قانون منع به كارگيري بازنشسته ها انجام 
مي شود ولي اگر نيروهاي يك سازمان مشاهده 
كردند كه در محل كارش��ان بازنشس��ته فعالي 
وجود دارد كه بايد طب��ق قانون، محل كار خود 
را ترك كند اما همچنان در حال فعاليت اس��ت 
و يا حتي ش��ائبه اي در اين رابطه وجود داشت، 
مي توانند به دستگاه هاي نظارتي از جمله سازمان 
بازرسي كل كشور، ديوان محاسبات، سازمان امور 
اداري و استخدامي و مجلس اعلام كرده و بطور 
حتم آنها اي��ن موضوع را پيگيري و بر آن نظارت 

خواهند كرد.
گفتني است كه بر اساس اصلاحيه قانون منع 
به كارگيري بازنشس��ته ها، كليه وزارتخانه ها، 
موسسات دولتي، موسسات و نهادهاي عمومي 
غيردولتي، شركت هاي دولتي و دستگاه هايي 
كه به نحوي از بودجه دولتي استفاده مي كنند 
حق به كارگي��ري بازنشس��ته ها را ندارند مگر 
در قال��ب ش��رايط تعيي��ن ش��ده در قان��ون. 
طبق قان��ون نيز به كارگيري بازنشس��ته ها در 
سمت هايي ش��امل روساي سه قوه، معاون اول 
رييس جمهوري، نايب رييسان مجلس و اعضاي 
ش��وراي نگهبان، وزيران، نمايندگان مجلس و 
معاونان رييس جمهوري و همچنين به كارگيري 
بازنشستگان نيروهاي مسلح با تدابير فرماندهي 
معظم كل قوا صرفا در دستگاه هاي متبوع خود 
مجاز است. همچنين دارندگان اجازات خواسته 
مقام معظم رهبري، جانبازان بالاي 5۰ درصد، 
آزادگان بالاي سه سال اسارت و فرزندان شهدا 

از اين قانون مستثني هستند.
بر اين اس��اس اگر افراد بازنشس��ته اي همچنان 
در سازماني فعال هس��تند كه جزو هيچ يك از 
استثنائات تعيين شده در قانون نيستند، مي توان 
به دستگاه هاي نظارتي حضور آنها را اعلام كرد. 
اين گروه ديگر حق ماندن در پست خود را ندارند 
و طبق قانون تنها در صورتي دس��تگاه مي تواند 
آنها را همچنان در اختيار داش��ته باشد كه اين 
افراد متخصص و با مدرك تحصيلي كارشناسي و 
بالاتر باشند، مشروط به اينكه به صورت پاره وقت 
و ساعتي از آنها استفاده ش��ود. حداكثر ساعت 
مجاز براي استفاده از بازنشستگاني از اين دست 
يك سوم ساعت اداري كارمندان رسمي است و 
حق الزحمه اين افراد متناسب با ساعت كاري آنها 
و حداكثر يك س��وم كارمندان رسمي در همان 

شغل تعيين و پرداخت خواهد شد.

  اختللاف نظر درباره زمان خداحافظي 
بازنشسته ها

اما در اين ميان اختلاف زماني از نظر سازمان اداري 
و استخدامي و سازمان بازرسي كل كشور در مورد 
مهلت پاياني حضور بازنشس��ته ها وجود دارد و 
سازمان بازرسي معتقد است كه ۱5 آذرماه زمان 
اجراي قانون است؛ چرا كه قانون در 3۱ شهريوماه 
در روزنامه رسمي درج شده و طبق مقررات ۱5 
روز بعد يعني ۱5 مهر قابليت اجرايي دارد كه به 

۱5 آذرماه ختم مي شود.
از سوي ديگر سازمان امور اداري و استخدامي تاكيد 
دارد كه در متن قانون به صراحت آمده است، ۶۰ روز 
پس از ابلاغ قانون منع به كارگيري بازنشستگان اين 
قانون اجرا مي شود؛ از اين رو مهلت ۲۶ آبان خواهد 
بود كه در اين حالت قاعده اجراي قوانين مصوب 
مجلس از تاريخ چاپ در روزنامه رس��مي در مورد 

اين قانون اجرايي نخواهد شد.

الياس حضرتي خبر داد

مديرعامل هفت تپه خود را معرفي كرده است
نماينده مردم تهران در مجلس با به هم ريخته خواندن 
بحث هاي مطرح شده در رابطه با نيشكر هفت تپه گفت: 
كارگران مي گويند توس��عه اين بن��گاه صورت نگرفته 
ولي مس��وولان استان خوزس��تان مي گويند مالك به 
دنبال سرمايه گذاري و توسعه اين كارخانه است. با اين 
همه چيزي كه من مي دانم اين است كه اسد بيگي، مالك 
هفت تپه پس از چند روز خود را به مقامات مسوول قوه 

قضاييه معرفي كرده و اكنون در حال رس��يدگي شدن 
به مشكلات ايشان هستند. به گزارش »تعادل«، الياس 
حضرتي، نماينده مجلس و عضو كميسيون اقتصادي 
كه اخيرا در س��فري به اس��تان خوزس��تان به بررسي 
مش��كلات كارگران مجتمع نيشكر هفت تپه و مسائل 
به وجود آمده در آن پرداخ��ت، وي درگفت وگويي كه 
با »تعادل« درباره اين س��فر داش��ت، گفت: مالك اين 

ش��ركت چند روزي فراري بوده ولي بعد از آن خودش 
را معرفي كرده اس��ت. آن طور ك��ه من از صحبت هاي 
استاندار خوزستان متوجه شدم، سرمايه گذاران قصد 
توسعه گسترده و س��رمايه گذاري در اين بنگاه را دارند 
اما دچار مشكلاتي شده اند. او با اشاره به اظهارات ضد و 
نقيض در مورد مشكلات به وجود آمده افزود: در مقابل 
كارگران مي گويند توسعه اساسا در دستور اسد بيگي 

نبوده است و تنها سوله هايي زده تا از اين طريق بتواند 
تسهيلات بانكي و ارزي دريافت كند. علاوه بر اين مثلا 
در مورد رقمي كه وي ارز دولتي گرفته هم اختلاف نظر 
شديد و چند برابري وجود دارد به گونه اي كه ميان ارقام 
ارايه شده حدود هشت تا نه برابر فاصله وجود دارد. اين 
نماينده مجلس در ادامه تصري��ح كرد: البته يك ماه از 
چهار ماه حقوق كارگران هفت تپه پرداخت ش��ده اما 
ديگر خواس��ته كارگران پرداخت حقوق نيست، بلكه 
مي خواهند اين ش��ركت به دولت واگذار ش��ود و ديگر 
بخش خصوصي پايش را در اين مجتمع نگذارد. به بيان 
ديگر اكنون مطالبه كارگران پرداخت دستمزد نيست، 
آنها با كليت خصوصي سازي مخالفند و فكر مي كنند اين 

پروسه غير شفاف بوده و به همين دليل مصرانه خواهان 
پس گرفتن اين بنگاه هستند. حضرتي خاطرنشان كرد: 
آنچه من ديدم وضعيت تا حدودي به هم ريخته است و 
هنوز مشخص نيست دقيقا چه اتفاقي افتاده ولي به هر 
حال گفته مي شود نمي توان تشكيك جدي در اهليت 
كارفرما ايجاد كرد چون نامبرده چندين كارخانه دارد. 
اميدوارم هر چه زودتر مشكلات كارگران برطرف شود و از 
اين وضعيتي كه به آن دچار شده اند در بيايند.  به گزارش 
»تعادل«، در روزهاي گذشته فيلمي از اسد بيگي، مالك 
نيش��كر هفت تپه منتشر ش��ده كه مي گويد كارگران 
به اعتصاب خود خاتمه دهند و ب��ه كار خود بازگردند. 

حضرتي در رابطه با صحت اين فيلم ابراز ترديد كرد.



بانك و بيمه4يادداشت

»تعادل« از تازه ترين تحولات بازار گزارش مي دهد 

چك رمزدار 82 درصد از مبلغ مبادلات چك در مهرماه 97 را به خود اختصاص داد

سهم رو به افزايش چك رمزدار با رشد ماهانه 17 درصدي

زمزمه  تك رقمي شدن نرخ دلار ،  هشدار نسبت به معاملات پاپله اي طلا، رونق كم جان خريد و فروش طلا

تداوم كاهش نرخ ارز و سكه و طلا

سهم55درصديتهرانازمبلغوصوليوبرگشتيچكها

گروه بانك وبيمه| احسان شمشيري|
روز دوش��نبه 5 آذر ماه 97 به دنب��ال اعلام نرخ ها در 
سامانه س��نا براي دلار به نرخ 12 هزار 230 تومان و 
يورو به نرخ 14 هزار و 390 توم��ان، در بازار آزاد نيز 
نرخ دلار به قيمت 12 هزار و 350 تومان كاهش يافت 
و برخي فع��الان بازار پيش بيني كردن��د كه نرخ ارز 

احتمالا به روند كاهشي خود ادامه خواهد داد. 
به گزارش تعادل، سامانه سنا كه ميانگين نرخ ارز براي 
روز كاري قبل يعني روز يكشنبه 3 آذر را اعلام كرده 
خبر داد كه ميانگين نرخ هاي ارز براي دلار 12335، 
لير تركيه 2452، يورو 14395، درهم 3434، يوآن 

1864 و پوند انگليس 16516 تومان بوده است. 
در بازار طلا نيز در ش��رايطي كه نرخ هر اونس طلا در 
بازار جهاني به 1226 دلار رسيد نرخ سكه طرح جديد 
به 3 ميليون و 900 هزار تومان، نيم سكه 2 ميليون و 
40 هزار تومان، ربع سكه 1 ميليون و 170 هزار تومان، 
سكه گرمي 650 هزار تومان و هر گرم طلاي 18 عيار 

361 هزار تومان معامله شد. 
در اين رابطه رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران با بيان 
اينكه از ابتداي هفته گذش��ته آرامش نسبي به بازار 
طلا و سكه بازگشته است و شاهد كاهش چشمگير 
قيمت ها در اين بازار بوديم گفت: هفته پيش ميزان 

كاهش قيمت ها حدود 30 درصد بود.
آيت محمدولي روز دوشنبه افزود: در اين ميان قيمت 
س��كه در مقطعي به كمتر از چهار ميليون تومان هم 
رسيد. وي همچنين پيش بيني كرد در هفته جاري 
نيز روند كاهشي قيمت ها همچنان ادامه داشته باشد.

رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران اظهاراميدواري كرد 
كه با چنين نگاهي قيمت ها به نرخ اصلي خود بازگردد 

و داد و ستدها در كسب و كارها رونق بگيرد.
وي بيان كرد: آرامش حاكم شده روند بازار را به مسير 
مناسبي سوق داده است اما هنوز رونق به صورت كامل 
در بازار حاكم نشده و كسب و كارها همانند گذشته در 
بازار وجود ندارد. محمد ولي اظهاراميدواري كرد كه 
با سياست كنوني به كار گرفته شده در اقتصاد كشور 
شاهد رونق كسب و كارها در بازار طلا و سكه باشيم.

رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران با بيان اينكه بيشتر 
تقاضاها در ش��رايط كنوني در بازار براي طلاي خام 
و سكه اس��ت به افراد كم اطلاع درخصوص طلاهاي 
آب شده درخواست كرد كه به اين بازار وارد نشوند و 

از برخي مشكلات بپرهيزند.
وي كاهش تقاضا و تغيي��رات قيمت ارز را مهم ترين 
عامل تاثيرگذار در كاهش قيمت طلا در بازار معرفي و 
بيان كرد: قيمت طلا و ارز مكمل يكديگرند به همين 
دليل تغييرات قيمت ارز به صورت مستقيم بر بازارطلا 

تاثيرگذار خواهد بود.

   زمزمهتكرقميشدننرخدلار
در شرايطي كه نرخ دلار در بازار آزاد روبه كاهش است 
و كاهش دخالت هاي سياس��تگذار ارزي در سامانه 
نيما هم سبب كاهش فاصله نرخ دلار نيمايي با بازار 
آزاد شده اس��ت، زمزمه تك رقمي شدن نرخ دلار نيز 

شنيده مي شود. روند روزهاي گذش��ته بازار آزاد ارز 
و البته نرخ هاي ثبت ش��ده در سامانه نيما حكايت از 
كاهش فاصله دلار نيمايي با بازار آزاد دارد. به خصوص 
اينكه در روزهاي ابتدايي هفته، كاهش محسوس نرخ 
دلار در بازار آزاد رقم خورد؛ اگرچه نرخ در نيما اندكي 

نوسان رو به بالا داشت.
 بس��ياري از فعالان اقتصادي، دخالت سياس��تگذار 
ارزي در سامانه نيما را علت اصلي كاهش نرخ دلار در 
س��امانه نيما مي دانند؛ اما بانك مركزي معتقد است 
كه بايد نرخ در سامانه نيما كنترل شده باشد تا بتوان 
در ب��ازار آزاد نيز نرخ را كنترل ش��ده تر پيش برد. اما 
اكنون بسياري از عرضه كنندگان ارز در سامانه نيما 
مي گويند كه اگرچه هنوز هم بانك مركزي در نرخ نيما 
به صورت غيرمستقيم دخالت مي كند، اما نرخ رو به 
تعادل گذاشته و اندكي تعديل شده است. البته فاصله 
نرخ دلار در سامانه نيما با بازار آزاد هنوز هم انگيزه اي 
براي برخي صادركنندگان در عدم عرضه ارز حاصل 
از صادرات خود به س��امانه نيما باش��د. اما به هر حال 
نزديكي اين دو نرخ مي تواند شرايط بهتري را رقم بزند.

در اين ميان برخي فعالان بازار ارز، از سياستگذاري هاي 
بان��ك مركزي ب��راي رس��يدن نرخ ب��ه قيمت هاي 
تك رقم��ي و زير 10  هزار توم��ان خبر مي دهند و بر 
اين باورند كه بانك مرك��زي مجموعه تدابيري را به 
كار بس��ته است تا بتواند نرخ را به حدود 9 تا 10 هزار 
تومان برساند. البته برخي ديگر نيز از ورود قيمت دلار 
به كانال زير هش��ت هزار تومان خبر مي دهند كه به 
نظر مي رسد نس��بت به گزينه اول، احتمال كمتري 

دارد. بر اس��اس آمار رس��مي بانك مرك��زي، ارزش 
واقعي صادرات در هفت ماه منتهي به مهر امسال نه 
27ميليارد دلار كه 15 ميليارد دلار بوده است، از اين 
ميزان فقط حدود 6 ميليارد دلار به چرخه اقتصادي 
كشور بازگشته اس��ت كه صادركنندگان حدود 8.5 
تا 9 ميليارد دلار از س��امانه نيما ارز دريافت كرده اند 

)احتمالا براي واردات مواداوليه توليد( .
البته بانك مركزي معتقد اس��ت كه در سامانه نيما، 
محدوديت قيمتي ب��راي ارز صادركنندگان تعيين 
نشده اس��ت؛ ولي بايد منتظر ماند و ديد كه كاهش 
فاصله نرخ دلار نيمايي با بازار آزاد، آيا در روزهاي آينده 

نيز ادامه خواهد داشت يا نه.

   حوال�هارزخ�ارجازصرافيه�ايمجاز
ممنوعشد

در برخورد با اخلالگران ارزي، روز دوش��نبه بنري در 
برخي صرافي ها نصب شده كه بر مبناي آن، معامله 
و حوال��ه ارز خارج از بانك و صرافي هاي مجاز ممنوع 

اعلام شده است.
در ادام��ه برخورد با اخلالگران ارزي، بنر هش��دار، از 
سوي دادس��تاني، نيروي انتظامي و بانك مركزي بر 
سر در صرافي ملي ايران نصب شده است. در اين بنر 
آمده است: به منظور صيانت از منافع ملي، حسب الامر 
مراجع ذي صلاح، ط��رح برخورد جدي با اخلالگران 

نظام ارزي كشور در دستور كار قرار گرفته است.
از اين رو، بر اس��اس قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز، 
انجام هرگونه خريد، فروش و حوال��ه ارز در خارج از 

سيستم بانكي و صرافي هاي مجاز بانك مركزي تخلف 
محسوب شده و در صورت مشاهده، با مرتكبين برابر 

قانون رفتار خواهد شد.
از سوي ديگر، رييس اتحاديه طلا و جواهر اصفهان با 
هشدار نسبت به خطرات معاملات پاپله اي و رد اين 
نوع معامله از سوي اتحاديه گفت: باكاهش قيمت ها 
و آرامش در بازار، رونق كم جاني در بازار ايجاد ش��ده 
است. هوشنگ شيش��ه  بران درباره حال و هواي بازار 
طلا و جواهر اصفهان در روزهاي اخير، اظهار داشت: 
با نوس��ان قيمت ارز طي چند ماه گذشته، بازار طلا و 
سكه تحت تاثير قرار گرفت كه شاهد افزايش و جهش 
قيم��ت طلا از گرمي 100 هزار توم��ان به 400 هزار 

تومان بوديم.
وي افزود: با اين جهش قيمتي و همچنين محاسبه 
اجرت س��اخت، س��ود 7 درصد مغازه دار و 9 درصد 
ماليات ارزش افزوده به يك باره موجب ش��د، قيمت 
طلا به گونه اي افزايش داشته باشد كه موجب رسوبي 

شديد در واحدهاي توليد شد.
رييس اتحاديه طلا و جواهر اصفهان، با تاكيد بر اينكه 
اصفهان مركز توليد طلا در ايران است، گفت: حدود 
70 تا80 درصد كارگاه هاي توليدي طلا در اصفهان 
تعطيل شده كه دليل عمده اين اتفاق، تمايل مشتريان 
به خريدهاي سرمايه اي مثل سكه، طلا خام به جاي 

مصنوعات ساخته شده و مصرفي است.

   رونقكمجانبازار
وي در پاس��خ به اينكه كاهش قيمت ها موجب رونق 

نسبي در بازار شده يا خير؟ توضيح داد: پس از كاهش 
قيمت ها و ايجاد آرامش در بازار، رونق بسيار كمي در 
بازار ايجاد ش��ده، زيرا قيم��ت دلار از حدود 18 هزار 
تومان به كانال 12 هزار تومان رسيد كه تاثير اندكي 
بر بازار داشت اما ش��رايط ديگر مثل گذشته نيست 
كه هر خان��واده ايراني بتواند به مانند گذش��ته طلا 
خريداري كند و در حال حاضر تنها امكان خريد طلا 
براي نيازهاي ضروري وجود دارد. اين فعال بازار طلا 
و جواهر در اس��تان اصفهان درباره اينكه آيا سكه ها و 
طلاهاي خانگي به ب��ازار آمده گفت: خير، زيرا اصولا 
پس از يك دوره ش��وك، صاحبان طلا به دو دس��ته 
تقسيم مي شوند، برخي پس از شوك قيمتي برخي 
به سرعت فروشنده مي شوند و برخي حفظ سرمايه 
مي كنند. اكنون نيز پ��س از اين تغييرات قيمتي در 

بازار، شاهد واكنش چشمگيري در بازار نبوده ايم.

   ميزطلاوجواهردراصفهان
شيشه بران درباره تش��كيل ميز طلا و جواهر كشور 
در اس��تان اصفهان، توضيح داد: اين ميز در اصفهان 
تشكيل شده و اكنون جلساتي به صورت سراسري و با 
دعوت از فعالان اين بازار تشكيل شده اما به طور كلي 
تلاش ما در اين جلس��ات بر افزايش توليد و صادرات 
است. اما اكنون صادرات در حوزه طلا در ايران بسيار 
ضعيف اس��ت كه يكي از مهم ترين دلايل اين اتفاق، 
خريد و فروش طلا ش��امل تحريم ها است. همچنين 
بيش��ترين ميزان ص��ادرات از ايران به كش��ورهاي 
حاش��يه خليج فارس بوده كه اكنون متوقف شده و 
به دلي��ل اينكه تا حدودي در اين زمينه با شكس��ت 
مواجه ش��ديم به دنبال يافتن بازارهاي هدف جديد 
در ساير كشورها هستيم. وي درباره دليل ديگر توقف 
صادرات، گفت: گراني هزينه اجرت در ايران، به نظرم 
نوعي خودزني در اين صنف است زيرا در كشورهاي 
همسايه قيمت ها بس��يار متعادل تر است كه هم راه 
براي قاچاق باز مي شود و هم بازارهاي صادراتي ايران 

را در اختيار مي گيرند.

   هشدارمعاملاتپاپلهاي
رييس اتحاديه ط��لا و جواهر اصفه��ان، در پايان به 
متقاضيان طلا توصيه كرد: تمام كساني كه علاقه مند 
به خريد و فروش طلا هستند به هيچ عنوان معاملات 
كاغذي در س��طح بازار انجام ندهند، زيرا داد و ستد 
در اين بازارها به هيچ وج��ه به صورت فيزيكي انجام 
نمي شود و معمولا تنها با تعيين نرخي، خريد و فروش 
انجام مي شود. شيشه بران افزود: اين اقدام و اين شكل 
خريد و فروش ك��ه به معاملات س��رپايي و پاپله اي 
معروف است، از س��وي اتحاديه رد شده زيرا طلايي 
كه خريد و فروش مي شود به دليل اينكه از يك واحد 
صنفي نيست و فاكتور فروش هم ندارد، بطور حتم در 
آينده دچار مشكل و ضرر و زيان مي شود. وي ادامه داد: 
از مردم تقاضا دارم و توصيه مي كنم، همه از معاملات 
سر پايي و پاپله اي پرهيز كنند و هرنوع طلايي حتي 

طلا خام را با فاكتور خريداري كنند.

گروه بانك وبيمه| محسن شمشيري|
آمار چك هاي مبادله شده، وصولي، برگشتي و 
رمزدار در مهرماه 97 نشان مي دهد كه استان 
تهران با سهمي بيش از 33 درصد تعداد و 55 
درصد وصولي، سهم قابل توجهي از مبادلات 
بانكي و اقتصاد و گردش مالي كسب وكارها را 
به خود اختصاص داده و بس�ياري از امكانات و 
فعاليت هاي اقتصادي در تهران متمركز شده 
است به طوري كه 35 درصد تعداد و 55 درصد 
چك ه�اي مبادله ش�ده، 35 درص�د تعداد و 
55 درصد مبلغ چك هاي وصول شده، 32.8 
درصد تعداد و 53 درصد مبلغ برگشتي ها، 33 
درصد تع�داد و 82.5 درص�د مبلغ چك هاي 

رمزدار متعلق به استان تهران بوده است.

به گزارش تعادل، در مهر ماه ١٣٩٧، در كل كش��ور 
بالغ بر 8.9 ميليون فقره چ�ك ب�ه ارزش���ي ح�دود 
٩٣٦ ه�زار ميليارد ريال مبادله ش��د كه نس��بت به 
ماه قبل از نظ���ر تع�داد 8.1 درص���د ك�اهش و از 
نظ�ر مبل�غ ٣ درصد افزايش نشان مي دهد و به نظر 
مي رس��د كه تحت تاثير تغيير چك هاي قديمي به 
چك هاي صي��ادي، تعداد چك هاي مبادله ش��ده 

كاهش يافته است. 
از اي�ن تع�داد ح��دود 7.8 ميليون فقره چك عادي 
و بالغ ب��ر 1.1 ميلي��ون فقره رمزدار بوده اس��ت. بر 
اين اساس دركل كش���ور 87.4 درصد از كل تعداد 
چك هاي وصولي ع��ادي و 12.6 درصد رمزدار بوده 

است.
از نظر مبلغ نيز بالغ ب��ر ٤٣٨٠ هزار ميلي�ارد ري�ال 
چ�ك وص�ول شد ك�ه حدود ٧٨٨ هزار ميليارد ريال 
چك عادي و ح��دود ٣٥٩٣ هزار ميليارد ريال چك 
رم�زدار بوده و 18 درص���د از ك�ل ارزش چك هاي 

وص�ولي ع�ادي و ٨٢ درص�د رم�زدار بوده است. 
به عبارت ديگر، چك هاي رمزدار با 12.6 درصد تعداد 
حدود 82 درصد از مبلغ چك هاي مبادله شده سهم 
داشته اند و چك هاي عادي با 87.4 درصد تعداد سهم 

18 درصدي از چك هاي مبادله شده داشته اند و اين 
موضوع نشان مي دهد كه توجه فعالان اقتصادي به 
چك هاي رمزدار بيشتر شده و سهم چك هاي عادي 
به خاطر تعداد برگشتي ها و ركود كسب وكار و منفي 

شدن رشد اقتصادي كاهش يافته است. 

   رشد17درصديمبلغچكهايرمزدار
دركل كش��ور ب�الغ ب�ر 1.1ميلي���ون فق�ره چ�ك 
رم�زدار ب�ه ارزش���ي ح�دود ٣٥٩٣ ه��زار ميليارد 
ريال وصول شد ك�ه نس���بت ب�ه م�اه قب�ل از نظ�ر 
تع�داد و مبل�غ ب�ه ترتي�ب 4.5 درصد و17.4 درصد 

افزايش داشته است. 
در ماه مورد گزارش در اس��تان ته��ران بالغ بر ٣٦٧ 
هزار فقره چ�ك رم�زدار ب�ه ارزش�ي ب�الغ ب�ر ٢٩٦٥ 
ه��زار ميليارد ريال وصول ش��د.يعني در ماه مذكور 
47.9 درصد از تعداد چك ه��اي رمزدار وصولي در 
سه استان ته�ران 32.9درص�د، اصفهان 7.6 درصد 
و خراس��ان رضوي 7.4 درص�د وص�ول شده اس�ت 
ك�ه بيش�ترين س�هم را در مقايسه با ساير استان ها 

دارا بوده اند.
همچنين 86.9 درص��د از ارزش چك هاي فوق در 
اس��تان هاي ته�ران 82.5 درص���د، اص�فهان 2.3 
درصد و خراسان رضوي 2.1 درصد وصول شده است. 

   وضعيتچكهايوصوليدراستانها
در ماه مورد گزارش در اس��تان ته��ران بالغ بر 3.1 
ميليون فقره چك به ارزشي حدود ٥١٨ هزار ميليارد 

ريال مبادله شد. 
در ماه مذكور در بين ساير استان هاي كشور بيشترين 
نسبت تعداد چك هاي وص�ولي ب�ه ك�ل چك هاي 
مبادله اي در استان، به ترتيب به استان هاي گيلان 
90 درصد، يزد ٨٩ درصد و البرز ٨٨ درصد اختصاص 
يافته اس��ت و اس��تان هاي كهگيلوي�ه و بويراحم�د 
٧٨ درص�د، كردس���تان ٨٠ درص��د و چهارمحال 
و بختي��اري ٨١ درص��د پايين ترين نس��بت تعداد 
چك ه��اي وص�ولي ب�ه كل چك هاي مبادله ش��ده 

در اس��تان را به خود اختصاص داده اند. در ماه مورد 
گزارش، در بين ساير اس��تان هاي كشور بيشترين 
نسبت ارزش چك هاي وصولي به كل ارزش چك هاي 
مبادله اي در استان به ترتيب به استان هاي كهگيلويه 
و بويراحمد 90 درص�د، البرز ٨٨ درصد و گيلان ٨٨ 
درصد اختصاص يافته است و استان هاي اي�لام ٧٠ 
درص�د، قم ٧٦ درصد و لرستان ٧٧ درصد كمترين 
نس��بت ارزش چك هاي وص�ولي ب���ه ك�ل ارزش 
چك هاي مبادله شده در استان را به خود اختصاص 

داده اند. 

   53درصدمبلغبرگشتيهادرتهران
در مهر ماه ١٣٩٧ در كل كش��ور حدود 1.2 ميليون 
فقره چك به ارزش��ي ب�الغ ١٤٨ هزارميلي�ارد ريال 
برگشت داده شده است كه نس�بت ب�ه م�اه قب�ل از 
نظ�ر تع�داد و مبل�غ ب���ه ترتي�ب 14.3درص�د و 5 

درصدكاهش نشان مي دهد.
در اس���تان ته�ران ح�دود ٣٨٢ ه�زار فق�ره چ�ك 
ب�ه ارزش���ي ح�دود ٧٩ هزار ميليارد ريال برگشت 
داده ش��د. به عبارت ديگر، بي��ش از 53 درصد مبلغ 
برگش��تي ها و 32 درصد تعداد چك هاي برگشتي 

متعلق به استان تهران بوده است. 
در ماه مورد گزارش، در كل كش��ور ١٣ درصد از كل 
تعداد چك ه��اي مبادل��ه اي و 15.8درص�د از كل 
مبلغ چك هاي مبادله اي برگش��ت داده شده است. 
در استان تهران 12.2 درصد از كل تعداد چك هاي 
مبادل��ه اي 15.2 درص���د از كل مبل��غ چك هاي 

مبادله اي برگشت داده شده است.
در ماه مذكور در بين ساير استان هاي كشور بيشترين 
نس��بت ارزش چك هاي برگش��تي ب�ه ك�ل ارزش 
چك هاي مبادل�ه ش���ده دراس��تان ب�ه ترتيب ب�ه 
اس��تان هاي ايلام 29.4 درص���د، ق�م 23.8 درصد 
و لرس��تان 22.1 درص��د اختص��اص يافته اس��ت 
واستان هاي كهگيلويه و بويراحمد 9.9 درصد، البرز 
11.3درصد و گيلان 11.8درصد كمترين نس��بت 
ارزش چك هاي برگش�تي ب�ه ك�ل ارزش چك هاي 

مبادله شده در استان را به خود اختصاص داده اند. 

   عللبرگشتيچك
در مهر ماه ١٣٩٧، در كلكش��ور حدود 1.1 ميليون 
فق�ره چ�ك ب�ه ارزش�ي ح�دود ١٤٠ ه�زار ميليارد 
ريال به دلايل كس��ري يا فقدان موجودي برگش�ت 
داده ش���ده اس���ت. در واق�ع در ك�ل كش�ور از نظر 
تع��داد 94.3 درصد و از نظ��ر ارزش 94.4 درصد از 
كل چك هاي برگشتي به دلاي�ل كس�ري ي�ا فقدان 

موجودي بوده است.
در استان تهران بالغ بر ٣٥٦ هزار فقره چك به ارزشي 
ب�الغ ب�ر ٧٤ ه�زار ميليارد ريال به دلايل كس��ري يا 

فقدان موجودي برگشت داده شده است. 

در واق�ع در اس�تان ته�ران از نظر تعداد 93.4 درصد 
و از نظر ارزش 94.6 درصد از كل چك هاي برگشتي 

به دلاي�ل كس�ري ي�ا فقدان موجودي بوده است. 
در بين س��اير استان هاي كش��ور، بيشترين نس�بت 
ارزش چك هاي برگش�تي ب�ه دلايل كسري يا فقدان 
موجودي به كل ارزش چك هاي برگشتي در استان، 
به ترتيب به اس��تان هاي خراسان جنوبي 98 درصد، 
زنجان 96 درصد و س���منان ٩٦ درص�د اختص�اص 
يافت�ه اس���ت و استان هاي سيس��تان و بلوچستان 
٨٨ درص�د، خوزس�تان٩٢ درص�د و ق�م 93 درص�د 
كمت�رين نس��بت ارزش چك هاي برگشتي به دلايل 
كس��ري يا فقدان موجودي ب��ه كل ارزش چك هاي 

برگش�تي در استان را به خود اختصاص داده است.
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اصلاحاتنظامبانكي
ازكانالشورايثباتمالي

مهدي هاديان| 
تشكيل ش��وراي ثبات مالي، علاوه بر تسريع در 
اجراي اصلاحات نظام بانكي، سبب ايجاد ظرفيتي 
براي مقابله با بي ثباتي در كليت بخش مالي شامل 

بانك، بورس و بيمه مي شود.
يكي از موضوعات مورد بحث محافل اقتصادي 
در چند س��ال اخير، »اصلاح��ات نظام بانكي« 
بوده است. هر چند كه اين موضوع در ابتدا عمدتا 
معطوف به موسس��ات اعتباري غيرمجاز و آثار 
زيانبار آنها ب��ر نظام پولي و بي ثباتي بخش مالي 
بود، به مرور نگاه ها به شبكه بانكي گسترش يافت 
و مشكلات ساختاري آن بيشتر هويدا شد. بررسي 
اطلاعات ترازنام��ه و گزارش هاي س��ود و زيان 
بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي بيانگر آن 
است كه اگر سابق بر اين مسائلي از جمله افزايش 
مطالبات غيرجاري، دارايي هاي منجمد و كمبود 
كفايت سرمايه به عنوان چالش هاي اساسي نظام 
بانكي عنوان مي شد، امروزه مشكلاتي مانند عدم 
تع��ادل منابع و مصارف و افزايش اس��تقراض از 
بانك مركزي و همچنين گسترش شكاف بين 
درآمد و هزينه و بروز زيان عملياتي به چالش هاي 
اساسي اضافه شده اند. اما يك تفاوت اساسي بين 
اين چالش هاي اساسي وجود دارد و آن اينكه در 
برخورد با چالش هاي سابق شايد يك بازه زماني 
ميان مدت نيز قابل پذيرش بود ولي در برخورد 
با چالش هاي كنوني ديگر چنين فرصتي وجود 
نخواهد داش��ت. نويس��نده پيش تر به بررسي و 
آسيب شناسي بدهي بانك ها به بانك مركزي و 
لزوم اصلاح رابطه بانك ها با بانك مركزي پرداخته 
و به ضرورت توقف روند گسترش بانك هاي بعضاً 
ناسالم كه علاوه بر اخلال در عملكرد نظام پولي، 
سبب تورش در دستيابي به اهداف اقتصاد كلان 
مي شود تاكيد كرده اس��ت. اما آنچه سبب اجرا 
ش��دن اين اصلاحات مي ش��ود برخ��ورداري از 
نظام جامع بازسازي و حل وفصل مالي بانك ها و 
موسسات مشكل دار است. در اين زمينه ضروري 
اس��ت كه با بهره گيري از تجارب ارزشمند ساير 
كشورها، سازوكارها و شيوه هاي مختلف برخورد 
با بانك ها و موسس��ات اعتباري كه از نظر مالي 
وضعيت مساعدي ندارند، تدوين و عملياتي شود.

بررس��ي اقدامات انجام شده در س��اير كشورها 
به وي��ژه بعد از ب��روز بحران مال��ي جهاني دهه 
گذش��ته كه س��بب ناتواني مالي و ورشكستگي 
بانك ها و موسس��ات مالي متعددي شد، بيانگر 
آن است كه در اين كشورها، با بازخواني مرزهاي 
مناسب س��ازماني بين بانك مركزي، نهادهاي 
نظارتي و تنظيم گري مالي، كميته ها يا شوراهاي 
سياستگذاري ويژه ثبات مالي ايجاد شده است. 
به عبارت ديگر، موض��وع اصلاحات نظام بانكي 
در يك س��اختار فراگير به منظور مقابله با انواع 
ريسك هاي سيستماتيك و لذا كاربرد و توسعه 
سياست هاي احتياطي كلان براي تحقق ثبات 
مالي پيگيري شده است. مطالعات تجربي متعدد 
نيز مويد آن است كه ساختارهاي نهادي مناسب 
كه مقامات ناظر بخش مالي را قادر به انجام اقدامات 
پيشگيرانه و اصلاحي مي كنند براي همه كشورها، 
چه نوظهور و چه توس��عه يافته، بسيار ضروري 
اس��ت. براي اينكه ترتيبات نهادي شوراي ثبات 
مالي سبب كاهش موثر ريسك هاي سيستماتيك 
بخش مالي ش��ود و در صورت ل��زوم اصلاحات 
مورد نياز با اقتدار كافي عملياتي ش��ود، ضروري 
اس��ت كه اين نهاد توانايي رصد و شناسايي موثر 
ريسك هاي سيستماتيك را به واسطه دسترسي 
به اطلاعات و دانش و تخصص هاي مرتبط داشته 
باشد؛ همچنين، ضمن حفظ استقلال عملكردي 
ساير سياست هاي اقتصادي از انگيزه لازم براي 
استفاده به موقع و موثر از ابزارهاي سياستگذاري 
و اقدامات كنترلي برخوردار باشد؛ در نهايت اينكه، 
براي جلوگيري از سياست هاي ناكافي يا بيش از 
حد محدود، بايد مسووليت پذيري و شفافيت لازم 

در اقدامات اين نهاد تصريح شود.
در اقتصاد ايران نيز با توجه به ضرورت اصلاحات 
نظام بانكي، طراحي و پياده سازي نهادي با هدف 
پيگيري ثبات مالي گريزناپذير اس��ت. هر چند 
ك��ه در بازنگري قانون پولي و بانكي، به مس��اله 
شوراي ثبات مالي اشاره شده است، اما اين شورا 
بيشتر جايگاه مشورتي دارد و لذا در مواقع لازم، 
از اقتدار كافي براي اعمال سياست هاي احتياطي 
كلان و همچنين عملياتي نمودن سازوكارهاي 
نظام جامع بازسازي و حل وفصل مالي بانك ها و 
موسسات اعتباري مشكل دار برخوردار نخواهد 
بود. به نظر مي رسد، تجربه قبلي از آثار اجتماعي 
برخورد با موسس��ات مالي غيرمجاز سبب شده 
اس��ت كه با وجود انجام مطالع��ات و تحقيقات 
گسترده توسط دس��تگاه ها و نهادهاي ذي ربط، 
اختلاف نظرهاي��ي در ارتباط با ترتيبات نهادي، 
حقوقي و عملياتي نمودن س��ازوكارهاي نظام 

بازسازي و حل وفصل مالي بانك ها وجود دارد.
با توجه به خلأ نهادي شوراي ثبات مالي در اقتصاد 
ايران و همچنين ابعاد گس��ترده س��ازوكارهاي 
حل وفصل بانك ها و موسسات مالي مشكل دار از 
آنجا كه »شوراي عالي هماهنگي اقتصادي قواي 
س��ه گانه« اختيارات بانك مركزي براي اجراي 
برنامه اصلاح نظام بانكي را تصويب كرده است، 
پيشنهاد مي شود بانك مركزي از اين فرصت ويژه 
در شكل گيري شوراي ثبات مالي استفاده  كند. 
اين مهم سبب مي شود كه از يك سو ساماندهي 
بانك ها و موسس��ات اعتباري عملياتي شود و از 
س��وي ديگر ظرفيتي براي مقابله با بي ثباتي در 
كليت بخش مالي ش��امل بانك ها، شركت هاي 
بيمه، صندوق هاي بازنشس��تگي و بازار سرمايه 
ايجاد ش��ود كه در مجموع به افزايش اثربخشي 
سياست هاي پولي و بهبود محيط اقتصاد كلان 

منتهي خواهد شد.

   در ماه مورد گزارش، در كل كشور ١٣ درصد از كل تعداد چك هاي مبادل هاي و 15.8درص�د از 
كل مبلغ چك هاي مبادل هاي برگشت داده شده كه بيش از 53 درصد مبلغ برگشتي ها و 32درصد 

تعداد چك هاي برگشتي متعلق به استان تهران بوده است

   چك هاي رمزدار با 12.6 درصد در حدود 82 درصد از مبلغ چك هاي مبادله شده سهم داشته اند 
و چك هاي عادي با 87.4 درصد تعداد سهم 18 درصدي از چك هاي مبادله شده داشته اند. نكته 
جالب اين است كه چك هاي رمزدار نسبت به شهريور ماه از نظ�ر تع�داد و مبل�غ ب�ه ترتي�ب 
4.5 درصد و17.4 درصد افزايش داش�ته است و اين موضوع نشان دهنده سهم بالاي چك هاي 

رمزدار از مبادلات بانكي است

   82.5 درص�د درصد ارزش چك هاي رمزدار و 53 درصد مبلغ برگش�تي ها متعلق به تهران 
بوده است

برش



نگاه 5 بازار سرمايه

»تعادل«چراييسقوطسنگينشاخصهايبورسيرابررسيميكند

بازي هيجاني در زمين حافظ
گروه بورس| مسعود كريمي|

عملكرد بازيگران تالار شيشه اي حافظ بر خلاف انتظارات 
نشان از رفتار هيجاني و بدون پشتوانه منطقي سهامداران 
در صنايع متفاوت بورسي دارد و از همين رو مي توان بر اين 
نكته تاكيد كرد كه واكنش هاي فعلي برخي از معامله گران 
به دور از ارزيابي صحيح وضعيت بنيادي شركت ها در حال 
رخ دادن است. به هر روي، با توجه به كسب بازدهي بيش از 
صد در صدي بازار سهام طي مقطعي از سال جاري اكنون 
مشاهده مي شود كه همگام با كاهش نرخ  در بازار ارز و طلا 
شاهد افت قيمت صنايع و شركت هاي بورسي هستيم. در 
كنار اين موضوع سقوط قيمت جهاني نفت و ساير كالا هاي 
اساسي به نوعي صنايع مرتبط داخلي از جمله كاموديتي 
محور ها را تحت تاثير خود قرار داده   است و مشاهده مي شود 
كه در معاملات چند روز اخير ارزش س��هام اين دست از 
صنايع با كاهش همراه شده اس��ت. در همين حال، عدم 
مديريت ريس��ك در راستاي كنترل فرآيند معاملاتي در 
كنار خلأ بازارگردان از س��وي نهاد ناظر براي ايجاد تعادل 
قيمتي سهام شركت ها مورد انتقاد اغلب كارشناسان بازار 
سرمايه قرار دارد چرا كه نبود ابزار هاي مالي مناسب يا عدم 
بهره وري مطلوب از آنها در گام نخست علاوه بر ايجاد هرج 
و مرج در فضاي كلي معاملات س��هام، مي تواند به رفتار 
هيجاني سهامداران نيز دامن بزند. به هر حال، اكثر فعالان 
بازار سرمايه بر اين باورند كه بازي هيجاني اين رو ز ها در تالار 
حافظ افزايش و كاهش هايي به دور از واقعيات را به دنبال 
خواهد داشت چرا كه اغلب شركت هاي بورسي همچنان 
از پتانسيل افزايش��ي برخوردارند و اكنون زمان مناسبي 
براي اصلاح قيمتي شاخص هاي كلان بازار سهام در اين 
حد نيست. از طرفي، با نگاهي به كليت بازار سهام مشاهده 
مي شود كه در معاملات روز گذشته از 39 صنعت بورسي 
34 صنع��ت با بازدهي منفي و تنها يك صنعت با بازدهي 
مثبت همراه شده است و ساير صنايع باقي مانده نيز تغييرات 
محسوسي را به ثبت نرسانده اند. به هر روي ريزش 9 هزارو 
250 واحدي )معادل 5.2 درصد افت( طي 2 روز معاملاتي 
در صورت تداوم مي تواند به سنگين شدن طرف فروش و 
يك طرفه شدن مسير بازار براي فعالان اين بخش از اقتصاد 

كشورختم شود.

   صعود و نزول غيرمنطقي
در همين رابطه، به��روز زارع مديرعامل گروه مالي بانك 
ايران زمين با اشاره به چرايي ريزش سنگين شاخص بازار 
س��هام طي 2 روز معاملاتي اخير در گفت وگو با »تعادل« 
عنوان كرد: با توجه به اينكه طي چند وقت گذشته شاخص 
بورس با رشد قابل توجهي همراه شد و در بعضي از بخش ها 
ش��اهد تغييرات غيرمنطقي بودي��م، در حال حاضر هم 
كاهشي كه رخ مي دهد نيز غيرمنطقي ارزيابي مي شود. 
وي خاطرنش��ان كرد: متاس��فانه بازار الزامات لازم براي 
مديري��ت را در اختيار ندارد و افراد بطور مس��تقيم در آن 
اقدام به سرمايه گذاري مي كنند، بنابراين زماني كه بازار 
دچار هيجان هاي اينچنيني مي ش��ود اين دست از افراد 
به صف هاي خريد يا فروش هج��وم مي برند و در پي اين 
موضوع بطور كلي بازار منطق معاملاتي خود را به ناچار از 

دست خواهد داد.
اين كارشناس بازار سرمايه معتقد است كه در حال حاضر به 

ميزان قابل توجهي منطق در معاملات ديده نمي شود و در 
نقطه مقابل بازار كمتر تحت تاثير نوسانات قيمتي نهاد هاي 
توليد همانند نفت و ساير كانه هاي فلزي و غير فلزي قرار 
دارد. مديرعامل گروه مالي بانك ايران زمين با بيان اينكه 
ريزش هاي چند وقت اخير بيشتر ناشي از رفتار معامله گران 
است، تصريح كرد: سهامداران مي بايست توجه كنند كه 
كاهش قيمت نفت تاثير مقطعي ندارد و مربوط به امروز 
نيست، بلكه شركتي كه در اين حوزه فعاليت مي كند حدود 
8 الي 9 ماه با قيمت بالاي نفت در بازار فعاليت كرده است 
و طي چند روز نمي توان گفت كه حاصل فعاليت شركت 
از بين رفته، بنابراين اين شركت در آينده و طي مقطعي با 

كاهش سود همراه خواهد شد. 
وي افزود: قيمت نفت را نمي توان به صورت دقيق برآورد 
كرد چرا كه مسائل اقتصادي و سياسي در اين مهم تاثير گذار 
خواهند بود،  بر اين اساس، واكنش هيجاني به شركتي كه 
تا روز گذشته س��هامداران آن در صف خريد قرار داشتند 
و به يك باره وارد صف فروش ش��دند رفتاري غيرحرفه اي 
محسوب مي شود. بهروز زارع در خصوص روند معاملاتي 
بازيگران بازار سهام تاكيد كرد: رفتار سهامداران بدون توجه 
به واقعيات ش��ركت ها، بدون تحليل و كاملا بي منطق در 

حال پيگيري است.

 خلأ بازارگردان در بازار 
 اين تحليلگر بازار س��هام تصريح كرد: زماني كه بازار در 
مسير توس��عه قرار مي گيرد نمي توان بدون استفاده از 
ابزار ه��اي لازم آن را مديريت كرد. بازار بورس از س��هم 
نقدشوندگي پاييني برخوردار است. از طرفي نحوه ورود 
ش��ركت ها و عرضه آنها در بازار به گونه اي است كه سهم 
ش��ناور آزاد در بازار كم ارزيابي مي شود. از سويي ديگر، 
به غير از چند مجموعه كه به دلايل و ساختار داخلي به 
صورت رس��مي اقدام به بازارگرداني مي كنند بطور كلي 
مي توان گفت كه بازارگرداني حرفه اي بر روي س��هم ها 
نداريم. بر همين اساس  با توجه به نبود بازارگردان، بازار 
يك طرفه خواهد شد و سهامداران يا در صف خريد يا در 
صف فروش مشاهده مي شوند كه در چنين حالتي هيچ 

فردي ديگر نمي تواند بازار را متعادل كند.
وي معتقد است بخشي از اين موضوع كه برخي از ابزار ها 
توس��عه پيدا نكرده اند مرتبط با س��ازمان بورس است. 
همچنين در بخش ديگر ، ابزار هاي مالي كه به مديريت 
ريس��ك بازار كمك مي كنند يا طراحي نش��ده اند يا در 
صورت طراحي حضور موفقي نداش��ته  اند. مديرعامل 
گروه مال��ي بانك ايران زمين درب��اره افزايش احتمالي 
نرخ در صنعت خ��ودرو نيز بيان كرد: بطور كلي صنعت 
خ��ودرو در انحصار ق��رار دارد و در حال حاضر وضعيت 
نامطلوبي را تجربه مي كند. بنابراين در صورت توجه به 
اين حوزه، مشكلات مي توانند مرتفع شوند. بهروز زارع 
درباره گزارش هاي توليد و فروش شركت ها كه به صورت 
ماهانه منتشر مي شوند نيز گفت: گزارش هايي كه تاكنون 
منتشر شده  است نش��ان مي دهد كه تاكنون شركت ها 
تغيير با اهميتي را نسبت به گذشته ايجاد نكرده اند. اين 
كارشناس بازار سرمايه معتقد اس��ت حوزه نفت، گاز و 
پتروشيمي كماكان حوزه پيشرو خواهند بود. همچنين 

حوزه توليد فلزات نيز حوزه مطلوبي ارزيابي مي شود. 

 تاثير صنايع شاخص ساز
از س��ويي ديگر، مهدي افضليان مدير آموزش و توسعه 
كارگزاري آگاه كاهش قيمت نفت را از دلايل اساس��ي 
سقوط ش��اخص هاي بورسي دانس��ت و در گفت وگو با 
»تعادل« بي��ان كرد: اثرات تحريم��ي و كاهش مقداري 
فروش در صورت هاي مالي شركت ها از ديگر دلايل ريزش 
بازار سهام محسوب مي شوند. اين كارشناس بازار سرمايه 
معتقد است كاهش قيمت نفت در جهان و به تبع آن افت 
قيمت محصولات مرتب��ط از جمله ميعانات گازي كه بر 
حسب قيمت نفت،  قيمت گذاري مي شوند هم به نوعي 
بازار سهام را تحت تاثير خود قرار داده اند. وي خاطرنشان 
كرد: شاخص كل بورس تهران عمدتا وابسته به گروه هاي 
پتروشيمي ، فلزات اساسي و شركت هاي سرمايه گذاري 
وابسته به آنها است بنابراين صنايع مذكور در رشد و ريزش 
ش��اخص هاي بازار اثر گذار خواهند بود. مهدي افضليان 
عنوان كرد: توام با كاهش قيمت نفت و در مقابل كاهش 
قيمت محصولات، شركت هاي صادرات محور با كاهش 
قيمت صادرات مواجه مي شوند و در نهايت اين موضوع، 

منجر به ريزش در قيمت و شاخص كل خواهد شد.
مدير آموزش و توسعه كارگزاري آگاه اذعان داشت: حدود 
60 درصد بودجه كش��ور از طريق فروش نفت و ميعانات 
گازي تامين مي ش��ود. بنابراين به هر ميزاني كه نفت با 
قيمت بهتري به فروش برسد در نقطه مقابل درآمد هاي 
بودجه مطلوب تر خواهد بود. بر همين اساس، تخصيص 
بودجه صنايع مختلف براي دولت راحت تر مي شود و ديگر 
لازم نيس��ت كه از صنايع ديگر دولت كسب درآمد كند. 
وي افزود: زماني كه كاهش قيمت نفت رخ مي دهد دولت 
مجبور اس��ت مصوباتي را براي برخي از شركت ها اعمال 

كند تا در نهاي��ت بتواند به درآمد زايي برس��د. بر همين 
اساس، به هر ميزاني كه حاشيه سود ناخالص صنايع بالاتر 
باشد، دولت سراغ اين دست از صنايع مي رود. به گفته اين 
كارشناس بازار سرمايه دولت با توجه به موضوع كسري 
بودجه، هر سال اقدام به كسر بودجه عمراني و تزريق آن به 

ساير صنايع مي كند.
 اين تحليلگر بازار سرمايه گفت: با توجه به كاهش بودجه 
عمراني، صنايع متفاوتي از جمله صنايع فلزات، سيمان، 
گروه كاشي سراميك و... كه درگير اين بودجه هستند با 
چالش مواجه مي شوند. مهدي افضليان گزارش هاي ماهانه 
ش��ركت ها را مطلوب ارزيابي ك��رد و گفت: گزارش هاي 
شركت هاي بورسي مناسب اس��ت اما چشم انداز برخي 
از آنها مق��داري بابت كاهش برخ��ي از نرخ هاي جهاني 
همانند متانول، اوره و... اميدواركننده نيست. وي درباره 
گزارش هاي 9 ماهه نيز گفت: با توجه به فروش شركت ها 
و گزارش هايي كه در مهر و آبان منتش��ر شد پيش بيني 
مي شود كه در گزارش هاي 9 ماهه شاهد اتفاقات نرمال و 

رو به بالا بر خلاف تصورات باشيم.

 گمانه زني هاي صنعت خودرو
مدير آموزش و توس��عه كارگ��زاري آگاه در خصوص 
صنعت خ��ودرو و افزايش نرخ ه��اي احتمالي آنها نيز 
ابراز داشت: در بازار آزاد هميشه بازار قيمت را تعيين 
مي كند. در حال حاضر قيمت هايي كه ش��ركت هاي 
خودروسازي مي خواهند منتشر كنند تقريبا با قيمت 

بازار همگرا هستند. 
در صورتي كه افزايش نرخ ص��ورت بگيرد بطور قطع 
فروش ريالي شركت ها با افزايش همراه خواهد شد اما 
با توجه به اينكه در گزارش هاي 6 ماهه صنعت خودرو 
بهاي تمام شده خودرو با افزايش همراه شده و فروش 
تغييري نداش��ته اس��ت، انتظار مي رود زياني كه در 
گزارش هاي 6 ماهه اتفاق افتاده است در گزارش هاي 

9 ماهه به نوعي جبران شود.
 وي افزود: بطور كلي افزايش نرخ براي ش��ركت هاي 
خودرو سازي هيچ اتفاق مثبتي را در پي نخواهد داشت 
و فقط شرايط نامناس��ب گزارش هاي 6 ماهه پوشش 

پيدا مي كند.

نگاهيبهآمارمعاملاتبورسوفرابورسنشانميدهد

نمايندهمردمنيشابوردرمجلسعنوانكرد

شاخصهادرنزولشديد

بينالملليشدنبرندزعفرانايرانيازطريقبورسكالا

گروه بورس|
 روز گذشته شاخص كل بورس با ريزش شديدي مواجه بود، 
بطوري اين نماگر ب��ا بيش از 4۷00 واحد ريزش به كانال 
۱66 هزار واحد عقبگرد كرد. نگاهي به وضعيت داد و ستدها 
نشان مي دهد كه همه شاخص هاي معاملاتي در بازار سهام 

ديروز با كاهش شديد مواجه شدند.
بر اين اساس شاخص كل با 4۷89 واحد سقوط معادل 2.8 
درصد به ۱66 هزار 463 واحد، ش��اخص قيمت »وزني - 
ارزشي« با ۱394 واحد ريزش معادل 2.8 درصد به 48 هزار 
4۷۷ واحد، شاخص كل »هم وزن« با 508 واحد كاهش 
معادل ۱.82 درصد به 2۷ هزار و 459 واحد، شاخص قيمت 
»هم وزن« با 358 واحد افت، معادل ۱.82درصد به ۱9 هزار 
و 355 واحد، ش��اخص آزاد شناور با 4956 واحد كاهش، 
معادل 2.۷۱ درصد به ۱۷8 هزار و ۱49 واحد، شاخص بازار 
اول با 3۷60 واحد افت معادل 2.9۷ درصد به ۱22 هزار و 
820 واحد و شاخص بازار دوم با 84۱۷ واحد ريزش معادل 

2.48 درصد، به 330 هزار و ۷09 واحد رسيد.
از س��ويي ۷ نماد فارس با 399 واحد، كگل با 326 واحد، 
پارس با 265 واحد، پارسان با 238 واحد، شبندر با 2۱۷ 
واحد، تاپيكو با 2۱0 واحد و ومع��ادن با 202 واحد افت، 
بيشترين تاثير منفي را در ريزش شاخص كل بورس بر جاي 
گذاشتند.در عين حال نگاهي به آمارهاي معاملاتي بازار 
سهام مشخص مي كند كه قيمت سهام نمادهاي »زمگسا، 
سهگمت، خزر، خمحركه، سنير، قمرو و وبشهر« بيشترين 

افزايش قيمت و نمادهاي »شپديس، شبريز، شپنا، سخزر، 
پارس، فاس��يمين و شكربن« بيشترين كاهش قيمت را 
در بازار س��هام رقم زدند.به اين ترتي��ب، در پايان اين روز 
معاملاتي بورس تهران، ۱22 هزار و 840 نوبت معاملاتي، 
يك ميليارد و 4۱۱ ميليون برگ��ه اوراق بهادار به ارزش 5 
هزار و 830 ميليارد تومان در بورس معامله شد و ارزش بازار 

به 632 هزار و 964 ميليارد تومان رسيده است.

 عقبگرد 3 درصدي آيفكس
معاملات دومين روز كاري آذرماه 9۷ با نقل وانتقال ۷55 
ميليون ورقه به ارزش بيش از چهار  هزار و ۷35 ميليارد ريال 
و ورود شركت صنايع ماشين هاي اداري ايران به گردونه 
مبادلات فرابورس ايران پايان پذيرفت.سهامداران در روز  
دوشنبه پنجم آذرماه، معاملات بازارهاي اول و دوم را نيز با 
خريدوفروش 506 ميليون سهم به ارزش سه هزار و ۱50 
ميليارد ريال خاتمه دادند. نماد ش��ركت سنگ آهن گهر 
زمين با دادوستد بيش از 209 ميليون سهم به ارزش يك 
هزار و ۷۷8 ميليارد ريال بالاترين حجم و ارزش معاملات 
را در اين دو بازار در اختيار گرفت كه بيش از 4۱ درصد از 
خريد و 99 درصد از فروش اين س��هم توسط حقيقي ها 
صورت گرفت.تابلو نمادهاي پربازديد فرابورسي نيز نشان 
مي دهد »كگهر«، »شبصير « و »سمگا« به ترتيب سه سهم 
پربيننده معاملات روز قبل بودند كه اين نمادها البته با افت 
قيمت پاياني نيز روبرو شدند. نماد »اوان« بيشترين افزايش 

قيمت را تا سقف 5 درصدي در ميان نمادهاي فرابورسي به 
همراه داشت.نگاهي به معاملات بازار پايه نيز نشان مي دهد 
سهامداران در س��ه تابلو معاملاتي اين بازار 224 ميليون 
سهم به ارزش 468 ميليارد ريال را دست به دست كردند.

شاخص كل فرابورس در اين روز با بيش از 3 درصد افت تا 
پله ۱800 واحدي عقب نشيني كرد كه نمادهاي »مارون«، 
»زاگرس« و »ميدكو« بيشترين اهرم منفي را بر آيفكس 
بر جاي گذاشتند. در نهايت سرمايه گذاران در سمت ديگر 
بازار اقدام به معامله ۱6 ميليون ورقه به ارزش بيش از يك 
هزار و ۱۱۷ ميليارد ريال در بازار ابزارهاي نوين مالي كردند.

 ماديران به بورس آمد
 نهمين عرضه اوليه فرابورس ايران در سال جاري با عرضه 
۱20 ميليون سهم شركت صنايع ماشين هاي صنعتي ايران 
در بازار دوم فرابورس و كشف قيمت 3650 ريالي هر سهم 
اين شركت در معاملات دوشنبه 5 آذرماه ۱39۷ رقم خورد. 
در اين عرضه ش��اهد مش��اركت 304 هزار و ۱0۷ نفري 
حقيقي ها و حقوقي ها در عرضه اوليه ۱0 درصد از سهام اين 
شركت بوديم كه به 302 هزار و 298 نفر در سقف قيمت 
اين عرضه، سهام »ماديران« تخصيص يافت. اين مشاركت 
حداكثري سبب شد با آنكه حداكثر سهم قابل خريداري 
توسط هر شخص حقيقي و حقوقي 2000 سهم تعيين 
شده بود، اما به هر كد معاملاتي 399 سهم در قيمت 3650 

ريال اختصاص داده شود.

س��ال ها است كه واس��طه ها در بازار زعفران حرف اول را 
مي زنند و لازم به نظر مي رسيد تا سازوكاري شفاف و مدرن 
براي ساماندهي به اين بازار اتخاذ شود كه بورس كالا با دارا 
بودن ابزارهاي نوين مالي بهترين مكانيس��م براي انجام 

معاملات اين محصول است.
با عرضه زعفران در بورس كالا مي توانيم به حضور مستقيم 
در بازارهاي بين المللي و عرضه محصول با كيفيت بالا و 
قيمت مناسب در كش��ورهاي هدف اميدوار بود تا از اين 
طريق بورس بين المللي زعفران را در اختيار خود بگيريم و 
به مرجع قيمتي براي اين محصول صادراتي و استراتژيك 
تبديل شويم.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، نماينده 

مردم نيشابور در مجلس ضمن بيان اين مطلب در خصوص 
بين المللي ش��دن معاملات زعفران در بستر بورس كالا، 
اظهار كرد: معاملات زعفران س��ال ها در كشور برمبناي 
خرده فروش��ي بوده است و به دليل عرضه فله اي زعفران 
و عدم يكپارچگي در صادرات و حضور واس��طه ها در اين 
بخش، هيچگاه نتوانستيم به جايگاه واقعي خود در بازار 
جهاني برس��يم. اما با عرضه متمركز زعف��ران در بورس 
كالا مي توان به حضور مس��تقيم در بازارهاي بين المللي 
و عرضه محصول با كيفيت بالا و قيمت مناس��ب اميدوار 
بود. بطوريكه، ورود به بازاره��اي جهاني از طريق بورس 
كالا مي توان��د ايران را به مرجع قيمت��ي زعفران در دنيا 

تبديل كند.حميد گرمابي تاكيد كرد: اگر تلاش ش��ود 
كليه معاملات زعفران از طريق بورس انجام شود مي توان 
راحت تر با برند زعفران ايراني به بازارهاي جهاني ورود كرد.

نماينده مردم نيشابور در مجلس ضمن بيان اينكه بورس 
كالا با در اختيار داش��تن ابزارهاي نوي��ن مالي بهترين 
مكانيس��م براي عرضه زعفران اس��ت، گفت: در صورت 
حمايت جدي و عملي از عرضه زعفران در بورس كالا، از 
حضور واسطه ها در اين بازار كاسته خواهد شد تا كشاورزان 

محصول خود را به صورت مستقيم به فروش برسانند.
به گفته وي، بورس كالا بازاري منسجم و شفاف است كه 

هر دو طرف خريدار و فروشنده از آن منتفع مي شوند.
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 مسوولان وزارت نفت
به بورس خوشبين نيستند 

اس��لامي بيدگلي با بيان اينكه مقامات وزارت نفت 
چندان مطمئن نيس��تند كه عرضه نفت در بورس 
ان��رژي بتواند به اقتصاد كش��ور كمك كند، گفت: 
امروزه تورم به عنوان يكي از بديهيات اقتصاد در دنيا 
يك مساله حل شده است اما در ايران اينگونه نيست.

سعيد اسلامي بيدگلي، عضو شوراي عالي بورس در 
گفت وگو با فارس با بيان اينكه عرضه نفت خام نيازي 
به مصوبه جديد شوراي هماهنگي اقتصادي ندارد، 
گفت: موضوع عرضه نفت خ��ام در بورس انرژي در 
جلسه شوراي عالي بورس مطرح و به اطلاع اعضاي 

اين شورا رسيد.
عضو شوراي عالي بورس افزود: عرضه نفت خام طي 
دو مرحله در بورس انرژي شايد به عنوان يك عرضه 
آزمايش��ي كليد زده ش��د زيرا فروش يك ميليون 
بش��كه نفت خام چندان براي اقتصاد ايران راهگشا 

نخواهد بود.
وي درباره علل تاخي��ر در تداوم عرضه نفت خام در 
بورس انرژي گفت: در جلساتي كه با مقامات وزارت 
نفت برگزار شده اس��ت، ديده مي شود كه نفتي ها 
چندان مطمئن نيستند كه اين بازار بتواند به اقتصاد 
كشور كمك كند. اسلامي بيدگلي عرضه نفت خام در 
بورس انرژي را كمك بزرگي به تعميق و ارتقاي اندازه 
بازار سرمايه دانست و گفت: اينكه حاشيه سود عرضه 
نفت خام در بورس تا چه حد براي اقتصاد ايران موثر 
خواهد بود بايد با بررسي بيشتري روبرو شود اما اگر در 
ابعاد كنوني عرضه نفت خام ادامه يابد چندان كمكي 
به اقتصاد ايران نخواهد كرد. به گفته وي، با توسعه 
بورس نفت و ورود بخ��ش خصوصي به حوزه هاي 
نفتي نياز به ابزارهاي كمكي اين معاملات از جمله 
معام��لات اوراق كاغذي آن نيز ض��رورت مي يابد. 
اسلامي بيدگلي پيرامون ابزارهاي لازم براي كمك به 
بهبود ارزش پول ملي در شرايط كنوني اقتصاد كشور 
گفت: منظور از بالابردن ارزش پول ثبات بخشي به 
ارزش پول ملي است كه در سطح كلان كشور به آن 
نيازمند هستيم. وي ادامه داد: به دليل تكرار متوالي 
اشتباه هاي مختلف در اقتصاد، بطور مرتب طي چهار 
دهه تورم در اقتصاد ايران دو رقمي بوده است. اين در 
حالي است كه تورم در دنيا امروزه يك مساله حل شده 
است. دبير كل كانون نهادهاي سرمايه گذاري با بيان 
اينكه بطور طبيعي تورم هر زمان افزايش يابد ارزش 
پول ملي نيز كاهش مي يابد، افزود: ضروري اس��ت 
با رسانه هاي مختلف كه جهت گيري هاي سياسي 
متفاوتي دارند بر سر حل مساله تورم به عنوان يكي از 
بديهيات اقتصاد صحبت كرد تا براي انتخابات بعدي 

چنين بديهياتي مطالبه اصلي نباشد.
به گفته وي، حل مساله تورم در كمتر از 20 كشور 
دنيا باقي مانده اما اي��ران هنوز در گام اول بديهيات 

باقي مانده است.



تشكلها6اخبار

در نشست مشترك فعالان بخش خصوصي و نمايندگان دولت بررسي شد

سرپرست سازمان توسعه تجارت ايران اعلام كرد

رييس سازمان ملي استاندارد ايران: رييس اتاق زنجان خبر داد

مشكلات پيش روي صنايع غذايي كشور

برگشت 7 ميليارد دلار ارز صادراتي

حذف ايربگ و ترمز ABS خودروها دروغ استراه اندازي سامانه پايش وعده هاي اقتصادي مسوولان 

فعالان بخش خصوصي در نشستي مشترك با 
نمايندگان دولت به بررس�ي موانع و مشكلات 
صناي�ع غذاي�ي پرداختن�د. »افزايش قيمت 
لبني�ات«، »احي�اي واحده�اي مرغ�داري«، 
»بيمه صناي�ع تولي�دي« و »آنفلوآنزاي فوق 
حاد پرندگان« از جمله مواردي بود كه از سوي 
فعالان بخش خصوص�ي در حضور نمايندگان 
دولت بررس�ي ش�د. ب�ه گفته فع�الان بخش 
خصوصي، كاهش ورودي شير كارخانجات لبني 
و كمبود پريفورم در بازار، عامل افزايش قيمت 
شير از ابتداي سال بوده است. اين در حالي است 
كه تعلل در مديريت زنجيره توليد محصولات 
لبني در كش�ور مي تواند سبب افزايش بيشتر 
قيم�ت اين محصولات در آينده ش�ود. احياي 
واحدهاي مرغداري موضوع ديگري بود كه زير 
ذره بين فعالان بخش خصوصي قرار گرفت. آنها 
خواستار آن شدند تا نقدينگي مورد نياز براي 
احياي واحدهاي مرغداري كشور با تسهيلات 
مناسب و بهره پايين تامين شود. از سوي ديگر، 
آنفلوآن�زاي فوق حاد پرن�دگان موضوعي بود 
كه نمايندگان دولت و بخش خصوصي كاهش 
چشمگير ش�يوع آن را نسبت به سال گذشته 
پيش بيني كردند اما فعالان اين صنعت همچنان 
نس�بت به امكان شيوع گس�ترده اين بيماري 

هشدار مي دهند.

نشست كميسيون كش��اورزي، آب و صنايع غذايي 
اتاق تهران با نمايندگان دولت برگزار شد. در ابتداي 
اين جلسه رييس كميسيون كشاورزي اتاق تهران در 
بررسي برخي اخبار مهم حوزه غذاي كشور با اشاره 
به اخبار منتشر شده در ارتباط با افزايش قابل توجه 
صادرات دانه سويا از امريكا به ايران، علت اين جهش 
صادراتي را كشمش هاي ميان چين و امريكا و متوقف 
ش��دن واردات دانه سويا امريكا از سوي چين عنوان 
كرد و گفت: كاهش خريد دانه سوياي امريكا از سوي 
چين قيمت اين محصول را در مقايسه با سوياي برزيل 
كاهش داد و سبب رش��د بالاي صادرات آن به ايران 
شد كه نشان دهنده عدم مديريت خريد از سوي ايران 
در ش��رايط اعمال تحريم هاي گسترده عليه اقتصاد 
كشورمان است. به گزارش پايگاه خبري اتاق تهران، 
كاوه زرگ��ران همچنين به موض��وع افزايش قيمت 
محصولات لبني در هفته هاي اخير اشاره كرد و گفت: 
متاس��فانه تعامل لازم ميان صنايع لبني و دامداران 
در دوره هاي گذشته شكل نگرفته است بطوري كه 
در سال گذش��ته صنايع لبني قيمت مصوب 1440 
توماني س��ازمان حمايت را نمي پذيرفتند و شير را 
با قيمت كمتري از دام��داران خريداري مي كردند، 
امس��ال اما دامداري ها قيمت ش��ير 1570 توماني 
س��ازمان حمايت را نمي پذيرند و ش��يرخام امروز تا 
2400 تومان نيز به كارخانجات فروخته مي ش��ود. 
زرگران كاهش ورودي ش��ير كارخانج��ات لبني و 

كمبود پريفورم در بازار را از دلايل افزايش قيمت يك 
بطري شير تا 4500 تومان توصيف كرد. او تعلل در 
مديريت زنجيره توليد محصولات لبني در كشور را 
سبب افزايش بيشتر قيمت اين محصولات در آينده 
دانست. به گفته كاوه زرگران، با اين حال امسال نيز 
نشانه هايي از بازگشت آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان 
به مزارع پرورش طيور كش��ور ديده مي شود و براي 
جلوگيري از شيوع بيشتر آن بايد راهكارهاي دفاعي 

را هر چه سريع تر در پيش گرفت.

      افزايش ريسك شيوع آنفلوآنزا
در همين رابطه، دبير كانون سراسري انجمن صنفي 
پرورش دهندگان م��رغ تخم گذار ب��ه گزارش هاي 
بين المللي مبني بر بازيابي دوباره ويروس آنفلوآنزاي 
پرندگان در جهان اش��اره كرد و گفت: بر اساس اين 
گزارش ها، از س��ال 2015 ميلادي به بعد، 68 كشور 
جهان درگير اين بيماري است. سيد فرزاد طلاكش 
با بيان اينكه نزديك به 7122 كانون آلوده به ويروس 
آنفلوآنزاي پرندگان در اين 68 كش��ور شناس��ايي و 
گزارش شده است، افزود: از جمله كشورهاي درگير با 
اين ويروس، روسيه است كه به دليل مسير مهاجرت 
پرندگان از اين كشور به ايران، كشور ما نيز همواره در 
معرض خطر ابتلا به اين ويروس بوده است. او با اشاره 
به اينكه سال گذشته، شيوع ويروس آنفلوآنزاي فوق 
حاد پرندگان در پنج استان آذربايجان شرقي، قزوين، 
البرز، تهران و قم رخ داد، اف��زود: بر اثر ابتلاي تعداد 
زيادي از م��زارع و واحدهاي پرورش مرغ در اين پنج 
استان به اين ويروس، در چرخه توليد اين بخش وقفه 
ايجاد ش��د بطوري كه در حال حاضر، در استان هاي 
تهران، البرز و قم بيش از 40 درصد مرغداري ها فعال 

نيستند. 
به گفت��ه دبير كان��ون سراس��ري انجم��ن صنفي 
پرورش دهندگان مرغ تخم گذار، سال گذشته بر اثر 
ابتلا به ويروس آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان، 24.5 
ميليون مرغ تخم گذار در كشور معدوم شد. طلاكش 
توليد دان در مرغداري ها را از عوامل افزايش ريسك 
ابتلا به بيماري برشمرد و گفت: دولت بايد با جلوگيري 
از توليد دان در مرغداري ها، كارخانجات توليد خوراك 
طيور را فعال تر كرده و ريسك ابتلا به بيماري را كاهش 
دهد. او همچنين عرضه تخم مرغ به ش��كل فله را نيز 
از عوامل انتشار آلودگي از مرغداري ها اعلام كرد. اين 
آلودگي اگر منتشر شود، قادر است توليد تخم مرغ را 
حتي تا 50 درصد كاهش دهد. مديركل دفتر بهداشت 
و مديريت بيماري هاي طيور س��ازمان دامپزش��كي 
كش��ور نيز در اين نشست، با بيان اينكه سال گذشته 
شيوع آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان به مزارع پرورش 
طيور كش��ور خسارت سنگيني وارد كرد، گفت: طي 
سال گذشته كارگروهي در سازمان دامپزشكي كشور 
براي مقابله با اين ويروس تشكيل و برنامه هاي كنترلي 
اين سازمان براي مواجهه و مقابله با آنفلوآنزاي فوق 
حاد پرندگان دس��تخوش تغيير و تحول شد بطوري 

كه به 16 استان كشور اختيار و توانايي تشخيص اين 
ويروس داده ش��د در حالي كه تا پيش از آن، تنها در 

تهران آزمايشگاه تشخيص اين ويروس مجهز بود.
عليرضا اكبرشاهي با بيان اينكه تشكيل كميته مميزي 
امنيت زيستي از ديگر اقدامات سال گذشته سازمان 
دامپزشكي بود، افزود: در هر استان به ويژه استان هاي 
درگير با ويروس آنفلوآنزاي ف��وق حاد پرندگان اين 
كميته تش��كيل و واحدهاي مرغداري مكلف شدند 
براي ش��روع به فعاليت، احراز امنيت زيس��تي واحد 
توليدي خ��ود را از اين كميته دريافت كنند. او با اين 
توضيح كه 9 استان كشور بيشترين مزارع مرغ هاي 
گوشتي و تخم گذار را در خود جاي داده است، افزود: 
از ديگر اقدامات سال گذشته، انتقال بخش عمده اي 
از مزارع به مناطق كم خطر از جمله كرمان، س��منان 

و گلستان بود. 
اكبرش��اهي در بخ��ش ديگ��ري از س��خنانش، 
خاطرنش��ان كرد س��الانه در كش��ور 950 هزار تن 
تخم مرغ توليد  مي شود و ميزان مصرف نيز به همين 
مقدار است. وي با بيان اينكه بررسي ها و گزارش ها 
نش��ان  مي دهد كه از اسفند ماه س��ال گذشته روند 
رو به رش��د اين بيماري در مزارع كشور تا حدودي 
كاهش يافته است، افزود: طي تيرماه سال گذشته، 
در كل كشور 27 كانون مبتلا به ويروس آنفلوآنزاي 
مرغي وجود داش��ت كه تيرماه امسال اين ميزان به 
12 كانون تقليل يافت، همچنين در مهرماه س��ال 
گذش��ته 36 كانون درگير اين بيماري بودند كه در 

مهرماه امس��ال تنها 7 كانون مبت��لا به اين ويروس 
گزارش شده است. مديركل دفتر بهداشت و مديريت 
بيماري هاي طيور سازمان دامپزشكي در عين حال 
تصريح كرد كه ويروس H5N5 در حال حاضر در اكثر 
نقاط كشور در گردش است و اين ويروس، بومي شده 
است. اكبرشاهي سپس با اشاره به اينكه از اسفندماه 
سال گذشته، واكسيناسيون مزارع مرغ هاي گوشتي 
و تخم گذار در دستور كار سازمان دامپزشكي كشور 
قرار گرفت، افزود: متاسفانه به دلايل مختلف از جمله، 
ممانعت صاحبان مرغداري ها، واكسيناسيون مزارع 
هنوز بطور كامل صورت نگرفته است. او با بيان اينكه 
تمامي خسارت هاي ناشي از شيوع بيماري آنفلوآنزا در 
سال گذشته پرداخت شد، افزود: پيش بيني سازمان 
دامپزشكي كش��ور اين اس��ت كه در بدترين حالت 
ممكن، 30 درصد ميزان تلفات و معدوم سازي سال 

گذشته، براي امسال رقم زده شود.

      ضرورت ورود بيمه ها به صنايع
در ادامه اين نشس��ت، برخي از مديران تش��كل هاي 
مرتبط با صنعت طيور كش��ور نظرات و ديدگاه هاي 
خود را مطرح كردند. رضا تركاشوند مديرعامل اتحاديه 
مرغداران مرغ تخم گذار، با بيان اينكه نقدينگي مورد 
ني��از براي احياي واحدهاي مرغداري كش��ور بايد با 
تسهيلات مناس��ب و بهره پايين تامين شود، افزود: 
خسارت هاي ناش��ي از ش��يوع آنفلوآنزاي فوق حاد 
پرندگان بايد به صورت كامل و 100 درصد پرداخت 

شود در حالي كه طبق آيين نامه دولت، تنها 75 درصد 
خسارت ها به واحدهاي آسيب ديده پرداخت  مي شود. 
تركاش��وند با اش��اره به افزايش حق بيمه پرداختي 
مرغداران در طول 2 س��ال گذشته، اين افزايش را در 
حقيقت در جهت كاهش ريس��ك شركت هاي بيمه 
توصيف كرد و خواس��تار اصلاح آن شد. او همچنين 
تصريح كرد كه توليد واكس��ن مقابله ب��ا آنفلوآنزاي 
پرندگان در كش��ور نياز به تامين اعتبارات لازم دارد. 
مهدي معصومي اصفهاني، عضو هيات نمايندگان اتاق 
تهران و مديرعامل يك شركت توليد تخم مرغ نيز با 
اش��اره به اقدامات اتاق تهران براي بهبود روند مقابله 
با آنفلوآنزاي پرندگان در واحدهاي توليدي، از جمله 
تخصيص بودجه براي بررسي اين موضوع و در اختيار 
دادن آن به يكي از تشكل هاي مربوطه، گفت: ارتباط 
و تعامل منظم تشكل ها با اتاق تهران  مي تواند در روند 
رسيدگي به مشكلات صنايع دام و طيور كشور اثرگذار 
باشد. حسن فروزان فرد، ديگر عضو هيات نمايندگان 
اتاق تهران و از اعضاي كميسيون كشاورزي و صنايع 
غدايي اين ات��اق نيز، به موضوع بيمه صنايع توليدي 
در كشور اشاره كرد و گفت: بيمه ها بايد نقش واقعي 
خود را ايفا كنند، در اين صورت اس��ت كه  مي توان به 
بهبود وضعيت بنگاه ها در كش��ور خوش بين بود. او 
افزود: داشتن بيمه نامه بايد براي شروع به كار بنگاه ها 
و فعاليت هاي توليدي در كشور الزامي شود و از دادن 
مجوزها دس��ت كش��يد، ضمن آنكه در صنايع، بايد 

بيمه ها را نيز ذي نفع كرد. 

سرپرست سازمان توسعه تجارت ايران گفت: صادرات 
غيرنفتي كش��ور 13.5 درصد امسال نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته رشد داشته وعراق با 5.5 ميليارد 
دلار مقص��د اول ص��ادرات ايران اس��ت. محمدرضا 
مودودي در همايش تجلي��ل از صادركنندگان برتر 
كرمانشاه، از تحريم ها اقتصادي به عنوان جنگ مدرن 
امريكا عليه كشورمان ياد كرد و گفت: هدف تحريم ها 
كاهش درآمد ارزي و در مقابل افزايش مصارف ارزي 
ايران اس��ت.  او در ادامه مديريت ارز كشور را مهم تر 
از بحث صادرات عنوان كرد و گفت: چرخه معيشت 
اقشار جامعه به وجود ارز در داخل كشور وابسته است 
اگر ارز نداش��ته باشيم اقتصاد كشور با مشكل مواجه 
مي ش��ود. مودودي اضافه كرد: امريكا س��ال ها براي 
تس��لط بر جهان به ايجاد زيرساخت هاي ارتباطي و 
مبادلاتي مانند جي پي اس براي كشتي هاي حمل و 
نقل، پايه مبادلاتي دلار براي تجارت جهان، سوئيفت، 
نرم افزارهاي اينترنت و غيره اقدام كرده و گلوگاه هاي 

تبادلات جهاني را به دست گرفته است.
به گزارش پايگاه خبري س��ازمان توسعه تجارت، او با 
اش��اره به انتقاد تجار نس��بت به تعهد و پيمان سپاري 
ارزي صادركنن��دگان گف��ت: با توجه ب��ه اين پيمان 
س��پاري و تعهدهاي ارزي باز ه��م از 27 ميليارد دلار 

صادرات كالاهاي كش��ور در س��ال جاري فقط هفت 
ميليارد دلار برگشت خورده و اين نشان مي دهد برخي 
صادركنندگان ارزها را بر نمي گردانند. سرپرست سازمان 
توسعه تجارت ايران در ادامه با بيان اينكه پنج روش براي 
بازگرداندن ارز صادراتي در نظر گرفته ش��ده اس��ت، 
گفت: سران سه قوه، بانك مركزي را مسوول مديريت 
ارزي و سياس��ت گذاري در اين حوزه كرده اند. به گفته 
مودودي، وزارتخانه ها تابع سياست گذاري هاي بانك 
مركزي هستند و در ممنوعيت صادرات برخي از كالاها 
هيچ نقش��ي ندارند. او با اشاره به انتقاد صادركنندگان 
نسبت به تصميمات خلق الساعه از سوي مديران براي 
ممنوعيت صادرات بيان كرد: مسوولان ارشد نظام بيشتر 
به نيازهاي داخلي كشور توجه مي كنند زيرا كمبود كالا 
در داخل كشور هزينه هاي رواني و معيشتي زيادي به 
دنبال خواهد داشت. اين مقام ارشد با اشاره به اينكه نبود 
آمار از نيازهاي داخلي، كشور را با 2 معضل بزرگ مواجه 
كرده گفت: اگر مقدار نياز داخلي به يك كالا در كشور 
مشخص باشد، دولت و بخش خصوصي به راحتي نسبت 

به تنظيم بازار و صادرات اقدام مي كنند. 
سرپرست سازمان توسعه تجارت ايران در ادامه گفت: 
تحريم ها تبعاتي براي كشور دارد و از طرفي مي توان با 
مديريت آن يك فرصت طلايي براي تقويت توليدات 

داخلي را فراهم كرد. مودودي در ادامه بيان كرد: ايران 
نوزدهمين بازار بزرگ جهان، رتبه 18 درآمد ناخالص و 
در فناوري و نانو رتبه چهارم جهان را دارد و اين ظرفيت ها 
نشان مي دهد با تلاش و سعي مي شود توليدات داخلي 

ارتقا و تقويت كرد و نياز داخلي را برطرف سازيم.  

      بازارهاي صادراتي، قرباني تصميمات اشتباه
از آن سو، رييس اتاق بازرگاني كرمانشاه در ادامه اين 
مراسم گفت: صادرات، بازاري رايگان در ديگر كشورها 
است كه مي توان با كمك آن ثروت را از ديگر كشورها 
به ايران آورد. نبايد اجازه دهيم با تصميم هاي نادرست 
بازارهاي صادراتي چند ميليارد دلاري كشور از دست 
برود. كيوان كاشفي از فشارهاي اخير بر فضاي تجارت 
و اقتصاد كشور ياد كرد و افزود: با وجود همه مشكلاتي 
كه در تمام اين سال ها داشتيم، طي چهار دهه اخير 
صادرات كش��ور 10 هزار درصد رش��د داشته است. 
نبايد اجازه دهيم با تصميم هاي نادرس��ت بازارهاي 
صادراتي چند ميليارد دلاري كش��ور از دست برود. 
كاش��في افزود: دليل اين امر باور فعالان اقتصادي 
و مسوولان كش��ور به مقوله صادرات به عنوان قوه 
محرك پيشران اقتصاد است. صادرات بازاري رايگان 
در ديگر كشورها است كه مي توان با كمك آن ثروت 

را از ديگر كشورها به ايران آورد. ايجاد اشتغال، رونق 
توليد و ارزآوري از مزاياي صادرات است.

عضو هيات رييس��ه اتاق ايران تاكيد ك��رد: اكنون در 
برخي زمينه ها از جمله مصالح ساختماني، چيني آلات 
بهداش��تي و صنايع لبني مازاد نياز كشور توليد داريم. 
كش��ور ما ظرفيت اي��ن را دارد كه ص��ادرات خود را با 
اس��تفاده از صنايع موجود بالا ببرد و از طريق صادرات 
كل اقتصاد ايران هدايت شود. او از تكانه هاي ارزي اخير 
كشور هم ياد كرد و گفت: اگرچه سابقه اين تكانه ها در 
دولت هاي قبلي نيز وجود دارد اما متاسفانه دوباره شاهد 
تصميم هاي شتاب زده و نوعي دستپاچگي در فضاي 
اقتصادي هستيم. رييس اتاق كرمانشاه خاطرنشان كرد: 
بانك مركزي امروز به بهانه كمبود ارز بدترين مشكلات 
را در حوزه اقتصاد و تجارت ايجاد كرده، به گونه اي كه 
در حوزه واردات دچار رانت و فس��اد گس��ترده و كنار 
رفتن تجار قديمي هستيم. كاشفي تاكيد كرد: در حوزه 
صادرات نيز پيمان سپاري ارزي مشكلات زيادي ايجاد 
كرده و قيمتي كه پيمان آن را از ما مي خواهند با قيمت 
واقعي تفاوت دارد. تمام مذاكرات و بيش از 50 جلسه 
كارشناسي كه طي دو ماه اخير در اين زمينه انجام شده، 
نتيجه اي نداشته اس��ت. عضو هيات رييسه اتاق ايران 
بيان كرد: وجود ارز چند نرخي و خصوصا دلار 4200 

توماني نيز مزيد مش��كلات شده و اگر خواهان شرايط 
مستحكم اقتصادي هستيم، بايد از دلار 4200 توماني 

دست بكشيم.
كاش��في با اش��اره به ممنوعيت صادراتي برخي اقلام 
تاكيد كرد: اخيرا شايعاتي در زمينه ممنوعيت صادرات 
حبوبات مطرح اس��ت. ممنوعيت ص��ادرات حبوبات 
خصوصا در زمينه نخود كه كرمانشاه اولين توليدكننده 
و صادركننده اين محصول اس��ت مشكلات زيادي را 
ايجاد خواهد كرد. كاشفي معتقد است براي به دست 
آوردن بازارهاي صادراتي، ميلياردها دلار هزينه شده و 
اين تصميمات باعث ناتواني صادركنندگان در تحقق 
تعهد آنها و از دست رفتن بازارها مي شود. او با اشاره به 
وضعيت تجارت و س��ابقه آن در كرمانشاه، عنوان كرد: 
اكنون كرمانش��اه در حال حرك��ت از تجارت صرف به 
توليد و صادرات است. اميدواريم با برگشتن پالايشگاه 
كرمانش��اه به گردونه صادرات و رونق ديگر واحدهاي 
صادراتي از جمله پتروش��يمي هاي اس��تان، وضعيت 
صادرات كرمانش��اه بهتر ش��ود. رييس اتاق كرمانشاه 
توسعه سرمايه گذاري تجارت محور را از ملزومات رونق 
صادرات استان دانس��ت و افزود: براي اين منظور بايد 
فضاي كسب و كار استان بهتر شود. همچنين مرزهاي 

استان نيز نيازمند توجه ويژه تري است.

رييس ات��اق زنجان گفت: س��امانه پايش وعده هاي 
اقتصادي مس��وولان از مرداد ماه امس��ال به صورت 
رس��مي در زنجان راه اندازي شده است. اين سامانه، 
پيگي��ري و تحقق گفته ها و وعده هاي مس��وولان را 
به س��هولت در اختيار عموم قرار خواهد داد. سامانه 
پايش وعده هاي اقتصادي مسوولان با هدف تقويت 
نظارت مردمي، پاسخگويي مسوولان و جلوگيري از 
وعده هاي غيركارشناسي و غير عملي راه اندازي شد 
كه كاركرد آن رصد و پايش وعده ها در مرحله نخست 
و پيگيري آن و بررسي دلايل عدم تحقق وعده ها در 

مرحله دوم است. 
در همين رابطه، غلامحسين جميلي در گفت وگو با 
پايگاه خبري اتاق ايران با بيان اينكه س��امانه پايش 
وعده هاي اقتصادي مس��وولان وظيف��ه پيگيري و 

مطالبه وعده هاي داده ش��ده در زم��ان مقتضي را بر 
عهده دارد، تصريح كرد: اين س��امانه با هدف تقويت 
نظارت مردمي، پاسخگويي مسوولان و جلوگيري از 
وعده هاي غيركارشناسي و غير عملي راه اندازي شد 
كه كاركرد آن رصد و پايش وعده ها در مرحله نخست 
و پيگيري آن و بررسي دلايل عدم تحقق وعده ها در 
مرحله دوم است. او با بيان اينكه امكان درج وعده ها و 
قول هاي مسوولان استان هاي سراسر كشور در حوزه 
اقتص��اد و تجارت در اين س��امانه از طريق همكاري 
اتاق هاي اين استان ها فراهم شده است، خاطرنشان 
كرد: اين س��امانه ب��ه آدرس http: //spvm.ir در 

دسترس عموم مردم است.
جميلي در ادامه با اشاره حضور سه وزير جديد دولت 
يعني وزراي اقتصاد، صنعت، معدن و تجارت و تعاون، 

كار و رفاه اجتماعي در اتاق اي��ران براي گرفتن راي 
اعتماد بخش خصوصي پيش از راي اعتماد مجلس، 
افزود: در همين راس��تا وعده هاي و قول هاي اين سه 
وزير در س��امانه پايش و پيگيري مي ش��ود. رييس 
اتاق بازرگان��ي زنجان ابراز كرد: وزراي پيش��نهادي 
در اين جلسات وعده هايي دادند كه اگر عملي شود، 
تحولي در وضعيت اقتصاد كشور ايجاد خواهد كرد، 
به همين جهت اي��ن وعده ها با دقت و جديت در اين 
سامانه پيگيري خواهد ش��د. او ادامه داد: جلوگيري 
از اعلام وعده هاي ناممكن و انجام نش��دني، ارتقاي 
سطح پاسخگويي مس��وولان، تطبيق گفتار و عمل 
مسوولان با قوانين و مقررات، افزايش اعتماد عمومي 
به نظام و دولت از جمله اهداف سامانه پايش وعده هاي 

مسوولان است.

رييس سازمان ملي استاندارد ايران گفت: خودروسازان 
هيچ صحبتي مبني بر حذف ايربگ )كيسه هوا( و ترمز 
 اي بي اس با سازمان ملي استاندارد نداشته اند و مطرح 
شدن چنين موضوعاتي دروغ است. نيره پيروزبخت در 
گفت وگو با ايرنا افزود: از مطرح ش��دن اين موضوع در 
رسانه ها متعجب شدم، زيرا به هيچ عنوان صحت ندارد 
و چنين برنامه ريزي نيز انجام نش��ده است. اين مقام 
مسوول يادآور شد: حتي در دوره پيشين تحريم ها در 
سال هاي 90 و 91 نيز اين 2 قطعه ايمني در خودروها 
استفاده مي شد و خودروسازان هيچ مشكلي در تامين 
آن نداش��تند. او ادامه داد: ام��روز اتفاق جديد نيفتاده 
كه خودروسازان بخواهند اين قطعات را كنار بگذارند 
و چنين خواس��ته اي را مطرح نكرده ان��د. پيروزبخت 
خاطرنش��ان كرد: اس��تفاده از اين قطعات ايمني از 

سال 90 در خودروهاي داخلي اجباري شده است.
اجرايي شدن دور تازه تحريم هاي امريكا عليه كشورمان 
شائبه هايي را در خصوص اجرايي شدن استانداردهاي 
85 گانه خودرويي ايجاد كرد و در تازه ترين مورد، برخي 
در فضاي مجازي خبر از ح��ذف 2 قطعه ايمني يعني 
كيسه هوا و ترمز ABS از خودروها با هماهنگي سازمان 
ملي استاندارد خبر داده بودند؛ موضوعي كه نگراني هاي 
زيادي براي مردم و مش��تريان ايجاد كرد. پيش از اين 
مديركل دفتر نظارت بر اجراي استاندارد صنايع فلزي 
سازمان ملي استاندارد ايران نيز در گفت وگو با ايرنا با رد 
اين شايعات، افزود: اگر چنين موردي در خودروسازي ها 
رخ بدهد و خودروهاي توليدي فاقد اين 2 قطعه باشند، 
سازمان ملي استاندارد بلافاصله تاييديه آن خودروها را 

ابطال خواهد كرد.
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قاچاق ۳ ميليارد دلار پوشاك 
در سال

ايسنا|عضو هيات مديره اتحاديه  توليد و صادرات 
نساجي و پوشاك ايران ميزان قاچاق پوشاك را سالانه 
بين 2.7 تا 3 ميليارد دلار عنوان كرد. مجيد نامي با 
بيان اينكه ارزش بازار پوشاك ايران 12 ميليارد دلار 
است، گفت: بطور متوسط 50 درصد از ارزش اين بازار 
به دست توليدكنندگان داخلي بوده كه اگر مشكلات 
قاچاق رفع و حمايت از توليد صورت گيرد، توليدكننده 
داخلي توان ارتقاي اين سهم را دارد. او افزود: واردات 
رسمي پوشاك در س��ال 96 با اعلام رسمي گمرك 
59 ميليون دلار بوده در حالي كه طبق اعلام رسمي 
ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز بين 2.7 تا 3 ميليارد 
دلار قاچاق وجود دارد. نامي تصريح كرد: قاچاق يكي 
از مباحث اصلي اس��ت كه به دليل سهولت در انجام 
آن و سود بالا، راه هاي مختلفي را در صنعت پوشاك 

سپري مي كند.
عضو هيات مديره اتحاديه  توليد و صادرات نساجي 
و پوش��اك ايران، مصرف سرانه پوش��اك در ايران را 
150 دلار دانست و گفت: البته پوشاك ارزش افزوده 
بالايي دارد كه مي تواند با توجه ويژه دولت اشتغالزايي 
بالايي به همراه داشته باش��د. او در بخش ديگري از 
سخنان خود با بيان اينكه هيچ يك از توليدكنندگان 
پوشاك ظرف يك ماه گذشته يك دلار هم ارز نيمايي 
نگرفته اند، گفت: متاسفانه به دليل بازنگري كه دولت و 
بانك مركزي در پرونده هاي ثبت سفارش صورت داده 
ظرف يك ماه گذشته يك دلار هم از سامانه نيما براي 
واردات مواد اوليه پوشاك اختصاص داده نشده است، 
اين در شرايطي است كه هم اكنون تهيه مواد اوليه در 
اين صنعت با مشكلات بسيار مواجه است. نامي گفت: 
سال قبل يك ميليارد و 200 ميليون دلار واردات مواد 
اوليه وجود داشته كه هم اكنون اين ميزان به شدت 
كاهش يافته است. به گفته عضو هيات مديره اتحاديه  
توليد و صادرات نساجي و پوشاك ايران، 1400 قلم 
كالا ثبت س��فارش مي شود كه بخشي از آن ممنوع 
است اما اكنون با توجه به توافقات دولت با مناطق آزاد 
و وزارت اقتصاد، واردات اين كالاها از طريق مناطق آزاد 
بدون مانع است و افراد مي توانند بدون انتقال ارز ثبت 

سفارش انجام دهند.

 سردرگمي اصناف
در قيمت گذاري

ايس�نا|رييس اتاق اصناف تهران اظه��ار كرد: در 
بازرس��ي هاي صورت گرفته از صنوف، بيش��ترين 
تخلفات مربوط به عدم صدور فاكتور فروش اس��ت. 
قاس��م نوده فراهاني بزرگ ترين مشكل اصناف در 
شرايط فعلي را مش��كلات ارزي دانست و گفت: ارز 
دولتي براي واردات با كم و كاستي هايي در اختيار تجار 
و فعالان اقتصادي قرار مي گيرد اما امكان انجام حواله 
ارزي ميسر نيس��ت. رييس اتاق اصناف تهران ادامه 
داد: با توجه به مشكلات نقل و انتقال ارز، بازارهايي 
كه حجم قابل توجهي از نياز آنه��ا از طريق واردات 
تأمين مي شود در تامين كالا با مشكل مواجه هستند. 
او خاطرنش��ان كرد: زمان و ن��رخ ارز دريافتي براي 
واردكنندگان و تامين كنندگان كالا مشخص نيست 
از اين رو تجار در واردات كالا و قيمت گذاري آن دچار 
سردرگمي شده اند و علاقه اي به واردات و عرضه كالا 
در بازار ندارند و اين در حالي است كه در برخي انبارها 
كالا براي عرضه وجود دارد اما به دليل نوسان قيمت 

ارز، كالا در بازار عرضه نمي شود.
نوده فراهاني يادآور ش��د: اگر دولت زم��ان و نرخ ارز 
تخصيصي ب��ه مواد اولي��ه و كالا را مش��خص كند 
رون��د خري��د، واردات و عرضه كالا در بازار تس��ريع 
مي شود و كالا قيمت مش��خصي خواهد داشت. او 
در رابطه با بازرس��ي از واحدهاي صنفي، اظهار كرد: 
در بازرسي ها با پديده گراني كالا و گران فروشي كالا 
مواجه هستيم. گراني كالا از سوي عرضه كنندگان 
و كارخانجات توليدي انجام مي ش��ود كه نظارت بر 
فعاليت توزيع كنندگان عمده بر عهده سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان است. رييس اتاق 
اصناف تهران گفت: بازرسي اصناف براي شناسايي و 
بررسي گران فروشي كالا، سود قانوني را بر قيمت خريد 
كه در فاكتور رسمي به ثبت رسيده، محاسبه كرده و 
قيمت فروش كالا را تعيين مي كند كه اگر نرخ عرضه 
واحدهاي صنفي بيشتر از قيمت محاسبه شده باشد، با 
واحد صنفي متخلف برخورد خواهد شد. نوده فراهاني 
افزود: در سه ماهه اخير 74 هزار و 936 مورد بازرسي 
انجام ش��ده كه از اين تعداد 15 ه��زار و 587 پرونده 

تخلف تشكيل شده است.

 گراني لوازم خانگي ربطي
به فروشندگان ندارد

ايسنا|در شرايطي كه بازار لوازم خانگي با مشكل 
افزايش قيمت دس��ت و پنجه نرم مي كند، رييس 
اتاق اصناف ايران معتقد است كه مساله  گراني ربطي 
به فروشندگان ندارد و مشكل در توليد و تامين اين 
كالاها است. در پي نوسانات بازار ارز كه از اواخر سال 
گذش��ته تاكنون كم و بيش ادامه داشته است، بازار 
برخي محصولات همچون لوازم خانگي با چالش ها 
و مش��كلاتي روبرو ش��د كه از جمل��ه آن مي توان 
به گران فروش��ي و عدم ف��روش از س��وي برخي از 
عرضه كنندگان اين كالا اشاره كرد. در اين رابطه علي 
فاضلي اظهار كرد: در زمينه  لوازم خانگي توليد نسبت 
به گذشته بهتر شده است، اما همچنان كافي نيست 
و يقينا در برخي از لوازم خانگي به واردات نياز داريم. 
به ويژه در كالاهايي كه مزيت توليد داخل آنها وجود 
ندارد يا كمتر از نياز داخلي است. او ادامه داد: يكي از 
اساسي ترين مسائلي كه در اين زمينه بايد به آن توجه 
مي شد، مشكلات كارخانجات و توليدكنندگان لوازم 
خانگي است كه البته بخشي از آنها حل شده است و 
بطور نسبي بازار لوازم خانگي نسبت به اوايل تابستان، 
وضعيت و شرايط بهتري دارد اما همچنان مطلوب 
نيست. رييس اتاق اصناف ايران اظهار كرد: همچنان 
گراني در بازار لوازم خانگي مش��اهده مي ش��ود كه 

نمي توان آن را كتمان كرد.



7 جهان

مجلس نمايندگان عملكرد كاخ سفيد را بررسي مي كند

درگيري شديد مهاجران و نيروهاي امنيتي در منطقه مرزي

دولت ترامپ زير ذره بين دموكرات ها 

تشديد بحران مهاجرت در مرز امريكا و مكزيك 

گروه جهان| طلا تسليمي| 
دموكرات ها اين هفته براي انتخاب نامزد خود براي رياست 
مجلس جديد نمايندگان آماده مي شوند. در همين حال، به 
نظر مي رسد كه اين حزب قصد دارد با تكيه به قدرت هاي 
قانوني خود در پي كسب اكثريت در مجلس نمايندگان 
در انتخابات مي��ان دوره كنگره، درب��اره دونالد ترامپ و 
دولت او تحقيقاتي انجام دهد كه اختيارات براي بازجويي، 
جمع آوري شواهد براي صدور احضاريه و اجبار شاهدان 
به ش��هادت را نيز شامل مي ش��ود. انتظار مي رود حضور 
دموكرات ها در كرسي هاي كميته هاي مجلس نمايندگان 
همچون كميته هاي قضايي، راه ها و شيوه ها، اطلاعاتي و 
نظارتي به تحت نظر قرار گرفتن ترامپ و حتي آغاز روند 

اعلام جرم عليه او منجر شود.
به نوشته فايننشال تايمز، اقدامات اين مقامات كه در ماه 
ژانويه كنترل مجلس نمايندگان را به دس��ت مي گيرند، 
مي تواند شرايط رياست جمهوري ترامپ در دو سال آينده 
را تعريف كند و بر دستوركار او براي كمين هاي انتخاباتي 
2020 تاثير بگذارد. رافائل پروبر، يكي از مديران شركت 
حقوقي »ايكين گامپ« در بررسي تحقيقات كنگره گفت: 
»دموكرات ها به دقت درباره چگونگي استفاده از اختيارات 
خود ب��راي احضار رييس جمهوري مي انديش��ند. همه 
اينها به مثابه موزاييك هايي هس��تند كه آنها در آستانه 
انتخابات رياست جمهوري سال 2020 كنار يكديگر قرار 
مي دهند.« ترامپ گفته اگر دموكرات ها به دنبال تحقيقات 
توسط مجلس نمايندگان باشند، »حالت جنگي« اتخاذ 
خواهد كرد: »اگر چنين اتفاقي بيفتد، ما هم همانند آنها 
عمل خواهيم كرد و دولت به يك بن بست مي رسد. و من 
آنها را مقصر مي دانم.« هشت مساله اصلي وجود دارد كه 
دموكرات ها مي توانند براي آغاز تحقيقات درباره ترامپ و 

دولت او به آن بپردازند: 
1- سوابق مالياتي و بانكي

نانسي پلوسي كه مدافع مقام رياست مجلس نمايندگان 
اس��ت، گفته يك��ي از اولين اقداماتي كه ح��زب او انجام 
مي دهد، بررسي سوابق مالياتي ترامپ خواهد بود. ترامپ 
در كمپين هاي انتخابات رياست جمهوري سال 2016 با 
امتناع از انتشار اسناد مالياتي خود، سنتي ديرينه را نقض 
كرد. او اولين نامزد رياس��ت جمهوري اس��ت كه از سال 
1976 تاكنون از انتشار اسناد مالياتي خود امتناع كرده. 

انتظار مي رود كه ماكسين واترز رييس آتي كميته خدمات 
مالي مجلس نمايندگان از قدرت خود براي درخواس��ت 
اسناد مالياتي ترامپ از وزارت خزانه داري ايالات متحده 
استفاده و ارتباطات رييس جمهوري با دويچه بانك، يكي 

از بزرگ ترين طلبكارانش، را بررسي كند.
2- تجارت ها و درآمدهاي شخصي ترامپ

الاي��ژا كامينگز ريي��س آتي كميته نظ��ارت بر مجلس 
نمايندگان گفته كه قصد دارد امور تجاري ترامپ را مورد 
بررس��ي قرار دهد، به ويژه اينكه آي��ا رييس جمهوري با 
پذيرايي از مقامات خارجي در مجموعه هتل هاي ترامپ 
براي منافع شخصي خود استفاده كرده است يا خير، چراكه 
چني��ن كاري به معناي نقض بند مرب��وط به درآمدهاي 
رييس جمهوري در قانون اساس��ي خواه��د بود. اين بند 

مقامات دولتي را از دريافت هر گونه وجه نقد از نمايندگان 
كشورهاي خارجي منع مي كند.

3- روسيه
كميته اطلاعاتي مجلس نمايندگان اوايل س��ال جاري 
ميلادي به تحقيقات يك س��اله خود درباره ارتباط بين 
كمپين انتخابات رياست جمهوري ترامپ و روسيه پايان 
داد. اعضاي جمهوري خواه اي��ن كميته گفتند كه هيچ 
شواهد و مداركي دال بر تباني كمپين ترامپ و روسيه پيدا 
نكرده اند. اقليت دموكراتيك به رهبري آدام شيف كه از 
ژانويه رياست اين كميته را بر عهده خواهد گرفت، وعده 
داده اس��ت كه به اين تحقيقات ادامه دهد. شيف در اين 
زمينه سندي 21 صفحه اي تهيه كرده كه يك نقشه راه 
تحقيقات احتمالي حزب دموكرات محس��وب مي شود. 

او مساله پولشويي روسيه را به عنوان يك مساله فوريتي 
مطرح كرده چرا كه »مطمئن نبوده« رابرت مولر بازرس 
ويژه تحقيقات فدرال در تحقيقات درباره ارتباط كمپين 

ترامپ و روسيه، مجاز به ورود به اين مساله بوده باشد.
4- برت كاوانا

جرولد نادلر رييس بعدي كميته قضايي مجلس نمايندگان 
وعده داده تا درباره اين مساله تحقيق كند كه آيا برت كاوانا 
در زمان نامزدي براي عضويت در ديوان عالي در جلس��ه 
استماع در س��نا در ماه سپتامبر شهادت دروغ داده است 
يا خير. شهادت كاوانا به مساله ادعاي تجاوز به كريستين 
بليسي در بيش از 30سال پيش مربوط مي شد كه كاوانا 
آن را رد كرد. احتمال بررسي هاي گزارش اف بي آي درباره 

ادعاي مطرح شده عليه كاوانا هم وجود دارد.

5- استفاده از ايميل و تلفن شخصي
بر اساس گزارش واشنگتن پست، بررسي ها در كاخ سفيد 
نش��ان داده كه ايوانكا ترامپ دخت��ر رييس جمهوري و 
مشاور ارشد او براي بررسي مسائل دولتي در صدها مورد 
از ايميل شخصي استفاده كرده است. نمايندگان كامينگز 
كه رياست كميته نظارت بر مجلس نمايندگان را بر عهده 
خواهد گرفت، گفته اند كه او قصد دارد به تحقيقات درباره 
س��ابقه رييس جمهوري و قانون سوابق فدرال ادامه دهد 
و اين مس��اله را بررس��ي كنند كه ايوانكا قوانين مربوطه 
را رعاي��ت كرده اس��ت يا خي��ر. در مب��ارزات انتخاباتي 
رياست جمهوري سال 2016، ترامپ هيلاري كلينتون، 
نامزد دموكرات را متهم كرد كه با استفاده از ايميل شخصي 
براي رسيدگي به اطلاعات محرمانه كل كشور را به خطر 

انداخته است.
6- مجوز هاي امنيتي كاخ سفيد

دموكرات ها بررسي وضعيت مجوزهاي امنيتي كاخ سفيد 
پس از استعفاي رابرت پورتر، رييس كاركنان كاخ سفيد 
را خواس��تار ش��ده اند. پورتر در حالي به اسناد حساس و 
محرمانه دسترسي داشت كه هنوز مجوزهاي مربوطه را 

دريافت نكرده بود.
7- متيو ويتكر دادستان كل موقت

رييس جمهوري امريكا جف سشنز وزير دادگستري را يك 
روز پس از انتخابات ميان دوره مجبور به استعفا كرد و متيو 
ويتكر، رييس سابق كاركنان سشنز را به عنوان جايگزين او 
انتخاب كرد. جرولد نادلر، رييس آتي كميته قضايي مجلس 
نمايندگان، گفت كه درباره اخراج جف سشنز تحقيقاتي 
صورت خواهد گرفت. مس��اله اي كه در اين رابطه مطرح 
است، خطر ممانعت از تحقيقات مولر است كه دادستان 

كل مسووليت نظارت بر آن را برعهده دارد.
8-تهديدها عليه رسانه ها

دموكرات ها قصد دارند تحقيقاتي را هم درباره ادعاهاي 
مطرح ش��ده در ارتباط با مداخله ترامپ براي ممانعت از 
انتشار آنچه »اخبار جعلي« مي نامد، انجام دهند. از جمله 
اين مسائل تلاش براي جلوگيري از ادغام شركت »تايم 
وارنر« شركت مادر »سي ان ان« با شركت »اي تي اندتي« 
و همچنين افزايش هزينه هاي ارس��ال پستي پرداختي 
توسط »آمازون« با هدف آسيب رساندن به جف بيزاس 

مديرعامل اين شركت و مالك »واشنگتن پست« است.

گ�روه جهان| رييس جمهوري امري��كا تاكيد كرده كه 
مكزيك بايد مهاجراني را كه از طريق خاك اين كشور به مرز 
ايالات متحده رسيده اند به خانه بازگرداند. رييس جمهوري 
امريكا دوشنبه همچنين بار ديگر گفته كنگره ايالات متحده 
بايد بودجه لازم براي ساخت ديوار مرزي مكزيك را تصويب 
كنند. ترامپ تهديد كرده در صورتي كه نمايندگان با طرح 
او براي ساخت ديوار مرزي موافقت نكنند دولت را تعطيل 
خواهد كرد.  ب��ه گزارش رويترز، صدها نف��ر از مهاجراني 
كه در مكزيك به س��ر مي برند با هجوم به مرز شمالي اين 
كشور تلاش كردند خود را به خاك امريكا برسانند. پليس 
امريكا اقدام به شليك گاز اش��ك آور كرده و دونالد ترامپ 
آنها را افرادي به شدت خطرناك خوانده است. حدود۴700 
مهاجر از كشورهاي امريكاي مركزي با هدف سفر به امريكا 
به مكزيك هجوم آورده اند. تلاش عده اي از مهاجران براي 
ورود به خاك امريكا واكن��ش تند مقامات امريكا را در پي 
داش��ته اس��ت. ترامپ تهديد كرده كه اگر اين مهاجران 
بطور غيرقانوني وارد خاك ايالات متحده شوند، تقاضاي 
پناهندگي شان بلافاصله مردود خواهد بود. امريكا حداكثر 
تقاضاهاي٢٠درصد اين افراد را خواهد پذيرفت. مهاجران كه 
در شهر مرزي تيخونا در مكزيك به سر مي برند بر آن بودند 
تا با بالا رفتن از ديوارهاي حلبي واقع در ش��مال مكزيك، 

خود را به خاك امريكا برسانند. نيروهاي انتظامي امريكا با 
پرتاب گاز اشك آور نسبت به اين اقدام مهاجران كه عمدتا از 
هندوراس مي آيند، از خود واكنش نشان داده اند. بر اساس 
اخبار منتشر شده، حدود ۵0 نفر از مهاجران موفق به بالا 
رفتن از ديوار حلبي در پست كنترل مرزي تيخونا شده بودند. 
گفته شده، پليس امريكا براي كنترل مرزهاي خود بالگرد به 
منطقه اعزام كرده و به سوي مهاجران گاز اشك آور شليك 
كرده است. افزون بر آن مقام هاي امريكا براي مدتي حتي 
بخشي از مرزهاي مشترك خود با مكزيك را مسدود كردند.
دونالد ترامپ در يك پس��ت توييت��ري، از مهاجراني كه 
تلاش كرده بودند خود را به خاك امريكا برسانند، به  عنوان 
افرادي به شدت خطرناك ياد كرده است. اين در حالي است 
ك��ه تعدادي زن و كودك نيز در بي��ن اين مهاجران وجود 
داشته اند. موضوع از تظاهرات مسالمت آميزي شروع شد 
كه مهاجران 2۵ نوامبر در شهر تيخونا برپا كرده بودند. در 
حاشيه اين تظاهرات، حدود ۵00 مهاجر يك باره تصميم به 
عبور از كنترل مرزي و ورود به خاك امريكا مي گيرند. عده اي 
حتي از ديوارهاي حائل مرزي بين دو كشور هم بالا مي روند.

بر اساس گزارش هاي ارسال شده، درگيري پليس مكزيك با 
مهاجران تلفات جاني به همراه نداشته است. پليس مكزيك 
اقدام اين عده از مهاجران را به زيان آنها دانسته است. مقامات 

دولت مكزيك اعلام كرده اند كه چنين اقداماتي نتيجه اي به 
همراه ندارد و تنها مي تواند بر مذاكرات بين امريكا و مكزيك 
بر سر سرنوشت اين مهاجران تاثيراتي منفي بگذارد. ترامپ 
پيش از اعلام توافق، تهديد كرده بود هرگاه مكزيك مانع از 
عبور پناهجويان از مرز مشترك خود با امريكا نگردد، امريكا 
مرز خود را با مكزيك كاملا مسدود كرده و به تجارت با آن 

كشور پايان خواهد داد. 
در اين ميان واشنگتن پست از توافق امريكا و دولت جديد 
مكزيك بر سر انتقال قانوني مهاجران خبر داده است. گفته 
شده، بر اساس اين توافق، دولت امريكا موظف شده پرونده 
افراد متقاضي ورود به امريكا را در اسرع وقت بررسي كند. 
ترامپ در پست توييتري خود تاكيد كرده اين افراد تا زمان 
روشن ش��دن سرنوشت پرونده ش��ان در مراجع حقوقي 
امريكا، بايد در خاك مكزي��ك بمانند. مكزيك اما چنين 
توافقي با امريكا را رد كرده است. سانچز كوردرو وزير كشور 
مكزيك، گفته گفت وگوهايي در اين باره صورت گرفته ولي 
هنوز توافقي امضا نشده است. دولت جديد مكزيك روز اول 

دسامبر بطور رسمي كار خود را آغاز مي كند. 
دولت امريكا اعلام كرده كه بيش از ۵ هزار س��رباز را براي 
تقويت امنيت مرزها، از مسير ايالات جنوبي به مرز مكزيك 
اعزام مي كند. فرمان هاي ضدمهاجرتي ترامپ يكي از بحث 

برانگيز ترين اقدامات او در طول دوره رياست جمهوري اش 
محسوب مي شود. ترامپ هفته گذش��ته )20 نوامبر( در 
واكنش به قاضي فدرالي كه عليه طرح او براي محدود كردن 
امكان پناهندگي مهاجران غيرقانوني راي داده بود موضع 
گرفت، راي او را جانبدارانه دانس��ت و قاضي را »اوبامايي« 
خواند. به گزارش دويچه ول��ه، اين اظهارنظر ترامپ بطور 
بي س��ابقه واكنش عالي ترين مقام قضايي امريكا را در پي 
داشت. قاضي جان رابرتز در واكنش به اظهارات ترامپ، بر 
استقلال قضات امريكايي تاكيد كرده و گفته: »چيزي به 
عنوان قاضي اوبامايي يا ترامپي يا بوشي و يا كلينتوني نداريم. 
آنچه داريم گروهي فوق العاده از قضات متعهد است كه آنچه 

در توان دارند براي برقراري برابري بين مراجعان خود انجام 
مي دهند.« قاضي رابرتز قويا اين موضوع را رد كرد كه قضات 
به رييس جمهوري كه آنها را در مقام ش��ان منصوب كرده 
است وابستگي دارند. او در گفت وگو با آسوشيتدپرس گفته 
بود: »نظام قضايي مستقل چيزي است كه همه ما بايد قدر 
آن را بدانيم.« با اين همه دونالد ترامپ كه چندان اهل سكوت 
و خويشتن داري نيست، به حساب توييتري خود روي آورد و 
با نوشتن دو توييت به اظهارات قاضي رابرتز واكنش نشان داد. 
رييس جمهوري امريكا خطاب به رييس ديوان عالي امريكا 
نوشت: »متاسفم قاضي رابرتز!« او بار ديگر تاكيد كرد كه ميان 

قضات امريكا، قضاتي اوبامايي هستند. 

دريچه

تشديد نگراني ها  درباره امنيت 
نشست گروه20 

گروه جهان| پس از خش��ونت هاي گسترده اي 
كه منجر ب��ه لغو دي��دار فينال جام باش��گاه هاي 
امريكاي لاتين ميان دو تيم آرژانتيني شد، توانايي 
بوئنوس آيرس براي تامي��ن امنيت رهبران جهان 
در نشست چند روز آينده گروه 20 زير سوال رفته 
اس��ت. به گزارش ديلي ميل، قرار است در نشست 
روزهاي 9 و 10آذر رهبران گروه20، دونالد ترامپ، 
ولاديمير پوتي��ن و ترزا مي مقامات ارش��د امريكا، 
روسيه و انگليس نيز شركت كنند. اين نشست مهم 
رهبران جهان در حالي قرار است در بونئوس آيرس 
برگزار ش��ود كه نگراني ها درباره تامين امنيت اين 
شهر در زمان برگزاري نشست افزايش يافته است. 
كارشناس��ان معتقدند كه در اتفاقات اخير مربوط 
به ديدار فينال ليبرتادورس پليس آرژانتين نشان 
داد كه توانايي كامل تامين امني��ت افراد خاص را 
ندارد. پليس آرژانتين در جريان حمله به بازيكنان 
بوكاجونيوز نتوانست به خوبي امنيت اين بازيكنان 
را تامين كند و ش��ماري توسط هواداران ريورپلاته 
زخمي ش��دند. يك مقام پيشين امنيتي آرژانتين 
مي گويد: »وقتي عوامل امنيتي آرژانتين نمي توانند 
امنيت بازيكنان يك باشگاه فوتبال را تامين كنند، 
چطور مي توانند امنيت نشست رهبران گروه 20 را 

تامين كنند؟«
نشس��ت رهبران گروه 20 در حالي قرار اس��ت در 
آرژانتين برگزار شود كه چشمان سرمايه گذاران و 
رهبران دنيا به نشست پيش روي روساي جمهوري 
چين و امريكا در آرژانتين دوخته شده با اميد اينكه 
جنگ و تنش هاي تجاري ميان دو كشور پايان يابد. 

لبنان كمك نظامي 5 ميليون 
دلاري روسيه را رد كرد

گ�روه جهان| لبن��ان هديه نظامي روس��يه را 
رد كرده اس��ت، اقدامي كه مسكو و برخي منابع 
لبناني آن را سياس��ي مي دانند. روسيه مي گويد 
امريكايي ها مانع همكاري نظامي بيروت و مسكو 
مي شوند. به گزارش ايسنا، چند روز پيش از عيد 
اس��تقلال لبنان، بيروت مهمات اهدايي از سوي 
وزارت دفاع روس��يه را رد كرد ك��ه ارزش آن به 
پنج ميليون دلار مي رسيد. اين كمك همچنين 
ش��امل تجهيزات نظامي بود؛ بهانه لبنان اين بود 
كه مهمات اهدايي با تسليحاتي كه ارتش لبنان 

در اختيار دارد، تناسبي ندارد.
 ب��ا علم بر اينك��ه ارتش لبنان ده ه��ا هزار تفنگ 
كلاشينكف و مسلس��ل PKS در اختيار دارد، در 
نتيج��ه به اين مهمات نياز دارد. اس��راييل نيز به 
عنوان دشمن لبنان داراي بزرگ ترين زرادخانه 
تس��ليحات غربي در منطقه است و مقدار معيني 
سلاح  شرقي نيز در انبارهاي خود دارد كه با حجم 
ذخاير تس��ليحات برخي كش��ورهاي عربي برابر 
است. پس از موانع بسياري كه مانع رسيدن اين 
كم��ك نظامي به لبنان در زم��ان مقرر يعني ماه 
ژوئن شد، اين توجيه فني لبنان براي عدم تحويل 
اين هديه از طريق پيامي رسمي به دست وابسته 

نظامي روسي در بيروت رسيد.
 روس��يه و برخي منابع لبناني، اين اقدام دولت را 
تصميمي سياسي خوانده اند كه منبع آن تاكنون 
مش��خص نش��ده اما هدفش اين است كه ارتش 
لبنان را به س��متي س��وق دهد كه تنها از سوي 

امريكا سلاح بگيرد.

 اعضاي شوراي امنيت 
به چين مي روند

گروه جهان| پكن به دنبال كسب رياست شوراي 
امنيت سازمان ملل در ماه نوامبر، 1۵عضو دايم و موقت 
اين ش��ورا را به چين دعوت كرده است. كارشناسان 
معتقدند كه اين اقدام با هدف تقويت روابط سازمان 
ملل با چين و رايزني پكن براي طرح هاي مد نظر اين 

كشور انجام شده است. 
به گزارش ايرنا، موضوعات مربوط به ايران و كره شمالي 
تحولات ليبي، خاورميانه و سوريه، سومالي و اريتره، 
بوس��ني و هرزگوين، صلح باني، حفظ صلح و امنيت 
بين المللي، تقويت چند جانبه گرايي و نقش سازمان 
ملل در آن، صلح و امنيت در آفريقا، س��ودان جنوبي 
و يمن از مهم ترين دس��توركارهاي ش��وراي امنيت 
در ماه نوامبر به ش��مار مي روند. در كن��ار اين موارد، 
چين حساس��يت ها و م��وارد ديگري ه��م دارد كه 
مي خواهد در حضور هيات سازمان ملل آنها را دنبال 
كند. چين كه با سياست هاي يكجانبه تجاري امريكا 
مواجه شده، از اين فرصت استفاده خواهد كرد تا اين 
راهبرد را متوقف و ديگر كش��ورهاي شورا را به اعلام 
مخالفت با يكجانبه گرايي ترغيب كند. پكن همچنين 
مي خواهد اعضاي شوراي امنيت آشنايي بيشتري با 
وضعيت چين داشته باش��ند و بدانند كه اين كشور 
در ام��ور صلح باني فعال اس��ت و نمي خواهد بگذارد 
چالش هاي امنيتي، تهديدي براي جامعه جهاني و 
چندجانبه گرايي باشند. چين دومين كمك كننده 
بزرگ به سازمان ملل براي ماموريت هاي حافظ صلح 
سازمان ملل است و شمار نيروهايش در كشورهاي 
ديگر براي ماموريت هاي ذي ربط در سودان، سودان 

جنوبي، مالي و كنگو به دو هزار و ۵00 نفر مي رسد. 

 رهبر كره شمالي 
به كره جنوبي سفر مي كند

گروه جهان|سخنگوي دفتر رياست جمهوري 
كره جنوبي اعلام كرد امكان دارد كيم جونگ اون 
رهبر كره شمالي، سال جاري ميلادي و پيش از 
ديدار دوم خود با دونالد ترامپ رييس جمهوري 

امريكا، به كره جنوبي سفر كند. 
به گزارش يونهاپ، كيم اوي كيوم گفته: »مساله 
زمان سفر رهبر كره ش��مالي به سئول در دولت 
كره جنوبي همچنان باز اس��ت و تا كنون تاريخ 
مش��خصي براي اين س��فر تعيين نش��ده است 
ام��ا با توجه به ديدار دوم ترام��پ و كيم كه قرار 
اس��ت ابتداي س��ال 2019 برگزار ش��ود سفر 
وي ب��ه كره جنوبي احتمالا پي��ش از اين ديدار 
انجام ش��ود.« او تاثيرگذاري در راس��تاي صلح 
ش��به جزيره را مهم ترين هدف اين سفر عنوان 
كرده و گفته: »به دنبال مفيد بودن سفر هستيم 
ب��راي همي��ن در حال بررس��ي ش��رايط براي 
زمان س��فر در قبل يا بعد از ديدار ترامپ و كيم 

هستيم.«
رهب��ران دو كره پي��ش از اين در س��ال 2018 
ميلادي س��ه بار با يكديگر دي��دار كرده اند كه 
حاص��ل آن امضاي بيانيه صلح و س��ند كاهش 
تخاصم ميان دو كش��ور اس��ت. آوريل امس��ال 
رهبران دو كش��ور اولين ديدار رسمي و سومين 
ديدار سران از سال 2000 ميلادي را انجام دادند 
و در آنجا اعلام ش��د بايد ب��ه خصومت ها پايان 
داد. رييس دفتر رياس��ت جمهوري كره جنوبي 
همچنين اظهار اميدواري كرده تا پايان س��ال 
جاري ميلادي »پايان جنگ كره« اعلام شود. 

ترزا مي: در غم برگزيتي 
رهبران اروپايي شريك نيستم
گروه جه�ان| پس از آنكه سران كشورهاي عضو 
اتحاديه اروپا در نشست در بروكسل موافقت خود 
را با پيش نويس برگزيت اعلام كردند، نخست وزير 
بريتانيا گفت كه زمان آن رسيده است تا كشورش 
از اين مرحل��ه عبور كن��د و به آينده بنگ��رد. ترزا 
مي همچنين با اشاره با ابراز تاسف شماري از رهبران 
اروپايي از خروج بريتانيا از اين اتحاديه، گفت كه در 
غم س��اير رهبران اروپايي در مورد برگزيت شريك 
نيست. به گزارش بي بي سي، ترزا مي  در يك نشست 
خبري پس از اعلام نتيجه راي گيري اتحاديه اروپا 
گفت كه طرح مصوب اتحاديه اروپا بهترين توافق 
ممكن براي بريتانيا در خروج از اتحاديه اروپاست. 
وي با يادآوري اينكه بايد اين طرح به تصويب پارلمان 
بريتانيا هم برس��د، گفت كه طي هفته هاي آينده 
تمام توان خود را براي دفاع و پيشبرد اين توافق به 
كار خواهد گرفت. قرار است شرايط خروج بريتانيا 
در پارلمان اين كشور بررسي و درباره آن راي گيري 
شود، اما برخي از نمايندگان هشدار داده اند كه به آن 

راي منفي خواهند داد.
رهبران اتحادي��ه اروپا وقتي بر ف��رش قرمز محل 
نشست سران قدم مي گذاشتند همگي داراي يك 
پيام روشن بودند كه اين توافق نه بهانه اي براي شادي 
است و نه دليلي براي عزاداري. به گفته آنان، در اين 
مذاكرات هيچ يك از طرفين برنده نشدند. ژان كلود 
يونكر، رييس كميسيون اروپا، با ابراز تاسف درباره 
خروج بريتاني��ا از اين اتحاديه، گفت: »زمان خروج 
كشوري مانند بريتانيا از اتحاديه اروپا، مايه جشن 

و شادماني نيست، بلكه واقعه اي تاسف آور است..
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احتمال برقراري حكومت 
نظامي در اوكراين

گروه جهان| رييس بانك مركزي اوكراين در پي 
تشديد تنش با روسيه اعلام كرد با رهبران بانك هاي 
بزرگ اين كش��ور درباره احتمال برقراري حكومت 
نظامي گفت وگو خواهد كرد. به نوشته يورونيوز، پترو 
پروش��نكو رييس جمهوري اوكراين، هم از پارلمان 
خواسته تا احتمال برقراري حكومت نظامي و اعلام 
وضعيت فوق العاده را در دستور كار خود قرار دهند. 
يكشنبه و پس از توقيف سه كشتي اوكرايني در تنگه 
كرچ در نزديكي آب هاي ساحلي شبه جزيره كريمه 
توس��ط روس��يه، صدها تن از اعضاي گردان آزوف، 
گروه شبه نظامي راس��ت گراي افراطي اوكراين در 
خيابان هاي كي يف پايتخت اوكراين، آمادگي خود 
را براي مقابله با روسيه اعلام كردند. چند ساعت بعد، 
صدها معترض كه عموما به احزاب ناسيوناليس��ت 
اوكراين وابس��ته بودند، با حمله به سفارت روسيه، 
دس��ت كم يك خودروي متعلق به اين س��اختمان 

ديپلماتيك را به آتش كشيدند.
با اين حال، ساعات اوليه دوشنبه مديركل سازمان 
بنادر كريمه گفت كه تردد كشتي هاي مسافربري 
از طريق كانال كرچ-ينيكال به حالت عادي درآمده 
و محدوديت ها برداش��ته شده اس��ت. اين تنگه كه 
درياي سياه را از درياي آزوف در شمال جدا مي كند، 
يكشنبه به دليل تنش دريايي بين روسيه و اوكراين، 
توسط روس ها بسته شده بود. به گزارش دويچه وله، 
درگيري در درياي آزوف زماني آغاز شد كه روس ها 
گفتند دو كشتي اوكرايني به همراه يك يدك كش با 
سرعت بالا در حال ورود به تنگه كرچ )آب هاي متعلق 
به آنها( هستند. ساعاتي بعد از سازمان امنيت روسيه 
خبر رس��يد كه جنگنده »كا-۵2« و »سوخو-2۵« 
روسيه بر فراز آزوف به پرواز درآمده اند و درياي آزوف 
بر روي كشتي هاي مس��افربري بسته و شناورهاي 
اوكرايني نيز توقيف شدند و روسيه تشكيل جلسه 
فوري ش��وراي امنيت براي اقدامات بي ثبات كننده 
اوكراين در اطراف كريمه را خواستار شد. خبر برگزاري 
اين نشست فوق العاده )صبح دوشنبه به وقت محلي 
نيويورك( از سوي نيكي هيلي، سفير امريكا در سازمان 
ملل متحد، نيز تاييد شد. در مقابل، اوكرايني ها مدعي 
شدند كه شناورهاي آنها طبق برنامه از قبل هماهنگ 
ش��ده در دري��اي آزوف در حركت ب��وده و اقدامات 
تهاجمي روسيه برخلاف كنوانسيون حقوق دريايي 
صورت گرفته است. روابط اوكراين و روسيه از سال 
201۴ و پس از س��رنگوني دولت ويكتور يانوكويچ 

به شدت تيره شد. 

كوتاه از منطقه

كاهش شاخص بورس 
كشورهاي حاشيه خليج فارس

شاخص بورس عربستان سعودي، امارات متحده 
عربي و قطر در پي كاهش بهاي نفت در بازارهاي 
جهاني س��قوط كرده اس��ت. به گزارش رويترز، 
شاخص كلي بورس عربستان سعودي 1.3درصد 
كاهش يافته است. كاهش شاخص كلي بورس 
عربس��تان پس از كاهش ارزش سهام بانك هاي 
اين كشور و كاهش 1۴واحدي سهام شركت هاي 
پتروش��يمي و نيز كاهش 1.2درصدي س��هام 
شركت صنايع پايه عربستان »سابك« روي داد. 

 امارات، بريتانيايي محكوم
 به حبس ابد را عفو كرد

امارات متح��ده عربي اعلام ك��رده متيو هجز، 
شهروند بريتانيا كه به جرم جاسوسي در امارات 
به حبس ابد محكوم ش��ده بود، عفو شده و آزاد 
مي ش��ود. به گزارش يورونيوز، هجز كه 31سال 
دارد، پيش از اين اتهامات خود را رد كرده و گفته 
بود كه در امارات در حال تحقيقات دانش��گاهي 
بوده است. او دانشجوي دكترا در دانشگاه دورهام 
انگلستان است. اما دادستاني امارات پيشتر گفته 
بود متهم به خطاهاي خود اعتراف كرده اس��ت. 
هج��ز حدود 7 م��اه پيش در ف��رودگاه ابوظبي 

بازداشت شد. 

 ترامپ از عبادي نفت عراق 
را طلب كرده بود

دونالد ترامپ در صحبت هايي كه پيشتر با حيدر 
عبادي نخست وزير سابق عراق، داشته دو بار گفته 
عراق بايد با نفتش هزينه هاي جنگ امريكا در اين 
كشور را پرداخت كند. به  گزارش آكسيوس، مارس 
سال گذشته ترامپ در پايان نشستش با عبادي 
در كاخ س��فيد گفته امريكا بايد نفت عراق را به 
منظور باز پرداخت هزينه هاي جنگ در اين كشور 
دريافت كند. ترامپ در زمان كمپين انتخاباتي از 
اين موضوع شكايت داشت كه امريكا تريليون ها 
دلار در عراق خرج كرده و هزاران س��رباز قرباني 
كرده، اما در ازاي آن چيزي دريافت نكرده است.

سفر بين المللي وليعهد 
سعودي براي خروج از انزوا 

محمد بن سلمان وليعهد عربستان، سفر منطقه اي 
خود به مصر و شمال آفريقا را آغاز كرده است. برخي 
تحليل گران با اشاره به تشديد فشارهاي بين المللي 
پس از قتل فجيع جمال خاشقجي روزنامه نگار منتقد 
سعودي در كنسولگري عربستان در استانبول، كه 
گفته شده به دستور او بوده، معتقدند كه بن سلمان 
تلاش دارد تا از انزواي بين المللي خارج شود. محمد 
بن سلمان وليعهد عربستان رياض را به مقصد چند 
كشور عربي شامل امارات، بحرين، تونس، مصر، الجزاير 
و موريتاني ترك كرده اس��ت. او قرار است سه شنبه 
)امروز( پ��س از ديداري از تونس، براي ش��ركت در 

نشست گروه20 عازم آرژانتين شود.
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مكان نمي تواند عامل فساد باشد

در مبارزه با پولشويي راه درازي در پيش داريم

رييس كميته المپيك ايران بطور صريح اعلام كرد 
كه اسلام و نظام اسلامي در متن و بطن خود قائل به 
هيچ گونه تبعيض جنسيتي نيست و اين باور بايد 

در اذهان جهانيان به تصوير كشيده شود.
»سيد رضا صالحي اميري« رييس نخستين نهاد 
بين الملل�ي ورزش ايران ك�ه از وي به  عنوان يك 
سياستمدار و فعال علمي و فرهنگي ياد مي شود، 
در فعالي�ت 10 ماه اخير خود توانس�ت گام مهمي 
در برقراري ثبات و آرامش ورزش�كاران با رعايت 
اصل »شفاف س�ازي« و »اعتمادس�ازي« بردارد 
 و به ش�ماري از ابهام�ات اين حوزه پاس�خ دهد.
وي كه در آغاز كار دول�ت يازدهم به مدت70 روز 
سرپرس�تي وزارت ورزش و جوان�ان را ب�ر عهده 
داش�ت، به  عنوان رييس كتابخانه و اسناد ملي و 
سپس وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي به كابينه اول 
حجت الاسلام »حسن روحاني« رييس جمهوري 
راه ياف�ت و در دول�ت دوازدهم نيز ب�ا راي قاطع 
حداكث�ري اعضاي مجمع، به  عن�وان يازدهمين 

رييس كميته ملي المپيك برگزيده شد.
رييس نه�اد بين المللي اي�ران روز دوش�نبه در 
گفت وگو با ايرنا بطور صريح و شفاف مواضع كميته 
ملي المپيك درباره ابهامات موجود در پيش نويس 
اساس�نامه جديد، حضور زنان در ورزش�گاه ها، 
ورزش كشتي، ارتقاي جايگاه ايران در بازي هاي 
آس�يايي 2018 جاكارتا با مثبت ش�دن آزمايش 
دوپينگ 2 قهرمان ازبكي و راهبرد ويژه اين نهاد 
ورزش�ي براي بازي هاي 2020 توكيو ب�ا توجه به 

نوسانات ارزي را اعلام كرد.
مشروح اين گفت وگو را در زير مي خوانيد: 

  حضور زن�ان ايران در ورزش�گاه ها ت�ا چه حد 
ضرورت دارد و با توجه به اينكه اكنون زمينه هاي 
اين حضور در حال فراهم شدن است، برخي ها اين 

حضور را گزينشي عنوان مي كنند؟
 حضور زنان در ورزشگاه ها حاوي سه نكته مهم است: اول 
اينكه حضور زنان يك نياز اجتماعي محسوب مي شود كه 
به باور ما آس��يب زا نيست. به عنوان نمونه در ديدار اخير 
فينال ليگ قهرمانان آسيا در تهران همه اذعان دارند كه 
هيچ رفتار ناهنجاري را شاهد نبوديم و همه تماشاگران در 
چارچوب اخلاقي رفتار كردند. بنابراين تفاوت معناداري 
ميان ورزشگاه، دانشگاه و س��اير محيط هايي كه زنان و 
مردان حضور دارند، نمي بينيم. اما تاكيد مي كنم مباني 
فقهي مربوط به حوزه است و آنها بايد وجه فقهي مساله 
را تبيين كنند زيرا ما در اين حوزه تخصصي نداريم. دوم 
اينكه هيچ وجه تمايزي بين محيط ورزشگاه، دانشگاه، 
سينما و پارك قائل نيستيم بلكه معتقديم مكان نمي تواند 
عامل فساد باشد، بنابراين مي توان با تدابيري ورزشگاه را 
به صورت محيطي بانشاط اما سالم اداره كرد. اما موضوع 
سوم اينكه يك مطالبه دايمي از سوي نهادهاي بين المللي 
اعم از كميته بين المللي المپيك )IOC(، كنفدراسيون 
فوتبال آس��يا )AFC( و فدراس��يون بين المللي فوتبال 
)FIFA( وجود دارد كه تاكي��د دارند زنان را از حضور در 
ورزش��گاه ها محروم نكنيد. آن چيزي كه ما مي توانيم از 
منظر اجتماعي تحليل كنيم اين است كه جامعه و جوانان 
نياز به نشاط اجتماعي دارند و يكي از راهكارهاي تحقق 
اين امر، ورزش��گاه ها و ديگري حوزه فرهنگي و هنري با 

رعايت كامل موازين اخلاقي، شرعي و قانوني است. 
علاوه بر اين معتقدم، براي ارايه تصويري زيبا از ايران لازم 
است حقيقت و واقعيت اسلام و انقلاب و نظام را به جهانيان 
بشناسانيم كه اين اسلام و نظام در متن و بطن خود قائل به 
هيچ گونه تبعيض جنسيتي نيست و اين باور بايد در اذهان 
جهانيان به تصوير كشيده شود. همانطور كه رييس فيفا 
در فينال ليگ قهرمانان آسيا از نظام به دليل حضور زنان 

در ورزشگاه بارها قدرداني كرد.
اما متاسفانه در ش��رايط فعلي نگاه بيروني متفاوت بوده 
كه اين برگرفته از تبليغات دروغين رس��انه هاي بيگانه 
و برخي رفتار ناصواب ما در داخل اس��ت. همچنين اگر 
به زنان اجازه دهيم در ورزش��گاه حاضر شوند، مردان ما 
بطور يقين مس��ائل اخلاقي را بيشتر رعايت مي كنند و 
دغدغه برخي مسوولان نسبت به حرمت شكني حضور 
زنان در ورزش��گاه ها رفع خواهد شد، زيرا اين حضور در 
رويدادهاي گذشته نشان داد كه هيچ گونه بي اخلاقي يا 

حتي بداخلاقي رخ نداده است.
اخي��را ابهام��ات و اظهارات ض��د و نقيض��ي از اصلاح 
پي��ش نوي��س اساس��نامه كميت��ه مل��ي المپي��ك 
در محافل رس��انه ها مطرح مي ش��ود كه هن��وز اطلاع 
 دقيق��ي درباره فرايند اين موضوع بيان نش��ده اس��ت؟

اصلاح پيش نويس اساس��نامه كميته ملي المپيك يك 
ضرورت اس��ت كه از دوره قبل آغاز شده و در دوره جديد 

فعاليت اين نهاد ورزش��ي، تيمي مجرب و خبره بررسي 
مجدد ابعاد اين اساس��نامه را آغاز كردند ت��ا با توجه به 
تحولات و نيازهاي روز بتوانيم آن را براي تصويب به دولت 
ارسال كنيم. اما اساسنامه فعلي سه نقص عمده دارد كه 

در اساسنامه جديد به دنبال رفع آن هستيم.
اولين نقص اينكه در اساس��نامه فعلي اختيارات رييس 
ش��فاف نيس��ت در حالي كه رييس به  عنوان رياس��ت 
هيات اجرايي بايد اختيارات روش��ني داشته باشد و اين 
اختيارات فقط در حد شفاهي بيان شده است. دوم نكته 
مربوط به نحوه انتخاب خزانه دار و دبيركل كميته است. 
با مطالعه و بررسي ساختار كميته بين المللي المپيك، 
شوراي المپيك آسيا و اروپا، فدراسيون هاي بين المللي 
و كميته هاي ملي المپيك در بيش از 40 كشور جهان، 
مشخص و شيوه انتخاب خزانه دار و دبيركل به 2 شكل 
ص��ورت مي گيرد. اول معرفي از س��وي رييس به هيات 
اجرايي و تصويب توسط اين هيات كه اين شيوه در كميته 
بين المللي المپيك، كشورهاي اروپايي و اكثر كشورهاي 
عضو مرس��وم بوده و ديگري ش��يوه انتصابي كه تنها در 
كشورهاي عربي رايج است. البته ما بر اصل معرفي از سوي 
رييس اصرار داريم ول��ي مرجع تصويب مي تواند هيات 

اجرايي يا مجمع باشد.
بر اين اساس در س��فر به سوييس براي شناخت بيشتر 
س��اختار IOC آگاه ش��ديم كه اين نهاد بين المللي در 
س��اختار خود، عنوان دبيركلي ندارد و تنها دبير اجرايي 
دارد و رسالت وي هماهنگي امور اجرايي داخلي كميته 
و امور سياست گذاري و بين المللي راهبردي هم بر عهده 
رييس كميته و معاونان آن است. اما استدلال ما براي تغيير 
اساس��نامه جديد با توجه به بررسي اسنادي و مطالعات 

انجام شده در سه محور خلاصه مي شود: 
ال��ف- اينك��ه م��ا تاب��ع قواني��ن و س��اختار كميت��ه 
بين المللي المپيك هس��تيم و تمام س��طوح مديريتي 
اي��ن نه��اد، منص��وب ريي��س هس��تند و ب��ه لحاظ 
سلس��له  مرات��ب دبي��ر اجرايي يك��ي از اي��ن مديران 
 19گانه نهاد بين المللي المپيك محس��وب مي ش��ود. 

ب- پرسش��ي مطرح مي ش��ود كه چرا دبي��ركل را بايد 
رييس معرفي كند يا به تصويب هيات اجرايي و مجمع 
عمومي برسد كه پاس��خ معرفي دبيركل توسط رييس 
براي همسويي و همگرايي مديريتي است. وقتي دو مدير 
با دو رويه متضاد نامزد شوند و از مجمع رأي بگيرند، آغاز 
مناقشه و درگيري خواهد بود. البته تاكيد مي كنم اين بدان 
معنا نيست كه اكنون اين چالش وجود دارد. در شرايط 
كنوني هيچ گونه مناقشه يا چالش با دبيركل فعلي نداريم و 
آقاي »شاهرخ شهنازي« فردي توانمند، اخلاقي، قانونمند 
و تعامل گراست. از اين رو، اين موضوع ناظر به آينده است.

سومين خلأ اساسنامه فعلي، مشخص نشدن اختيارات 
سرپرست كاروان است. بنابراين در جمع بندي اين بخش 
بايد گفت كه ش��فاف ش��دن اختيارات رييس، انتخاب 
خزانه دار و دبيركل به معرف��ي رييس و تصويب مجمع 
يا هي��ات اجرايي و تعيي��ن حدود اختي��ارات و وظايف 
سرپرستان س��ه تغيير اصلي در پيش نويس اساسنامه 

جديد است.

  به غير از اين سه نقص عمده آيا ضعف ديگري در 
اساسنامه فعلي وجود دارد؟

 اساسنامه ضعف هاي جدي دارد. به عنوان نمونه بايد گفت 
مجموعه اي از موادي كه در اساسنامه فعلي گنجانده شده 
)از جمله نحوه اداره جلسات و...( بايد به  صورت آيين  نامه 
تدوين شود. اين موارد مي تواند در قالب آيين نامه، ضميمه 

اساسنامه شود.
  آيا در پيش نويس اساسنامه جديد ماده قانوني 

اضافه شده است؟
خير، به ج��ز 2 ماده مربوط به اختيارات رييس و وظايف 
سرپرست، چيزي اضافه نشده است و مابقي هم ويرايش 

شده است.
  اين اساس�نامه چ�ه زماني به تصوي�ب خواهد 

رسيد؟
 اين اساسنامه در سه مرحله به تصويب مي رسد كه اكنون 
در مرحله نخس��ت به هيات اجرايي ارسال شده است و 
خوشبختانه اكثريت اعضاي هيات اجرايي نسبت به آن نظر 

مثبت دارند. پس از اين مرحله، اساسنامه در دي ماه امسال 
به مجمع عمومي مي رود. سپس براي تصويب به هيات 
 وزيران و كميته بين المللي المپيك ارس��ال خواهد شد.

البته تمام اين مس��ير را مي توان م��وازي هم طي كرد. 
پيش بيني هم مي كنيم حداقل تا پايان سال طول بكشد 
و حتي به س��ال آينده موكول ش��ود زي��را روند اصلاح 
پيش نويس اساسنامه بطور طبيعي كند اما قطعي است. در 
عين حال اين پيش نويس را براي صاحبنظران و رييسان 
قبلي كميته ملي المپيك و فدراسيون هاي ورزشي جهت 
اخذ نظرات كارشناسي ارسال مي كنيم و هيچ عجله اي 

براي تصويب نداريم.
   عنوان ش�ده كه اس�تعفاي دوم و اخير »رسول 
خادم« از فدراسيون كش�تي درباره مسائل مالي 
بهانه اي بيش نيس�ت زي�را كه اين فدراس�يون 
همواره از سوي وزارت ورزش و كميته ملي المپيك 
حمايت هاي مالي و معنوي شده است. اصل موضوع 

چيست؟
راهبرد قطعي اين دو نهاد ورزشي حمايت كامل از كشتي 
به  عنوان ورزش اول كش��ور بوده و هست. اتفاقي كه در 
كشتي افتاد تصميم شخص خادم بود و وزارت ورزش و 
كميته المپيك هيچ تصميمي در اين زمينه اتخاذ نكردند 
جز اينكه در مقابل تصميم آقاي خادم الزاما بايد سرپرست 

تعيين مي شد.
معتقدم به جاي پرداختن به محوريت ش��خص بايد به 
خود كش��تي فكر كنيم و اين رشته كهن و افتخارآفرين 
را مهم تر از اشخاص بدانيم. خادم يكي از همان قهرمانان 
پرافتخاري اس��ت كه بط��ور مداوم يك ش��عار را دنبال 
مي كنند و مي گويند هدف اصلي ما كشتي است و همه 
بايد در خدمت اين ورزش باش��يم. بنابراين اين رش��ته 
ورزشي در شرايط فعلي گردش مديريتي خواهد داشت 
و يك چهره صاحب صلاحيت ديگري سكوي مديريت 
كشتي را بر عهده خواهد گرفت، البته از تجربيات ساير 
 قهرمان��ان از جمله آقاي خادم هم بهره مند مي ش��ويم.

اما نكته مهم، ايجاد زمينه هاي لازم براي برگزاري انتخابات 
آزادانه در كشتي است. به نحوي كه همه دلسوزان كشتي 
در اين انتخاب سهمي داشته باشند. اكنون كشتي به ثبات 
و آرامش براي هدف گذاري در المپيك 2020 نياز دارد و 

بايد از هرگونه تنش و حاشيه به شدت پرهيز كرد.
  آي�ا اس�تعفاي »حميد س�وريان« از رياس�ت 
كميسيون ورزش�كاران ناشي از اتفاقات اخير در 

كشتي است؟
 س��وريان قهرمان بزرگ ملي و محبوب مردم است. در 
جلس��ه اي از وي خواستم در اين س��مت باشد اما اصرار 
داشت به  عنوان عضو بماند و رياست را واگذار كند كه ما 

هم به نظر اين ورزشكار احترام گذاشتيم.
  رسالت جامعه كشتي در قبال حمايت هاي مداوم 

مردم از اين قهرمانان چيست؟
 در اين زمين��ه موضوع مهمي مطرح مي ش��ود و اينكه 
بايد مدال با اخلاق عجين باشد. مدال بدون اخلاق فاقد 
ارزش است. ورزشكار حرفه اي بايد اخلاقي باشد. وقتي 
م��دال رنگ اخلاق مي گيرد قهرمان ب��ه الگويي تبديل 
مي ش��ود كه در معرض افكار عمومي جامعه است و بايد 
ارزش هاي اخلاقي را در ساختار هاي رسمي و هنجاري 
رعايت كند. اگر مردم ببينند قهرمان از الگوهاي ارزشي 

و اخلاقي عبور مي كند، جامع��ه رنجيده و دچار چالش 
مي شود. خوشبختانه قهرمانان كشتي ما نماد و سمبل 

اخلاق نيز هستند. 
در يك شبيه سازي مي توان اين طور عنوان كرد كه مردم 
به روحانيت به  عنوان سمبل اخلاق، دين مداري، معرفت 
و مردم داري نگاه مي كنند و در حقيقت روحاني همدرد و 
همنوا با مردم تلقي مي شود، لذا اگر خلاف اين را ببينند 
دچار چالش ش��ده و به ش��دت موضع گيري مي كنند. 
قهرمانان ملي هم اينگونه هستند، يعني مردم از آنها در 
كنار كسب مدال، انتظار معرفت، اخلاق و انسانيت دارند. 
البته اين اقدام نياز به گفتمان سازي دارد و به همين دليل 
كميسيون فرهنگي كميته ملي المپيك را فعال كرده ايم 

تا به اين نياز پاسخ دهيم. 
  قرار بود نتايج بررسي عملكرد كاروان ايران در 
بازي هاي آس�يايي 2018 به زودي اعلام شود، اما 

تاكنون خبري نشده است؟
 پيش از آن بايد عنوان كنم با توجه به دوپينگي شدن 2 
نفر از قهرمانان ازبكي، به احتمال قوي ايران از رتبه ششم 
به پنجم صعود خواهد كرد. بر اس��اس خبرهاي رسيده، 
اس��تفاده از مواد نيروزا توس��ط اين 2 ورزشكار در نمونه 
نخست، مثبت اعلام شد و اكنون نمونه دوم را درخواست 
كردند كه با اعلام نتيج��ه، ايران يك پله صعود مي كند. 
از طرف��ي جايگاه چهارمي اندونزي واقعي نيس��ت و در 
 حقيقت جايگاه واقعي ايران را چهارم ارزيابي مي كنيم.

اما درباره عملكرد كاروان چند نكته وجود دارد: نكته اول 
اينكه هر دو نهاد ورزشي كشور )وزارت ورزش و كميته ملي 

المپيك( عملكرد كاروان ايران را به لحاظ حضور فعال تر 
 ورزشكاران و شمار كسب مدال ها موفقيت آميز مي دانند.

دوم اينكه عملكرد فدراسيون هايي كه درخشان نبودند 
بررسي و در جلسات پيش رو نحوه رفتار با فدراسيون ها 
بطور دقيق تر ارزيابي و تعيين خواهد شد. البته در اينجا 
رويكرد انتقامي و تخريبي وج��ود ندارد بلكه رويكرد ما 
ايجابي است. در اين رويكرد، ضعف فدراسيون هايي كه 
ضعيف كار كردند برطرف مي شود و فدراسيون هاي خوب 

و عالي تشويق و تجليل مي شوند.
همچنين عملكرد كاروان ايران در المپيك جوانان 2018 
آرژانتين هم در حال تدوين است. در اين دوره، جوانان با 
صعود 17پله اي در جايگاه هفتم قرار گرفتند كه براي ما 
يك دستاورد خوب است. در واقع مهم ترين پيام المپيك 
جوانان در كنار افزايش س��رمايه گذاري روي نوجوانان و 
كسب نتايج بهتر در عرصه هاي بين المللي، ديپلماسي 
فرهنگي، همبستگي ملت ها و تبادل و تعاملات فرهنگي 
است كه نتايج آن را در المپيك 2020 توكيو خواهيم ديد.

  رويك�رد كميته براي حف�ظ قهرمانان المپيك 
جوانان 2018 چيست؟

ارزيابي كادر سرپرس��تي و فن��ي كميته المپيك فراهم 
كردن مسير براي رسيدن به سكوي قهرماني بزرگسالان 

و درخشش آنها در المپيك 2020 توكيو است.
  راهب�رد ويژه كميت�ه المپيك ب�راي بازي هاي 
س�احلي 2019 ويتن�ام و المپي�ك 2020 توكي�و 

چيست؟
 كميته ويژه اي شامل حوزه بين الملل، نظارت و مشاوران 
كميته ملي المپيك تشكيل شد كه بطور دايمي در حال 
رصد كردن موضوع هستند. مكاتبات در حال انجام است تا 
با انتخاب سرپرست كاروان رسميت يابد اما براي المپيك 
2020 سه رويكرد تعريف شده است: نخست، هماهنگي 
كامل با وزارت ورزش براي آمادگي حداكثري تيم ها براي 
كسب س��هميه، دوم، حمايت مالي، معنوي و حقوقي از 
فدراسيون ها براي پاسخگويي به نيازهاي ورزشكاران تا 
بازي هاي المپيك 2020 و سوم، درخشش در المپيك و 

قرار گرفتن بر سكوهاست.
  اما بارها ش�ده وقتي قهرماني نتوانسته به روي 
س�كو برود، همان ورزشكار يا رييس فدراسيون، 
ضعف را با مطرح كردن كمبود مسائل مالي توجيه 
مي كن�د، كميته براي جلوگي�ري از اين بهانه چه 

برنامه ويژه اي در دستور كار دارد؟
تاكنون در بخش مالي دو رويداد آس��يايي و المپيكي را 
بدون چالش برگزار كرديم و دولت با تخصيص به  موقع 
و زود هنگام منابع مالي )ريالي و ارزي( به وزارت ورزش 
و جوانان و كميته المپيك كمك كرد تا مشكلي در اين 
زمينه ايجاد نشود و ما با كمترين مشكل برنامه هاي خود 
را اجرا كنيم. اما در ش��رايط جديد با مسائل ارزي روبرو 
هستيم كه بايد چند راهبرد را دنبال كرد: اول صرفه جويي 
و مديريت هزينه، دوم جذب حاميان مالي و سوم منابع 

جديد درآمدي. 
درب��اره ارز هم بايد با احتياط عمل ك��رد. اين بدان معنا 
نيس��ت كه اردوها برگزار نشود و ما حمايت نكنيم بلكه 
رس��الت قطعي وزارت ورزش و كميت��ه ملي المپيك، 
حمايت از فدراسيون ها و قهرمانان براي رسيدن به سكوي 

قهرماني است.
  كميته الميپ�ك در اين مدت براي تقويت حوزه 
بين المللي و كسب سهميه ها چه اقداماتي را دنبال 

كرده است؟
طي 10ماه گذش��ته سه س��فر انجام دادم و در هر سفر 
حداقل 10 ديدار با مقام هاي ارش��د ورزشي برگزار شد 
تا بتوانيم فضاي جدي��دي را در عرصه بين المللي براي 
حضور ايران فراهم كنيم. البته اين امر مستلزم موفقيت 
قهرمانان و درخشش رشته هاي ورزشي است. در حقيقت، 
ورزش��كاران فرصتي براي كشور ايجاد مي كنند تا ايران 
بتواند كرس��ي هاي جديد كسب كند. رويكرد بعدي ما، 
تلاش در شوراي المپيك آسيا براي رسيدن كشورمان 
جايگاه واقعي خود است. اكنون تلاش ها آغاز شده و اين 

مساله نياز به زمان دارد.
پيشنهاد ميزباني ايران براي برپايي اجلاس كميسيون 
 ورزش��كاران كميته بين المللي المپيك به كجا رسيد؟

اين موضوع اكنون در دستوركار هيات اجرايي كميته قرار 
دارد و هنوز تصميمي در اين زمينه گرفته نشده است.

يك حقوقدان گفت: ما در كش��ور در مبارزه با پولشويي 
راه درازي در پيش داريم، چون اين جرم هنوز حتي براي 
مجاري تشخيص مانند بانك ها و س��ازمان بورس اوراق 
بهادار به خوبي شناخته شده نيست ولي پولشويي وجود 
دارد، زيرا قاچاق مواد مخدر، كالا و ارز، رش��اء و ارتش��اء و 

اختلاس وجود دارد
محمدعلي اردبيلي در گفت وگو با ايسنا، در رابطه با سخنان 
اخير وزير امور خارجه در خصوص پولشويي و واكنش ها 
نسبت به اين موضوع ضمن ارايه تعريفي از پولشويي، اظهار 
كرد: پولشويي سلسله اقدامات نسبتاً پيچيده اي است براي 
مخفي كردن منشأ عوايد حاصل از جرم، يعني فعاليت هاي 
غيرقانوني تبه��كاران تا عوايدي را كه از جرم به دس��ت 
آورده اند طي فرآيندي تطهير كنند و مشروع جلوه  دهند.

 اين مساله در كشورهاي غربي حدود پنج دهه است كه 
نظر مقامات را به خود جلب كرده و در مقام مبارزه با اين 
پديده موفق شده اند شگردهاي پولشويي را شناسايي و 

تجارب خود را به ديگر كشورها منتقل كنند. شفافيت در 
كسب درآمد در هر رده اجتماعي نخستين گام در مبارزه 
با پولشويي است. در بسياري از كشورها پولشويي با قدرت 
و حاكميت گره خورده اس��ت، از اين رو ناپيدا و كشف آن 

بسيار دشوار است.
وي افزود: كنوانسيون هاي متعددي در خصوص موضوع 
پولشويي به تصويب دولت ها رسيده كه يكي از آنها همين 
كنوانسيون ملل متحد عليه جرايم سازمان يافته فراملي 
معروف به كنوانس��يون  پالرمو و سه پروتكل تكميلي آن 
اس��ت. پيش از آن هم در كنوانسيون ملل براي مبارزه با 
قاچاق مواد مخدر كه كشور ما هم در 1۳70 به آن پيوسته، 
به دولت هاي عضو هشدار داده شده كه در ضبط و مصادره 
عوايد كلان قاچاق مواد مخدر كه امروز بخشي از پول هاي 

ناپاك را در كشور ما تشكيل مي دهد بيشتر تلاش كنند.
اين حقوقدان خاطرنشان كرد: كم و بيش همه كشورها 
درگير معضل پولشويي هستند، در كنوانسيون مبارزه با 

فس��اد مالي و اداري )مريدا( هم تأكيد شده و از دولت ها 
خواسته كه با اين پديده بسيار فراگير كه تأثير نامطلوب 
ب��ر نظام  اقتصادي كش��ورها مي گذارد و ب��ه هرج و مرج 
مالي، پولي و ارزي دامن مي زند، مبارزه كنند. س��ازوكار 
آن هم نظارت بر چگونگي اشتغال و كسب درآمد يكايك 
شهروندان ماليات دهنده از طريق نقل و انتقال سيستم 

بانكي است.
اردبيلي در رابطه با چگونگي كشف جرم پولشويي، گفت: 
جرم پولش��ويي ماهيتاً به گونه اي اس��ت ك��ه با توجه به 
شگردهاي متنوع پولشويان، كشف آن چندان ساده نيست. 
به همين دليل هم در كشورهايي كه تجربه نسبتا موفقي 
در اين زمينه كسب كردند، نهادهاي دولتي و كارشناس در 
باب عوايد نامشروع اظهارنظر مي كنند. در كشور ما سخن 
از موفقيت در زمينه پولشويي يك ادعا است. دلايل قوي 

هم در ردّ اين ادعا در دست است. 
وي يادآور شد: قانون مبارزه با پولشويي در كشور ما مصوب 

1۳86 كه اخيراً نمايندگان مجل��س درصدد اصلاح آن 
برآمدند قانوني ناكارآمد و ضعيف اس��ت كه همان زمان 
تصويب هم »رنگ رخس��اره خبر مي داد از س��ر نهان« و 
همان زمان هم مخالفان در برابر اين سلاح بي خطر مقاومت 
مي ورزيدند و عاقبت ثروت قاچاقچيان در اين بازي فرار و 

گريز در امان ماند.
اين مدرس دانشگاه در خصوص بعضي اظهارات مقامات 
در خصوص وجود پولش��ويي در كشور خاطرنشان كرد: 
بارها از زبان بعضي از مسوولان شنيده شده كه فحشاء يا 
مواد مخدر در فلان گروه سني اشاعه پيدا كرده يا قاچاق 
كالا و ارز از كشور افزايش يافته، بيان اين مطالب گوياي 
واقعيت هاي كتمان ناپذيري مانند پولشويي است. آيا كسي 
از كسي در اين باره مدرك مي خواهد؟ آيا قاچاق مواد مخدر 
و روانگردان، رشاء و ارتشاء، اختلاس و تن فروشي در كشور 
ما وجود دارد يا نه؟ دادرسي و محكوميت اخير اخلالگران 
اقتصادي براي چه بود؟ اموالي كه از طلا، سكه و ارز از آنها به 

دست آمده اگر از معاملات مشروع عايد آنها شده كه دولت 
در حفظ آن ضامن است، اگر از دادوستدهاي نامشروع و 
مجرمانه كسب شده همان پول هاي كثيف است كه شايد 
فرصت تغيير آن فرا نرس��يده بوده است، اين يك نمونه. 
نمونه ديگر ميزان مصرف روزانه مواد مخدر و مشروبات 
الكلي است كه با فرض دو ميليون و هشتصدهزار معتاد، 
درآمد آن سر به آسمان مي زند. از اين مقدار پول هاي كثيف 
تصور مي كنيد چقدر آن كش��ف مي شود؟ با يك حساب 
سرانگشتي درآمد ماهانه حاصل از معاملات خرد و كلان 

مواد مخدر به دست خواهد آمد.
اردبيلي گفت: ما در كشور در مبارزه با پولشويي راه درازي 
در پيش داريم، چ��ون اين جرم هنوز حتي براي مجاري 
تشخيص مانند بانك ها و س��ازمان بورس اوراق بهادار به 
خوبي شناخته شده نيست ولي پولشويي وجود دارد، زيرا 
قاچاق مواد مخدر، كالا و ارز، رشاء و ارتشاء و اختلاس وجود 

دارد. »آفتاب آمد دليل آفتاب.«

  اگر به زنان اجازه دهيم در ورزشگاه حاضر 
شوند، مردان ما بطور يقين مسائل اخلاقي 
را بيشتر رعايت مي كنند و دغدغه برخي 
مسوولان نسبت به حرمت شكني حضور 
زنان در ورزش�گاه ها رفع خواهد شد، زيرا 
اين حضور در رويدادهاي گذشته نشان داد 
كه هيچ گونه بي اخلاقي يا حتي بداخلاقي 

رخ نداده است.

برش
  حض�ور زنان يك نياز اجتماعي محس�وب 
مي شود كه به باور ما آسيب زا نيست. به عنوان 
نمونه در ديدار اخير فينال ليگ قهرمانان آسيا در 
تهران همه اذعان دارند كه هيچ رفتار ناهنجاري 
را شاهد نبوديم و همه تماشاگران در چارچوب 
اخلاقي رفتار كردند. بنابراين تفاوت معناداري 
ميان ورزشگاه، دانشگاه و ساير محيط هايي كه 

زنان و مردان حضور دارند، نمي بينيم. 

برش
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سهم ايران از تجارت غذاي 
حلال يك درصد است

سيدرضا تقوي دامغاني نماينده ولي فقيه در وزارت 
جهاد كشاورزي در جمع خبرنگاران اعلام كرد: بازار 
تجارت غذاي ح��لال در دنيا در حد 4 هزار ميليارد 
دلار است كه متاسفانه سهم ايران از اين بازار حدود 

يك درصد است.
وي افزود: در دنيا جريان غذاي حلال به يك بازاري 
تبديل شده است كه كالاهاي عرضه شده در اين بازار 

از كيفيت و سلامت بالاتري برخوردار است.
او گفت: جريان غذاي حلال علاوه بر حفظ كيفيت و 
سلامت كالا باعث معرفي فرهنگ و تمدن اسلامي به 
كشورهاي ديگر مي شود زيرا غذاي حلال بر اساس 

قوانين شرع اسلام تهيه و عرضه مي شود.
او با بيان اينكه كيفيت تغذيه در جامعه نقش مهمي 
در سلامت جامعه دارد، گفت: جامعه اي كه از غذاي 
سالم برخوردار باشند مي تواند افراد سالم و متفكر به 

جامعه معرفي كند.
وي گفت: همچنين كميت غذاي حلال مدنظر است 
و بايد جامعه به اندازه كافي غذاي سالم و حلال توليد 
و در اختيار افراد قرار دهد. به گونه اي كه در سفر اخير 
به استان سمنان گزارش شد كه با وجود نياز استان 
به حدود 80 هزار تن گندم امسال 100 هزار تن گندم 
در استان توليد شده كه 20 هزار تن آن براي ساير 

استان ها استفاده خواهد شد.
به گزارش فارس، پيمان فلس��في رييس ش��وراي 
نظارت بر غذاي حلال نيز در اين نشست گفت: در 
دنيا بيش از 250 نشان غذاي حلال وجود دارد كه 
جمهوري اسلامي فقط نشان حلال كه با آرم اسميك 
)دفتر اسميك در تركيه زيرنظر سازمان كنفرانس 

اسلامي( را قبول دارد.
وي افزود: متأس��فانه يكي از مشكلات كشور ما در 
زمينه برند غذاي حلال اين است كه مثل گوشت 
قرباني تكه تكه ش��ده و هم سازمان استاندارد و هم 
نمايندگي ولي فقيه و گاهي ات��اق بازرگاني در اين 
مورد خود را مس��وول مي دانند، در حالي كه طبق 
قانون مصوب مجلس در سال 1۳87، نظارت شرعي 
بر ذبح و صيد بر عهده نمايندگي ولي فقيه در وزارت 
جهاد كشاورزي واگذار شده است، همچنين طبق 
قانون ديگر مص��وب مجلس به ن��ام قانون اصلاح 
قانون سازمان استاندارد كه تنها مرجع اعطاي نشان 
استاندارد حلال را سازمان استاندارد مي داند، البته 
سازمان استاندارد نيز براي اعطاي نشان استاندارد 
حلال بايد تأييديه دفتر نمايندگي ولي فقيه در وزارت 
جهاد كشاورزي مبني بر نظارت شرعي بر ذبح و صيد 

را داشته باشد.
فلسفي افزود: همه استانداردهاي حلال كه سازمان 
اس��تاندارد ايران مي خواهد ابلاغ كند، بايد قبل از 
ابلاغ نامه تأييد نمايندگي ولي فقيه در وزارت جهاد 

كشاورزي را داشته باشد.
مدي��ركل دفتر نمايندگي ولايت فقي��ه در وزارت 
جهاد كش��اورزي افزود: در م��ورد محصولات دام، 
طيور، پوست، مو، اس��تخوان حيوان و محصولات 
آرايش��ي حلال بايد تأييديه حلال داشته باشند و 
در مورد محصولات وارداتي با منشأ دامي علاوه بر 
سلامت و بهداشت كه از طرف سازمان دامپزشكي 
و وزارت بهداشت تأييد مي شود بايد تأييديه حلال 
با نشان اسميك از زيرمجموعه سازمان كنفرانس 
اسلامي داشته باش��ند. وي افزود: هيچ دستگاهي 
غير از نمايندگي ولي فقيه در وزارت جهاد كشاورزي 
نظارت بر شرعي بودن ذبح و صيد را ندارد و در قانون 
جديد نيز پيش بيني شده، بايد يك نماينده فقهي و 
مجتهد كه از سوي شوراي نگهبان معرفي شود بر 
استانداردهاي حلال نظارت داشته باشد. فلسفي 
در مورد اينكه آيا نشان برند حلال مالزي مورد تأييد 
ايران است، گفت: نش��ان برند حلال مالزي تا سال 
2017، فقط 4 مذهب اهل سنت را قبول داشت، در 
سفر اخير به آن كشور داشتيم، مقرر شد آنها مذهب 
شيعه را هم در استاندارد حلال خود لحاظ كنند كه 
هنوز براي برند حلال مالزي در سال 2018، نشان 
ش��يعه در آن لحاظ نشده و بنابر اين همچنان تنها 
برند حلال خارجي مربوط به همان اسميك تركيه 
يعني زيرمجموعه سازمان كنفرانس اسلامي است.

در اين نشست حمزه كلانتري نيز گفت: طبق نظر 
فقهاي شيعه ذبيحه فرق اسلامي حلال است، گر چه 
ما اختلافاتي با اهل تسنن داريم مثلًا مذهب شيعه رو 
به قبله بودن حيوان و بسم الله گفتن و نيز از آهن بودن 
چاقو را واجب مي داند، اما آنها مستحب مي دانند. يا 
در مورد صيد از نظر فقه شيعه آبزياني كه داراي فلس 
)پولك( باشند حلال هستند، در حالي كه برخي فرق 

اهل سنت كليه آبزيان را حلال مي دانند.
وي افزود: جمعيت ايران بين 4 تا 5 درصد مسلمانان 
جهان را تشكيل مي دهند، در حالي كه سهم ايران 
از تجارت 4 هزار ميليارد دلاري غذاي حلال در دنيا 
زير يك درصد است. اين در حالي است كه حدود 15 
درصد مسلمانان جهان يا از طريق ايران يا به اتكا ايران 

محصولات غذايي خود را تهيه مي كنند. 
وي اف��زود: تاكن��ون 100 مج��وز ش��رعي براي 
توليدكنندگان غذا و محصولات دامي صادر كرده ايم 
و 20 مجموعه توليد غذا داراي نش��ان اس��تاندارد 
حلال با برند جمهوري اس��لامي شده اند كه در آن 
آرم اس��تاندارد با كلمه حلال در داخ��ل آن به آنها 
اعطاء شده است. كلانتري در مورد وظيفه نظارت 
بر شرعي بودن ذبح و صيد گفت: طبق قانون دفتر 
نمايندگي ولي فقيه بر توليد مواد پروتئيني و گوشتي 
با حساس��يت زيادي از نظر ش��رعي بودن نظارت 
مي كند و ناظران ش��رعي در خارج كشور مستقر 
هستند كه داراي كد بوده و كد نظارت شرعي آنها بر 
همه تكه هاي گوشت وارداتي الصاق مي شود كه اين 
كد علاوه بر كد نظارت بهداشتي و سلامت كالاي 

وارداتي غذايي است.
وي افزود: در دنيا 250 نشان حلال وجود دارد كه از 
سوي كشورها و سازمان هاي مختلف صادر مي شود 
كه جمهوري اسلامي تنها نش��ان اسميك يعني 
موسسه اندازه سازي و استاندارد سازمان كنفرانس 

اسلامي را قبول دارد.



يادداشت 9 مسكن

كارشناسان مسكن در گفت وگو با »تعادل« عنوان كردند

ساخت وساز ارزان در دستان حكومت هاي محلي 

چالش هاي توليد مسكن مقرون به صرفه 

گروه راه و شهرسازي| شهلا روشني |
شاخص قيمت نهاده هاي ساختمان هاي مسكوني شهر 
تهران در 8 ماه گذشته بالا بوده و در فصل تابستان ۹۷ 
به عدد ۳۱۵.۴ رسيد كه اين رقم نسبت به شاخص فصل 
قبل )٢٥٠.٨(، به ميزان ٢٥.٧ درصد و نسبت به شاخص 
فصل مشابه سال قبل )۲۱۱.۶(، به ميزان ۴۹.۱ درصد 

افزايش داشته است.
درصد تغييرات ميانگين شاخص در چهار فصل منتهي 
به فصل تابس��تان سال ۹۷ نسبت به ميانگين شاخص 
در چهار فصل منتهي به تابستان سال ۹۶ معادل ۲۶.۷ 
درصد بوده كه نسبت به همين اطلاع در فصل قبل )١٧.٤ 

درصد( با افزايش روبرو بوده است.
ش��اخص قيمت گروه »آهن آلات، ميلگ��رد و پروفيل 
درب و پنج��ره و ن��رده« با ۴۵ درصد نس��بت به فصل 
قبل بيشترين تاثير را در افزايش شاخص كل در فصل 
تابس��تان داشته اس��ت و گروه »چوب« با ٦٤.٣ درصد 
افزايش وگروه »خدمات« با ٤.٠ درصد افزايش به ترتيب 
رتبه هاي بعدي را در افزايش شاخص قيمت نهاده هاي 
ساختمان هاي مسكوني شهر تهران در فصل تابستان 
سال ۹۷ داشته اند. هم اكنون تورم، مصالح و هزينه هاي 
جانبي قيمت مس��كن را افزايش داده و دسترس��ي به 
ملك ارزان دركش��ور روز به روز سخت تر مي شود. اين 
در حالي اس��ت كه مسكن به  عنوان يك نياز اساسي به 
رسميت شناخته ش��ده و دولت ها در هر سطح در حال 
بحث در مورد راه ها و ابزارها براي دسترس��ي به مسكن 
ارزان براي شهروندانشان هستند؛ بنابراين ساخت مسكن 
مقرون به صرفه به سرعت در سطح بين المللي و همچنين 

در دستور كار ملي در بعضي كشورها قرار دارد.
چنانچه مي دانيد در حال حاضر قيمت ساخت وس��از 
در هر مترمربع زيربنا شامل هزينه سفت كاري )شامل 
خاك برداري - اسكلت و ديوارچيني( هزينه نازك كاري 
)كليه فعاليت هاي معماري بعد از ديوارچيني تا انتهاي 
نصب كابينت( هزينه تأسيسات برقي )از شروع لوله كشي 
و داكت گذاري تا پايان كامل نصب كليد و پريز، چراغ، 
آيفون تا دتكتور ها و تابلوهاي برق( هزينه تأسيس��ات 
مكانيكي )از ش��روع لوله كش��ي تا پايان نص��ب لوازم 
بهداشتي همانند توالت ايراني، فرنگي و لوازم سرمايشي 
گرمايشي همانند كولر - اسپيلت - رادياتور - آبگرمن 
تا هزينه نصب آسانس��ور( هزينه هاي جواز س��اخت و 
هزينه هاي جريمه م��اده صد )ارزش منطقه اي املاك 

و كاربري( است. 
درصورتي كه كس��ي از وام ساخت استفاده كند هزينه 
تأمين وام و س��ود دوران مشاركت در ساخت نيز اضافه 
خواهد شد. سرجمع اين اعداد رقم بزرگي است كه روي 
قيمت نهايي مسكن تأثيرگذار اس��ت. در اين ميان به 
گفته برخي از كارشناسان راهكارهايي متعددي براي 
كاهش قيمت ساخت ساز مس��كن وجود دارد يكي از 
اين راهكارها حذف هزينه هاي بالاي جواز شهرداري، 
كاهش قيمت زمين، نظارت هاي قيمتي دولت و استفاده 

از روش هاي صنعتي سازي است.

 كليد ساخت وساز ارزان در دستان 
حكومت هاي محلي

در همين راس��تا ايمان رفيعي كارشناس ساخت وساز 
بابي��ان اينكه كلي��د ساخت وس��از ارزان در دس��تان 
حكومت هاي محلي است، گفت: حكمران هاي محلي 

بايد موانع توليد را كاهش و كم هزينه تركنند.
رفيعي گفت: در حال حاضر هزينه هاي جواز ساخت و 
جانبي ساختمان شامل )جواز ساخت و عوارض، هزينه 
خلاف س��اخت مازاد ب��ر جواز، ماده ص��د، هزينه هاي 
نظام مهندسي شامل طراحي، نظارت، اجرا، نقشه برداري، 
عوارض آموزش پرورش، بيمه اجباري كارگران كارگاه 
س��اختماني و حوادث غيرمترقبه، هزينه ثبت اسناد و 
املاك، تنظيم تقسيم نامه يا سند تفكيكي، هزينه ماليات 
و دارايي، دفتر اسناد رسمي جهت انتقال مالكيت، هزينه 
بنگاه معاملات ملكي جهت تنظيم مبايعه نامه و سند 

فروش مي شود.
همچنين هزينه  آزمايش ها شامل مكانيك خاك، جوش، 

بتن، پسماند و نوسازي ش��هرداري در دوران ساخت، 
هزينه انشعابات و نيرورساني شامل آب، برق، گاز، تلفن، 
تهيه شناسنامه فني ملك مي ش��ود. در حال حاضر در 
برخي شهرها، بيمه مس��ووليت مدني و بيمه تضمين 
كيفيت س��اختمان و هزينه خدم��ات و گواهي تأييد 

سازمان آتش نشاني شهرداري در ايران بسيار بالاست.
وي بابيان اينكه در حال حاضر برآورد هزينه هاي جواز 
و جانبي در تهران با توجه به محل وقوع ملك س��ه گانه 
رقم قابل توجهي است، گفت: اگرچه مبلغ جواز ساخت 
و هزينه ه��اي جريمه م��اده صد ب��ه ارزش منطقه اي 
املاك، كاربري، عرض گذر بس��تگي دارد و لازم است 
از شهرداري استعلام ش��ود اما بطوركلي هزينه جواز و 
جانبي در محله هاي مرغوب در مركز استان ها ۱۵ درصد 
و در تهران ۲۵ درصد، بافت متوسط و مركزي در مركز 
استان ها ۱0 درصد و در تهران ۱۵ درصد و در بافت هاي 
فرسوده در مركز استان ها ۵ تا صفر درصد و در تهران ۷.۵ 

تا 0 درصد از كل هزينه كرد ساخت وساز است.
اين كارشناس ساخت وساز گفت: در حال حاضر هزينه 
ساخت وساز هر مترمربع با احتساب هزينه هاي مختلف 
سفت كاري، نازك كاري، تأسيسات مكانيكي، تأسيسات 
برقي و جواز ساخت وساز در مناطق متوسط تهران براي ۴ 
طبقه يك ميليون و ۵۳۴ هزار و در ۵ طبقه يك ميليون 
و ۶۶8 ه��زار و براي ۷ طبقه ح��دود يك ميليون ۹00 
هزار تومان اس��ت؛ يعني حداقل هزينه كل پروژه براي 
ساخت وس��از آپارتمان ۴ طبقه 80 متري در هر طبقه 
۲ واحد با ۲ طبقه پاركينگ در بافت متوس��ط و مركز 
ش��هر حدود يك ميلي��ارد و ۷۶۴ ميليون تومان يعني 
هزينه ساخت و اجرا )مصالح - دستمزد - ماشين آلات( 
براي هر مترمربع حدود يك ميليون و ۵۳۴ هزار تومان، 
هزينه جواز و جانبي ۱۶۶ هزار تومان است كه اين رقم 
نشان مي دهد هزينه حداقل ساخت مسكن بدون قيمت 
زمين و رقم هاي جانبي بالاي ۱۵0 ميليون تومان است.

 وي گفت: بنابراين با يك حساب سرانگشتي مي توانيم 
ببينيم قيمت مصالح ساختماني و جواز كسب در ايران 
بسيار بالا است و اگر به قيمت هاي ساخت قيمت زمين 

هم اضافه شود، قيمت مسكن بسيار افزايش مي يابد.
اين كارشناس ساخت وساز بابيان اينكه قيمت مصالح 
س��اختماني به علت توليد گران و حضور دلالان بسيار 
بالاس��ت، تصريح كرد: با توجه به افزايش قيمت ارز از 
ابتداي س��ال جاري قيمت مواداوليه وارداتي به شدت 
افزايش داشته كه اين هزينه ها بر قيمت نهايي مصالح 

ساختماني تأثير شديدي گذاشته است.
وي ب��ا انتق��اد از عملك��رد دول��ت در عدم حمايت از 
توليدكنندگان مصالح ساختماني گفت: افزايش قيمت 
ارز و همچنين واردات بي رويه مصالح ساختماني تأثير 
منفي بر توليد مصالح ارزان داشته است. بر اساس آمار 
سازمان راهداري در ۷ ماهه سال جاري با وجود افزايش 
قيمت ارز حدود ۱۴ هزار تن مصالح ساختماني، ۱8 هزار 
تن آهن آلات و ۱۶ هزار تن ام دي اف وارد كشور شده كه 
اين موارد باعث افزايش قيمت توليدات داخلي و هزينه 

ساخت شده است.
اين كارشناس ساخت وس��ازتصريح كرد: ارزان سازي 
مسكن نيازمندحمايت توليد از توليدكنندگان مصالح 
ساختماني، كاهش قيمت زمين و كاهش هزينه جواز 
توسط دولت حكمران است. البته استفاده از تكنيك هاي 
صنعتي سازي مي تواند قيمت ساخت ساز را كاهش دهد.

  چند چالش ورود به مقوله صنعتي سازي
همچنين شاهين افتخاري كارشناس مديريت پروژه 
بابيان اينكه نگاه دولت در بحران هاي اقتصادي به بازار 
مسكن به صورت دامپ اقتصادي است گفت: زماني كه 
دولت ب��ا معضل بيكاري روبرو مي ش��ود نگاه هيجاني 
به بازار ساخت وساز مس��كن پيدا مي كند درحالي كه 
به هيچ عنوان قدمي براي توسعه اين صنعت برنمي دارد.

وي بابيان مطلب فوق گفت: هم اكنون در جواز ساخت 
ملك هزينه هايي مانند هزينه آموزش وپرورش و بيمه 
كارگري گنجانده شده اس��ت كه ساخت و ساز را گران 
مي كند. دولت بايد پاسخ دهد هزينه آموزش وپرورش 

چه ربطي به اخذ مجوز شهرداري دارد؟
افتخاري گفت: كشورهاي توسعه يافته در كنار كاهش 
هزينه هاي ساخت نگاه جامعي به صنعتي سازي دارند 
اما متأس��فانه صنعتي سازي در كش��ور ما وجود ندارد. 
چراكه اگر توليدكننده اي وارد معركه صنعتي س��ازي 
شود بايد هزينه هاي گزافي در خصوص بيمه كارگري، 
قطعات وارداتي صنعتي ش��ده و همچنين هزينه هاي 
جانبي متعدد بپ��ردازد درحالي كه بايد مالك را راضي 
به هزينه هاي اضافي صنعتي س��ازي نيز كند.به گفته 
افتخاري اگر توليدكننده مصالح ساختماني وارد مقوله 
صنعتي سازي شود، با هزار مشكل تودرتو مواجه خواهد 

شد كه درآمد مازاد براي توليدكننده ندارد.
اين كارشناس مديريت پروژه گفت: ماليات هاي بسيار 
س��نگين، بيمه كارگري و واردات مصالح مش��ابه كمر 
توليدكننده مصالح صنعتي سازي را خم كرده و با اين 
اوضاع هيچ كس راغب به ورود به صنعتي سازي نيست.

وي گفت: ساخت وس��از صنعت��ي در اي��ران در حوزه 
فعاليت هاي پنج بخش اصلي شامل طراحي، آيين نامه ها، 
مصالح ساختماني قديمي بودن تجهيزات خطوط توليد و 

حقوق بهره بردار و نظارت داراي مشكلاتي است.
افتخاري اصلي ترين مش��كل صنعتي سازي در مصالح 
س��اختماني قديمي دانس��ت و در اين خصوص گفت: 
متأسفانه چنانچه ذكرشده توليد محصول صنعتي براي 
توليدكنن��ده توجيه اقتصادي ن��دارد. البته تجهيزات 
خطوط توليد بيشتر توليدكننده ها در ايران عمري بالاي 
دو دهه دارند كه عملًا توليد صنعتي را ناممكن مي سازد.

اي��ن مدير پروژه در خص��وص طراحي صنعتي املاك 
نيز گفت: بخش طراحي نيازمن��د آيين نامه ها و روش 
طراحي )نرم افزارهاي تخصصي( است كه عملًا در ايران 
اين آيين نامه ها به صورت مكتوب و رسمي وجود ندارد.

وي همچنين گفت: آيين نامه هاي طراحي مورداستفاده 
در ايران، با اقتباس از آيين نامه هاي كشورهاي صنعتي 
ازجمله امريكا، كانادا و ... تدوين شده است. آيين نامه ها 
تعيين كننده نوع، مقدار و استانداردهاي مصالح مصرفي 
در س��اختمان هس��تند و در تعيين قيمت تمام شده 
ساختمان موثر هستند. تا زماني كه آيين نامه مرتبط با هر 
يك از سيستم هاي ساخت و مراحل مختلف بومي سازي 

نشود، مشكلات اين آيين نامه اصلاح نخواهد شد.
اين مدير پروژه در ادامه گفت: مس��اله بعدي مربوط به 
حقوق مالك است در حال حاضر مالك نمي داند براي چه 
ميزان صنعتي سازي بايد هزينه گزافي بپردازد. چراكه 
بررسي هاي دقيقي براي بررسي ميزان صنعتي سازي در 

ملك تبيين نشده است.

وي در خص��وص نظارت نيز گفت: اگ��ر تمامي عوامل 
ذكرشده هم به صورت عملياتي در ايران فعاليت كنند، 
بخش نظارت در كش��ور ما با مشكلات عديده اي روبرو 
است به هرحال نظارت دقيق و كامل متوليان ذي ربط 
در صنعتي ساختمان وجود ضمانت هاي لازم مي تواند 
موجب رعايت بس��ياري از موارد فوق ش��ود. كميت و 
كيفيت نظارت و ضرورت تبعي��ت از الگوهاي جهاني 
نظارت، شروطي هستند كه موفقيت آميز بودن نظارت 

به آنها بستگي دارد.
افتخاري درنهايت ب��ا عنوان اينكه صحب��ت از مقوله 
صنعتي سازي براي كش��ور واژه زودهنگام است عنوان 
كرد: متأسفانه در كشور نه تنها ضوابط و آيين نامه هاي 
صنعتي س��ازي در اي��ران وج��ود ن��دارد بلك��ه تفكر 

صنعتي سازي نيز وجود ندارد.

  توزيع ناعادلانه زمينه عدم مالكيت ارزان
همچنين محمدعلي مهري كارشناس شهرسازي بابيان 
اينكه نداش��تن قدرت خريد مسكن يكي از معضلاتي 
است كه گريبان گير جوامع شهري و حجم گسترده اي 
از ش��هروندان ش��ده، اظهار كرد: از ديدگاه سازندگان 
عواملي چون قيمت بالاي زمين، نداشتن ثبات در قيمت 
مصالح، دس��تمزد استادكاران و عدم كفايت تسهيلات 
در تأمين قسمت عمده اي از ساخت وساز و نيز ضوابط 
دست و پاگير در ساخت از جمله مهم ترين مشكلات به 
ش��مار مي رود. از نظر متقاضيان نيز مشكلاتي از قبيل 
گراني مسكن، افزايش روزافزون اجاره بها، عدم پايبندي 
سازندگان در تحويل به موقع و ناكافي بودن تسهيلات 
وجود دارد. در بررسي مشكلات اين دو گروه به درستي 
درمي يابيم كه خواسته ها و بيان اين دسته از مشكلات 

كاملًا صحيح و بجا است.
وي در خصوص مش��كل كنوني بازار مسكن گفت: در 
حال حاضر مس��كن از حيث كمي در عرصه و تقاضا به 
حد مطلوب خود رسيده و تنها توزيع ناعادلانه و نداشتن 
سرمايه كافي براي متقاضيان سبب بروز عدم برخورداري 

از اين نياز ضروري شده است.
اين كارش��ناس شهرس��ازي با تأكيد بر اينك��ه امروزه 
مش��كل مس��كن در ايران به توزيع ناعادلانه و كيفيت 
س��ازه ها برمي گردد، عنوان كرد: با توجه به اينكه سهم 
قابل توجهي از وسعت شهرها در پهنه بافت فرسوده يا 
حاشيه ها قرارگرفته، بازسازي و نوسازي در اين محلات 
ضرورت دارد. در اين محلات به علت وجود زمين از قبل و 
داشتن امكانات زير بنايي هزينه هاي ساخت كمتر است.

مهري اف��زود: يكي از روش هاي تأمين مس��كن ارزان 

براي ش��هروندان متقاضي و نيازمند مسكن خريداري 
قسمت هايي از بافت فرسوده و اختصاص آن براي ساخت 
طبقات واحدهاي مسكوني براي مالك و ديگر متقاضيان 

مسكن است.
اين كارشناس شهرسازي بابيان اينكه اگر دولت به صورت 
جدي و كارشناسي شده به اين قضيه ورود كند مي تواند 
حلال مشكلات مسكن نيازمندان باشد گفت: اينكه قرار 
باشد با احداث شهرك هاي جديد در حاشيه شهرها در 
امر مسكن مشكل گشايي شود اين اقدام علاوه بر تحميل 
هزينه هاي س��نگين براي دولت خود زمينه س��از بروز 

مشكلات جديد پيش روي است.
وي در خص��وص كاهش انگيزه دخال��ت دولت در امر 
مسكن سازي گفت: ساخت مسكن هاي همسان و نوعاً با 
تيپ يكسان و متراژ بدون توجه به بعد خانوار در مقاطعي 
كوتاه به خانه دار شدن برخي از متقاضيان انجاميد ولي 
پس از مدتي عدم توجه به موقعيت فرهنگي و اجتماعي 
متقاضيان را وادار به ترك و نهايتاً فروش مسكن خود كرد 
كه به دليل ناتواني مالي به خيل مستأجران پيوستند. 
از عواملي كه دولت را در ساخت مسكن هاي جديد كم 
انگيزه كرده مشكلات پيش روي متقاضيان و ساكنان 

مسكن مهر است.
به گفته مهري دولت گذشته با ساخت پروژه هاي مسكن 
مهر در حاش��يه ها به دليل رايگان يا ارزان بودن قيمت 
زمين بدون توجه به توان مالي متقاضيان يا در نظر گرفتن 
استانداردهاي رايج و زيرساخت ها مرتكب اشتباه شد و 
حالا بعد گذشت چندين س��ال از ساخت اين واحدها، 
همچنان ساكنان اين مجتمع ها درگير مشكلات پيش 
رو و فقدان خدمات شهري هستند؛ بنابراين اگر دولت 
اين اقدام را به عنوان معيار در نظر قرار دهد متوجه اشتباه 
بودن اين طرح ها مي شود كه نبايد به خاطر ارزاني زمين 
اين همه مشكلات را براي مديريت شهري و متقاضيان 

به بار آورد و اين اشتباه مجدد تكرار شود.
اين كارشناس ساخت وساز گفت: امروزه به علت محدود 
شدن طرح هاي جامع شهري، كمبود زمين در شهرها، 
گراني مصالح ساختماني، افزايش قيمت برخي از كالاهاي 
س��اختماني تا ۳00 درصد، مشكلات اقتصادي دولت و 
تخصيص اعتبار ناكافي به بخش مسكن امكان ساخت 

مسكن براي نيازمندان از سوي دولت امكان پذير نيست.
مهري درنهايت گفت: دولت تنها در بافت هاي فرسوده 
شهرها و از طريق بازس��ازي و بلندمرتبه سازي اصولي 
و مطابق اس��تانداردهاي تراكم ارتفاعي و نيز با در نظر 
گرفتن اصل اصالت بخشي در محلات مي تواند بخش 

كوچكي از نياز متقاضيان را برآورده كند.

فرزاد زارعي| كارشناس مديريت ساخت|
 يكي از راه هاي بهبود مسكن در كشورهاي درحال توسعه، 
براي خانوارهاي فقير اين اس��ت كه توس��عه دهندگان 
تجاري خانه هاي مس��كوني س��اده و با قيمت  مناسب 
بسازند كه همه اقشار توانايي خريد آن را داشته باشند.

اين حركت، استراتژي بازار ناميده مي شود و دولت هاي 
هند و چين در حال تلاش براي فعال كردن چنين بازاري 
هستند و براي تقريباً دو دهه است كه در حال حاضر اين 

استراتژي فعال است.
يك��ي از اهداف اصلي اين اس��تراتژي تمرك��ز بر توليد 
مسكن ارزان  بر تكيه بر بخش خصوصي است اما با وجود 
تلاش هاي قابل توجه، همچنان دولت در بيشتر كشورهاي 
درحال توسعه، بزرگ ترين يا تنهاترين ارايه كننده مسكن 

ارزان قيمت است.
اين در حالي است كه نياز به مسكن ارزان و مناسب براي 
جامعه كم درآمد ش��هري در كشورهاي درحال توسعه 
بسيار زياد است و اگر بخش دولتي خود سعي در برآورده 
ساختن نيازهايش داشته باشد هزينه آن غيرقابل تحمل 
خواهد بود. در حقيقت، اگرچه تعدادي از كش��ورهاي 
درحال توسعه در طول س��ال ها، برنامه هاي مختلف و 
برنامه هاي نوآورانه مسكن را به خصوص براي بخش هاي 
پايين درآمد جمعيت در مناطق شهري راه اندازي كرده 
است، با اين حال پوشش اين برنامه ها و طرح ها در مقايسه 
با نيازهاي مس��كن افزايش جمعيت شهري حاشيه اي 
بوده است. بطوركلي اهداف سياست مسكن ملي روشن 
است آن هم ايجاد بازار به عنوان حالت غالب ارايه مسكن، 

حداقل در مناطق شهري .
گرچه دولت مي تواند سياست هاي نئوليبرال را در سطح 
ملي بپذيرد و در ساختار فدرال باشد، اما تجربه نشان داده 
اين روند موفقيت آميز نخواهد بود. بر همين اساس بيشتر 
كشورهاي درحال توسعه بخش مسكن را براي تشويق 

يك بازار آزاد خصوصي سازي كرده اند.
مقرون به صرفه بودن مسكن اولويت اصلي سياست مسكن 
است. درست است كه سياست مسكن ممكن است نياز به 
مقاصد مختلف سياسي داشته باشد، اما حصول اطمينان از 

قيمت گذاري هميشه بايد اولويت اصلي باشد. 
برنامه مسكن عظيم شهري براي كمك به رشد اقتصادي 
و ايجاد ثبات در برابر فقر فزاينده مسكن كم هزينه، سطح 
بالاي تورم و شكاف ثروت رو به رشد، طراحي شده است. 
خوشبختانه، استراتژي جديد شهرسازي در كشورهاي 
درحال توس��عه ازجمله چين و هند، آشكارا مهاجران 
كم درآمد در شهرها را به عنوان يك هدف اصلي قرار داده 
و راه حل هاي مختلفي به وج��ود آورده، ازجمله تلاش 
براي توسعه مس��كن عمومي در مقياس وسيع صورت 

گرفته است.
 اولويت بن��دي ملي مس��كن عمومي در كش��ورهاي 
درحال توسعه به يك تغيير شديد در سياست هاي مسكن 
دهه هاي گذشته مي پردازد و در مورد اثرات جانبي منفي و 
ناكارايي در دوره اصلاحات پس از مسكن كوتاه مدت يعني 
ورود دولت به عنوان س��ازنده است. براي ايجاد جنبش 
مقرون به صرفه مسكن پايدار، نياز به ترويج مفهوم حقوق 
مسكن وجود دارد كه در آن مسكن مناسب به عنوان يك 

حقوق بنيادي محسوب مي شود و يك سيستم قانوني 
كه تضمين ارايه مسكن مناسب و مقرون به صرفه باشد، 

بايد برقرار شود.
استراتژي هاي مسكن مقرون به صرفه در سطوح ملي و 
شهري از استراتژي هاي استفاده از زمين، زيرساخت ها و 
نيروي كار جدا نيست و اين موضوع باعث مي شود تغييرات 
نهادي لازم دشوار باشد. شواهد نشان مي دهد كه نهادهاي 
جايگزين مي توانند بازار مسكن ارزان قيمت را ارايه دهند، 
درحالي كه ارايه مقررات خاص سياست، نياز به پژوهش و 
ايجاد تغييرات بيشتري دارد. اگر محدوديت هاي موجود 
شناس��ايي و درنتيجه كاهش يابد، توس��عه دهندگان 
تجاري، مسكن ارزان قيمت را با سطوح هزينه و درآمد 
موجود عرض��ه مي كنند. در چارچ��وب قانوني و قانون 
حمايتي، مسكن مقرون به صرفه بطور بالقوه مي تواند يك 
بازار بزرگ و سودآور باشد ازاين رو توسعه دهندگان اين 
محدوديت هاي سازماني را به عنوان محدود كردن بازار 

در درجه هاي مختلف تعبير مي كنند.
بااين حال كشورهاي درحال توس��عه داراي سه ويژگي 
متمايز هس��تند: ۱- فقدان مس��كن ارزان قيمت براي 
خانواره��اي كم درآم��د؛ ۲-تقاضاي بالا ب��راي اين نوع 
مس��كن ها؛ ۳- دول��ت منابع مالي ب��راي تأمين چنين 
مسكني براي همه كس��اني كه به آن نياز دارند، ندارند. 
ازاين رو اين سوال پيش مي آيد كه آيا اين امر بدون يارانه 
دولتي قابل عرضه نيست؟ نتيجه اين است كه اگر برخي 
محدوديت هاي س��ازماني حذف ش��ود، مي توان به اين 
امر مهم دس��ت پيدا كرد. درحال��ي كه محدوديت هاي 

زمين و اعتبار در اغلب كش��ورهاي درحال توسعه وجود 
دارد، همانطور كه به آن اش��اره ش��د، احتمالًا اين تنها 
محدوديت هاي وجود نيست. محدوديت ها اساسي هستند 
و از موردي به مورد ديگر متفاوت خواهند بود؛ بنابراين اين 

محدوديت ها بايد به دقت موردتحقيق قرار گيرند.

  كاهش وابستگي مالي دولت محلي به درآمد 
حاصل از زمين

درگيري بين مس��ائل مربوط به مقرون به صرفه و هدف 
رشد اقتصادي در سيستم مسكن چيني عمدتاً به دليل 
وابستگي شديد شهروندان به تأمين منابع مالي شهري 

است كه بستگي به رشد اقتصادي بازار مسكن دارد.
 سياس��ت هاي زمين و مس��كن يكي از مهم ترين ابزار 
دولت هاي درحال توسعه مانند چين براي تنظيم اقتصاد 
اس��ت. امروز، دولت به دنبال يك برنامه بلندمدت براي 
تخصيص زمين به بازس��ازي اقتصادي به عنوان ابزاري 
براي كنترل چرخه هاي اقتصادي است. بااين وجود، براي 
ارتقاء شهرنشيني بشريت به جاي »شهري سازي زمين«، 
دولت ني��از به تغيير روابط مالي مرك��زي، اصلاح نظام 
مالياتي دولت هاي محلي و ايجاد نوآوري هاي تجربي در 
تأمين مالي و زيرساخت هاي شهري، يعني شكل هاي 
جديد PPP )مش��اركت دولتي خصوصي( است براي 
مثال، چندين ترتيب تركيب��ي از PPP بين دولت هاي 
محلي و سرمايه گذاران خصوصي در دهه گذشته ظهور 

كرده است.
بااين حال، يك تنظيم كننده سازنده تنظيمات نظارتي و 

سياست، پيش شرط موفقيت هر نوع پروژه PPP است. 
در همين حال، تلاش هاي متقابل براي توسعه بازار اوراق 
قرضه شهري در كشورهاي درحال توسعه ضروري است.

ايجاد يك سيستم مالي موثر و كارآمد سيستم برنامه فعلي 
براي سرعت بخشيدن به سرمايه گذاري و ساخت وساز در 
مسكن عمومي مي تواند منجر به افزايش عرضه مسكن 
ارزان قيمت براي خانواده هاي فقير شود. بااين حال، ايجاد 
يك سيستم مالي براي چنين مسكن ارزان قيمتي حداقل 
به همان اندازه مهم اس��ت. دولت چين بايد از ابزارهاي 
مختلف و ابزارهاي مالي براي جذب سرمايه اجتماعي 
براي س��رمايه گذاري در ساخت وساز عمومي استفاده 
كند و هزينه هاي قرض گرفتن براي خانواده هاي كم و 

متوسط را كاهش دهد. 
سيستم تأمين مالي مسكن در خدمت به گسترش خانه 
كمك خواهد كرد و باعث مالكيت، توسعه بازار مسكن و 
اشتغال، رشد اقتصادي و انباشت ثروت و ثبات اجتماعي 
و سياسي اس��ت. چندين گزينه ارزشمند و موردتوجه 
براي دولت ها موجود است به عنوان مثال، بر اساس تجربه 
مديريت مسكن عمومي در كشورهاي درحال توسعه، 
دولت هاي محلي مي توانند پروژه هاي اجاره مس��كن 
عمومي را از بازار سرمايه خصوصي، يعني از طريق نوعي 
س��رمايه گذاري املاك تأمين كنند. احتمال ديگر اين 
است كه بازسازي HPF )سرمايه گذاري مسكن در طرح 
صرفه جويي اجباري كاركنان( را تأمين كند تا بتواند به 
عنوان يك صندوق پايدار و ارزان براي تأمين هزينه هاي 

توسعه و عمليات عمومي مسكن كار كند.
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نهادها به دنبال كاسبي از نظام 
ساخت وساز

ساخت و ساز در شهر تهران 
وضعيت مناسبي ندارد.

با اطمينان مي توان گفت 
كه متاسفانه در بسياري 
از موارد ساختمان هايي در 
پايتخت توليد مي شوند 
ك��ه در روند تولي��د آنها 
بديهي ترين و ابتدايي ترين 
اصول اوليه ساخت وساز 
و  نمي ش��ود  رعاي��ت 
بدين ترتيب ما متاسفانه با يكسري ساختمان هاي 
گران، بي كيفيت و بي هويت در ش��هر تهران مواجه 
هس��تيم.  اين درحالي اس��ت كه در برابر اين اتفاق، 
نهادهاي مسوول به جاي سامان دادن به وضع ساخت 
و ساز در كشور هر يك مي خواهند از اين نمد كلاهي 
براي خودشان درست كنند و كاسبي راه بيندازند.

البته از همه مظلوم تر قشر مهندسان هستند كه در 
سيبل نهايي قرار دارند و همه مشكلات ساخت وساز 
متوجه آنها مي شود و در نهايت همه آنها را محكوم 
مي كنند. بي شك حل مشكلات نظام ساخت وساز 
راهكار دارد و بر خلاف تصور خيلي هم ساده است. اما 
حلقه هاي قدرت و ثروت به اين راحتي نمي گذارند كه 
ساخت و ساز ما سامان بگيرد و صاحب ساختمان هاي 

استاندارد شويم.
اين حلقه ها در شهرداري، نظام مهندسي، انجمن هاي 
كارفرماي��ي و علم��ي و اصناف مرتب��ط، نهاد هاي 
قانون گذاري و مجري قانون ريشه دارند و تاوان آن را 
مردم مي دهند. پرسشي كه وجود دارد اين است كه 
چگونه مي توان چنين ادعايي را اثبات كرد؟واقعيت 
اين است كه پاسخ اين سوال را مي توان در بي دغدغه 
بودن هر يك ازاين نهاده��ا در وجود بحران در نظام 
ساخت و س��از نا ايمن و غير استاندارد پيدا كرد.چرا 
كه اساسا نهادهايي ازاين دست به جز مطرح كردن 
طرح هاي تاريخ مصرف گذشته يا نقشه هاي جديد 
تقسيم سود اين بازار يا ايجاد رانت جديد براي عده اي 
ديگر اقدام درخوري انجام نمي دهند. به گونه اي كه 
در تقسيم س��هم و ايجاد درآمد از ساخت يك واحد 
مسكوني بين ش��هرداري، نظام مهندسي، ماليات، 
املاكي ها و بسياري كه براي برداشتن سهم خوداز 
سفره اين صنعت دهن باز كرده اند رقابت تنگاتنگي 
وجود دارد تا سهمي براي خود دريافت كنند، اما بايد در 
نظر گرفت كه اساسا دغدغه يعني دريافت اهميت اين 
موضوع كه ساخت و سازي كه امروز در جريان است 
در واقع آواري است بر سر خانوارها در آينده نزديك. 

نبايد از نظر دور داشت وقتي صحبت ازوجود دغدغه 
مي ش��ود، دغدغه به معناي انجام اقدامي عقلاني، 
برنامه ريزي شده و مبتني بر نيازهاي جامعه امروز 
بدون در نظر گرفتن منافع شخصي، فقط و فقط بر 
اساس منافع ملي است كه همانا منافع تك تك افراد 
جامعه درون آن نهفته است.بي شك توسعه يافتگي 
هزين��ه دارد؛ ولي ايجاد يك جامعه توس��عه نيافته 
هزينه هاي بيش��تري را مي طلبد زيرا نفس و ذات 

جامعه پويايي و رشد را در خود دارد.
 نبايد از نظر دور داشت كه اگر چه ممكن است محاسبه 
نقش هر كدام از دولت هاي خارجي، دشمنان مردم، 
منافع طلبان و چشم دوختگان به منابع ملي در عدم 
توسعه يافتگي سخت باش��د ولي به جرات مي توان 
گفت هزينه اصلي اين توسعه نيافتگي را تك تك ما 
پرداخت مي كنيم، يعني ما به ازاي به دست آوردن 
سود هاي نازل در مقياس ملي و نگهداري از پست هاي 
دولتي و غير دولتي چند ساله، عملا  راه را براي عقب 

ماندگي خودمان هموار مي كنيم.
شايد بد نباشد براي تفهيم موضوع چند سوال ساده 
مطرح كنيم مثلا اينكه آيا ما نهادي براي سامان دادن 
به ساختمان سازي و شهر سازي در ايران داريم؟آيا 
ما قانون مشخصي براي ساخت ساختمان و توسعه 
شهرس��ازي داريم؟آيا مجري مش��خصي براي امر 
ساخت و نظارت مشخص شده است؟جالب است كه 
جواب ما همه مثبت است و حتي در مواردي به جاي 
يك نهاد چندين نهاد موازي زحمات اين موارد را به 
دوش مي كشند و حتي فراتر از توان خود مسووليت 
قسمت هاي ديگر كه به گمانشان ديگران از عهده آن 
بر نمي آيند را به جور مي كشند. اما واقعيت اين است 
كه ريشه اصلي مش��كل در فساد است.چرا كه هيچ 
مجموعه اي حاضر نيست از تصدي گري و اخذ درآمد 

از اين بازار صرف نظر كند.
چه املاكي هايي كه مثل قارچ در تمام شهر گسترش 
يافته ان��د و س��ود هاي كلان در اين ب��ازار به جيب 
مي زنند، ش��هرداري ها كه در آمد خود را در همين 
ساخت و س��از ها مي بينند و شهر داريچي هايي كه 
از قديم مبتكر ران��ت در بازار بوده اند، چه دولتي كه 
به جاي تصميم س��ازي و تصميم گيري ها علاقه به 
تصدي گري در بخش مس��كن دارند همه سعي بر 

ادامه وضع موجود دارند . 
بي گمان آشكار است كه فساد فقط به معناي استفاده 
از منابع مالي غيرقانوني نيس��ت بلكه بي عملي هم 
نوعي فساد است. فس��ادي كه چرخ هاي اقتصاد را 
از حركت باز مي ايستاند.ما در يك حلقه فساد چند 
وجهي گير افتاده ايم؛ آيا ما از وضع حاكم بر ساخت و 
ساز در كشور راضي هستيم؟عده اي جواب اين سوال 

را با بله پاسخ مي دهند و  عده اي با خير.
مهندس��ان عرصه س��اخت و ساز، ش��ركت هاي 
پيمانكاري و س��اخت و متقاضيان خريد مسكن از 
وضع موجود راضي نيس��تند و دلي��ل آن به وضوح 
قابل ديد اس��ت ولي جالب اس��ت عده اي از افراد و 
نهاد هايي كه پديد آورنده وضع موجود هستند نيز 
در جمع ناراضي��ان قرار مي گيرند و با كمال تعجب 
علت ناراحتي ها آنها اين است كه وسعت اختيارات 
و تاثيرگذاري ها و عملكرد خود را محدود مي بينند و 
خواهان سهم بيشتري از اين بازار هستند.به هرروي 
اين جنگ و دعوا بر سر اين بازار پر منفعت براي كسب 
منافع بيشتر ادامه خواهد يافت.شايد با تجميع افكار 
يك راه برون رفت از اين بن بس��ت پيچ در پيچ بازار 

ساختمان پيدا كنيم.

احسان نبوتي 
عضو هيات مديره انجمن 
توليد كنندگان وفناوران 

صنعتي ساختمان

ديدگاه



دانش و فن10اخبار

در نشست مشترك وزير ارتباطات و رييس مجلس عنوان شد 

صرفه جويي ۳۳۰ ميليارد توماني در ثبت نام اينترنتي كارت سوخت
گروه دانش و فن   

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: اتصال سهميه 
سوخت به كارت بانكي از روز دوشنبه با زيرساخت دولت 
الكترونيك برقرار شد و در صورت سهميه بندي سوخت، 

كارت بانكي به عنوان كارت سوخت عمل خواهد كرد.
 نشس��ت مش��ترك رييس مجلس ش��وراي اسلامي و 
وزير ارتباط��ات و فناوري اطلاعات با موضوع تش��ريح 
زيرساخت هاي دولت الكترونيكي روز گذشته در محل 

سازمان فناوري اطلاعات ايران برگزار شد.
در اين نشست وزير ارتباطات نحوه اتصال كارت سوخت 
به كارت بانكي و روش سوخت گيري از طريق كارت بانكي 
را تشريح كرد. محمدجواد آذري جهرمي در حاشيه اين 
جلسه، با اش��اره به نحوه اتصال كارت سوخت به كارت 
بانكي گفت: روز دوشنبه و با شروع ثبت نام تا ساعت 11 
صبح 1۵۷ هزار نفر با مراجعه به سيس��تم دولت همراه 
درخواست صدور كارت سوخت و اتصال به كارت بانكي را 
دادند.وي افزود: روش سوخت گيري از طريق كارت بانكي 
به اين طريق است كه ۵۵ درصد نازل هاي پمپ بنزين ها 
به سيس��تم هاي متمركز ما متصل شده اند و ۴۵ درصد 

نازل ها به دستگاه هاي pos )پرداخت( متصل هستند.
آذري جهرمي تصريح كرد: بانك مركزي به اپراتورهاي 
 پرداخت الكتروني��ك )psp( دس��تورالعملي داده كه 
بر مبناي آن دستگاه هاي پرداخت pos بايد آپديت شوند.

وزير ارتباطات يادآور شد: تمام دستگاه ها كه به صورت 
متمركز در جايگاه هاي سوخت قرار دارند به نازل ها متصل 

شده و به روز رساني و آپديت نيز شده اند.
وي اظهار داش��ت: به محض ثبت نام كاربر براي اتصال 
كارت س��وخت به كارت بانكي، بان��ك مركزي به بانك 
دارنده كارت دستور مي دهد كه كيف پول الكترونيكي 
داخل كارت ايجاد شود و امكان پرداخت مبلغ سوخت 

از طريق كارت بانكي دارنده كارت سوخت فراهم شود.
وزير ارتباطات با اش��اره به دس��تاوردهاي صدور كارت 
سوخت با استفاده از زيرساخت هاي دولت الكترونيك 
گفت: پيش بيني مي شود با احتساب حذف هزينه تردد 
و صدور كارت سوخت از طريق اپليكيشن و سايت دولت 
همراه، ۳۳۰ ميليارد توم��ان در اين زمينه صرفه جويي 
ش��ود.وي با اش��اره به افزايش رش��د 1۰ برابري ميزان 
استعلام هاي بين دستگاهي از مردادماه امسال تاكنون 
با اس��تفاده از خدمات دولت الكترونيك اظهارداشت: از 
ابتداي مرداد متوسط اس��تعلام هاي بين دستگاهي از 
طريق دولت الكترونيك ۴ ميليون استعلام بود كه هم 
اكنون به ۴۰ ميليون رسيده است. در اين زمينه گزارش 
نظارتي را براي مجلس شوراي اسلامي ارايه كرده ايم و 
در حال مذاكره با نهادهاي دولتي و غيردولتي حاكميتي 
براي افزايش ميزان استعلام هاي بين دستگاهي و تبادل 

اطلاعات هستيم.
وزير ارتباطات با بي��ان اينكه پيش از اين براي مديريت 
سوخت كشور از سيس��تم الكترونيكي استفاده شد اما 

آن ش��يوه با وجود توس��عه يافتگي با مشكلاتي همراه 
بود، توضيح داد: امروز با تصميم گيري مجدد نهادهاي 
درگير اين موضوع مقرر ش��د كارت سوخت بار ديگر به 
چرخه سوخت گيري وارد ش��ود و در اين مسير وزارت 
نفت، بانك مركزي، ناجا، س��ازمان ثبت احوال و وزارت 
ارتباطات با يكديگر هماهنگي داشته و زيرساخت هاي 
دولت الكترونيك براي اجراي اين طرح اس��تفاده شده 
اس��ت به اين معني كه اتصال اين سيس��تم ها از طريق 
 زيرس��اخت هاي دول��ت الكترونيك انجام مي ش��ود تا 
در نهاي��ت س��وخت گيري به ص��ورت الكترونيكي و از 
طريق كارت س��وخت انجام ش��ود.وي با اشاره به اينكه 
پس از الزامي شدن سوختگيري از طريق كارت سوخت 
در مدت دو س��اعت پس از درخواست اينترنتي، كارت 
سوخت براي فرد قابل استفاده خواهد بود، گفت: اجراي 
موفق رجيستري تلفن همراه، توزيع حمايت هاي دولتي 
با هماهنگي وزارت كار و نيز تجربه كارت سوخت از جمله 
اقداماتي است كه از طريق زيرساخت هاي الكترونيكي در 
بستر دولت الكترونيك صورت گرفته تا شرايط بهتري را 
براي مردم فراهم كنيم. اما واقعيت اين است كه اين هدف 
جاي كار بيش��تري دارد و نيازمند رفع موانع بر س��ر آن 
هستيم و از قوه مقننه و قانونگذاري براي آن استفاده كرده 
ايم.وزير ارتباطات گفت: از مجموع ۲۵۰۰ دستگاه اجرايي 
كه قابليت ارايه خدمات الكترونيك��ي دارند ۶۷ درصد 
دستگاه ها الكترونيكي شده اند اما تنها ۲۰۶ دستگاه به 
مركز ملي تبادل اطلاعات متصل شده اند همچنين ۳۵ 
دستگاه از اين تعداد هم اكنون خدمات الكترونيكي ارايه 
مي كنند و ۹۵ دستگاه اين خدمات را دريافت مي كنند.

وي با تاكيد بر اينكه منتظر حضور ساير دستگاه ها براي 
پياده سازي كامل دولت الكترونيك هستيم، اضافه كرد: 
ساده سازي فعاليت كس��ب و كارها و حذف موانع براي 
صدور مجوز و بهبود شاخص هاي كسب و كار و در نهايت 
مقابله با فس��اد اداري از جمله اهدافي اس��ت كه دولت 

الكترونيك به همراه دارد.

  لاريجاني:برگلزاري الكترونيكي، سلامت 
انتخابات را تضمين مي كند

در ادامه اين نشس��ت رييس مجلس شوراي اسلامي با 
بيان اينكه تعداد قوانين  موضوع فضاي مجازي كم است، 
گفت: پيشنهاد مي كنم كارگروهي سه جانبه از مجلس، 
دبيرخانه شوراي عالي فضاي مجازي و وزارت ارتباطات 

براي تدوين قوانين لازم ايجاد شود.
علي لاريجاني در اين نشست با بيان اينكه در جلسه اي كه 
با فيروزآبادي دبير شوراي عالي فضاي مجازي داشتيم، 
مطرح شد كه به يكسري قوانين براي فضاي مجازي نياز 
داريم و تعداد قوانين مان در اين زمينه كم است.وي گفت: 
با همكاري مجلس، دبيرخانه شوراي عالي فضاي مجازي 
و وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات يك سه ضلعي براي 
تدوين و وضع قوانين لازم ايجاد ش��ود تا در اين زمينه 

كمبود نداشته باشيم.رييس مجلس شوراي اسلامي با 
اشاره به اينكه ۲۵۰۰ دستگاه بايد اطلاعات خود را به مركز 
ملي تبادل اطلاعات متصل كنند، خاطرنشان كرد: هم 
اكنون شاهد هستيم كه حدود يك دهم اين دستگاه ها به 
اين مركز متصل شده اند و اين مشكل بايد در اسرع وقت 
حل شود و اين در حالي است كه ۶۵ درصد اين دستگاه ها 
امكانات اصلي دولت الكترونيك را در درون خود تعبيه 
كرده اند اما ارايه خدماتش��ان به صورت الكترونيكي در 

اختيار مردم قرار نگرفته و متصل نشده اند.
لاريجاني با بيان اينكه اين موضوع نيازمند تشويق و تنبيه 
است و بايد از مكانيزم هاي قانوني در اين زمينه استفاده 
شود، ادامه داد: پيشنهاد وزارت ارتباطات در اين زمينه 
بايد در كميس��يون هاي مربوطه مجلس ارايه شود و در 
صورتي كه لازم است هرچه سريع تر براي آن بودجه در 
نظر گرفته شود و اگر موضوع جنبه قانوني ندارد وزارت 

ارتباطات پيشنهاد اجرايي در اين زمينه بدهد.
وي با اشاره به اينكه دولت الكترونيك بهره وري را به 
صورت جدي بالا برده، گف��ت: مجلس در اين زمينه 
پيگيري مي كند كه كدام دس��تگاه ها به شبكه دولت 
الكترونيك متصل نشده اس��ت.لاريجاني همچنين 
بر لزوم برگ��زاري انتخابات الكترونيك��ي با توجه به 
زيرساخت هاي دولت الكترونيك تأكيد كرد و اظهار 
داشت: ش��وراي نگهبان بايد از اين موضوع استقبال 

كند چرا كه انتخابات الكترونيكي، سلامت انتخابات و 
تسهيل حضور مردم را تضمين مي كند. در اين زمينه 
اگر لازم باشد جلس��ه مي گذاريم تا دقت نظر شوراي 
نگهبان را براي اجرايي ش��دن انتخابات الكترونيكي 
در كشور داشته باش��يم. همچنين وزارت ارتباطات 
بايد براي اينكه اين اطمينان حاصل شود، كمك هاي 

لازم را ارايه دهد.

  تحقق دولت الكترونيك
هزار ميليارد تومان مي خواهد 

همچنين در اين نشست امير ناظمي، رييس سازمان 
فناوري اطلاعات ايران با اشاره به درخواست هاي وزارت 
ارتباطات از مجلس براي قانونگذاري گفت: از مجلس 
 مي خواهيم هرگونه تخصي��ص اعتبار يا هزينه كرد يا

 اخ��ذ درآمد براي تب��ادل اطلاعات و اس��تعلام هاي 
دستگاه ها و نيز ايجاد هرگونه سامانه ملي ارايه خدمات 
الكترونيك با بيش از 1۰۰ هزار كاربر، خارج از مركز ملي 
تبادل اطلاعات توسط دستگاه هاي اجرايي انجام نشود.

وي افزود: همچنين اين موضوع به منزله تضييع وجوه به 
اموال دولتي موضوع ماده ۵۹۸ قانون مجازات اسلامي 
محسوب ش��ده و با مرتكبين اين اعمال نيز بر اساس 
قانون برخورد شود.به گزارش خبرگزاري ها، معاون وزير 
ارتباطات همچنين از رييس مجلس خواست ترتيبي 

اتخاذ شود تا كليه خدمات الكترونيكي ارايه شده توسط 
قوه قضاييه، نيروهاي مسلح، قوه مقننه، صدا و سيما، 
كميته امداد و همچنين ش��هرداري هاي كل كشور و 
زيرمجموعه هاي مربوط��ه در حوزه تبادل اطلاعات با 
دولت يا شهروندان، تابع مقررات دولتي مربوط به دولت 

الكترونيك و خدمات الكترونيكي دولت شوند.
رييس سازمان فناوري اطلاعات ادامه داد: همچنين 
درخواست مي ش��ود كليه دستگاه ها به منظور ارسال 
مكاتبات، اطلاع رساني به ش��هروندان و ارايه قبوض و 
رسيدهاي پرداخت، صدور رس��يدهاي الكترونيكي 
پرداخت و همچنين ارتباط با شهروندان موظف شوند 
تنها از طريق كارپوش��ه ملي ايراني��ان و دولت همراه 
اقدام كنند. بر اين اساس هرگونه ارتباط با شهروندان 
به ش��يوه خارج از كانال هاي تعريف شده نقض حريم 
خصوصي شهروندان تلقي شود.ناظمي گفت: همچنين 
درخواست مي ش��ود به منظور ايجاد هماهنگي فني 
 و اجرايي و توس��عه يكپارچه دولت هوش��مند مبلغ
 1۰ هزار ميليارد ريال از محل اعتبارات متمركز ماده واحده، 
در اختيار وزارت ارتباطات قرار گيرد تا در زيرساخت هاي 
پروژه هاي اولويت داري كه ب��ه تاييد هيأت وزيران يا 
شوراي اجرايي فناوري اطلاعات رسيده، هزينه شود. 
۲۰ درصد اين اعتبارات به صورت رديف هاي خارج از 

شمول قانون محاسبات منظور شود.

اس�تار| به نظر مي رسد كه روسيه قصد دارد قوانين 
محدودكننده و سخت گيرانه بيشتري را براي فعاليت 
غول هاي تكنولوژي نظير گوگل و فيس بوك وضع كند.

از آنجاي��ي كه غول هاي تكنول��وژي همچون گوگل، 
فيس بوك و توييتر در يكي دو س��ال اخير با مشكلات 
بس��ياري دس��ت و پنجه نرم كرده و توسط نهادهاي 
نظارتي و دولتي بس��ياري به ش��دت تحت فشار قرار 
گرفتند، حالا به نظر مي رس��د كه اين بار روسيه قصد 
دارد اهرم فشار بيشتري را بر شركت هاي فعال در حوزه 
فناوري و شبكه هاي اجتماعي وارد كند تا بدين ترتيب 
بتواند نظارت و كنترل بيشتري بر محتواي منتشرشده 
بر پلتف��رم ش��بكه هاي اجتماعي، اپليكيش��ن هاي 
پيام رسان و بطور كلي فعاليت شركت هاي تكنولوژي 

داشته باشد.
 به گفته س��ه نفر از منابع آگاه، اي��ن قوانين و مقررات 
سخت گيرانه به تاييد ولاديمير پوتين، رييس جمهور 
روسيه و اعضاي مربوطه كابينه دولت وي نيز رسيده 
است و قرار است در ماه هاي آتي اجرايي و اعمال شود.

البته اين در حالي است كه در سال هاي اخير، روسيه 
و نهادهاي نظارتي و رگولاتوري در اين كشور به شدت 
روي فعاليت ش��بكه هاي اجتماعي خارجي و داخلي 
نظارت كرده و قوانين محدودكننده و سخت گيرانه اي 
را براي آنها وضع كرده اند. به عنوان مثال، به موتورهاي 

جست وجوگري همچون گوگل بارها هشدار داده بود كه 
برخي از نتايج جست وجو را براي كاربران و مخاطبان به 
نمايش نگذارد، از اپليكيشن هاي پيام رسان نظير تلگرام 
درخواست كرد كه اطلاعات رمزنگاري شده كاربران را 
كه روي سرورهاي آن ذخيره سازي شده بود، تحويل 
نهادهاي امنيتي اين كش��ور بدهد و ساير شبكه هاي 
اجتماعي فعال در اين كش��ور نيز موظف ش��دند كه 
اطلاعات كاربرانشان را روي سرورهاي اين كشور ذخيره 
سازي كنند تا در صورت لزوم، نهادهاي امنيتي و قضايي 

به آنها دسترسي داشته باشند.
روس��يه و چين همواره دو كش��ور پيش��تاز در عرصه 
محدودكردن فضاي آزاد و باز اينترنت و ش��بكه هاي 
اجتماع��ي به ش��مار مي رون��د كه هميش��ه ميزبان 
اعمال قوانين به ش��دت سخت گيرانه اي براي فعاليت 

شركت هاي تكنولوژي بوده اند.

انگجت| ايلان ماسك در يك مصاحبه خبري اعلام 
كرد احتمالا ۷۰ درصد به مريخ نقل مكان مي كند.

پيش از اين ايلان ماس��ك درباره سفر خود به مريخ 
سخن گفته بود اما واقعا مشخص نبود آيا او اين سفر را 
انجام مي دهد يا خير اما اكنون او اطلاعات دقيق تري 

در اين باره عنوان كرده است. 
او در مصاحبه اي براي يك برنامه مس��تند در شبكه 
تلويزيوني HBO اعلام كرد ۷۰ درصد احتمال دارد 
به مريخ برود. به گفته او در اين اواخر پيشرفت هايي 

محقق شده كه اين سفر او را ممكن مي كند.
همچنين همانطور كه ماس��ك قبلا اشاره كرده بود، 
سفر به مريخ احتمالا بدون بازگشت است و او به اين 

سياره نقل مكان مي كند.
از س��وي ديگر مدير ارش��د اجرايي شركت اسپيس 
ايكس ايده س��فر به مريخ را به عنوان راه فراري براي 

افراد ثروتمند در وضعيت فعلي رد كرد.
 ب��ه عقي��ده كارشناس��ان خوش بين��ي ماس��ك 
بي دليل نيس��ت. يكي از دلايل آن به ساخت موشك 
»استارشيپ« و چشم انداز وسيع آن براي اقامت مريخ 
برمي گردد. اما بايد براي چالش مسكن، مواد غذايي و 
منابع انرژي چاره انديشي شود تا اقامت بلندمدت در 

سياره مريخ ممكن شود.

آسوش�يتدپرس| يك دانش��مند ادعا مي كند در 
پژوهشي ش��ركت كرده اس��ت كه در نتيجه آن براي 
نخستين بار دو نوزاد دختر با دي ان اي مهندسي شده، 
متولد شده اند.يك محقق چيني ادعا مي كند به ابداع 
نخستين نوزاد مهندسي شده ژنتيك كمك كرده است.

در ماه جاري دو دختر متولد شدند كه دي ان اي آنها با 
كمك يك ابزار قدرتمند مهندسي شده بود. اين پروژه 
در چين انجام شده است. اگر اين خبر درست باشد، به 
معناي جهش عميقي در علوم و حوزه اخلاق به حساب 
مي آيد.اين نوع مهندسي ژنتيك در امريكا ممنوع است 
زيرا تغيي��رات دي ان اي احتمالا به نس��ل هاي آينده 
منتقل شود و خطر آسيب به ژن هاي ديگر را همراه دارد.

بسياري از دانش��مندان معتقدند آزمايش مهندسي 
ژنتيك ايمن نيست و برخي گزارش ها درباره آزمايش 
اين روش روي انس��ان ها در چين را محكوم مي كنند.

محقق��ي كه اين ادعا را كرده اس��ت، »هي جيانكويي 
شنژن« نام دارد و در پروژه مذكور جنين هاي ۷ زوج را 
در درمان هاي باروري تغيير داده است.هدف وي درمان 
يا جلوگيري از يك بيماري موروثي نبود، بلكه ارايه يك 
ويژگي بود كه فقط تعداد اندكي از افراد بطور طبيعي 
آن را دارند. اين ويژگي توانايي مقاومت احتمالي در برابر 

ويروس اچ اي وي است.

وال استريت ژورنال| ايالت اوهايو در امريكا از اين پس 
به صاحبان كسب و كار اين امكان را مي دهد تا به وسيله ارز 
ديجيتال بيت كوين ماليات خود را پرداخت كنند. با توجه 
به محبوبيت و اس��تقبال بي نظير از بازار ارزهاي ديجيتال 
رمزنگاري شده همچون بيت كوين در جهان، به نظر مي رسد 
كه بسياري از شركت هاي خصوصي و نهادهاي دولتي در 
بسياري از كشورها قصد دارند مبادلات مالي، تجاري و پولي 
خود را با توس��عه درگاه هاي مربوطه از اين طريق صورت 
دهند. بازرگانان و صاحبان مشاغل و كسب و كار ساكن در 
شهرهاي ايالت اوهايو در امريكا از اين پس قادر خواهند بود 
با ارزهاي ديجيتال بيت كوين ماليات خود را بپردازند.چندي 
پيش بود كه جاش ماندل، رييس خزانه داري ايالت اوهايو در 
امريكا چنين پيشنهادي را مطرح كرد كه با استقبال مشاوران 
اقتصادي و كارشناسان مربوطه مواجه شد.با توجه به افزايش 
تعداد كاربران، سرمايه گذاران و تاجران در ايالات متحده 
امريكا كه به اس��تخراج و خريد و فروش ارزهاي ديجيتال 
رمزپايه مشغول هستند، به نظر مي رسد كه بيت كوين راه 
خود را در پرداخت هاي پولي و مالياتي رسمي و دولتي پيدا 
كرده است و قرار است از اين پس، افراد واجد شرايط پرداخت 
ماليات در صورتي كه نمي خواهند به موجودي حساب هاي 
بانكي خود دست بزنند، قادر خواهند بود ماليات خود را به 

صورت بيت كوين بپردازند.

انگجت| تحقيقي جديد نشان مي دهد اختلاف ميان 
سرعت دانلود اينترنت موبايل و واي فاي در تلفن هاي 

هوشمند در ايران ۸.۳ مگابيت برثانيه است.
ش��ركت OpenSignal تحقيقي درباره متوسط 
سرعت دانلود اينترنت موبايل و واي فاي هات اسپات 
در تلفن هاي هوش��مند ميان ۸۰ كش��ور انجام داده 
 اس��ت. طبق نتايج اين گزارش در ۳۳ كشور يا حدود

۴1 درصد كشورهاي مورد بررس��ي، سرعت دانلود 
اينترنت موبايل سريع تر از واي فاي است.

يكي از كشورهاي مورد بررسي در فهرست ايران است 
 )Mbps( كه با توجه به اختلاف۸.۳ مگابيت برثانيه
ميان دو س��رعت دانلود گفته شده در رده هشتم اين 
فهرس��ت قرار دارد. س��رعت دانلود ب��ا اينترنت واي 
 فاي در ايران ۵.1 و س��رعت دانل��ود اينترنت موبايل

1۳.۴ مگابيت بر ثانيه است.
ميان اين فهرست ۳۳ موردي، كشورهايي از آفريقا، 
اروپا، امريكاي لاتين و خاورميانه وجود دارند. تفاوت 
ميان متوسط اين دو شاخص در برخي كشورها قابل 

توجه اس��ت.طبق فهرس��ت اين تحقيق بيشترين 
اختلاف ميان س��رعت دانلود اينترنت موبايل و واي 
فاي با 1۳ مگابيت برثانيه به استراليا تعلق دارد. پس 
از آن لبنان با اختلاف س��رعت دانلود 1۲.۳ مگابيت 
برثانيه در رده دوم قرار دارد. كش��ورهاي قطر )11.۸ 
مگابيت برثانيه(، عمان )11 مگابيت برثانيه(، يونان 
)1۰.۶مگابيت برثانيه(، جمهوري چك )1۰.۲مگابيت 
برثانيه( و ميانمار )۹.۶مگابيت برثانيه( به ترتيب در 

رده هاي سوم تا هفتم فهرست قرار دارند.
البته در بسياري از كشورها اينترنت سرعت موبايل و 

واي فاي چندان اختلافي ندارند. تعجبي ندارد كه واي 
فاي در كش��ورهايي سرعت بيشتري دارد كه پهناي 
باند اينترنت در آنجا سريع تر است مانند هنگ كنگ، 

سنگاپور، كره جنوبي و امريكا.
از سوي ديگر در ۴ كشور بلغارستان، بنگلادش، بلژيك 
و نروژ اختلاف اندكي ميان سرعت دانلود اينترنت واي 
فاي و دانلود موبايل وجود دارد. سرعت دانلود واي فاي 
در بلغارستان۳1.۷ و سرعت دانلود اينترنت موبايل 

۳1.۷ مگابيت برثانيه است.
در بنگلادش نيز سرعت دانلود واي فاي ۵.۲ و اينترنت 

موبايل ۵.1 مگابيت برثانيه است.
OpenSignal با توجه به نتايج تحقيق معتقد است 
كاربران و توليدكنندگان دستگاه هاي الكترونيكي بايد 
اين فرضيه را كه اينترنت واي فاي، گزينه بهتري است 

را كنار بگذارند. 
البته بايد توجه داشت كه اينترنت ۵G سرعت چند 
گيگابيتي را به كارب��ران وعده مي دهد اما به هرحال 

واي فاي نيز كاربردهاي مخصوص خود را دارد.

بيزينس اينسايدر| اپليكيشن گوگل كه به والدين 
امكان كنت��رل از راه دور فعاليت ك��ودكان در فضاي 
مجازي را مي دهد، قرار است در بسياري از كشورهاي 

جهان در دسترس قرار بگيرد.
با توجه به تداوم نگراني هاي والدين نسبت به فعاليت 
ك��ودكان و فرزندان زير س��ن قانوني در ش��بكه هاي 
اجتماعي، فضاي مجازي و آزادانه اينترنت و استفاده 
خارج از كنترل آنها از وسايل هوشمند و دستگاه هاي 
الكترونيكي، بس��ياري از ش��ركت هاي تكنولوژي به 
طراحي و توسعه اپليكيشن هاي متعددي در خصوص 

افزايش كنترل والدين بر عملكرد آنها روي آورده اند.
اپليكيشني كه س��ال گذشته توسط گوگل به صورت 
آزمايشي براي نخستين بار در كشور آفريقاي جنوبي در 
 Google Family Link ،دسترس كاربران قرار گرفت 
ن��ام دارد و به پدر و مادرها اين امكان را مي دهد تا از راه 
دور به دستگاه الكترونيكي مورد استفاده كودكان خود 
دسترسي داشته باشند، فعاليت ها و پست هاي منتشر 
ش��ده آنها را نظارت و كنترل كنن��د و در صورت نياز، 

گوشي هوشمند آنها را از راه دور قفل و خاموش كنند. 
اين اپليكيشن باوجود مخالفان و منتقدان بسياري كه 
داشت، توسط كاربران اين كشور با استقبال بي نظيري 
مواجه شد چراكه به نظر مي رسد دسترسي و نظارت 
مناس��ب و قابل قبولي را براي والدين به ارمغان آورده 
است و آنها را به كنترل هر چه بيشتر فعاليت كودكان 
خود در فضاي باز و آزادانه اينترنت سوق داده است.حالا 
به تازگي گوگل اعلام كرده است با توجه به محبوبيت 
اين اپليكيشن، قصد دارد در كشورهاي بيشتري آن را 

توسعه داده و قابل دسترسي قرار دهد.

راه حل گوگل براي كنترل فرزندان

روسيه شمشير را براي شبكه هاي اجتماعي از رو   بست  ايلان ماسك به مريخ 
نقل مكان مي كند

 تولد نخستين نوزادان
با دي ان اي مهندسي شده

 پرداخت ماليات 
 با بيت كوين

سرعت دانلود اينترنت موبايل در ايران چقدر است
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رويداد

دريچه فراسو

فيلمبرداري 4k با كمك پهپاد 
مجهز به هوش مصنوعي

كيك اس�تارتر| يك ش��ركت چيني، نوعي 
پهپاد خ��ودران ارايه داده كه ب��ا كمك هوش 
مصنوعي امكان عكس��برداري و فيلمبرداري 

را در تمام زوايا براي كاربران فراهم مي كند.
 ش��ركت چين��ي »زي��رو زي��رو رباتيك��ز«

)Zero Zero Robotics(، نس��ل جدي��د 
پهپادهاي خودران خود را به ب��ازار عرضه كرده 
است. اين شركت در ابتداي اين ماه، از توليد پهپاد 
جديد خود خب��ر داده بود. عملكرد اين محصول 
 ،)Hover 2( »۲ غيرمنتظره موسوم به »هوور 

با كمك هوش مصنوعي صورت مي گيرد.
ه��وور ۲، ي��ك پهپ��اد كاملا جديد اس��ت كه 
كه ب��ا دوربين 1۲ مگاپيكس��لي خ��ود امكان 
عكسبرداري از زواياي گوناگون و فيلمبرداري 
4k  را براي كاربران فراهم مي كند. فناوري هايي 
مانند رادار نوري و هوش مصنوعي، در دوري از 

موانع و رديابي، به پهپاد كمك مي كنند.
س��ادگي و كارايي هوور ۲ ب��راي طراحان آن، 
بس��يار مهم بوده؛ در نتيجه كار ك��ردن با اين 
محصول بسيار آسان است. كاربران، تنها بايد 
چهار »ق��اب خ��ودكار« )AutoFrame( را 
انتخاب كنند تا ه��وور ۲، موقعيت و قاب را در 
حال پرواز در نظر بگيرد و با فش��ار يك دكمه، 
عكس��برداري را انجام  دهد.اين پهپاد، قابليت 
عكس��برداري از هر زاويه اي را دارد؛ در نتيجه 
امكان حركت كاربران و خلاقيت آنها را هنگام 
عكس گرفتن فراهم مي كند. هوور ۲ برخلاف 
روش هاي عكس��برداري قديمي كه به حالت 
خاصي محدود بودند، مي تواند كاربر را در همه 
زوايا دنبال كند يا س��ه عكس را به ش��كل يك 
عكس ارايه دهد. دوربي��ن اين پهپاد، حركات 
كاربر را ردياب��ي مي كند تا او را در مركز عكس 

نگه دارد.
فناوري رادار ن��وري به پهپاد امكان مي دهد بر 
جهت حرك��ت تمركز كن��د؛ در نتيجه تمركز 
دوربي��ن اصلي آن بر كاربر اس��ت و مي تواند از 
موانع احتمالي دوري كند. الگوريتم هاي رديابي 
بر ويژگي هاي منحصربه فردي تمركز مي كنند 
تا ام��كان رديابي دقيق و ثب��ات دايمي فراهم 
شود. رادار نوري، به يك حسگر مجهز است كه 
به پهپاد كمك مي كند عمق جهت پرواز خود 

را تشخيص دهند.

 دستگيري هكر روس
در بلغارستان

انگج�ت| پليس بلغارستان يك هكر روس را 
دستگير كرده كه گفته مي شود مسوول انتشار 
حجم زيادي از آگهي هاي تبليغاتي فريبنده در 
اندرويد است و از اين طريق 1۰ ميليون دلار به 

جيب زده است.
اين هكر كه الكس��اندر زوكوف ن��ام دارد متولد 
شهر س��نت پترزبورگ روسيه است ولي از سال 
۲۰1۰ در وارناي بلغارستان زندگي كرده است 
و ب��ه دنبال صدور حكم دس��تگيري بين المللي 
 براي وي توس��ط امريكا دس��تگير ش��ده است.

اگر چه قرار نيس��ت جزيي��ات تخلفات جنايي 
وي تا زمان بازگردانده شدن وي به امريكا فاش 
ش��ود، اما گفته مي ش��ود كه وي با انتشار انبوه 
آگهي هاي فريبكارانه از طريق ش��بكه تبليغاتي 
گوگل در سيس��تم عام��ل اندرويد مش��كلات 
زيادي براي كاربران به وجود آورده است. گوگل 
ماه گذش��ته آگهي هاي مربوط ب��ه اين فرد را به 
حالت تعليق درآورد.حداكثر مجازاتي كه براي 
 زوكوف با توج��ه به تخلفات وي ممكن اس��ت 
در نظر گرفته شود ۲۰ سال حبس است. تبليغات 
مزاحم وي در بيش از 1۲۵ اپليكيشن اندرويدي 
نمايش داده مي شدند. افرادي كه اين آگهي ها را 
مشاهده كرده اند بيشتر اهل كشورهاي قبرس، 
مالت، انگليس، كرواسي و بلغارستان بوده اند.اوج 
فعاليت شبكه يادشده مربوط به سال هاي ۲۰1۴ 
تا ۲۰1۶ ب��وده و اين هكر براي اداره آنها از بيش 
از ۵۰ سرور استفاده مي كردند كه با قيمت هاي 

مختلف كرايه شده بودند.

كشف ۱۳ اپليكيشن بازي 
حاوي بدافزار در پلي استور

تك كرانچ | 1۳ اپليكيشن بازي در پلي استور 
گوگل كشف شده كه حاوي بدافزار بوده اند. اين 
اپليكيشن ها قبل از حذف بيش از ۵۸۰ هزار بار 

دانلود شده اند.
ح��دود 1۳ ب��ازي در گ��وگل پلي اس��تور 
 ح��اوي بداف��زار اندرويدي هس��تند و بيش از

۵۸۰ هزار بار دانلود شده اند.
اپليكيش��ن هاي مذكور به عن��وان بازي هاي 
شبيه سازي مسابقات رانندگي با خودرو و وانت 

دسته بندي شده بودند.
لوكاس استفانو يك محقق امنيتي اندرويد در 
شركت ESET يك پيام توئيتري حاوي جزييات 
اين 1۳ اپليكيشن بازي را منتشر كرده است. او 
متوجه شد اين بازي ها در حقيقت پوششي براي 
دانلود كردن بدافزار در پس زمينه دس��تگاه ها 

هستند.
افراد پس از دانلود اپليكيشن متوجه مي شدند، 
نرم افزار نصب ش��ده روي دستگاه شان جعلي 
است و پس از هر بار باز شدن، به سرعت مختل 

و بسته مي شود.
از س��وي ديگر س��خنگوي گ��وگل نيز حذف 
اين اپليكيشن ها از فروش��گاه اندرويد را تاييد 

كرده است. 
اگر واقعا اين اپليكيشن ها ۵۶۰ هزار بار دانلود 
شده باش��ند، اين يكي از بزرگ ترين نفوذهاي 

امنيتي به پلي استور گوگل به حساب مي آيد.
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در قالب طرح هاي اجتماع محور آسمان و سحاب: 

بنيادبركتبيشازيكهزارشغلدرلرستانايجادميكند
بني��اد بركت وابس��ته به س��تاد اجراي��ي فرمان 
حضرت امام )ره( تا پايان بهمن ماه بيش از يك هزار 

فرصت شغلي را در استان لرستان ايجاد مي كند.
به گزارش »تعادل« از معاونت توسعه كارآفريني 
اجتماع محور بنياد بركت، اين بنياد ايجاد اشتغال 
در شهرهاي دلفان، پلدختر، كوهدشت و رومشكان 
لرس��تان را به عنوان يكي از اس��تان هاي محروم 
كشور در قالب طرح هاي اشتغال زايي اجتماع محور 
آسمان )آيين نامه سرمايه گذاري مردمي و اشتغال 
نيروي انساني( و سحاب )سرمايه گذاري حمايتي 

اقتصادي بركت( در دستور كار خود دارد.
بر اين اس��اس، تا به امروز 350 فرصت ش��غلي در 
زمينه پرورش دام س��بك در اين شهرستان ها به 
مرحله اجرايي رس��يده و 700 اشتغال ديگر نيز تا 

بهمن ماه به بهره برداري خواهد رسيد.
فرآيند اشتغال زايي در استان لرستان از مرداد ماه 
امسال با حضور بنياد بركت و تشكيل كميته توسعه 
اشتغال در شهرهاي مختلف اين استان به رياست 
فرماندار و عضويت تمامي دستگاه هاي اجرايي موثر 

در اين حوزه كليد خورده است.
با تصويب رشته هاي مستعد در زمينه كارآفريني، با 
توجه به ظرفيت  هاي منطقه و پس از آغاز شناسايي 

متقاضيان در مناطق محروم روستايي، نزديك به 
2500 نف��ر انتخاب و وارد فرآيند اهليت س��نجي 
توسط تس��هيل گران بنياد بركت شدند كه از اين 
تعداد، تا به امروز 350 واجد شرايط به بانك عامل 

براي دريافت تسهيلات معرفي شده اند.
ميانگين تس��هيلات درنظ��ر گرفته ش��ده براي 
ه��ر متقاض��ي 250 ميلي��ون ريال به ش��كل وام 
قرض الحس��نه و با تنفس پرداخت 4 ماهه اس��ت. 
همچني��ن ف��از دوم اين ط��رح، تا پاي��ان بهمن 
  ماه ب��ا ايجاد 700 فرصت ش��غلي ديگ��ر اجرايي

خواهد شد.
گفتني اس��ت، اش��تغال آفريني بني��اد بركت در 
قالب طرح هاي اجتماع محور آس��مان و س��حاب، 
فرآيندي چندمرحله اي اس��ت ك��ه در آن، ايجاد 
كس��ب وكارهاي پايدار و ماندگار با مهارت آموزي 
و استانداردس��ازي به كمك تسهيل گران مدنظر 

قرار دارد.
اشتغال آفريني، محروميت زدايي و توانمندسازي 
اقتص��ادي و اجتماع��ي مناطق مح��روم و كمتر 
توسعه يافته از جمله رسالت ها و فعاليت هاي عمده 
بنياد بركت وابسته به ستاد اجرايي فرمان حضرت 

امام )ره( است.

تخريب خط انتقال آب يزد 
براي بيست و پنجمين بار

يزد|مديرعامل شركت 
آب منطق��ه اي يزد گفت: 
پيش بيني مي شود جريان 
آب انتقالي به اس��تان يزد 
ط��ي 48 س��اعت آينده 
وصل شود. محمدمهدي 
جواديان زاده در گفت وگو 
با ايسنا با اشاره به تخريب مجدد خط لوله آب انتقالي 
 به اس��تان يزد، اظه��ار كرد: در اين تع��رض كه براي

25 بار و در منطقه قارنه استان اصفهان انجام شده است 
سه حوضچه ذخيره آب و تعداد 10 عدد تيرروشنايي 
مسير تخريب شدند. متأس��فانه حجم زيادي از آب 
انتقالي بلااس��تفاده در منطقه رها ش��ده كه امكان 
دسترس��ي به حوضچه هاي تخريب شده را سخت 
كرده است. مديرعامل آب منطقه اي استان يزد، ميزان 
تخريب هاي اين سري را بيشتر از تعرض هاي گذشته 
دانست و گفت: عمليات بازسازي و مرمت و همچنين 
بررس��ي هاي فني بعد از دسترسي به حوضچه هاي 
ذخيره آب توسط كارشناسان اعزامي به قارنه انجام 
مي شود. اين مسوول با اشاره به ضرورت اعمال مديريت 
مصرف جدي آب توسط شهروندان نقش مهمي در 
مديريت بحران قطع لوله انتقالي به اس��تان يزد ايفا 
مي كند، ادامه داد: م��ا پيش بيني مي كنيم طي 48 
ساعته آينده عمليات بازسازي و مرمت تمام و جريان 
آب انتقالي به اس��تان يزد وصل شود. او خاطرنشان 
كرد: ميزان ذخاير آب براي مصارف شرب و خانگي در 
استان يزد جوابگوي نياز 48 ساعته مردم است. هادي 
هادي نسب، مديركل مديريت بحران استانداري يزد 
اظهار كرد: تمام حمايت هاي پش��تيباني فني براي 
كارشناسان اعزامي مرمت و بازسازي حوضچه هاي 
تخريب شده از سوي استانداري يزد انجام شده است.

 قيمت فروش مرغ تا ۱۰ هزار
و ۹۰۰ تومان

تهران|رييس س��ازمان 
صنعت مع��دن و تجارت 
استان تهران از افزايش 24 
درصدي قيمت تخم مرغ 
و 30 درص��دي قيم��ت 
ش��يرخام خبر داد و گفت: 
مرغ تا 10هزار و ۹00 به ازاي 
هر كيلوگرم نيز به فروش مي رسد.  به گزارش مهر، يدالله 
صادقي ديروز در نشست كارگروه تنظيم بازار استان 
تهران طي سخناني از افزايش قاچاق گوشت گوسفند 
خبر داد و گفت: در ماه گذشته 4 درصد كاهش قيمت 
گوشت گوسفندي را داشتيم، اما قيمت گوشت زنده 
4 درصد افزايش يافت. او اضافه كرد: بخشي از التهاب 
در قيمت كالاها در بازار كنترل شده و به ثبات رسيده 
است، اما در قيمت برخي كالاها همچنان با التهاب بازار 
رو به رو هستيم، كه از جمله آنها قيمت مرغ و تخم مرغ 
است، كه هنوز به ثبات نرسيده و با قيمت تنظيم بازار 
فاصله دارد.رييس س��ازمان صنعت معدن و تجارت 
استان تهران سپس به قيمت محصولات لبني اشاره 
كرد و افزود: قيمت عرضه شير خام افزايش 30 درصدي 
داشته و برخي از كارخانه ها شيرخام را تا 2300 تومان 
هم در هر كيلو خريداري مي كنند و قيمت تخم مرغ 
نيز 24 درصد افزايش را در ماه جاري تجربه كرده است. 
صادقي قيمت مصوب ستاد تنظيم بازار كشور در توزيع 
مرغ را 8 هزار و 175 تومان اعلام كرد و گفت: هم اكنون 
قيمت گوشت مرغ در بازار به 10 هزار و ۹00 تومان هم 
رسيده است. او در خصوص قيمت گوجه فرنگي نيز 
گفت: با وجود اعلام ممنوعيت صادرات گوجه فرنگي اما 
همچنان گوجه فرنگي بوته اي در خرده فروشي كيلويي 
۶500 تومان و گوجه گلخانه اي تا 11 هزار تومان هم 

به فروش مي رسد.

۱۰هزار نفر سفر در بندرهاي 
غرب هرمزگان ثبت شد

مدي��ر  هرم�زگان|  
اداره بن��ادر و دريانوردي 
بندرلنگه گفت: 10 هزار 
نفر سفر در مسير دريايي 
بين بندره��اي چارك و 
آفتاب به جزيره كيش در 
تعطيلات اخير )آخر هفته 
گذش��ته و اوايل هفته جاري( به ثبت رسيده است. 
به گزارش ايرنا، قاس��م عسكري نسب ديروز افزود: 
بندرهاي چ��ارك و آفتاب اصلي تري��ن پايانه هاي 
درياي��ي براي ترابري مس��افران درياي��ي در غرب 
هرم��زگان به جزيره كيش اس��ت ك��ه اميدواريم 
با برنامه  ه��اي فرهنگي كه تدوين ش��ده، بتوانيم 
گردشگران دريايي را براي بازديد و اقامت چند روزه 
به اين بندرها دعوت كنيم. او بيان داشت: شناورهاي 
جس��ت وجو و نجات دريايي در محدوده هاي مجاز 
گردش��گري دريايي به هم��راه واحدهاي ايمني و 
امداد و نجات در خشكي، طي تعطيلات گذشته از 
اين سفرها پشتيباني كردند. عسكري نسب گفت: 
كاهش مدت زمان انتظار مسافران و افزايش خدمات 
رفاهي در بندرهاي غرب هرمزگان را مهم ترين هدف 
در جذب مسافر و گردشگر برشمرد. مدير اداره بنادر و 
دريانوردي بندرلنگه يادآ ور شد: اين مجموعه دريايي 
ضمن ايجاد تمهيدات مناس��ب ايمني و كنترل و 
نظارت بر نحوه رعايت استانداردها و الزام ايمني در 
گردش��گاه هاي دريايي از ابتداي سال ۹7 تاكنون، 
موفق شده ميزان سانحه هاي دريايي منجر به فوت را 
به صفر برساند. او خاطرنشان كرد: بيش از ۹5 درصد 
از كل سفرهاي دريايي كشور در بندرهاي مسافري 
و پايانه هاي دريايي استان هرمزگان انجام مي  شود و 
تاكنون استقبال خوبي از سفرهاي دريايي شده است

جنگل ابر زير پوشش تلفن 
همراه مي رود

مدي��ركل  س�منان| 
ارتباطات و فناوري استان 
س��منان گف��ت: پ��روژه 
آنتن دهي موبايل در جنگل 
ابر ك��ه به دليل نداش��تن 
توجيه اقتص��ادي منتفي 
شده بود دوباره پيگيري و 
در آينده نزديك زير پوش��ش تلفن همراه مي رود. به 
گزارش باشگاه خبرنگاران، مسعود مير رضايي ضمن 
بيان اينكه موضوع پوشش آنتن دهي تلفن همراه در 
جنگل ابر شاهرود از دو بُعد گردشگري و مديريت بحران 
حائز اهميت است، گفت: به دليل هزينه بر بودن تامين 
زيرساخت هاي لازم از جمله برق و نبود امكان استفاده 
انرژي خورشيدي به دليل ابري بودن منطقه، امكان 
پوشش آنتن تلفن همراه در اين جنگل فراهم نبود اما 
شركت ارتباطات همراه اول آن را عهده دار شده است. 
وي ضمن بيان اينكه اگ��ر اتفاقي در منطقه رخ دهد 
به دليل تحت پوشش قرار نگرفتن كامل تلفن همراه 
نمي توان امدادرساني به موقع و مناسب را در جنگل ابر 
داشت، اضافه كرد: براي ايجاد زيرساخت اوليه مشكل 
تامين برق وجود داشت و از س��ويي نيز هيچ كدام از 
دس��تگاه هاي اجرايي زير بار تامين آن نمي رفتند در 
نتيجه با دستور معاون عمراني استانداري سمنان مقرر 
شد تامين اعتبار برق توسط دستگاه توزيع برق و ميراث 
فرهنگي در نزديك ترين نقطه ممكن در جنگل انجام و 
سايت تلفن همراه نيز توسط يك شركت نصب شود. او 
بابيان اينكه پيرامون آنتن دهي جنگل ابر شاهرود سه 
جلسه فشرده برگزارشده است، ابراز داشت: با قيمت 
فعلي دلار، بايد گفت يك ميليارد و 800ميليون تومان 
برآورد هزينه تامين برق سايت تلفن همراه در جنگل 

ابر است كه يك شركت براي آن هزينه خواهد كرد.

مصرف سرانه آب شرب در 
اصفهان با نصب لوازم كاهنده 
اصفه�ان| مدي��ر دفتر 
مديريت مصرف آب شركت 
آب و فاض��لاب اس��تان 
اصفهان گف��ت: هم اكنون 
مصرف س��رانه آب شرب 
دراصفه��ان 154 ليتر در 
شبانه روز است در حالي كه 
با نصب يك بسته بهينه لوازم كاهنده مصرف، شامل 
3 عدد پرلاتور، يك عدد سردوش و 1 عدد فلاش تانك 
كم مصرف در يك واحد مسكوني شاهد كاهش مصرف 
28 درصدي آب ش��رب خواهيم بود. آس��يه سادات 
ملاباشي افزود: هم اكنون بيش از ۹2 درصد مشتركين 
اصفهان مطابق الگو، آب مصرف مي كنند كه بيانگر 
مصرف مناسب آب توسط مشتركين خانگي است . اما 
اگر مردم اصفهان اقدام به نصب لوازم كاهنده نمايند، 
مصرف سرانه آب در اصفهان مي تواند تا 110 ليتر در 
شبانه روز نيز كاهش يابد. مدير دفتر مديريت مصرف 
آب شركت آبفا استان اصفهان با بيان اينكه در نتيجه 
نصب لوازم كاهنده مبلغ آب بهاي قبوض مشتركين 
نيز كاهش مي يابد عنوان كرد: با تحقيق انجام شده در 
آبفاي اصفهان، اين نتيجه حاصل شده است كه تجهيز 
واحدهاي مس��كوني پرمصرف ك��ه دو برابر الگو، آب 
مصرف مي كنند. اگر بسته لوازم كاهنده مصرف در بين 
اين مشتركين توزيع شود و سپس هزينه بطور اقساطي 
روي قبوض آب بها دريافت شود نه تنها ميزان آب بهاي 
پرداختي مشتركين كاهش مي يابد بلكه مصرف آب هم 
كمتر مي شود به گونه يي كه به مصرف سرانه 110 ليتر 
در شبانه روز نزديك مي شود.  او با اشاره به اهميت نقش 
مديريت مصرف آب به عنوان بخش بزرگي از مديريت 
تقاضا اعلام كرد: به نظر مي رسد استفاده از وسايل آب بر 

كم مصرف در اين زمينه موثر است.
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سد »آزادي« در آستانه سرريز
كرمانش�اه| مدير رواب��ط عمومي ش��ركت آب 
منطقه اي استان كرمانشاه گفت: سد آزادي شهرستان 
دالاهو در آستانه سرريز قرار دارد.  جواد جوادي با اشاره 
به بارندگي هاي خوبي كه از ابتداي سال آبي جاري 
در استان داشته ايم، اظهار كرد: اين بارندگي ها باعث 
شده سدهاي اس��تان در وضعيت مناسبي باشند و 
اكنون بيش از 75 درصد ظرفيت هشت سد در دست 
بهره برداري اس��تان پر از آب است. او افزود: ظرفيت 
70 ميليون مترمكعبي سد آزادي شهرستان دالاهو 
نيز پر شده و اين سد در آستانه سرريز قرار داد. به گفته 
مدير روابط شركت آب منطقه اي استان كرمانشاه، 
در صورت تداوم بارش ها سدهاي ديگر استان نيز به 

مرحله سرريز خواهد رسيد.

آباده شهر جهاني منبت شد
شيراز|آباده در استان فارس به عنوان شهر جهاني 
منبت ثبت شد. مدير كل ميراث فرهنگي فارس در 
اين رابطه گفت: بر اساس اعلام شوراي جهاني صنايع 
دستي، بعد از بررس��ي هاي انجام گرفته، شهر آباده 
از اس��تان فارس به عنوان شهر جهاني منبت، ثبت 
شد.مصيب اميري افزود: شهرستان آباده 30تير ماه 
۹7 در شوراي انتخاب شهرها و روستاهاي ملي كه 
زير نظر معاونت صنايع دستي سازمان ميراث فرهنگي 
كش��ور فعاليت مي كند، به عنوان شهر ملي منبت 
معرفي شد. او افزود: پس از آن در تاريخ دوم آبان »غدا 
هيجاوي« رييس منطقه آسيا و اقيانوسيه شوراي 
جهاني صنايع دستي ومشاور رييس و عضو شوراي 
جهاني صنايع دستي و هياتي از ارزيابان براي بررسي 
منبت در آباده به اين شهر سفر كرده و ظرفيت هاي 

اين هنر را در آباده مورد بررسي قرار دادند.

شناسايي 71 فقره انشعابات 
غيرمجاز آب در شفت

رشت|مدير امور آب و فاضلاب روستايي شهرستان 
شفت گفت: 71 فقره انشعاب غيرمجاز آب شناسايي 
و جمع آوري شد. مدير امور آب و فاضلاب روستايي 
شهرستان شفت عملكرد 8 ماهه اين امور را تشريح 
كرد. فريد تقي مهر با اش��اره به واگذاري 2۶۹ فقره 
انشعاب جديد آب شرب به متقاضيان روستايي اين 
شهرس��تان گفت: با واگذاري اين انشعابات، تعداد 
مشتركان امور آبفار شهرستان شفت به عدد ۹ هزار 
و 710 رسيد. در اين مدت 71 فقره انشعاب غيرمجاز 
آب نيز شناس��ايي و جمع آوري شد. او گفت: در اين 
مدت 8 ماهه 1۶ هزار و 1۶0 مورد كلرسنجي، 2 هزار 
و 240 مورد كدورت س��نجي و 2 هزار و 250 مورد 
آزمون هاي ميكروبي، شيميايي و HPC انجام شده 
كه نتيجه اين آزمون ها، كيفيت مطلوب آب شرب 

مشتركان روستايي شهرستان شفت است.

ذخيره سازي ۴1 ميليون 
مترمكعب آب

اراك|مع��اون آبخيزداري اداره كل منابع طبيعي 
و آبخي��زداري اس��تان مركزي گف��ت: 41 ميليون 
مترمكعب روان آب هاي س��طحي پشت سازه هاي 

آبخيزداري استان مركزي ذخيره سازي شده است.
رضا عظيمي گفت: 12 هزار و 500 سد، آبگير سنگي، 
ملاتي و خشكه چين در استان مركزي وجود دارد كه 
سالانه 82 ميليون مترمكعب روان آب هاي سطحي 
توسط آنها كنترل و مهار مي شود. او با بيان اينكه در 
پي بارش هاي اخير 50 درصد سازه هاي آبخيزداري 
آبگيري ش��د، افزود: از ابتداي آغاز س��ال آبي جاري 
تاكنون 41 ميليون مترمكعب روان آب هاي سطحي 

پشت اين سازه هاي آبخيز ذخيره سازي شده است.

چهرههاياستاني

راه اندازي اتوبوس روبان 
قرمز در مشهد

مشهد|كارشناس مسوول پيشگيري از ايدز و 
هپاتيت معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشكي 
مشهد گفت: با هدف انجام تست سريع اچ. اي. وي، 
اتوبوس روبان قرمز در مشهد راه اندازي مي شود.

علي حس��ين پ��ور گف��ت: همزمان ب��ا هفته 
اطلاع رساني HIV از هش��تم تا 14 آذر اتوبوس 
روبان قرمز با هدف انجام تست سريع اچ. اي. وي 
)ايدز( در شهر راه اندازي مي شود. او با بيان اينكه 
هفته اطلاع رس��اني اچ اي وي با ش��عار »من هم 
آزمايش HIV مي دهم« برگزار مي شود، افزود: 
در اين هفته تلاش مي ش��ود مس��وولان واحد 
 HIV بيماري ها و كارشناس��ان برنام��ه كنترل
شهرستان مشهد با تشكيل نشست هاي هماهنگ 
و تعامل با دستگاه هاي مرتبط همانند شهرداري، 
بهزيستي و هلال احمر تقسيم مسووليت كنند. 
كارشناس مس��وول پيشگيري از ايدز و هپاتيت 
معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشكي مشهد 
گفت: با هدف انجام تس��ت س��ريع اچ. اي. وي، 
اتوبوس روبان قرمز در مشهد راه اندازي مي شود.

علي حس��ين پ��ور گف��ت: همزمان ب��ا هفته 
اطلاع رساني HIV از هش��تم تا 14 آذر اتوبوس 
روبان قرمز با هدف انجام تست سريع اچ. اي. وي 
)ايدز( در شهر راه اندازي مي شود. او با بيان اينكه 
هفته اطلاع رس��اني اچ اي وي با ش��عار »من هم 
آزمايش HIV مي دهم« برگزار مي شود، افزود: 
در اين هفته تلاش مي ش��ود مس��وولان واحد 
 HIV بيماري ها و كارشناس��ان برنام��ه كنترل
شهرستان مشهد با تشكيل نشست هاي هماهنگ 
و تعامل با دستگاه هاي مرتبط همانند شهرداري، 

بهزيستي و هلال احمر تقسيم مسووليت كنند.

سيزدهمين اجلاس بين المللي تعاون در آسيا و اقيانوسيه 
امروز با برگزاري جلس��ه هيات مدي��ره ICA-AP بطور 

رسمي آغاز به كار كرد. 
به گزارش پايگاه اطلاع رساني اتاق تعاون ايران، سيزدهمين 

اجلاس بين المللي تعاون در آسيا و اقيانوسيه )ICA( از 
دي��روز تا ۹ آذرماه به ميزباني اتاق تع��اون ايران در مركز 
همايش هاي بين المللي صداوس��يما   ب��ا حضور 170 
ميهمان از 25 كشور خارجي و بيش از 300 شركت كننده 

اعم از فعالان حوزه تعاون و شخصيت هاي مهم كشوري 
برگزار مي شود.

براساس اين گزارش، 170 ميهمان خارجي از 25 كشور 
در سيزدهمين اجلاس حضور دارند كه اين كشورها شامل 

چين، روسيه، هند، ژاپن، كره جنوبي، سنگاپور، آرژآنتين، 
بلژيك، كنيا، نيجيريه، اردن، فلس��طين، مالزي، تركيه، 
ايتاليا، كانادا، فرانسه، لهستان و... هستند. گفتني است، 
كميته هاي ويژه اي در منطقه جه��ت مراقبت از منافع 
بخش ها ايجاد شده اند وكميته ها حاميان اداري خود را 
براي يك دوره دو ساله انتخاب مي كنند، در حال حاضر 

كميته هاي ذيل در منطقه فعاليت مي-كنند: 

كميته كشاورزي، • كميته توسعه منابع انساني، • كميته 
همكاري هاي دانشگاهي، • كميته مصرف كننده، • كميته 
جنسيت، • كميته جنگلداري، • كميته اعتباري و بانكي، • 

كميته همكاري هاي جوانان، • كميته تحقيقات.
لازم به ذكر اس��ت كه روز 7 آذر ماه جاري )چهارشنبه( 
نشست اصلي با حضور و سخنراني مقامات ارشد جمهوري 

اسلامي از ساعت ۹.30 صبح تا 18 برگزار مي شود.

 سيزدهمين اجلاس بين المللي تعاون در تهران آغاز به كار كرد 

 اجلاس بين المللي تعاون با شعار پيشنهادي ايرانمديركل اتحاديه بين المللي تعاون در منطقه آسيا و اقيانوسيه؛
سهم عظيم بخش تعاون از مراودات تجاري دنياتعاوني هاي ايران جزو فعال ترين تعاوني ها در دنيا

در منطقه آسيا اقيانوسيه تعاوني هاي زيادي وجود 
دارد كه عمدتاً در زمينه هاي مصرف كش��اورزي 
فعاليت مي كنند و وجود حجم بالايي از بخش هاي 
فعال تعاوني مذكور در منطقه نشان دهنده ارتباط 

زياد اين دو حوزه و زندگي روزمره مردم است .
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني اتاق تعاون ايران، 
بالوآير مدي��ركل اتحاديه بين الملل��ي تعاون در 
منطقه آس��يا و اقيانوس��يه در اين اجلاس اظهار 
داش��ت: در منطقه آسيا اقيانوس��يه تعاوني هاي 
زيادي وجود دارد كه عمدتاً در زمينه هاي مصرف 
كش��اورزي فعاليت مي كنند و وجود حجم بالايي 
از بخش ه��اي فع��ال تعاوني مذك��ور در منطقه 
نش��ان دهنده ارتباط زياد اين دو حوزه و زندگي 
روزمره مردم است . وي افزود: حدود2.1 تريليون 
دلار حجم مبادلات و گردش مالي مربوط به بخش 
تعاوني است كه نشان دهنده اهميت اين بخش از 

منظر اقتصادي در دنياست .
وي با اش��اره به پتانس��يل  و ظرفيت هاي ايران در 
بخش تعاوني اظه��ار داش��ت: تعاوني هاي ايران 
جزو فعالترين تعاوني ها در دنيا محسوب مي شود 
و با توجه به اينكه 8 كش��ور بزرگ و مهم در حوزه 
تعاوني ها در دنيا فعاليت ه��اي پررنگ تري دارند 
اتاق تعاون ايران ارتباط نزديكي با اين  كش��ورها 

دارد.

گفتن��ي اس��ت، ۶ كميته ش��امل: كش��اورزي، 
توسعه منابع انس��اني، همكاري هاي دانشگاهي، 
مصرف كننده جنس��يت، جنگلداري، اعتباري و 
بانكي، همكاري هاي جوانان در اين اجلاس فعال 

خواهند بود .
بنا براين گ��زارش: اتحاديه بين المللي تعاون يك 
انجمن بين المللي غير انتفاعي اس��ت كه در سال 
18۹5 براي پيشبرد مدل تعاون تأسيس شد .اين 
اتحاديه رأس همه سازمان هاي تعاوني در سراسر 
جهان اس��ت ك��ه نمايندگي 30۶ فدراس��يون و 
س��ازمان هاي تعاوني در 105 كش��ور را برعهده 
دارد. اعضاي اتحاديه را فدراسيون هاي تعاوني ملي 
سازمان هاي تعاوني فردي و دفاتر دولتي مربوط 
به تعاوني ها تشكيل مي دهند و از هر ۶ نفر در دنيا 
يك نفر عضو تعاوني است بطوري كه اتحاديه نشان 

مي دهد1.2 ميليارد نفر عضو2.۶ ميليون تعاوني 
در سراسر جهان هستند.

در راستاي ساختار س��ازماني اتحاديه بين المللي 
تعاون و در س��طح جهاني تمام ادارات منطقه اي 
اين اتحاديه س��اختارهاي اداري را اتخاذ كرده اند 
كه ش��امل يك مجل��س منطقه اي اس��ت كه هر 
دو س��ال يك بار با نمايندگان س��ازمان هاي عضو 
منطقه گرد هم مي آيند. اتاق تعاون ايران با توجه 
به فعاليت هاي بين المللي كه طي سال هاي اخير 
داشته است براي اولين بار موفق به دريافت ميزباني 
اجلاس منطقه تعاون در بخش آس��يا و اقيانوسيه 
شده اس��ت اين دوره س��يزدهمين دوره اجلاس 
منطقه آس��يا و اقيانوس��يه اس��ت كه از 2۶ تا 30 
نوامبر 5 تا ۹ آذر ماه در تهران برگزار مي ش��ود كه 
نمايندگاني از بخش هاي مختلف و مهم تعاوني ها 
در كش��ورهاي آسيا و اقيانوس��يه در اين اجلاس 

حضور خواهند داشت .
با توجه به اينكه اتحاديه بين المللي تعاون بخش 
آسيا و اقيانوس��يه قويترين مرجع تعاون منطقه 
از نظر حجم مبادلات تجاري در جهان به ش��مار 
مي رود و به دليل ارتباطي كه اين بخش با سازمان 
ملل در زيرشاخه برنامه عمران سازمان ملل متحد 
و سازمان جهاني كار دارد برگزاري اين اجلاس از 

اهميت ويژه اي برخوردار است.

س��يزدهمين اجلاس بين المللي تعاون منطقه اي  آسياو 
اقيانوسيه با شعار پيشنهادي ايران تحت عنوان» با تعاون 

اقتصاد مقاوم تر بسازيم« در تهران آغاز به كار كرد .
ماشاالله عظيمي عضو هيات رييسه و دبير كل اتاق تعاون 
ايران در حاشيه اين اجلاس گفت: با توجه به اينكه در دنيا 
حدود 3 ميليون تعاوني وجود دارد در ايران نيز با دارا بودن 
حدود 100 هزار ش��ركت تعاوني همچون ساير نقاط دنيا 
از اش��تغال زايي بالايي برخوردار است. بر اساس آمارهاي 
موجود آمار سرانه اشتغال در تعاوني در ايران پايين تر از نرم 
بين المللي است ولي سرانه نياز به سرمايه در شغل تعاوني در 
ايران تقريبا 50درصد ساير بخش هاست و اين نشان دهنده 

پايداري مشاغل تعاوني در ايران و ساير نقاط جهان است .
او گفت : از آنجا كه ايجاد مشاغل تعاوني كم هزينه تر از ساير 
مشاغل است، كشوري قادر به تقويت بخشي از اقتصاد است 
 كه پتانسيل ايجاد اشتغال بيشتر، پايدارتر و كم هزينه تر را 

در خود دارا باشد .
عظيمي همچنين با اشاره به ظرفيت بالاي بخش تعاوني 
در پيشبرد چرخه اقتصاد كشور ها افزود: تعاوني ها به لحاظ 
دارا بودن چنين ظرفيتي نيازمند توجهات قانوني ويژه اي 
هستند در نتيجه اينچنين اجلاسي فرصتي مناسب براي 
كشورمان است كه در شرايط تحريمي كنوني كه به سبب 
آن بسياري از كشورهاي دنيا از شركت در اين اجلاس منع 
شدند اما توانسته است با جذب طرفداران اقتصاد تعاوني 
دنيا و با استقبال از حضور در اجلاس تهران فرصتي را براي 

تبادل اطلاعات و همكاري هاي منطقه اي و بين المللي با 
ايران ايجاد كند.

دبيركل اتاق تعاون ايران خاطرنش��ان ساخت: با توجه به 
مراسم اصلي اين اجلاس كه روز چهارشنبه 7آذرماه جاري 
با حضور جمعي از سران و بخش بزرگي از فعالان اقتصادي 
كش��ور و جامعه بين الملل برگزار خواهد شد اهميت اين 
موض��وع را از آن جهت كه همگام ب��ا افزايش موج جهاني 
 تع��اون و بخش تعاون ايران كه رو به گس��ترش اس��ت را

دو چندان كرده اس��ت چراكه بخش تعاون سهم زيادي از 
مراودات و مبادلات تجاري و اقتصادي و اجتماعي در دنيا 
را به خود اختصاص داده اس��ت و به دليل غناي فرهنگي و 
وجود محتوايي محكم نيازمند حمايت و توجه كشور به اين 
موضوع است كه اميد است اين مهم با ميزباني ايران نيز بيش 
از پيش تقويت شود و نتايج حاصل از آن هم براي ايران و هم 

جامعه بين الملل مفيد واقع شود .
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با گذشت يك سال از زلزله 7.3 ريشتري، غرب ايران بار ديگر لرزيد

كرمانشاه بر مدار زلزله
گروه اقتصاد اجتماعي|

چند روز از سالگرد زلزله 7.3 ريشتري كرمانشاه گذشت 
اما زمين در اين نقطه از ايران آرام و قرار ندارد، يكشنبه 
ش��ب بار ديگر شهرهاي اين اس��تان لريزد. زلزله ۶.۴ 
ريشتري باز هم ترس را به جان مردم كرمانشاه ريخت 
و شهرستان هاي س��رپل ذهاب، قصر شيرين، دالاهو 
و روس��تاهاي اطراف را لرزاند. هنوز خانه هاي تخريب 
شده مردم در شهرهاي كرمانشاه بطور كامل بازسازي 
نشده و بيش از يكسال از كانكس نشيني كرمانشاهي ها 
مي گذرد اما از يكش��نبه ش��ب تا ظهر دوشنبه ۱۵۲ 
پس لرزه اين منطقه را لرزاند كه اكثر آنها بزرگي بين ۴ 
تا ۵.۲ ريشتر داشتند. اين زلزله تلفات جاني نداشت، اما 
7۲۹ مصدوم برجاي گذاشت كه 37 نفر از آنها بستري 
هستند و مابقي به صورت سرپايي درمان شدند. با اين 
وجود اگرچه تصور مي ش��د زلزله سال گذشته پاياني 
براي رسيدگي به ساختمان هاي ناامن كرمانشاه باشد 
اما در زلزله يكشنبه شب، آنطور كه شهردار شهرستان 
سرپل ذهاب اعلام كرد، برخي ساختمان هاي تازه ساز 
تخريب شدند. با اين وجود باز هم تناقض ميان حرف 
مس��وولان بر س��ر ميزان تخريب وجود دارد،  چرا كه 
برخلاف اظهارات شهردار سرپل ذهاب، رييس ستاد 
بازس��ازي مناطق زلزله زده كرمانش��اه معتقد است 
واحدهاي تخريب ش��ده تنها چند باب مغازه قديمي 

بوده است.

 اظهارات ضد و نقيض
صابر حيدري، شهردار س��رپل ذهاب، درباره آخرين 
وضعيت اين ش��هر بعد از زلزله يكش��نبه شب، بيان 
كرد: بر اثر زلزله شب گذشته تخريب صددرصدي در 
ابنيه ش��هر گزارش نشده اس��ت. وي ادامه داد: برخي 
از س��اختمان هاي تخريب ش��ده از جمله چند واحد 
تجاري از ساختمان هايي هستند كه بر اثر زلزله سال 
گذشته دچار خسارت ش��دند و جزو ساختمان هاي 
تعميري بودند. گزارش��ي از تخريب س��اختمان هاي 
نوس��از تاكنون ارايه نشده اس��ت و تا جايي كه اطلاع  
داده اند، ساخت وساز هاي جديد بر اساس اصول بوده اند 
و مشكل خاصي در اين ساختمان ها نداشتيم. شهردار 
س��رپل ذهاب با بيان اينكه خوش��بختانه زلزله شب 
گذشته تلفات جاني نداش��ته است، خاطرنشان كرد: 
ميزان خسارت ناشي از زلزله شب گذشته هنوز برآورد 
نشده اس��ت و ارزيابان بنياد مس��كن در حال ارزيابي 
هستند. حيدري با بيان اينكه در حال حاضر آرامش در 
سرپل ذهاب برقرار است، تصريح كرد: تمامي ادارات 
در سرپل ذهاب باز اس��ت و فقط مدارس و دانشگاه ها 
تعطيل هستند. گرچه روال عادي در شهر برقرار است، 
اما به دليل شدت زلزله فشار روحي و رواني كه به مردم 
وارد ش��ده، زياد اس��ت. وي ادامه داد: بلافاصله پس از 
زلزله امدادرساني به سرعت به مردم انجام شده است 

و مشكل خاصي در خصوص امدادرساني شب گذشته 
وجود نداشت و بيمارستان ها نيز در حالت آماده باش 
هستند. خوشبختانه به خوبي بحران مديريت صورت 
گرفته است. شهردار س��رپل ذهاب با بيان اينكه برق 
شهر ساعتي پس از زلزله وصل شد، خاطرنشان كرد: 
خوشبختانه در خصوص قطع گاز و برق مشكلي در حال 
حاضر وجود ندارد، اما به دليل برخي مشكلات در منابع 
آب، آب شهرس��تان همچنان كدر است كه مسوولان 
آبفاي منطقه در حال برطرف كردن مشكلات هستند.

اظهارات حيدري در حالي است كه وضعيت در روستاها 
بدتر از شهر است. عثمان حاتمي، دهيار كوييك محمود 
درباره وضعيت اين منطقه بيان كرد: خوشبختانه تلفات 
جاني در روس��تاي ما گزارش نشده است، اما تخريب 
بسيار زياد بوده و خانه هاي تعميري تخريب  شده اند. 
با اين وجود رييس ستاد بازس��ازي مناطق زلزله زده 
كرمانشاه، معتقد اس��ت واحدهاي تخريب شده تنها 
چند ب��اب مغازه قديمي بودن��د و تخريب ها ربطي به 
ساختمان هاي نوساز نداشته است. رضا خواجه اي درباره 
اين موضوع بيان كرد:  هيچ گزارشي مبني بر تخريب 
كامل واحدهاي مس��كوني بر اثر زلزله ش��ب گذشته 
كرمانش��اه گزارش نش��ده و فقط چهار واحد تجاري 
قديمي ساز تخريب شده اند كه خسارات جاني نداشته 
اس��ت. او افزود: » از س��اعات اوليه زلزله شب گذشته 
كرمانشاه تا كنون ۴7 اكيپ براي ارزيابي خسارات وارده 
به ساختمان ها اعزام كرديم كه در حال بررسي هستند. 
اما خوش��بختانه تا كنون گزارش��ي مبني بر تخريب 
واحدهاي مس��كوني در شهرها و روستاها اعلام نشده 
اس��ت. فقط چهار واحد تجاري در شهر سرپل ذهاب 
دچار تخريب شدند كه قديمي ساز بودند.« خواجه اي 
گفت: اين زلزله نشان داد واحدهايي كه بر اثر زلزله سال 
گذشته استان كرمانشاه بازسازي شدند از مقاومت لازم 
برخوردارند و هيچ آسيبي نديدند. مشاهدات اوليه نشان 
مي دهد كه اغلب خسارات مربوط به واحدهاي قديمي 
است كه آسيب جزئي ديده اند. هيچ مورد فوتي هم تا 

كنون گزارش نشده است.

 مهلت 72 ساعته بنياد مسكن
 براي بررسي منطقه

اسماعيل نجار، رييس سازمان مديريت بحران كشور 
درباره اوضاع فعلي س��رپل ذهاب و روستاهاي اطراف 
به خبرنگار ايلنا گفت: از سطح شهر و مناطق روستايي 
اطراف بازديد هايي ص��ورت گرفته و زندگي به صورت 
عادي در جريان اس��ت، البته مردم نگراني هايي دارند 
و چادرهايي را كه در زلزله سال گذشته دريافت كرده  
بودند، دوباره برپ��ا كردند. وي با بيان اينكه مغازه ها باز 
است و مشكل خاصي وجود ندارد، ادامه داد: در سطح 
شهر تخريب جدي نديديم، البته ممكن است؛ برخي 
از س��اختمان ها خس��ارت هاي جزيي ديده باشند. در 

جلسه اي كه ساعتي قبل در استان برگزار شد، تصميم 
بر اين ش��د كه بنياد مس��كن انقلاب اسلامي طي 7۲ 
ساعت بررسي هاي لازم را انجام دهد و گزارش خود را 
در خصوص ميزان خسارات وارده به منازل اعلام كند تا 
تصميمات لازم اتخاذ شود. معاون وزير كشور خاطرنشان 
كرد: در مناطق روستايي نيز مشكل خاصي وجود ندارد 
و تنها ۲۰ راس دام براثر زلزله شب گذشته تلف شدند. 

 خانه هاي مددجويان بهزيستي سالم است
با اين حال مديركل بهزيستي استان كرمانشاه ضمن 
تش��ريح آخرين وضعيت مناطق زلزله زده و اقدامات 
س��ازمان بهزيس��تي در اين مناطق معتقد است كه 
براساس گزارش هاي رسيده تا اين لحظه هيچ كدام از 
مسكن هاي بازسازي شده مددجويان بهزيستي حتي 
به شكل جزئي آسيب نديده اند.  اميد قادري با بيان اينكه 
از شب گذشته ستاد بحران در اين استان تشكيل شده و 
در چند حوزه برنامه ريزي هاي لازم صورت گرفته است، 
افزود: مداخلات رواني آرام س��ازي رواني پس از زلزله 
در حال انجام است، چراكه زلزله بار رواني شديدتري 
را نس��بت به تخريب فيزيكي به زلزله زدگان تحميل 
مي كند، به همين دليل ۹ تي��م اورژانس اجتماعي از 
شهرستان هاي ش��رق استان كرمانشاه به اين مناطق 
اعزام شدند. وي با بيان اينكه اين تيم ها بر روي مشكلاتي 

مثل افكار خودكشي، اضطراب شديد و ... تمركز دارند، 
اظهار كرد: اين تيم ها همچنين در داخل مراكز درماني 
و بيمارس��تان ها حضور پيدا مي كنند ت��ا در صورت 
شناسايي معلول جديد، يا كودك بي سرپرست يا بدون 
همراه، به وضعيت آنها رسيدگي كنند و وضعيت رواني 
آنها را مورد بررسي قرار دهند. مديركل بهزيستي استان 
كرمانشاه با اشاره به اينكه۲ مركز تخصصي رواني نيز در 
داخل شهر مستقر شده است، تصريح كرد: اين دو مركز 
به جز تيم هاي اورژانس اجتماعي براي درمان مشكلات 

رواني تخصصي و حادتر مشغول فعاليت هستند. 
قادري با اش��اره به اس��تقرار تيم هاي توان پزشكي و 
كاردرماني در منطقه ثلاث باباجاني و س��رپل ذهاب 
براي رسيدگي به مصدومان ترخيص شده نيز گفت: 
وس��ايل كمك توانبخش��ي مانند عصا، ويلچر و ... نيز 
به ش��كل رايگان در اختيار معلولان ق��رار مي گيرد و 
اين اقلام در حال توزيع هس��تند. به گفته وي ۶ مركز 
توانبخشي در مناطق زلزله زده در حال احداث هستند 
كه بزرگ ترين مركز توانبخش��ي در منطقه س��رپل 
ذهاب افتتاح ش��ده و بقيه آنها ني��ز در مناطقي مانند 
ازگه، تازه آباد و... با پيشرفت بيش از ۶۰ درصد افتتاح 
مي شوند. مديركل بهزيستي استان كرمانشاه در مورد 
ارزيابي مسكن هاي مددجويان سازمان بهزيستي نيز 
توضيح داد: از مجموع ۲3۶۰ مس��كن تخريب ش��ده 

۱۱3۵ واحد تا آخر هفته گذشته بازسازي شده بود كه 
هيچ كدام حتي به مشكل جزئي نيز آسيب نديده اند. 
همچنين مددكاران براي بررسي وضعيت مسكن هاي 
تعميري نيز اعزام شدند تا در صورت نياز اين مسكن ها 
نيز با تاييد بنياد مسكن وارد فاز تخريب شوند. قادري در 
ادامه از تعطيلي مهدكودك ها در مناطق زلزله زده خبر 
داد و گفت: با تعطيلي امروز مهدكودك ها، ساختمان 
آنها مورد ارزيابي قرار گرفته و به وضعيت رواني كودكان 
پيش دبستاني نيز رسيدگي مي شود. در حال حاضر 
۹3۰ كودك در 3۵ مهدكودك در مناطق زلزله زده در 
حال دريافت خدمات هستند و شهريه آنان نيز در سال 
جاري به ش��كل رايگان بوده است. ۱۱ مهدكودك نيز 
با حدود ۵۰ درصد پيشرفت در حال احداث در مناطق 
زلزله زده هستند.  وي با اشاره به دستور وزير تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي در مورد آماده باش بهزيستي، اسكان 
موقت و تامين اقلام مورد نياز زلزله زدگان، تصريح كرد: 
در حال حاضر مواد غذايي در منطقه در حال توزيع است 
و در چند شهرستان نيز كه بر اساس گزارش ها با مشكل 
آب روبرو شده بودند، در حال توزيع آب معدني هستيم. 
به گفته وي تاكنون هيچ مورد فوتي گزارش نشده است. 
قادري ادامه داد: با توجه به فراخوان كميسيون پزشكي 
مش��غول تعيين معلوليت و تيم هاي س��يار در مركز 

درماني در حال بررسي و شناسايي معلولان هستند.

وزير بهداشت مطرح كرد

بانك ها براي حل مشكلات صنعت دارو به ميدان بيايند
وزير بهداش��ت با تاكيد بر لزوم رفع مش��كلات صنعت 
دارويي كشور، گفت: اكنون كه در آستانه تدوين بودجه 
هستيم، حتما به مشكلات صنعت دارو فكر شود و اگر 
عرق ملي و مذهبي افرادي كه در اين حوزه كار مي كنند 
نباشد، كارشان را در صنعت دارو ادامه نمي دادند؛ چرا 
كه در حال  حاضر ۱۲ ماه اس��ت كه پول شان را دريافت 

نكرده اند و اين يك مشكل نقدينگي جدي است.
حسن قاضي زاده هاشمي در مراسم افتتاح خط توليد 
 داروهاي ضد س��رطان در ش��ركت اكتوور، بيان كرد : 
» از كساني كه در حوزه دارو فعاليت مي كنند، اما فقط به 
سمت داروهاي بايو تكنولوژي و گران و پر سود مي روند، 
خيلي خشنود نيستم. از رييس سازمان غذا و دارو تقاضا 
دارم كه حتما اين موضوع را در ارايه مجوزها مورد توجه 
قرار دهند و ش��ركت هايي را كه ب��ه دنبال خامه گيري 
نيستند و فقط به س��ود فكر نمي كنند و در اقلام شان 
تنوع ديده مي شود، به صورت پر رنگ تر مورد حمايت 

قرار دهند.«
او اف��زود: »  از نماين��دگان مجلس ش��وراي اس��لامي 
مي خواهم كه اكنون كه در آستانه تدوين بودجه هستيم، 
حتما به مشكلات صنعت دارو فكر كنند. اگر عرق ملي 
و مذهبي افرادي كه در اين حوزه كار مي كنند نباش��د، 
كارش��ان را در صنعت دارو ادامه نمي دادند؛ چرا كه در 
حال  حاضر ۱۲ ماه است كه پول شان را دريافت نكرده اند 
و اين يك مشكل نقدينگي جدي محسوب مي شود. آنها 
از دولت پول شان را نگرفته اند و اين  در حالي است كه اگر 

دو روز پول آب و برق را ندهيد، آنها را قطع مي كنند، اما آيا 
پزشك و داروخانه خدمات شان را قطع كرده اند؟ مجلس 
شوراي اسلامي قانون تصويب كرده است، اما اين قانون 
ضمانت اجرايي ندارد و اقتصاد درمان را دچار مش��كل 
كرده است. بر اين اساس بنده كه بايد در حوزه سلامت 
سياست گذاري و مديريت كنم بيش از ۶۰ درصد از وقتم 

را براي اين موارد مي گذارم.«
 هاش��مي با اش��اره به نوس��انات قيمت ارزبي��ان كرد: 
» تكانه هاي قيمت ارز باعث ش��ده تهيه برخي مواد در 

صنعت دارو چندين برابر افزايش قيمت داش��ته باشد. 
وقت��ي صنايعي مانند پتروش��يمي، چاپ، ف��ولاد و ... 
۱۵۰ درصد افزايش قيمت پيدا مي كنند ما نمي توانيم 
مديريت كنيم. نرخ تورم نقطه به نقطه در ماه گذش��ته 
۲.۶ درصد افزايش داشته است، اما اين ميزان در حوزه 
بهداشت و درمان ۱.7 درصد بوده است. هر چند كه اين 
افتخار است، اما نبايد به آن دل خوش كنيم، چرا كه ما 
شرايط را كنترل كرده ايم، اما تا جايي اجازه كنترل داريم 
كه صنعت نخوابد و خدمات آسيب نبيند. من از اول هم 

گفتم كه اج��ازه ورود دارويي را ندهيد كه خودمان هم 
از نوع ايراني اش براي خودمان اس��تفاده كنيم. درباره 
هواپيما، ماشين، دس��تگاه هاي پزشكي و ... هم همين 
طور است. اگر توانستيم توليدات داخلي آنها را براي خود 
و فرزندان مان استفاده كنيم، مي توانيم جلوي واردات 
آنها را بگيريم. بنابراين اجازه نمي دهيم به اسم حمايت 
از توليد داخل با جان مردم بازي شود. در اين زمينه بايد 
هزينه تمام ش��ده را در اين حوزه درست ببينيم وگرنه 
دچار كم فروش��ي مي ش��ويم. يعني در ماده اوليه يا در 

محصول نهايي تقلب صورت مي گيرد.«
هاشمي با اشاره به اينكه البته دولت هم نبايد از زير بار 
شانه خالي كند و بايد نقشش را به درستي ايفا كند، گفت : 
»در ساير خدمات ساز و كارهايي داريم كه بر اساس آن 
صنف مي تواند نوس��انات قيمت را در قيمت تمام شده 
اعمال كند. حال بايد پرس��يد دارو مهم تر است يا پرايد 
و سمند؟ بنابراين همان كاري را كه براي آنها مي كنيد، 
براي دارو هم انجام دهيد. اشكال در حوزه دارو اين است 
كه چون خريدار اصلي دولت است، دولت فكر مي كند 
هر چه ارزان تر خريداري كند بهتر است و بنابراين قيمت 
را واقعي نمي بيند. بنابراين كلاف سردرگمي مي شود كه 
در همه ادوار تكرار شده است. در اين زمينه هم منصفانه 

نيست كه با سكوت مان رفتار بد را تاييد كنيم. «
وزير بهداش��ت بيان كرد: » بايد قيمت تمام ش��ده را با 
يك پول معقول در نظر بگيريم. حال اگر اعتبار داريم، 
همه چيز را رايگان كنيم، اما اگ��ر نداريم بر عهده خود 

مردم بگذاريم تا خودشان پرداخت كنند. مردم در وهله 
اول بهترين دارو، بهترين خدمت و بهترين پزش��ك را 
مي خواهن��د و در مرحله دوم قيمتش را نگاه مي كنند. 

حال اگر دولت در قيمت كمك كند، عالي است«.
وي همچنين گفت: » بانك ها هم كم لطفي مي كنند. 
بانك ها بايد به صنعت دارو تسهيلات دهند تا اين صنعت 
نو شود. ما از نظر نيروي انساني افراد متخصص و دانشمند 
كم نداريم. از سوي ديگر سابقه حضور ما در حوزه دارو 
بيش از همه كش��ورهاي منطقه اس��ت، اما گره كار ما 
اقتصاد است. اقتصاد دارو را درست كنيد و بانك ها هم به 
ميدان بيايند. البته بايد در سياست خارجي هم نگاه هاي 
بلندتري داشته باشيم تا اين فرصت ها ايجاد شود. فكر 
مي كنم فرصت هاي خوبي در صنعت دارو داريم، اما به 
عنوان يك فرصت مغفول مانده معطل گذاش��ته شده 
اس��ت و به دنبال حاشيه هايي كه چندان موثر نيستند 
رفته ايم. « وزير بهداش��ت با تاكيد بر گس��ترش رقابت 
در حوزه دارو، گفت : » لازم اس��ت رقابت در حوزه دارو 
گسترده شود، اما به شرط اينكه رقابت ها در سطح بازار 
باشد. يكي از بدبختي هاي ما اين است كه به جاي رقابت 
در بازار در بالاها رقابت مي كنيم و دست و پاي يكديگر 
را مي گيريم و رانت ايجاد مي شود. اتفاقا بايد به كساني 
كه در رده هاي بالا هس��تند بيشتر سخت گرفت، اما با 
عدالت. بنابراين صنايع دارويي بايد در بازار رقابت كنند و 
كيفيت جنس و قيمت شان را به نحوي ساماندهي كنند 

كه بهترين باشند.« 

محيط بان چه زماني حق استفاده از سلاح را دارد 
به دنبال صدور حكم قتل عمد براي »سعيد موميوند« 
محيط بان استان همدان، فرمانده يگان حفاظت محيط 
زيست با بيان اينكه در اجراي قانون به كارگيري سلاح 
براي محيط بانان خلاهايي وجود دارد، گفت: محيط بان 
در حالي پاسدار مناطق تحت مديريت سازمان محيط 
زيست اس��ت كه نمي تواند به ش��كارچي متخلفي كه 
اقدام به برداش��ت غيرقانوني گونه هاي ارزشمند كرده، 
شليك كند. محيط بان تنها زماني مي تواند از سلاحش 
اس��تفاده كند كه متخلف بخواهد به خود او حمله كند. 
ب��ا توجه به محكوميت محيط بان »س��عيد موميوند«، 
محيط بان استان همدان،  به قتل عمد، سرهنگ جمشيد 
محبت خاني در پاس��خ به اين پرس��ش كه آي��ا قانون 
به كارگيري سلاح براي محيط بانان با ساير بخش هاي 
نظامي و انتظامي تفاوت دارد، گفت: قانون به كارگيري 
س��لاح براي همه گروه هاي نظامي و انتظامي از جمله 
محيط بانان يكسان اس��ت اما در استفاده از سلاح براي 

محيط بانان خلاهايي وجود دارد. فرمانده يگان حفاظت 
محيط زيست افزود: براي همكاران ما در نيروي انتظامي 
در زمينه به كارگيري س��لاح در شرايط مختلف اصولي 
وجود دارد. به عنوان مثال براي توقيف وسايل نقليه حامل 
مواد مخدر يا كالاي قاچاق يا دستگيري سارق و زنداني 
فراري امكان آن وجود دارد كه با رعايت تشريفات مثل 
شليك تير هوايي، به سمت مختلف شليك كرد اما دقيقا 
در همين زمينه براي محيط بانان خلأ وجود دارد چون 
محيط بان تنها زماني مي تواند از سلاح خود استفاده و به 
سمت متخلف ش��ليك كند كه جانش در خطر باشد يا 
زماني كه متخلف بخواهد سلاح محيط بان را از دستش 
خارج كند، محيط بان مي تواند از سلاح خود استفاده كند. 
محبت خاني بيان كرد: محيط بان پاسدار منطقه تحت 
مديريت سازمان محيط زيست است اما اگر شكارچي 
متخلف بخواهد گونه هاي ارزشمند حيات وحش را به 
هر تعداد و هر شكل اعم از زنده و لاشه بطور غيرقانوني از 

منطقه خارج كند، محيط بان حق استفاده از سلاح را ندارد 
و نمي تواندبه سمت او شليك كند و تنها زماني مي تواند 
از سلاحش استفاده كند كه متخلف بخواهد به خود او 
حمله كند. وي تاكيد كرد: در ش��رايط كنوني وضعيت 
به شكلي است كه اگر شكارچي متخلف به ايست و تير 
هوايي محيط بان توجهي نكند، محيط بان نمي تواند به 
سمت او شليك كند. محيط بان تنها مي تواند متخلف 
را دستگير كند و اگر موفق به دستگيري متخلف نشود، 
نمي تواند به س��مت او شليك كند. اين خلايي است كه 
بطور كتبي به مديركل حقوقي سازمان حفاظت اعلام 
كرده ايم و اميدواريم ب��ا هماهنگي قوه قضاييه بتوانيم 
اين خلأ را براي محيط بانان حل كنيم و به وحدت رويه 
برس��يم. تكليف محيط بانان ما بايد روشن شود تا ديگر 
شاهد بروز مشكلات قضايي براي محيط بانان نباشيم. 
افزون بر خلأ قانوني مطرح شده براي محيط بانان در زمينه 
قانون به كارگيري سلاح، معصومه حسين پور، مديركل 
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رفع همپوشاني 2.۵ ميليون نفر
مديرعامل سازمان بيمه سلامت از رفع همپوشاني 
۲ تا ۲.۵ ميليون بيمه ش��ده خبر داد و گفت: به 
زودي تعداد واقعي بيمه شدگان مشخص مي شود. 
طاهر موهبتي در مورد طرح همپوشاني به مهر 
گفت: اين طرح مدتي اس��ت كه از سوي سازمان 
بيمه س��لامت اجرايي مي ش��ود و سازمان هاي 
بيمه اي نيز در اين خصوص با ما همكاري مي كنند. 
وي گف��ت: به منظور رفع همپوش��اني با كميته 
امداد، سازمان تامين اجتماعي وسازمان تامين 
اجتماعي نيروهاي مس��لح تفاهم نامه همكاري 
به امضا رسيده كه در اين خصوص اقدامات لازم 
انجام مي شود. مديرعامل سازمان بيمه سلامت 
تاكيد كرد: براساس اقدامات انجام شده تاكنون 
۲ تا ۲.۵ ميليون همپوش��اني بيمه اي رفع شده 
است و اميدواريم تا پايان س��ال با حذف تمامي 
همپوشاني ها تعداد واقعي بيمه شدگان مشخص 
شود. موهبتي با اشاره به اينكه در حال حاضر تعداد 
افرادي كه دفترچه بيمه دارند از جمعيت كشور 
بيشتر است، گفت: بيش از ۸۰ ميليون دفترچه 
بيمه ميان بيمه شدگان سازمان هاي مختلف وجود 
دارد اين درحالي اس��ت كه گفته مي شود حدود 
۱۰ درصد از مردم ايران نيز بيمه نيستند به همين 
دليل بايد هر چه زودتر در جهت رفع مش��كلات 
همپوشاني اقدام شود. به گفته وي، در اين صورت 
مي توان در جهت بيمه شدن اقشاري كه به دلايل 

مختلف بيمه نيستند اقدام كرد.

 تغيير تاريخ  مصرف داروها 
در» ناصرخسرو« 

عضو هيات مديره انجمن داروسازان ايران نسبت 
به خريد دارو از بازار ناصرخس��رو به مردم هشدار 
داد و گفت: س��وداگران ناصرخسرو بي شرمي را 
به حدي رسانده اند كه تاريخ مصرف داروها را به 
صورت كاملا آشكار تغيير مي دهند و در مواجهه 
با اعت��راض بيماران، توجي��ه مي كنند كه تاريخ 
مصرف داروها تا يك س��ال قابل تمديد اس��ت. 
رهبرمژدهي آذر، ضمن هشدار نسبت به تهيه دارو 
از ناصر خسرو، گفت: متاسفانه گاهي اوقات شاهد 
هستيم كه مردم مجبور مي شوند داروهاي مورد 
نياز خود را از ناصرخسرو و سايت هاي مجازي غير 
رسمي تهيه كنند. در اين زمينه مردم بايد بدانند 
كه س��لامت بيماران خود را در معرض خطري 
بيش از بيماري اوليه قرار داده اند. متاسفانه بحث 
تحريم ها و برخي كمبودهاي دارويي، سبب رونق 
بازار ناصر خسرو شده و اين موضوع نگراني هاي 
زيادي را در جامعه داروس��ازي كشورمان ايجاد 
كرده اس��ت. وي افزود: س��وداگران ناصرخسرو 
بي شرمي را به حدي رسانده اند كه تاريخ مصرف 
داروها را به صورت كاملا آشكار تغيير مي دهند و 
در مواجهه با اعتراض بيماران، توجيه مي كنند كه 
تاريخ مصرف داروها تا يك سال قابل تمديد است. 
اين درحالي است كه چنين ادعايي، دروغ و كذب 
محض است. مژدهي آذر تاكيد كرد: هيچ شخصي 
حق ن��دارد تاريخ مصرف يك دارو را تغيير دهد و 
چنين حرف هايي هم كه از سوي فروشندگان دارو 
در ناصرخسرو مطرح مي شود، خلاف واقع است. 
مردم بايد بدانند كه آنها هدفي جز فريب مردم و پر 
كردن جيب قاچاقچيان دارو را دنبال نمي كنند. 
عضو هيات مديره انجمن داروسازان ايران افزود: 
متاسفانه در شرايط فعلي به نظر مي رسد علاوه 
ب��ر داروهاي خارج��ي، داروهاي ايران��ي هم در 
ناصرخسرو عرضه مي شود و در اين خصوص بايد 
اطلاع رساني دقيقي به مردم انجام شود تا از خريد 
دارو جز از داروخانه هاي رسمي كشور پرهيز كنند. 
وي در پايان تاكيد كرد: حتي داروخانه هاي رسمي 
نيز مجاز به تغيير تاريخ انقضاي داروها نيستند و 

اين كار تخلف محسوب مي شود.

 SMA بهارستان به داد بيماران
برسد

نماينده مردم در مجلس دهم با بيان اينكه بهارستان 
در بودجه ۹۸ به داد بيماران SMA برس��د، گفت: 
كمك هاي حمايتي به بيم��اران SMA در اولويت 
برنامه هاي درماني س��ال ۹7 قرار بگي��رد. ا درباره 
وضعيت بيماران SMA در كش��ور، به خانه ملت 
گفت: مجلس شوراي اسلامي و دولت بايد در بودجه 
۹۸ رديفي مستقل براي بيماران در نظر بگيرند و اين 
در حالي است كه وضعيت اين نوع از بيماران بسيار 
خاص است بنابراين جمهوري اسلامي ايران بايد به 
عنوان پش��توانه اي محكم، بيماران را در پروسه اي 
درمان��ي تنها نگ��ذارد.  نماينده مردم س��ميرم در 
مجلس شوراي اس��لامي با بيان اينكه كمك هاي 
حمايتي و اضطراري در س��ال ۹7 ب��راي بيماران 
SMA در نظر گرفته شود تا بتوان اين برهه زماني 
را طي كرد اما راهكار اساس��ي اين است كه رديف 
بودجه اختصاصي براي بيماران SMA اختصاص 
يابد، تصريح كرد: عوارض دخانيات در كشور براي 
درمان بيماران SMA اختصاص يابد.  سليمي افزود: 
عوارض كارخانجات صنعتي آلاينده و دخانيات براي 
درمان هزينه هاي بيماران SMA به طريق اورژانسي 
در نظر گرفته شود و اين در حالي است كه ما مسوول 
هس��تيم براي درمان بيماران سنگ تمام بگذاريم 
حتي اگر هزينه ه��اي درمان اين ن��وع از بيماران 
بسيار بالا باشد.  سخنگوي كميسيون شوراها و امور 
داخلي مجلس با بيان اينكه بهارستان در بودجه ۹۸ 
به داد بيماران SMA برسد يادآورشد: كمك هاي 
حمايتي به بيم��اران SMA در اولويت برنامه هاي 
درماني سال ۹7 قرار بگيرد.  به گزارش خبرگزاري 
خانه ملت، بيماري SMA يك بيماري ژنتيكي است 
و در اين بيماري بر اثر عدم شكل گيري كامل يك 
پروتئين در سلول هاي انس��ان، برخي عصب هاي 
حركتي نمي توانند فعاليت خودشان را انجام دهند 
و به همين دليل عضلات فرد دچار اختلال مي شود 

و در حركت شان محدوديت ايجاد مي شود.

 حقوقي سازمان حفاظت محيط زيست، هم بيان كرد: 
» رسيدگي به جرايم ماموران يگان حفاظت دستگاه هاي 
اجرايي در صلاحيت س��ازمان قضايي نيروهاي مسلح 
اس��ت. در فرجام خواهي كه در ديوان عالي كشور براي 
پرونده »س��عيد موميوند« محيط بان اس��تان همدان 
داش��تيم صراحتا به اين نكته اش��اره كرديم كه با توجه 
به دستورالعمل صادر شده از سوي مقام معظم رهبري 
در مورد تش��كيل يگان  حفاظت دستگاه هاي اجرايي، 
رس��يدگي به جرايم كاركنان و ماموران اين يگان ها در 
ارتباط با به كارگيري سلاح در صلاحيت سازمان قضايي 
نيروهاي مسلح اس��ت و در صلاحيت محكمه قضايي 

نيست.«

  لايحه حمايت از محيط بانان 
در دستور كار اين هفته صحن علني

اين اظهارات در حالي اس��ت ك��ه به گفته عضو هيات 
رييسه كميس��يون قضايي مجلس لايحه حمايت از 
محيط بانان در دستور كار اين هفته صحن علني قرار 
دارد. يحيي كمالي پور درباره اين موضوع روز گذشته 

بيان كرد: » انتظار مي رود اين لايحه س��ريع تر تعيين 
تكليف ش��ود تا بعد از تصويب توسط شوراي نگهبان 
محيط بان��ان بتوانند از مزاياي آن بهره مند ش��وند.« 
نماينده مردم جيرفت و عنبرآباد در مجلس ش��وراي 
اسلامي، با يادآوري اينكه خلاء هايي در مسير استفاده 
از سلاح توسط محيط بانان وجود دارد، افزود: با تصويب 
لايحه حمايت از محيط بان��ان خلاءهاي قانوني رفع 
خواهد شد در واقع تمامي محيط بانان مانند نيروهاي 
مسلح و انتظامي مشمول قانون نحوه به كارگيري سلاح 
و اگر در ماموريت ها و مواجهه با شكارچيان جان خود 
را از دست دادند شهيد محسوب مي شوند. كمالي پور 
ادامه داد: همچنين اگر محيط بانان با رعايت مقررات 
از سلاح استفاده كنند موضوع قتل عمد در مورد آنها 
مطرح نيست حتي اگر ناشي از خطا باشد. عضو هيات 
رييسه كميس��يون قضايي و حقوقي مجلس شوراي 
اسلامي، يادآور شد: در حال حاضر محيط بانان بايد خود 
ديه و خسارات را پرداخت كنند اما با تصويب و اجراي 
لايحه دولت ملزم به پرداخت خسارات و حمايت هاي 

لازم خواهد بود. 
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6  ريشتري غرب كشور وجود ۹۰ روستا در كانون زلزله 4
گروه راه و شهرسازي|

ساعت ۸ و ۷ دقيقه و 3۲ ثانيه يكشنبه 4 آذر 
ماه زمين لرزه اي به بزرگي ۶.4 ريشتر استان 
كرمانشاه را لرزاند.فقط 15 روز از سالگرد زلزله 
كرمانش�اه كه ۲1 آبان روي داد، مي گذرد و بنا 
بر آمار حدود ۶00 نفر از هموطنان جان خود را 
در اين حادثه از دست دادند. اين بار نيز زلزله 
بزرگ ديگري در اين استان روي داد و هر چند 
در خبرهاي اوليه تعداد كشته ش�دگان ۷ نفر 
اعلام ش�د اما در خبرهاي بعدي اين موضوع 
تكذيب ش�د.زلزله يكشنبه ش�ب نشان داد 
كه با وجود گذش�ت يك س�ال از زلزله بزرگ 
كرمانشاه و خس�ارت جاني و مالي فراواني كه 
رقم خورد، كار قابل توجهي درخصوص مقابله 

با زلزله انجام نشده است.

به گ��زارش »تعادل«، عل��ي بيت اللهي مدير بخش 
زلزل��ه مركز تحقيقات راه، مس��كن و شهرس��ازي 
توضيحاتي در خصوص زلزله كرمانش��اه ارايه كرد و 
با تاكيد بر اينكه رومركز زلزله اس��تان كرمانشاه در 
امتداد قطعات گسل »پيشاني  كوهستان« )قطعات 
غربي( قرار دارد، گفت: اين گسل به صورت موازي در 
كنار مرز ايران – عراق جانمايي شده است.به گفته 
وي مختصات رومركزي اين زلزله در ۳۴.۳۸۴ عرض 
و ۴۵.۶۹۸ طول جغرافيايي و در عمق ۷ كيلومتري 
در ۱۸ كيلومتري جنوب غربي س��رپل ذهاب و ۱۸ 

كيلومتري جنوب شرق قصر شيرين رخ داد.
»آتاب��رار«،  آبادي ه��اي »كركه��رك«،  وي 
»سيدس��عيد«، »برفي كوشكري«، »شيرين آب«، 
»قاس��م آباد« و »نصرالله س��يد حات��م« را از جمله 
مراك��ز نزديك ب��ه رومركز اي��ن زلزله دانس��ت و 
اظهار كرد: رومركز زلزله در امتداد قطعات گس��ل 
»پيشاني كوهس��تان« )قطعات غربي( قرار دارد كه 
به صورت سگمنت هاي )نواحي( موازي در كنار مرز  
ايران – عراق جانمايي ش��ده است و احتمالا يكي از 
اين قطعات، گسل مسبب زلزله ازگله در سال ۱۳۹۶ 
)۲۱ آبان ماه( بوده است. سگمنت هاي اين گسل، با 
بزرگي ۶.۴ پس از گذش��ت يك سال از زلزله ازگله، 

در جاي خود حائز اهميت است.
بيت اللهي س��ازوكار اعلام شده براي زلزله ۶.۴ شب 
گذشته را »امتداد لغز« دانست كه شبيه زمين لرزه 
»ثلاث باباجاني« اس��ت و ادامه داد: اين مكانيسم، 
چرخش گس��ل هاي معك��وس زاگ��رس را توجيه 
مي كند كه در جاي خود حائز اهميت اس��ت، از اين 
رو چنين به نظر مي رسد سازوكارهاي امتداد لغز در 
راستاي عمود بر امتداد گسله هاي راندگي، جنبايي 
داشته باشند. اين امر در مورد پس لرزه هاي تازه آباد 

مش��هود بود. مدير بخش زلزله مركز تحقيقات راه، 
مسكن و شهرس��ازي تاكيد كرد: منطقه رومركزي 
زلزله تا ش��عاع حدود ۲۰ ت��ا ۲۵ كيلومتري، حدود 
۹۰آبادي با بيش از ۱۵ هزار نفر جمعيت )طبق آمار 
۱۳۹۵ مركز آمار( را در بر مي گيرد. همچنين دو شهر 
»سرپل ذهاب« و »قصرشيرين« نيز از نزديك ترين 

شهرهاي محدود به رومركز اين زلزله هستند.
وي ي��ادآور ش��د: طب��ق اس��تعلام از ش��هرهاي 
»كرمانشاه«، »جوانرود« و »ثلاث باباجاني« وحشت 
عمومي و بيرون آمدن مردم از خانه ها گزارش شده 
است و در سرپل ذهاب نيز خانه هاي بازسازي شده 
در برخي از حالات دچار ترك خوردگي شده است. 
احتم��ال م��ي رود آبادي هاي كركه��رك، آتابرارژ، 
سيدسعيد، برفي كوشكري، شيرين آب، قاسم آباد، 
نصرالله س��يد حاتم با حدود ۱۵ ه��زار نفر جمعيت 
دچار خس��ارت هاي جدي شده باش��ند.به گفته او 
پس از زمين لرزه اصلي با بزرگي ۶.۴ تا س��اعت ۲۴ 
يكش��نبه، ۳۵ پس لرزه در منطقه رخ داده است كه 

بزرگي بزرگ ترين آن ۵.۲ بوده است.
مهدي زارع، عضو هيات علمي پژوهشگاه بين المللي 
زلزله شناسي نيز  بيان اينكه زلزله استان كرمانشاه با 
بزرگاي ۶.۴ يكي از بزرگ ترين زلزله هايي است كه 
بعد از زلزله ۲۱ آبان ماه سال گذشته در اين منطقه 
رخ داده اس��ت، در اين باره گفت: ترديدهايي براي 
اينكه اعلام ش��ود اين زلزله از جمله پس لرزه هاي 
زمين لرزه روز ۲۱ آبان ماه سال گذشته است، وجود 
دارد، عم��ق اين زلزله حدود ۱۵ ت��ا ۲۰ كيلومتري 
بوده اس��ت و زلزله در منطقه وسيعي احساس شد 
به گونه اي كه بر اس��اس گزارش هاي دريافت شده 
نش��ان مي دهد اين زلزل��ه از كويت ت��ا آذربايجان 
احساس شده اس��ت. اين محقق حوزه زلزله اضافه 
كرد: راستاي زمين لرزه استان كرمانشاه يك راستاي 
ش��مالي-جنوبي بوده و به احتمال زياد س��از و كار 
اين زلزله بر اس��اس برآوردها امتداد لغز است. عضو 
هيات علمي پژوهشگاه بين المللي مهندسي زلزله با 
تاكيد بر اينكه زلزله ۶۰ كيلومتر با كانون زمين لرزه 
روز ۲۱آبان ماه سال گذشته فاصله دارد، ادامه داد: 
براساس ش��واهدي كه تاكنون به دست آمده است 
بيشتر احتمال مي رود كه يك اتفاق ثانويه در منطقه 
رخ داده است. زارع با تاكيد بر اينكه وحشت مردم از 
اين زلزله به اندازه زلزله ۲۱ آبان س��ال گذشته بوده 
اس��ت، اظهار كرد: براساس ش��واهد اعلام شده اين 
زلزله كه يك سال و دو هفته بعد از زلزله ۲۱ آبان ماه 
سال گذش��ته به ثبت رسيد، منجر به قطع آب، برق 

و گاز شده است.
بنابراين گزارش پ��س از زلزله كرمانش��اه وزير راه 
و شهرس��ازي با مس��ووليت معاون حمل و نقل اين 

وزارتخانه يك س��تاد بحران تشكيل داد و خواستار 
اقدام س��ريع و موثر معاونان خود در مديريت زلزله 
اخير شد.در دستوري كه اسلامي داده، رييس بنياد 
مسكن مسوول آن شد كه در سريع ترين زمان ممكن 
خسارات وارده به واحدهاي مسكوني را ارزيابي كرده 
و اقدام لازم براي كمك رساني به مردم را انجام دهد.

وزير راه همچنين از رييس سازمان راهداري خواست 
ت��ا ارزيابي دقيق��ي از آخرين وضعي��ت جاده هاي 
اس��تان كرمانش��اه ارايه كن��د و در ص��ورت نياز به 
گشايش مسير يا بهبود شرايط آنها اقدامات لازم در 
كوتاه ترين زمان ممكن انجام شود. همچنين محمد 
ش��كرچي زاده رييس مركز تحقيقات، راه، مسكن و 
شهرسازي مامور رسيدگي به ابعاد زلزله براي اقدام 
لازم و پيش بيني لرزش هاي احتمالي بعدي و ارايه 

گزارش هاي دقيق در اين خصوص شد.

  آخرين وضعيت پروازها 
در مناطق زلزله زده

اطلاعات ارايه شده از سوي شركت فرودگاه ها نشان 
مي دهد كه برنامه هاي پروازي در فرودگاه هاي غربي 
كشور بدون هيچ مشكل و محدوديتي در جريان است 

و فرودگاه ها بطور كامل عملياتي هستند.

به گزارش ايس��نا، جديدترين اطلاعات ارايه شده از 
سوي شركت فرودگاه ها نشان مي دهد كه از ساعات 
ابتدايي صبح دوش��نبه بيش از ۱۰ پ��رواز ورودي و 
خروجي در فرودگاه كرمانش��اه انجام ش��ده و براي 
س��اعات پيش رو نيز تعداد زيادي پرواز برنامه اي در 
نظر گرفته شده است.فرودگاه كرمانشاه كه در زلزله 
ش��ديد سال گذش��ته نيز با كمترين خسارت امكان 
عمليات خود را حفظ كرد به عنوان يكي از اصلي ترين 
راه ها براي كمك رساني به مردم شناخته مي شود و به 
نظر مي رسد با تعداد بالاي پروازهاي برنامه ريزي شده 

در روزهاي پيش رو نيز همين نقش را داشته باشد.
در كنار كرمانشاه، اطلاعات پرواز شركت فرودگاه ها 
نشان مي دهد كه دو فرودگاه ايلام و سنندج نيز بطور 
كامل عملياتي بوده و به فراخور نياز از روز گذش��ته 
تعدادي پرواز از مبدا ي��ا به مقصد اين فرودگاه ها نيز 
برنامه ريزي ش��ده اس��ت.همچنين بررسي ها نشان 
مي دهد با وجود افزايش احتمالي تقاضا براي س��فر 
هواي��ي در كرمانش��اه، همچنان ظرفي��ت بليت در 
مسيرهاي منتهي به اين ش��هر موجود است و براي 
روزهاي آين��ده بليت پروازه��اي مختلف همچنان 
امكان خريد دارد و قيمت آنها نيز براي مسير تهران 
– كرمانشاه بين ۱۸۰ تا ۴۰۰ هزار تومان تخمين زده 

مي شود. در زلزله قبل بالا رفتن قيمت برخي پروازها 
از سوي افراد سودجو براي مسافران و مردم مشكلاتي 

را به وجود آورده بود.
زلزله كرمانشاه درست مانندسال گذشته نگراني هايي 
از بابت زلزله احتمالي تهران به وجود آورده اس��ت. با 
وجود اينكه س��الگرد زلزله ۲۹ آذر سال گذشته نيز 
نزديك اس��ت، اما به نظر مي رس��د تهران نيز مانند 
كرمانشاه در اين يك سال نتوانسته خود را براي مقابله 
با اين رويداد طبيعي آماده كند و خيلي عجيب نيست 
كه با وقوع زلزله در تهران ش��اهد عكس العمل هاي 
قبلي مردم و حتي مسوولان باشيم .قطعا دوباره مردم 
به خيابان ها هجوم خواهند آورد و ترافيك و بي نظمي 
شهر را فرا مي گيرد. اكنون وقت آن است كه مسوولان 
و مديريت شهري جدي تر به اين موضوع نگاه كنند.  
روز گذشته مجيد فراهاني عضو شوراي شهرتهران نيز 
در اين خصوص در توئيتي نوشت: مانور و آموزش هاي 
همگاني زلزله در شهر تهران از واجب ترين كارهاست.

دوشنبه هفته آينده در جلسه كميته بودجه با حضور 
مديران آتش نشاني، آموزش هاي حقوق شهروندي، 
مديريت بحران، زيباس��ازي، آموزش پرورش، هلال 
احمر و صداوس��يما ابعاد موضوع را در ش��وراي شهر 

تهران بررسي و پيگيري مي كنم.

درسيزدهمينهمايشبينالملليسواحل،بنادروسازههايدرياييمطرحشد

پذيرش نسل جديد كشتي ها نيازمند توسعه زيرساخت بندري 
س��يزدهمين هماي��ش بين المللي س��واحل، بنادر و 
سازه هاي دريايي در شرايطي آغاز به كار كرد كه اعمال 
تحريم هاي امريكا عليه ايران مشكلاتي را براي بخش 
دريايي و بندري كشور ايجاد كرده است اما سرانجام با 
پيگيري ايران، سازمان جهاني دريانوردي سند ايران عليه 
تحريم هاي امريكا را تاييد كرد كه براساس آن بر تعهدات 
كش��ورها به پايبندي بر معاهدات بين المللي دريايي و 

همچنين مفاد كنوانسيون تاسيس آيمو تاكيد شد.
با تاييد اين سند پيش بيني مي شود كه محدوديت هاي 
اعمال ش��ده عليه ايران در بخش دريايي و كشتيراني 
كاهش يابد و ايران بتواند از ظرفيت هاي مناسب دريا در 
شمال و جنوب كشور استفاده كند، موضوعي كه وزير 
راه و شهرسازي هم در اين همايش به آن اشاره مي كند 
و مي گويد: با وجود برخورداري از ظرفيت هاي مناسب 
دريا در كشور، اما سال هاي گذشته توسعه خوبي را در 

اين حوزه شاهد نبوديم.
به گزارش ايرنا، »محمد اسلامي«مي افزايد: جمهوري 
اسلامي ايران با دسترسي به درياهاي آزاد و با قرار گرفتن 
در يك منطقه استراتژيك در جهان بايد به اقتصاد دريا 
محور و توس��عه دريايي توجه خاص داشته باشد. اين 
مقام مسوول ادامه مي دهد: با وجود برخورداري از اين 

ظرفيت ها، در حوزه دريا رشد خوبي نداشتيم، اما امروز 
به يك باور رسيديم و آن اينكه توسعه دريايي را يكي از 

اولويت هاي جدي خود مي دانيم.
وزير راه و شهرس��ازي در ادامه با يادآوري تحريم هاي 
ظالمانه و غيرقانوني امريكا عليه ملت ايران، مي گويد: 
ايران در مقابل چنين تحريم ها و حركاتي به هيچ عنوان 

منفعل نخواهد ماند.
اسلامي اضافه مي كند: در بحث توسعه دريايي بايد براي 
ايجاد ظرفيت با هدف قابليت سازي دريانوردي از همه 
ظرفيت هاي دريانوردي از جمله صنايع كشتي سازي، 
خدمات در دريا، ايجاد شركت هاي حمل و نقل تركيبي 

و موضوع ترانزيت توجه داشته و ظرفيت سازي كنيم.
او يادآور مي شود: امروز كريدور شمال - جنوب و بحث 
اتصال اقيانوس هند به كش��ورهاي آسياي ميانه مورد 
مطالبه كشورهاي همسايه به ويژه هند است و به يك 
تعهد چندجانبه تبديل شده كه بايد سهم و نقش خود را 
در آن ايفا كنيم. اسلامي معتقد است: ايجاد پارك هاي 
لجستيك، توسعه خطوط ريلي و كريدورهايي كه ايران 
را به كش��ورهاي همجوار متصل كند مي تواند توسعه 
اقتصادي كشور را در حوزه حمل و نقل رقم بزند. به گفته 
وزيرراه و شهرسازي، در اين زمينه، توسعه نيروي انساني 

و ارتقاي مهارت ه��ا و آموزش هاي آنان مي تواند زمينه 
لازم را براي اين توس��عه فراهم كند. او تاكيد مي كند: 
در شرايط تحريم بايد حركت قاطع تر و پر سرعت تري 
با استفاده از همه داشته هاي خود و پيش بيني از آينده 
داشته باشيم تا بتوانيم س��هم حداكثري در بازارهاي 

منطقه را محقق كنيم.

  افزايش ظرفيت بندر شهيدرجايي 
به 8 ميليون كانتينر

مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي هم در سيزدهمين 
همايش بين المللي سواحل، بنادر و سازه هاي دريايي 
)ICOPMAS ۲۰۱۸( با اشاره به پذيرش نسل جديد 
كشتي هاي بزرگ و كانتينربر، مي افزايد: نيازمند ايجاد 

زيرساخت هاي لازم در بنادر ايران هستيم.
»محمد راس��تاد« به اقدام هاي انجام شده براي توسعه 
بنادر اشاره مي كند و مي گويد: در مرحله سوم ساخت 
پايانه كانتينري بندر شهيد رجايي با احداث هزار و ۴۰۰ 
متر اسكله، ظرفيت اين بندر به هشت ميليون كانتينر 
در سال خواهد رسيد. راستاد ادامه مي دهد: همچنين 
با توسعه بندر چابهار، قابليت پذيرش كشتي هاي بزرگ 
در اين بندر فراهم مي ش��ود و ظرفيت آن از دو به چهار 

ميليون تن در س��ال افزايش خواهد يافت. به گفته اين 
مقام مسوول، ساخت كش��تي هاي بزرگ و كانتينربر 
با ظرفيت ب��الاي ۲۰ هزار تي.اي.ي��و )TEU( و تامين 
زيرساخت هاي لازم براي پذيرش چنين كشتي هايي از 

جمله چالش هاي مهندسي دريايي كشور است.
او اضافه مي كند: در توس��عه بندر شهيد رجايي برنامه 
پذيرش نس��ل جديد كشتي ها را در دستور كار داريم و 
از اين رو يكي از چالش هاي اصلي صنعت دريايي، ايجاد 
ظرفيت لازم براي كشتي هاي با اندازه بزرگ همچون 
كشتي هاي با ۴۰۰ متر طول، ۶۰ متر عرض و ظرفيت 

۲۰ هزار تي.اي.يو است.
راس��تاد همچنين يكي ديگ��ر از چالش هاي صنعت 
كش��تيراني را لزوم كاهش توليد گازه��اي گلخانه اي 
برش��مرد كه يكي از مصوبات مهم آن ضرورت كاهش 
اس��تفاده از ماده ش��يميايي »س��ولفور« در سوخت 

كشتي هاست.
مديرعامل س��ازمان بنادر و دريان��وردي بيان مي كند: 
تحقق چني��ن مصوبه اي نيازمند حداق��ل  دو ميليون 
دلار سرمايه گذاري براي هر كشتي بوده و براين اساس 
حضور متخصصان دريايي و تبادل دانش و تجربيات آنها 
براي ايران بسيار مهم اس��ت. مديرعامل سازمان بنادر 

و دريانوردي همچنين به برخ��ي اقدام هاي زيربنايي 
سازمان بنادر در حوزه مهندسي سواحل و بنادر اشاره 
مي كند و مي گويد: از جمله اقدام هاي اجرايي در سواحل 
مكران، توس��عه بندر چابهار و س��اخت ۱۵ موج  شكن 

چندمنظوره براي بهبود فعاليت ساحل نشينان است.
راس��تاد اضافه مي كن��د: در زمينه ش��بكه ملي پايش 
مش��خصه هاي دريايي هم اقدام هاي خوبي انجام شده 
كه از آن جمله مي توان به استقرار دستگاه هاي موج نگار 
سامانه هاي جزر و مد سنج در طول سواحل مكران اشاره 
كرد ضمن آنكه سامانه هاي هشدار سونامي و توفان هاي 

حارّه اي در اين منطقه در دست ساخت است.
در سيزدهمين همايش بين المللي س��واحل، بنادر و 
س��ازه هاي دريايي كه به مدت سه روز در هتل المپيك 
برپاست، كارشناسان و متخصصان از ۴۰ كشور ۸۰ مقاله 
را در حوزه صنعت دريانوردي ارايه مي كنند؛ ۷۱ مقاله هم 

به صورت پوستر ارايه مي شود.
ناگفته نماند جمهوري اسلامي ايران با دارا بودن پنج هزار 
و ۸۰۰ كيلومتر نوار ساحلي در شمال و جنوب كشور و 
قرار گرفتن در ش��اهراه ارتباطي غرب آسيا از ظرفيت 
بسيار خوبي در توسعه صنعت دريانوردي و حمل و نقل 

دريايي برخوردار است.
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برخورد قضايي با مراكز عرضه 
كاتاليست هاي تقلبي

مديرعامل شركت كنترل كيفيت هواي تهران ضمن 
اشاره به برخورد قضايي با مراكزي كه كاتاليست هاي 
اجاره اي و تقلبي دارند، گفت: در حال حاضر با حكم 
قضايي تعميرگاه هايي كه كاتاليست هاي اجاره اي يا 
تقلبي روي خودروها نصب مي كردند، تعطيل شده اند.

به گزارش ايس��نا، همزمان با اجراي ف��از دوم طرح 
كاهش آلودگي هواي شهر تهران زمزمه هايي از تقلب 
و تخلف برخي رانن��دگان براي دريافت معاينه  فني 
به گوش مي خورد؛ از تخلف هايي همچون استفاده 
از كاتاليس��ت هاي تقلبي گرفته تا اجاره كاتاليست 
براي دريافت معاينه فني. با توجه به اينكه رانندگان 
براي نصب كاتاليست جديد بايد حدود يك ميليون 
تومان هزينه كنند، به همين دليل برخي از آنها ترجيح 

مي دهند كه كاتاليست جديدي خريداري نكنند.
به گزارش ايسنا وحيد حسيني مدير عامل شركت 
كنترل كيفي��ت هواي تهران و دبي��ر كارگروه ملي 
كاهش آلودگي هواي كشور درباره چگونگي نظارت 
بر مراكز معاينه فني و چگونگي برخورد با اين تخلفات 
اظهاركرد: كاتاليست نيز مانند تمام قطعات يدكي 
خودرو نمونه هاي تقلبي و غيراستاندارد دارد. براي 
مثال خريد برخي قطعات تقلبي مانند بوستر ترمز 
خطر ايمني در پي دارد و نصب كاتاليست تقلبي نيز 
مانع از اجراي برنامه هاي كاهش آلودگي هوا مي شود.

وي با اشاره به اينكه كاتاليست هاي تقلبي در مراكز 
معاينه فني تشخيص داده مي ش��ود، تصريح كرد: 
كاتاليست هاي تقلبي نمي توانند حدود مجاز را در 
مراكز معاينه فني پاس كنند همچنين براي تشخيص 
دادن كاتاليس��ت هاي اجاره اي در مراكز تمهيداتي 
انديشيده شده است. حسيني با تاكيد بر اينكه سازمان 
حفاظت محيط زيست با مراكز فروش كاتاليست هاي 
تقلبي برخورد قضايي مي كن��د، گفت: تاكنون نيز 
با حكم قضايي تعميرگاه هايي كه كاتاليس��ت هاي 
اجاره اي يا تقلب��ي روي خودروها نصب مي كردند، 

تعطيل شده اند.

 88 درصد، سهم تهران
از عوارض ارزش افزوده

عضو هيات رييس��ه شوراي ش��هر تهران گفت: 
افزايش سهم شهر تهران از عوارض ارزش افزوده 
تا ۸۸ درصد، از سوي كميسيون اقتصادي مجلس 

شوراي اسلامي تصويب شد.
به گزارش ايلن��ا، زهرا نژادبهرام، ب��ا بيان اينكه 
عوارض ارزش افزوده بطور كامل به خزانه دولت 
مي رود، گفت: س��همي ك��ه در لايحه ماليات بر 
ارزش اف��زوده براي كلانش��هرها در نظر گرفته 
بودند، به نسبت روس��تاها خيلي محدودتر بود. 
شوراي شهر تهران طي مذاكره با كميسيون هاي 
مجلس شوراي اسلامي تلاش زيادي كرد كه سهم 
شهرهاي بزرگ، به ويژه ش��هر تهران از عوارض 

ارزش افزوده افزايش يابد.
وي افزود: ما با توافقات انجام شده توانستيم سهم 
ش��هر تهران را به نسبت روس��تاها تا ۸۸ درصد 
افزايش دهيم. نژادبهرام گفت: البته توافق صورت 
گرفته و كميسيون هاي مرتبط مجلس همكاري 
لازم را نشان داده اند. همه همراهي ها انجام شده 
و موضوع به تصويب كميسيون اقتصادي مجلس 
هم رس��يده اما هنوز در نوبت هستيم تا موضوع 
در صحن مجلس ش��وراي اسلامي مطرح شود؛ 
بنابراين هنوز اقدام عملياتي در اين حوزه اتفاق 

نيفتاده است.

 خواستار ايجاد شركت
  »UIC«حمل و نقل ريلي مشترك با
معاون وزير راه و شهرسازي گفت: خواستار ايجاد 
شركت حمل و نقل ريلي مشترك با كشورهاي 
عضو مجمع منطق��ه اي راه آهن هاي خاورميانه 

)UIC( هستيم.
به گزارش مهر، س��عيد محمد زاده در بيس��ت و 
دومين اجلاس مجمع منطق��ه اي راه آهن هاي 
خاورميان��ه UIC در اصفه��ان اظهار داش��ت: 
اميدواري��م با برگ��زاري اين دس��ت اجلاس ها 
بتوانيم از پش��تيباني UIC برخوردار ش��ويم و 
ب��ه طرح هاي مش��ترك علم��ي و تحقيقاتي با 
كشورهاي خاورميانه و ديگر كشورهاي دوست 

دست يابيم.
وي كش��ورهاي عراق، تركيه، ايران، افغانستان، 
عربستان، سوريه، اردن، عمان، قطر و امارات را از 
اعضاي مجمع منطقه اي راه آهن هاي خاورميانه 
معرفي كرد و بيان داشت: شركت هاي راه آهن در 
كشورهاي تحت پوشش خاورميانه بايد تحت لواي 
يك شبكه و مديريت شوند، با ايجاد يكدستگي در 
حوزه مديريت مي توانيم به بهره وري بالا از مجموع 
س��رمايه هايمان دس��ت پيدا كنيم. وي با بيان 
اينكه تعري��ف كردن اهداف مش��ترك حمل 
و نقلي بين كش��ورهاي عضو UIC به توسعه 
همكاري هاي بين المللي مي انجامد، ادامه داد: 
در چهار سال گذشته بيش از دو ميليارد دلار 
در حوزه زير س��اخت هاي حمل و نقل كشور 
س��رمايه گذاري شده اس��ت. وي بيان داشت: 
سال گذشته در بخش حمل و نقل ريلي كشور 
معادل ۲۵۰ ميليون دلار در مصرف س��وخت 
صرفه جويي شد. ايران در سال ۲۰۱۷ تجارت 
موفق��ي را تجربه كرد بطوري كه اتحاديه اروپا 
۱۱ ميليارد يورو به ايران و در مقابل ايران ۱۰ 
ميليارد يورو به اروپا كالا ص��ادر كرد.دولت و 
مجلس تصميمات ويژه اي براي توسعه حمل 
و نقل��ي ريلي اتخ��اذ كردند و اي��ران آمادگي 
سرمايه گذاري به ميزان ۱۷ ميليارد دلار را در 

اين زمينه دارد.
معاون وزير راه و شهرسازي گفت: در چهار سال 
آينده براي توسعه زيرساخت هاي حمل و نقل 
ريلي كش��ور پنج ميليارد دلار سرمايه گذاري 

مي شود.

معاونوزيرراهوشهرسازي:

تحريمسوختايرلاينهايايرانيرامديريتميكنيم
درحالي كه پ��س از اعمال تحريم ه��اي امريكا عليه 
ايران، برخي فرودگاه هاي منطقه )استانبول و بيروت( 
از سوخت رساني به هواپيماهاي ايراني سر باز زدند اما 
پرواز به اين فرودگاه ها همچنان ادامه دارد و درهمين 
راستا معاون وزير راه و شهرس��ازي با اشاره به تجربه 
گذشته بحث تحريم س��وخت رساني به ايرلاين هاي 

ايراني از مديريت وضع موجود سخن مي گويد.
عل��ي عاب��دزاده در گفت وگو با تس��نيم در خصوص 
عدم تحويل س��وخت به ايرلاين هاي ايراني در برخي 
كش��ورها، اظهار مي كند: در اين رابط��ه برنامه هايي 
داريم تا بتوانيم سوخت هواپيماهاي ايراني را در ساير 

كشورها تامين كنيم كه البته آن را اعلام نمي كنيم.
او ادامه مي دهد: بحث تحريم را مانند گذشته مديريت 
خواهيم كرد و با توجه به تجربه قبل با موفقيت عبور 

خواهيم كرد.
عاب��دزاده درباره قيمت بلي��ت هواپيم��ا مي افزايد: 
سياست هاي س��ازمان هواپيمايي كش��وري درباره 

قيمت ها همين مسيري است كه طي كرده ايم، بانك 
مركزي نرخ ارز مورد نياز خطوط هواپيمايي را از طريق 
سامانه نيما تامين مي كند و شركت هاي هواپيمايي هم 

بر همين اساس بليت ها را به مردم مي فروشند.
رييس سازمان هواپيمايي كش��وري در پاسخ به اين 
پرس��ش كه با توجه به اظهارات چندي پيش رييس 
س��ازمان ميراث فرهنگي مبني بر ارزان كردن بليت 
پروازها آيا اين بحث مطرح است يا خير، مي گويد: نرخ 
پروازهاي خارجي طي هفته هاي گذشته خيلي ارزان 
شده است. عابدزاده در واكنش به اينكه براي پروازهاي 
داخلي قرار چه كاري انجام دهيد، بيان مي كند: موظف 
هس��تيم كه به پروازهاي داخلي و خارجي سرويس 

دهيم و مردم داخل و خارج همه ايراني هستند. 
او مي گويد: قيمت بليت هاي پروازي در پيك پروازي 
متفاوت اس��ت؛ نرخ بليت را باي��د ايرلاين ها كنترل 
كرده و آنها بايد مش��تري مداري كنن��د چرا كه اگر 
شركت هاي هواپيمايي گرانفروشي كنند قطعا مردم 

به اين س��مت نمي روند. او همچني��ن بيان مي كند: 
ايرلاين هاي داخل��ي عملكرد مطلوبي داش��ته اند و 
۸۰درصد پروازهاي داخلي نرخ هاي مش��خصي دارد 

كه در شبكه به فروش مي رسد.

  ق�ول تركي�ه و لبن�ان ب�راي ح�ل مش�كل 
سوخت رساني به هواپيماهاي ايراني

معاون هوانوردي س��ازمان هواپيمايي كش��وري هم 
درباره حل مشكل سوخت رساني به هواپيماهاي ايراني 
مي گويد: مشكل خودداري برخي فرودگاه ها در تركيه 
و لبنان از سوخت رساني به هواپيماهاي ايراني به زودي 

برطرف خواهد شد.
مرتضي دهق��ان در گفت وگو با مهر درباره مش��كل 
سوخت رساني به هواپيماهاي ايراني در تركيه و لبنان 
مي گويد: ش��ركت هاي هواپيمايي اي��ران در زمينه 
سوخت رساني به دليل تحريم هاي امريكا با مشكلاتي 
روبه رو هستند، با اين حال دولت هاي خارجي مكلف 

به تأمين نيازهاي هواپيمايي ايراني هستند. او با بيان 
اينكه در يك ماهه اخير مشكلي در خصوص سوخت 
رساني به وجود آمده كه سبب بروز وقفه در انجام اين 
عمليات براي هواپيماهاي ايراني ش��ده است، يادآور 
مي شود: سازمان هواپيمايي كشوري و ديگر نهادهاي 
ذي ربط اين مشكل را پيگيري كرده اند و همچنان در 
حال پيگيري هستند و از كش��ورهايي كه اين اتفاق 
درآن رخ داده خواس��ته ايم تا نسبت به تعهدات خود 
در قبال س��وخت رس��اني و ديگر خدمات مورد نياز 

هواپيماهاي ايراني اقدام كنند.
معاون هوانوردي و امور بين الملل سازمان هواپيمايي 
كش��وري ادامه مي دهد: كش��ورهاي مذكور به ايران 
پاس��خ داده اند كه به صورت جدي به دنبال رفع اين 
مشكل هستند به صورت ويژه تركيه قول داده تا مشكل 

سوخت رساني به هواپيماها را برطرف كند.
به گفته دهقان، چند ش��ركت سوخت رسان هواپيما 
درتركيه فعال اس��ت كه طبق اعلام مسوولان ترك، 
اين شركت ها چندمليتي هس��تند اما با اين حال به 
دنبال رفع اين مشكل بوده اند، همچنين لبنان همين 
وضعيت را دارد و آنها هم قول داده اند مش��كل را حل 
كنند، براين اساس اميدواريم به زودي مشكل سوخت 
رساني به هواپيماهاي ايراني در تركيه و لبنان برطرف 

شود. اين مقام مسوول در سازمان هواپيمايي كشوري 
درباره تحريم هواپيماهاي اي��ران اير اظهار مي كند: 
صنعت هوان��وردي ايران در طول ۴۰ س��ال انقلاب، 
همواره با تحريم ه��اي ظالمانه روبه رو بوده اس��ت و 
تحريم ه��اي اخير امريكا عليه هواپيماهاي ش��ركت 
هواپيمايي جمهوري اس��لامي اي��ران )هما( موضوع 

جديدي نيست.
دهقان مي گوي��د: اينكه امريكايي ها ب��ه اين نتيجه 
رسيده اند كه با وجود تحريم ها، نيروهاي جوان ايراني 
با نوآوري هاي بهتري در خصوص صنعت هوانوردي 
عمل مي كنند بيشتر امريكايي ها را عصباني مي كند.

او اضافه مي كند: همواره توانسته ايم در طول سال هاي 
گذشته در صنعت هوانوردي روي پاي خود بايستيم و 
با وجود اعمال تحريم ها، استانداردهاي جهاني حمل 
و نقل هوايي را رعايت كنيم البته تحريم ها مشكلاتي 
را براي ايران اير و ساير شركت هاي هواپيمايي ايجاد 
كرده است اما اين شركت ها به طرق مختلف اين معضل 

را از پيش پاي خود برداشته اند.
معاون هوانوردي و امور بين الملل سازمان هواپيمايي 
كشوري اظهار مي كند: هيچ يك از مسيرهاي پروازي 
هواپيماهاي ايراني با مش��كل روبه رو نيس��ت و همه 

پروازها برقرار است.
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آمار اعلامي وزارت صنعت از نوسانات شديد تقاضا براي واردات برخي كالاها حكايت دارد

رييس اتاق ايران:

مديركل دفتر خدمات بازرگاني وزارت صنعت مطرح كرد

صدرنشينان ثبت سفارش در نيمه اول 97

تعاملسازندهبخشخصوصيبادولتراادامهميدهيم

نظارت بر توزيع اقلام استراتژيك از طريق سامانه هاي سه گانه

تعادل|
جديدترين آمار منتشر شده از وضعيت ثبت سفارش 
در نيمه نخس��ت س��ال جاري، حكايت از نوسانات 
قابل توجه در ميزان ثبت س��فارش كالا در مقايس��ه 
با مدت مشابه س��ال 1396 دارد. آمارهاي اعلامي از 
سوي وزارت صنعت، معدن وتجارت نشان مي دهد، 
كالاهايي مانند »دام زنده گوسفند«، »كنجاله سويا«، 
»شير خشك صنعتي«، »دام زنده گاو« و »دانه روغني 
سويا«، به ترتيب بيشترين افزايش تقاضا براي ثبت 
س��فارش را تجربه كرده اند؛ به نحوي كه »دام زنده از 
نوع گوسفند«، رش��د 1903.4 درصدي از نظر وزني 
و 1361.8 درصدي از نظر ارزش ثبت س��فارش كالا 
را شاهد بوده است. اما در مقابل در همين بازه زماني 
و در مقايسه با مدت مش��ابه سال گذشته، كالاهايي 
همچون »تخم نطفه دار م��رغ و بوقلمون«، »روغن 
ساخته شده«، »دانه هاي روغني كلزا- كانولا«، »شكر 
تصفيه نشده« و »لپه«، به ترتيب بيشترين افت تقاضا 
را در ثيت س��فارش ها تجربه كرده ان��د. به طوري كه 
واردات »تخم نطفه دار مرغ و بوقلمون« با افتي برابر 
265.4 درص��د از نظر وزني و افت 85.6 از نظر ارزش 

داشته است.

صدرنشينانثبتسفارش
جزيي��ات آم��اري ثبت س��فارش در نيمه اول س��ال 
97، نش��ان از آن دارد بيش��ترين كالاهايي كه تقاضا 
براي واردات آنها صورت گرفته مرب��وط به »دام زنده 
گوسفند«، »كنجاله سويا«، »شير خشك صنعتي«، 
»دام زن��ده گاو« و »دانه روغني س��ويا« بوده كه ثبت 
س��فارش آنها نسبت به مدت مشابه س��ال گذشته با 
افزايش تقاضا روبرو بوده اس��ت. مطابق آمارها، ثبت 
س��فارش براي »دام زنده از نوع گوس��فند« در صدر 
فهرس��ت تقاضا براي واردات بوده، به طوري كه تقاضا 
براي 214 هزار و 627 راس به ارزش 36 ميليون و 471 
هزار دلار ثبت ش��ده اس��ت. اين در حالي است كه در 
مدت مشابه سال گذشته تقاضا براي واردات »دام زنده 
گوسفند« برابر با 10 هزار و 703 راس به ارزش 2 ميليون 
و 495 هزار دلار بوده كه نشان از رشد 1903.4 درصدي 
از نظر وزن��ي و 1361.8 درص��دي از نظر ارزش ثبت 
سفارش كالا دارد. به نظرمي رسد، اين ميزان بالا براي 
ثبت س��فارش »دام زنده گوسفند« در اين بازه زماني 
به منظور تعادل بخش��ي به بازار بوده است؛ چرا كه در 
ماه هاي ابتدايي سال جاري قيمت گوشت گوسفندي 
به شكل بي سابقه اي دركشور افزايش پيدا كرده است. 
همچني��ن بنابرآمارها، رش��د تقاضا ب��راي واردات 
»كنجاله س��ويا« نيز قابل توجه بوده است. بطوريكه 
در همين بازه زماني، تقاضا براي واردات اين محصول، 
يك ميلي��ون و 497 هزار و 690 ت��ن به ارزش 707 
ميليون و 735 هزار دلار بوده، كه در مقايسه با مدت 
مشابه سال 96، رشدي بيش از 308 درصدي از نظر 
وزني و رش��د بيش از 419 درصدي از نظر ارزشي را 

شاهد بوده است.
پس از آن، »ش��ير خش��ك صنعتي« در فهرس��ت، 
بيش��ترين تقاضا براي واردات ق��رار دارد؛ بطوريكه 
بنابرآمار اعلامي در نيمه اول سال 97، ثبت سفارش 
براي واردات 6 هزار و 800 تن ش��ير خشك صنعتي 
ب��ه ارزش 29 ميليون و 396 ه��زار دلار بوده، كه در 

مقايسه با مدت مشابه در سال 96 از نظر وزني رشدي 
برابر 206.2 درصد و از نظر ارزشي 335.2 درصد رشد 
داشته اس��ت. در تحليل روند ثبت سفارش اين كالا، 
مي توان گفت به دليل اينكه ميزان شير خام تحويلي 
به كارخانه هاي لبني با كس��ري 25 هزار تني روبرو 
شده بود، براي ممانعت از بروز كمبود در بازار اقدام به 

واردات شير خشك صورت گرفته است. 
 اما از آن س��و، در مدت مذكور براي واردات »دام زنده 
 گاو« تقاض��اي واردات 5 ه��زار و 330 راس به ارزش

11 ميليون و 195 هزار دلار ثبت سفارش انجام گرفته 
است كه مقايس��ه آن با مدت مشابه س��ال 96 نشان 
از آن دارد ك��ه تقاضا ب��راي واردات »دام زنده گاو« با 
رش��دي بيش از 326 درصدي از نظ��ر وزني و بيش از 
208 درص��دي از نظر ارزش روبرو بوده اس��ت. »دانه 
روغني س��ويا« نيز پنجمين كالاي پرتقاضا در شش 
ماهه نخست سال جاري بوده كه رشدي برابر 104.8 
درصدي از نظر وزني و رشد 125 درصدي از نظر ارزش 
داشته است. در مدت مذكور، ثبت سفارش براي واردات 
اين كالا به ح��دود 2 ميليون و 198 هزار و 480 تن به 

ارزش 997 ميليون و 41 هزار دلار رسيده است. 

قعرنشينانثبتسفارش
از سوي ديگر، بررسي آمار ثبت س��فارش ها در 6 ماه 
منتهي به ش��هريور س��ال 97، حاكي از آن است كه 
كمترين تقاض��ا ب��راي واردات كالاهايي چون »تخم 
نطفه دار مرغ و بوقلمون«، »روغن س��اخته ش��ده«، 
»دانه هاي روغني كلزا- كانولا«، »شكر تصفيه نشده« و 
»لپه« بوده است. بطوريكه در مدت مذكور، تقاضا براي 
واردات »تخم نطفه دار مرغ و بوقلمون« برابر 14 ميليون 
و159 هزار و 960 عدد به ارزش 5 ميليون و 737 هزار 
دلار ثبت سفارش شده اس��ت كه در مقايسه با مدت 

مشابه س��ال96، افتي برابر 265.4 درصد از نظر وزني 
و افت 85.6 از نظر ارزش داشته است. افت تقاضا براي 
واردات را مي توان در »روغن ساخته شده« نيز مشاهده 
كرد بطوري كه در همين بازه زماني، تقاضا براي واردات 
اين كالا يك هزار و 905 تن به ارزش 2 ميليون و 630 
هزار دلار ثبت سفارش شده كه در مقايسه با مدت مشابه 
سال گذش��ته با افت 65.6 درصدي از نظر وزني و افت 

68.9 درصدي از نظر ارزش روبرو شده است.
اما س��ومين كالايي كه با بيش��ترين افت تقاضا روبرو 
شده، »دانه هاي روغني كلزا- كانولا« است كه تقاضاي 
واردات براي اي��ن كالا در نيمه اول س��ال 97، برابر با 
16 هزار و 620 تن به ارزش 7 ميليون و 207 هزار دلار 
گزارش شده، كه در مقايسه با مدت مشابه سال 96 افت 
60 درصدي از نظ��ر وزني و افت 62.9 درصدي از نظر 

ارزش مواجه بوده است. 
پس از آن »شكر تصفيه نش��ده )خام( « است كه افت 
9.3 درصدي از نظر وزني و افت 36.9 درصدي از نظر 
ارزش را در ثبت سفارش��ها داش��ته است. تقاضا براي 
واردات اين كالا در نيمه اول س��ال جاري برابر با 225 
ه��زار و 500 تن به ارزش 72 ميليون و 747 هزار دلار 
بوده است. اما مطابق آمارها، در مدت مذكور تقاضا براي 
ثبت سفارش واردات »لپه« 48 هزار و 291 تن به ارزش 

46 ميليون و 695 هزار دلار گزارش شده است كه اين 
ميزان در مقايسه با مدت مش��ابه در سال 96 نشان از 
افت 24.7 درصدي از نظر وزني و افت 30.6 درصدي 

از نظر ارزش دارد.

منتخبانوارداتيدرشهريور97
به گزارش تعادل، بخش ديگري از آمارهاي منتش��ر 
شده از س��وي وزارت صنعت، معدن وتجارت از روند 
ثبت سفارش كالاها در ش��هريور ماه 97 نشان از اين 
دارد كه برخي كالاها با رشد تقاضا براي واردات روبرو 
شده اند. بطوريكه مطابق آمارها، 5كالاي »شير خشك 
صنعتي«، »دانه روغني سويا«، »روغن ساخته نشده«، 
»لوبيا قرمز« و »برنج« بيشترين تقاضا براي واردات را 
به خود اختصاص داده اند. جزييات آماري گوياي اين 
است كه در اين ماه براي واردات »شيرخشك صنعتي« 
برابر 5 هزار و 936 تن به ارزش 25 ميليون و 714 هزار 
دلار ثبت سفارش انجام شده است، كه اين ميزان تقاضا 
براي واردات اين محصول در مقايسه با مدت مشابه سال 
گذشته كه برابر 480 تن به ارزش يك ميليون و 332 
هزار دلار ثبت س��فارش بوده نش��ان از رشد 1136.7 
درصدي از نظر وزني و 1830.5 درصدي از نظر ارزشي 
دارد. پس از آن »دانه روغني سويا« است كه در رتبه دوم 

كالاهاي پرتقاضا براي واردات در شهريور ماه قرار دارد. 
بطوريكه در شهريورماه 97 ثبت سفارش واردات اين 
كالا براب��ر 517 هزار و 938 تن به ارزش 230 ميليون 
و 248 هزار دلار گزارش ش��ده كه در مقايسه با مدت 
مشابه س��ال 96 با رشد 718.6 درصدي از نظر وزني و 

رشد 834.6 درصدي از نظر ارزش روبرو شده است.
 »روغن ساخته نشده« نيز در شهريورماه سال جاري 
با تقاضاي واردات 388 هزار و 460 تني به ارزش 292 
ميليون و 732 هزار دلار مواجه بوده اس��ت. بطوريكه 
ميزان ثبت س��فارش ب��راي واردات اي��ن كالا نيز در 
مقايسه با مدت مشابه سال گذشته بيش از 556 درصد 
از نظر وزني و بيش از 584 درصد از نظر ارزش رش��د 
داشته اس��ت. پس از آن » لوبيا قرمز« با ثبت سفارش 
12 هزار و 276 تني به ارزش 14 ميليون و 328 هزار 
دلار در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته با رشدي 
برابر 353.8 درصدي از نظر وزني و رشد بيش از 419 
درصدي از نظ��ر ارزش روبرو بوده اس��ت. اما »برنج« 
پنجمين كالاي پرتقاضا است كه در شهريور ماه سال 
جاري، 12 ه��زار و 271 تن به ارزش 9 ميليون و 649 
هزار دلار ثبت سفارش براي آن صورت گرفته، كه در 
مقايسه با مدت مشابه س��ال 96 رشدي برابر 488.5 
درصدي از نظر وزني و رش��د بيش از 385 درصدي از 

نظر ارزش را تجربه كرده است.
همچنين براس��اس آمار وزارت صنعت، در شهريور ماه 
س��ال جاري برخي كالاها افت شديدي در تقاضا براي 
واردات داشته اند. »لپه«، »روغن ساخته شده«، »پودر 
شوينده ماش��يني«، »س��بوس گندم« و »كره« جزو 
كالاهايي هس��تند كه با افت تقاضا براي ثبت سفارش 
روبرو شده اند. در اين ميان بيشترين افت تقاضاي براي 
واردات »لپه« در ش��هريورماه بوده است. به طوري كه 
ثبت سفارش براي اين محصول، يك هزار و 345 تن از 
اين كالا به ارزش يك ميليون و 12 هزار دلار بوده، كه در 
مقايسه با مدت مشابه سال 96 افتي بيش از 96 درصد از 
نظر وزن و افت 97.3 درصدي از نظر ارزش را تجربه كرده 
است. »روغن ساخته شده« نيز دومين كالايي است كه 
بيشترين كاهش تقاضا را داشته است. به نحوي كه در 
اين ماه، 61 تن به ارزش 107 هزار دلار ثبت س��فارش 
براي اين كالا انجام ش��ده، كه در مقايسه با شهريور ماه 
س��ال96 با افت 93.9 درصد از نظ��ر وزني و افت 92.4 
درصد از نظر ارزش روبرو بوده اس��ت. همچنين مطابق 
آمارها، در شهريور ماه سال جاري براي »پودر شوينده 
ماش��يني« 28 تن به ارزش 12 هزار دلار ثبت سفارش 
انجام ش��ده، كه در مقايسه با مدت مشابه سال 96 افت 
87.4 درصدي از نظر وزني و افت 91.8 درصدي از نظر 
ارزشي را تجربه كرده است. »سبوس گندم« ديگر كالايي 
است كه در ش��هريور ماه 97 با افت ثبت سفارش روبرو 
شده است. مطابق آمارها، تقاضا براي واردات اين كالا در 
مدت مذكور برابر 2 هزار و 300 تن به ارزش 372 هزار 
دلار بوده كه در مقايسه با شهريور ماه سال 96 افت 57 
درصدي از نظر وزني و افت 60.6 درصدي از نظر ارزش 
داشته است. همچنين براساس آمار منتشر شده از سوي 
وزارت صنعت، ميزان ثبت س��فارش ب��راي »كره« در 
همين ماه، 2 هزار و 165 تن به ارزش 11 ميليون و 841 
هزار دلار بوده، كه در مقايسه با مدت مشابه سال 96 با 
افت بيش از 34 درصدي از نظر وزن و افت 47 درصدي 

از نظر ارزش روبرو بوده است.

رييس اتاق ايران معتقد است: اگرچه سياست تزريق 
ارز توسط بانك مركزي در متعادل كردن نوسانات بازار 
تا حدودي موثر واقع شده اما اين رويكرد در بلندمدت 
تاثير كافي را ايجاد نخواهد كرد و دوامي نخواهد داشت.

غلامحسين شافعي، در نشست هيات نمايندگان اتاق 
بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي مشهد، به مرور 
مهم ترين رويدادهاي مهم اقتصادي كشور پرداخت و 
گفت: با وجود تفاهم خوبي كه با وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در حوزه مسائل ارزي حاصل شده بود، باز هم 
بانك مركزي با ارايه بخشنامه هاي جديد و دخالت در 

بازار ارز، اين تلاش مشترك را به نحوي خنثي كرد.
او در ادامه افزود: اگرچه سياست تزريق ارز توسط بانك 
مركزي در متعادل كردن نوسانات بازار تا حدودي موثر 
واقع ش��ده اما اين رويكرد در بلندمدت تاثير كافي را 

ايجاد نخواهد كرد و دوامي نخواهد داشت.
شافعي به نقش كش��ورهاي اروپايي در حفظ برجام 
اش��اره كرد و گفت: ترديدي وجود ن��دارد كه آنها به 
دنبال وقت كش��ي هس��تند و در اين فرصت اقدامات 
عملي موثري براي تحقق قول و قرارهاي خود انجام 

نخواهند داد.
رييس ات��اق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي 
مش��هد در بخش ديگري از س��خنان خود نسبت به 

آينده فروش نفت اظهار نگراني كرد و افزود: ش��رايط 
سختي پيش روي ماست و قيمت نفت پايدار نخواهد 
بود. امريكا تمام ت��لاش خود را براي تحريم بازار نفت 
ايران به كار خواهد بس��ت. در ادامه اين جلسه برخي 
از اعضاي هيات نمايندگان اتاق مش��هد، بر ضرورت 
اتخاذ موضعي قاطع و ش��فاف از س��وي اتاق ايران در 
تحولات اقتصادي تاكيد كردند و خواستار نقد برخي از 
تصميمات و سياست هاي غيرحرفه اي و غيرتخصصي 
دولت و شفاف س��ازي در بيان بحران هاي اقتصادي 

موجود شدند.
همچنين يك��ي ديگر از اعضاي حاضر، درخواس��ت 
ملاقات فعالان بخش خصوصي با مسوولان نظام را با 
هدف بيان شفاف مشكلات اقتصادي كشور و بخش 
خصوصي و همچنين اراي��ه راهكارهاي برون رفت از 
ش��رايط موجود مطرح كرد. ش��افعي در پاسخ به اين 
پيش��نهادات، عنوان كرد: ما در طرح مشكلات و ارايه 
راهكارها و نظرات تخصصي بخش خصوصي از هيچ 
تلاشي فروگذار نكرده ايم و معتقديم بايد مسائل شفاف 
و بدون تعارف بيان شود اما بايد مدنظر داشته باشيم 
كه در تعامل با دولت بايد به گونه اي عمل شود تا مسير 
همكاري و گفت وگو حفظ شود و ارتباطات و تعاملات 

به قوت خود باقي بمانند.

او ادام��ه داد: ما با اميدواري به آينده، تعامل س��ازنده 
بخش خصوصي با دولت را ادامه خواهيم داد. 

رييس اتاق ايران در بخش ديگري از سخنان خود بر 
تقويت تشكل هاي وابسته به اتاق تأكيد كرد و افزود: 
تلاش مي كنيم تا در حوزه مس��ائل مالي، به تناسب 
ظرفيت موجود، تشكل ها را تقويت كنيم و در اين زمينه 
نيز اقداماتي در حال انجام است كه به زودي نتايج آن 
اعلام خواهد شد. در ادامه اين جلسه رييس دبيرخانه 
شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي خراسان 
رضوي، گزارش مبس��وطي در خصوص فعاليت ها و 
عملكرد اين ش��ورا ارايه كرد. عل��ي اكبر لبافي افزود: 
شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي خراسان 
رضوي طي سه سال گذشته، از نظر مصوبات قابل اجرا، 
در ارزيابي و رتبه بندي شوراي كشور كه توسط وزارت 
كشور انجام مي گيرد، در رديف سه شوراي برتر كشور 

قرار داشته است.
رييس دبيرخانه ش��وراي گفت وگ��وي دولت و بخش 
خصوصي خراسان رضوي خاطرنشان كرد: ما تمام تلاش 
خود را به كار بسته ايم تا اين شورا از حالت صرفاً مشورتي 
به سوي اجرايي و عملياتي سوق پيدا كند و يكي از وظايف 
اصلي و مهم ما در شورا بسترسازي براي بهبود محيط 
كسب و كار است. لبافي ادامه داد: اصلاح دستورالعمل ها 

و قوانين و همچنين تجميع برخي از مقررات و ضوابط و 
علاوه بر آن، حذف قوانين و مقررات مخل بهبود محيط 

كسب و كار همواره در دستور كار شورا بوده است.
او در ادام��ه گ��زارش خود به هي��ات نمايندگان اتاق 
مشهد، متذكر ش��د: طي چهار س��ال گذشته، 178 

جلس��ه دبيرخانه شورا و از س��ال 1393 تاكنون، 47 
جلسه شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي به 
صورت منظم و مستمر برگزار شده است كه ماحصل 
آن، مصوبات و تفاهم نامه هاي كاربردي و عملياتي در 

سطح استاني و ملي بوده است.

مدير كل دفتر خدمات بازرگاني وزارت صنعت، معدن 
و تجارت گفت: نظ��ارت دقيق بر وضعيت توزيع كالا 
در بازار با سامانه هاي سه گانه »گمرك، جامع انبارها 
و جامع حمل و نقل« آسيب هاي ناشي از تحريم را به 

حداقل ممكن مي رساند. 
محمد قبله افزود: همان گونه كه وزير صنعت معدن و 
تجارت اعلام كرد، انبارهاي ما مملو از كالاهاي اساسي 
است. همچنين ارز مورد نياز واردات كالاهاي اساسي 

نيز تا 6 ماه ابتدايي سال آينده تامين شده است؛ بنابر 
اين تحري��م تاثير چنداني دراين خص��وص ندارد. او 
گفت: ابزارهاي لازم براي اشراف بر وضعيت جابه جايي 
كالا از طريق سامانه حمل و نقل فراهم است و از سوي 
ديگر با در دسترس بودن سامانه جامع انبارها، ميزان 

ذخاير و نوع كالاهاي انبار نيز موجود است.
به گزارش وزارت صنعت، مع��دن و تجارت، به گفته 
مدي��ركل دفترل خدمات بازرگان��ي وزارت صنعت، 

س��امانه جامع گمرك ميزان ترخي��ص كالاها و نوع 
آن را در خود دارد كه به اين ترتيب در كمترين زمان 
ممكن، امكان تامين اقلام مورد نياز بازار وجود دارد. 
بنابراين سامانه هاي سه گانه »گمرك، جامع انبارها 
و جامع حمل و نقل« ابزارهاي مهم و تاثيرگذاري در 
مديريت بازار هستند. قبله اضافه كرد: فراهم بودن با 
استفاده از اين سامانه ها اگر كمبودي در منطقه اي از 
كشور رخ داد، از نزديك ترين انبار كالاي مورد نياز آن 

منطقه تامين ش��ود. او يادآورشد: با نظارت بر ميزان 
واردات و ترخيص از گمركات، »نقشه حركت كالا و 
موجودي و ترخيص كالا در انبارها و امكان مديريت 
بازار« فراهم شده است. بي ترديد در اين فضا كساني 
كه قصد سوءاستفاده از طريق احتكار يا ... را دارند، بايد 

منتظر برخورد قانوني باشند.
اين در حالي است كه همه انبارداران از آغاز شهريورماه 
بايد موجودي و ورودي و خروجي كالا را در س��امانه 

جام��ع انبار ثب��ت كنن��د. راه اندازي س��امانه جامع 
انباره��ا به بند ث ماده 6 قانون مب��ارزه با قاچاق كالا 
و ارز برمي گردد كه س��وم دي ماه 1392 در مجلس 
شوراي اسلامي تصويب شد. اين مراكز شامل انبارها، 
مراكز دپو، سيلوها، سردخانه ها، واحدهاي توليدي، 
كارخانه ها، معادن، اصناف و مزارع كش��اورزي است 
كه بايد همه ورودي و خروجي خود را در اين سامانه 

ثبت كنند.
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عدمتأثيرگذاريتحريمها
برافترتبهكسبوكارايران

ايبنا|نائب رييس اتاق ايران معتقد است كاهش رتبه 
ايران در زمينه سهولت در فضاي كسب وكار موضوعي 
داخلي اس��ت و ارتباطي ب��ا تحريم هاي يك جانبه 
امريكا ندارد. حسين سلاح ورزي افزود: اين ارزيابي 
بر اساس 10 ش��اخص و 2 مولفه انجام مي شود؛ در 
حقيقت 2 مولفه مي��زان زمان و مراجعه اي كه براي 
فعالين اقتصادي براي شروع يا توسعه كسب وكارها 
انجام مي شود و هزينه اي كه براي اين امور متحمل 
مي شوند، بسيار مهم هس��تند. او ادامه داد: با وجود 
اينكه مجموع امتيازات كشور در زمينه سهولت فضاي 
كسب وكار نسبت به سال گذشته افزايش يافته ولي 
از نظر رتبه بندي 4 پله تنزل داش��تيم. نايب رييس 
اتاق ايران گفت: دليل اصلي اين موضوع آن است  كه 
كشورهاي ديگر دست به اقدامات اصلاحي زده اند كه 
از اقدامات ما بيشتر بوده و به همين دليل رتبه بهبود 
آنها در فضاي كس��ب وكار، از ايران بالاتر رفته است. 
س��لاح ورزي ادامه داد: مادامي كه حاكميت يعني 
هم دولت، هم قوه قضاييه و هم مجلس اراده اي براي 
كاهش تعداد مراجعات و صدور مجوزها و فرآيندها 
نداشته باشند، نمي توانيم شاهد جهش اثرگذاري در 

سهولت فضاي كسب وكار باشيم.

كمبودكانتينر،عاملگراني
حملونقل

ايسنا|دبير انجمن س��نگ ايران مشكلات نقل و 
انتقالات مالي ناشي از تحريم ها و افزايش هزينه هاي 
حمل ونقل را از جمله مهم ترين مشكلات صادرات 
محصول معدني عنوان كرد. احمد شريفي از افزايش 
هزينه هاي بين المللي و داخلي حمل ونقل خبر داد و 
گفت: افزايش نرخ ارز در ماه هاي اخير باعث افزايش 
تقاضاي صادرات شده و بالا رفتن هزينه هاي توليد 
و حمل ونقل مانعي براي صادرات نيست، اما يكي از 
چالش هاي صادراتي محسوب مي شود. به گفته او در 
حال حاضر شركت كشتيراني با كمبود كانتينر مواجه 
است و شركت هاي خارجي نيز در اين بخش حضور 
ندارند كه مجموعه اين شرايط باعث چند برابر شدن 
هزينه هاي حمل ونقل شده است. دبير انجمن سنگ 
ايران همچنين موانع بانكي براي نقل و انتقالات مالي 
را بزرگ ترين چالش صادرات دانس��ت و اظهار كرد: 
افزايش نرخ ارز باعث افزايش ميزان صادرات خواهد 
ش��د، اما خدمات ارايه شده به واحدهاي توليدي در 

بخش صادرات بايد بهبود يابد.

سهم80درصديواردات
ازمواداوليهقناديها

رييس اتحاديه صنف دارندگان قنادي، ش��يريني 
فروش و كافه قنادي تهران گفت: از آنجايي كه بيش 
از 180 قلم مواد اوليه در توليد انواع شيريني ها دخيل 
است و اين مواد اكثرا وارداتي بوده و با ارز آزاد خريداري، 
وارد و به مصرف مي رس��د؛ لذا افزايش بيش از س��ه 
برابري ارز تاثير بسزايي بر قيمت شيريني مي گذارد؛ 
اما اتحاديه دارندگان قنادي، شيريني فروش و كافه 
قنادي مصمم است قيمت شيريني را متعادل نگه 
داشته و رضايت جامعه را لحاظ نمايد. علي بهره مند 
ادامه داد: ه��ر چند كه 70 تا 80 درص��د مواد اوليه 
قنادي ها وارداتي است؛ اما تمام تلاش اتحاديه بر بالا 
نگه داشتن كيفيت محصول است؛ چرا كه مشتري 
اگر ناراضي باشد صنف در خدمتگزاري ناموفق بوده 
است.رييس اتحاديه قنادان تهران افزود: در گذشته 
خريد آرد از طريق كارخانجات توليد آرد و ديگر عوامل 
فروش صورت مي پذيرفت؛ اما به تازگي سازمان غله 
ف��روش آرد را در اختيار گرفته كه من خوش��بينانه 
اميدوارم رانت موجود در گذشته حذف و به ياري خدا 
قيمت ها شفاف و از بلوكه شدن در اختيار برخي افراد 
خارج شود. بهرمند در رابطه با محصولات وارداتي از 
كشورهاي ديگر بيان داشت: پودر نارگيل از سريلانكا 
و مالزي، روغن و كره از مالزي، شير خشك از دانمارك، 
نارگيل و وانيل از هلند و اسپانيا و پودر كاكائو از برزيل 

و اسپانيا وارد مي شود.

دلايلكمبودسنگآهن
درذوبآهناصفهان

ايسنا| عضو هيات مديره انجمن سنگ آهن ايران 
علت كمبود عرضه سنگ آهن به ذوب آهن اصفهان 
را، تاخير اين مجتمع صنعتي در پرداخت تعهدات مالي 
خود عنوان كرد. مديرعامل ذوب آهن اصفهان هفته 
گذشته اعلام كرده بود كه ظرفيت توليد سالانه اين 
مجتمع صنعتي بين سه ميليون و 600 هزار تا چهار 
ميليون تن اس��ت، اما عدم تامين مواد اوليه به ويژه 
سنگ آهن به ميزان لازم، باعث شده اين شركت در 
سال گذشته دو ميليون و 200 هزار تن محصولات 
فولادي توليد كند. اين در حالي است كه به گفته وي، 
س��نگ آهن به صورت خام صادر مي شود و به ذوب 
آهن نمي رسد. در اين رابطه قدير قيافه، عضو هيات 
مديره انجمن سنگ آهن ايران، علت كمبود عرضه 
س��نگ آهن به ذوب آهن اصفه��ان را، ديركرد اين 
مجتمع صنعتي در پرداخت تعهدات مالي خود عنوان 
و اظهار كرد: برخي توليدكنندگان رغبتي به فروش 
مستقيم س��نگ آهن به ذوب آهن اصفهان ندارند 
چراكه دريافت پول از اين مجتمع صنعتي نيازمند 
انتظار طولاني است. وي با تاكيد بر لزوم حمايت از ذوب 
آهن اصفهان به عنوان قديمي ترين توليدكننده فولاد 
كشور، گفت: اگر شركت ذوب آهن به هر دليلي نتواند 
تعهدات مالي خود را به موقع پرداخت كند، واحدهاي 
توليدكننده سنگ آهن نيز دچار مشكلات مالي شده 
و نمي توانند سنگ آهن مورد نياز واحدهاي توليدي 
ديگر را تامين كنند. اوپيشنهاد كرد كه براي خروج 
از شرايط فعلي، همه مصرف كنندگان زنجيره فولاد 
مواد اوليه مورد نياز خود را از بورس كالا تامين كنند. 
قيافه خاطرنشان كرد: شفاف سازي قيمت ها، امنيت 
معاملات و ضمانت پرداخ��ت، از جمله مزيت هاي 
معامله در بورس كالا اس��ت كه تا حدودي مي تواند 

مشكلات واحدهاي توليدي را حل كند.

   جزييات آماري ثبت س�فارش در نيمه اول سال 97، نشان از آن دارد كه بيشترين كالاهايي 
كه تقاضا براي واردات آنها صورت گرفته مربوط به »دام زنده گوسفند«، »كنجاله سويا«، »شير 
خشك صنعتي«، »دام زنده گاو« و »دانه روغني سويا« بوده كه ثبت سفارش آنها نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته با افزايش تقاضا روبرو بوده است. مطابق آمارها، ثبت سفارش براي »دام زنده 
از نوع گوسفند« در صدر فهرست تقاضا براي واردات بوده، بطوريكه تقاضا براي 214 هزار و 627 

راس به ارزش 36 ميليون و 471 هزار دلار ثبت شده است.

برش



كوتاه از دنياي انرژي 15 انرژي

 رييس پژوهش و فناوري شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب در نشستي خبري مطرح كرد 

جوليان لي تحليلگر نفتي بلومبرگ مطرح كرد 

از ديروز انجام شد قيمت نفت 1.6 درصد افزايش يافت

تحول  پژوهشي نفت در گروي ۴ تغيير 

دوام ترامپ در گرو دوام اوپك 

آغاز ثبت نام اينترنتي كارت سوخت رستاخير نفت پس از جمعه سياه

گروه انرژي| نادي صبوري |
جاي تعجب ندارد كش�وري كه عملا در 40 سال 
اخير درگير لايه هاي مختلفي از تحريم ها بوده 
است، در زمينه تكنولوژي هاي جديد در صنعت 
نفت با آنچه كه »مرزهاي تكنولوژي« مي خوانند 
فاصله داشته باش�د، اما اين تمام ماجرا نيست. 
صنعت نفت ايران از اس�اس يعن�ي از زماني كه 
ويليام دارس�ي براي كش�ف نفت وارد مسجد 
سليمان شد، بر »اس�تفاده« از تكنولوژي هاي 
جديد نفت بنا گذاشته شد. اين نكته اي است كه 
باقر قاسم پور رييس پژوهش و فناوري شركت 
مل�ي مناطق نفتخي�ز جنوب در يك نشس�ت 
خبري در حاشيه نمايشگاه ساخت داخل نفت 
اهواز به آن اشاره مي كند. شايد اگر روند حضور 
بريتانيايي ها در صنعت نفت ايران شكل ديگري 
را از س�ر مي گذارن�د اين »اس�تفاده محوري« 
چالش خاصي را ايجاد نمي كرد اما گره خوردن 
جنبش هاي ملي گرايان�ه هويت طلبي در ايران 
با صنعت نفت عملا باعث ش�د از سال هاي دور 
چن�دان اقبال خوب�ي به حض�ور »خارجي ها« 
در نفت نش�ان داده نش�ود. در چنين وضعيتي 
استراتژي »استفاده« دردس�رهاي زيادي را با 
خود به هم�راه دارد. رييس پژوه�ش و فناوري 
NISOC در نشس�ت خب�ري خود ش�ماري از 
چالش ه�ا و مس�ائل پي�ش روي اين ش�كل از 
پژوهش و خل�ق تكنول�وژي در صنعت نفت را 
برشمرد كه تمامي آنها در ۲ محور »چالش هاي 
قانوني« و »چالش هاي كامل نبودن حلقه خلق 
تكنولوژي« قابل تجميع است. باقرپور براي مثال 
عنوان كرد: »ريسك عملياتي شدن يك طرح 
پژوهشي در نفت اكنون با مدير و مسوول مربوطه 
است كه اصلا منطقي نيس�ت«. او همچنين به 
اهميت شركت هاي استارتاپ در تجاري سازي 
تكنولوژي ه�اي جديد نفت در دني�ا پرداخت. 
چيزي كه تاكنون صنعت نفت ايران از وجود آن 
محروم بوده است و اس�تارتاپي ها به اين حوزه 
ورود نكرده اند. سياست گذاران، صنعت گران، 
دانش�گاه و مجلس مخاطب اصل�ي اظهارات و 

پيشنهادات باقرپور بودند. 

اگر كمي با فاصله به صنعت نفت ايران و تاريخچه فعاليت 
آن در ۴۰ س��ال بعد از انقلاب اسلامي بنگريم متوجه 

خواهيم شد كه در تمام اين س��ال ها چند دوره نسبتا 
مشابه با يكديگر تكرار ش��ده اند. برخي سال ها صنعت 
نفت ايران بسيار بسته و بدون امكان ارتباط با شركت هاي 
خارجي و تكنولوژي و دانش فني روز بوده است و گاهي 
نيز اين دريچه براي مدتي باز شده كه طلايي ترين دوران 
آن به دوره توسعه عسلويه در اواخر دهه ۷۰ بازمي گردد. 
۲ سال اخير نيز اين دريچه يك بار ديگر گشوده شد كه 
مهم ترين دستاورد آن ورود توتال به فاز ۱۱ پارس جنوبي 
و انجام مطالعات براي ميدان هاي غرب كارون از سوي 
شركت هاي مطرح بين المللي بود كه باعث شد ايران افق 
جديدي نسبت به ميزان ذخاير نفتي خود در اين ميادين 
پيدا كند. با تمام اين تفاسير صنعت نفت ايران هيچ وقت 
نتوانسته است از فرداي حضور يك شركت بين المللي 
اطمينان پيدا كند. در چنين ش��رايطي حوزه پژوهش 
نيز بيش از آنكه به سمت خلق دانش فني و تكنولوژي 
جديد حركت كند، مجبور شده است جهت خود را به 
فهم تكنولوژي هايي سوق دهد كه طبق اظهارات باقر 
قاسم پور رييس پژوهش و فناوري شركت ملي مناطق 

نفتخيز جنوب، اكنون در دوره ميرايي خود هستند. 
اين دس��ت فعاليت ها از منظر جهاني س��ودي ندارد 
اما براي ايران اهميتي قابل توجه دارند. قاس��م پور در 
اي��ن زمينه مي گويد: »براي مث��ال ما در صنعت نفت 
ايران ۱۷۰۰ توربين س��ولار در اختيار داريم. تا س��ال 
۱۳۹۶ تكنولوژي ساخت اين توربين ها در اختيار ايران 
نبود اما در اين س��ال يك شركت خصوصي با توجه به 
تحقيقات شركت مناطق نفتخيز جنوب اين توربين ها را 
بومي سازي كرد. تكنولوژي اين توربين ها متعلق به ۴۵ 
سال پيش است اما در صنعت نفت امروز ايران اهميت 

بسياري دارد« 
رييس پژوهش و فناوري NISOC درباره روندي كه 
حوزه تكنولوژي صنعت نفت در دنيا از سر مي گذراند 
عنوان مي كند: »در شكل استاندارد پس از آنكه دانشي 
فني در نفت خلق مي شود شركت هاي استارتاپ وارد 
ش��ده و آن را به صورت پايلوت اج��را مي كنند. نقش 
اين ش��ركت ها در پايلوت س��ازي عملا نقشي حياتي 
در اس��تمرار خلق تكنولوژي جديد است. در نبود اين 
شركت ها سيكل صنعت نفت در پژوهش ناقص بوده 

چون سرمايه به شركت اوليه باز نمي گردد«
در نبود اين شركت ها در حال حاضر يك نفر كه مسوول 
شركت تحقيقاتي است بايد ريسك عملياتي بودن طرح ها 
را به عهده بگيرد. باقر پور معتقد اس��ت البته مجلس با 
قانون گذاري مي تواند در اين وضعيت تغييراتي را ايجاد 

كند. او در اين زمينه مي گويد: »براي مثال در حال حاضر 
قانون گ��ذار اجازه فروش تكنولوژي جدي��د را به مدير 
مربوطه نمي دهد. همچنين حمايت قانوني از شركت هاي 

دانش بنيان در نفت حمايتي كافي نيست« 
باقرپور به موضوع ديگري نيز ك��ه خطاب آن جامعه 
دانشگاهي ايران است اشاره مي كند. او عنوان مي كند: 
»تحقيق كتابخانه اي در دانشگاه ها بايد به سمت تحقيق 
صنعتي متمركز شود. در اين راستا هم اكنون قوانين، 
دستورالعمل فرآيندها و زير ساخت ها براي بلوغ صنعت 
انجام شده، دانشگاه ها را هم تشويق كرده ايم كه در اين 

مسير حركت كنند.« 
رييس پژوهش و فناوري شركت ملي مناطق نفتخيز 
جنوب كه بزرگ ترين شركت  توليد كننده نفت خام در 
ايران است، در بخش ديگري از صحبت هايش ۸ سوژه 

پژوهشي در اين واحد را نيز تشريح كرد. 
طبق اظه��ارات باقرپور »EOR يا ازدياد برداش��ت«، 
»IOR با بهبود روش هاي توليد نفت«، »ساخت مواد 

شيميايي پرمصرف«، »ساخت ماشين آلات فرآيندي 
مانند پمپ و كمپرسور«، »HSE بر اساس توليد نفت 
ايمن«، »اشكال مختلف انرژي«، »حفاظت صنعتي 
و حفظ تجهيزات گس��ترده صنعت نف��ت« و »منابع 

انساني« اين ۸ سوژه را تشكيل مي دهند. 
او براي مثال به يكي از اين سوژه ها اشاره كرده و عنوان 
كرد: »در خصوص ميزان اثر فلرها بر آلودگي در اهواز 
تحقيقي در اين واحد انجام ش��د كه نتيجه آن باعث 
شد دادگاه به نفع شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب 

حكم دهد«
او در تشريح موضوع تاثير فلرها بر محيط زيست عنوان 
كرد: »هر توليد هيدروكربوري تبعات زيست محيطي 
دارد و ام��كان صف��ر ش��دن آن وجود ن��دارد. در دنيا 
ش��اخص هايي در زمينه ميزان آلاينده بودن اين نوع 
توليدات وضع شده است.« باقر پور اضافه مي كند: »اگر 
ميزان آلايندگي از آن استاندارد بالاتر باشد توليد آلوده 
و اگر كمتر يا همان اندازه باشد توليد سبز لقب مي گيرد. 

در مورد فلرها كه در واقع گاز يا نفتي هس��تند كه در 
مراحل مختلف جداسازي نفت و گاز به وجود مي آيند 
بايد اين موضوع را دانس��ت كه مقداري از آنها به دليل 

اينكه مدام توليد نمي شود قابل جمع آوري نيست« 
باقرپور همچنين در جمع بندي اظهارات خود عنوان 
كرد: »ايران همواره به خاطر شرايط خود مجبور بوده 
است صرفا در انديشه افزايش و حفظ توليد نفت خام 
باش��د و موضوع توليد نفت خام بر اساس جديدترين 

تكنولوژي در سياست ها چندان جايي ندارد« 
رييس پژوهش و فناوري شركت ملي مناطق نفتخيز 
جنوب در پايان اظهاراتش ابراز اميدواري كرد كه تمام 
بخش ها اعم از صنع��ت، نمايندگان مجلس و جامعه 
دانش��گاهي الزامات تغيير در راستاي تكنولوژي هاي 
جديد نفت را دريافته و پايه گذار دوراني جديد باشند 
كه ۱۰ الي ۱۵ سال آينده صنعت نفت ايران را در زمينه 
دانش فني ب��ا نمونه هاي موفق جهان��ي قابل رقابت 

مي كند. 

شانا|جوليان لي، كارشناس ارشد نفتي، در يادداشتي 
با اش��اره به اينكه رييس جمهوري امريكا تمايل دارد 
در شبكه هاي اجتماعي به كش��ورهاي توليدكننده 
نفت حمله كند، اين پرسش را مطرح كرد كه اگر اين 
كش��ورها بازار را مديريت نكنند، چه كسي اين كار را 

خواهد كرد؟
به گزارش خبرگزاري بلومبرگ، اين كارشناس ارشد 
نفتي نوش��ت: وزارت دادگستري امريكا بطور رسمي 
مقررات ضد انحصاري را بررسي مي كند كه هدف از آنها 
محدود كردن قدرت سازمان كشورهاي صادركننده 
نفت )اوپك( در بازار اس��ت و اين كار احتمال تصويب 
مقررات ضد اوپكي را در دوران رياست جمهوري دونالد 
ترامپ، رييس جمهوري كنوني امريكا، بيشتر مي كند. 
اين اقدام اگرچه براي امريكا وسوس��ه انگيز است، اما 
هزينه هاي بلندمدت پايان دادن به قدرت تأثير اوپك 
بر قيمت نفت، بس��يار بيشتر از منافع كوتاه مدت اين 

اقدام خواهد بود.
طرح هاي ضد اوپكي مورد حمايت هر دو حزب اصلي 
امريكا در كنگره اين كش��ور مطرح شده اند، اما هنوز 
درباره آنها رأي گيري نش��ده اس��ت. كميته قضايي 
مجلس نمايندگان امريكا در ماه ژوئن امس��ال، طرح 

»قانون ممنوعيت انحص��ار توليد و صادرات نفت« يا 
قانون نوپك، را تصويب كرد. اين قانون، مقررات پيشين 
ضد انحصار امريكا را به گونه اي اصلاح مي كند كه به 
دادس��تان كل امريكا امكان مي ده��د به دليل تلاش 
براي مهار توليد براي تأثيرگ��ذاري بر قيمت نفت، از 
اوپك شكايت كند. روساي جمهوري پيشين امريكا 
اعلام ك��رده بودند چنين مقرراتي را وتو مي كنند، اما 
پيش بيني واكنش ترامپ به اين طرح، غيرممكن است.

عش��ق ترامپ به بنزين ارزان و حمله هاي مستمرش 
ب��ه اوپك در ش��بكه هاي اجتماعي، نش��ان مي دهد 
قانون گذاران امريكايي مي توانن��د روي حمايت او از 
طرح نوپك حساب كنند. با اين همه، حمايت ترامپ از 
محمد بن سلمان، وليعهد عربستان، نشان مي دهد كه 
شايد حتي ترامپ نيز از امضاي قانوني كه به عربستان 
و وليعهد آن آسيب مي زند و معاملات فروش اسلحه 
امريكا به عربستان را به خطر مي اندازد، خودداري كند.

توجيه ارايه ش��ده براي قانون نوپك، روش��ن است. 
قيمت نفت خام، حدود ۶۰ درصد از قيمت تمام شده 
بنزين و گازوئيل در امريكا را تعيين مي كند كه بسيار 
بيشتر از اروپاست كه ماليات ها، بيشترين نقش را در 
قيمت تمام شده سوخت دارند. با كاهش قيمت نفت 

و مهار قدرت اوپك براي افزايش قيمت، امريكايي ها 
به سرعت به نفت ارزان تري دست مي يابند. اين منافع 
ش��امل طيفي گس��ترده از رأي دهندگان مي شود و 
پيوندي روشن با سياس��ت دارد و اين، همان چيزي 

است كه هر سياستمداري دنبال آن است.
با اين همه، وضعيت اينقدرها هم س��ر راست نيست. 
افزايش توليد نفت امريكا به اين معناست كه صنعت 
نفت امريكا نسبت به چند سال گذشته، كمك بيشتري 
ب��ه اقتصاد اين كش��ور مي كند. بنابراين، نس��بت به 
زماني كه قيمت نف��ت ۱۰۰ دلار و توليد نفت امريكا 
نصف س��طح كنوني بود، مزيت هاي افت قيمت نفت 
براي اين كش��ور نامشخص تر هس��تند. طبق اعلام 
كارشناسان بانك مورگن استنلي، افت كنوني قيمت 
نفت به احتمال زي��اد دورنماي اقتص��ادي امريكا را 
تيره تر مي كند. همچنين طبق اعلام موسسه تي دي 
سكيوريتيز، افت قيمت نفت ممكن است بر ارزش دلار 

نيز تأثير منفي داشته باشد.
از سوي ديگر، مس��اله پيامدهاي گسترده تر ناشي از 
محدود كردن توان اوپك براي مديريت عرضه جهاني 
نفت در واكنش به تغييرات تقاضا، مطرح است. پيش 
از اين گفته ام كه ناتوان كردن اوپك مي تواند توانايي 

كل صنعت نفت براي واكنش به كاهش ناگهاني عرضه 
را از بين ببرد. درست است كه افزايش توليد نفت شيل 
در امريكا به ترامپ امكان داده است كه تحريم هاي ضد 
ايران را بدون جهش شديد قيمت نفت، بازگرداند. با اين 
همه، اين وضع دوام نخواهد داشت. ظرف پنج سال، ما 
به يك پشتوانه ايمني جديد احتياج خواهيم داشت. 
اگر كشورهاي عضو اوپك اين پشتوانه را ارايه نكنند، 

چه كسي اين كار را خواهد كرد؟
عربستان بارها اعلام كرده است كه به تنهايي عرضه و 
تقاضاي نفت را متوازن نخواهد كرد. دستيابي به توافقي 
كه به افزايش قيمت نفت پس از سقوط آن در سال هاي 
۲۰۱۴ و ۲۰۱۵ ميلادي كمك كرد، به زمان زيادي نياز 
داشت، زيرا عربستان اصرار داشت كه توليدكنندگان 

نفت غير عضو اوپك نيز با آن همراه شوند.
در دوران اخير، ما هي��چ تجربه اي از بازار نفت »آزاد« 
نداش��ته ايم. پيش از مديريت عرضه از س��وي اوپك، 
گروه شركت هاي نفتي معروف به »هفت خواهران« و 
پيش از آن نيز كميسيون راه آهن تگزاس اين نقش را 
به عهده داشتند. براي مشاهده يك نمونه تأثير واقعي 
بازار آزاد، بايد به دوران اوليه صنعت نفت در دهه هاي 
۱۸۶۰ و ۱۸۷۰ مي��لادي نگاه كنيم كه ب��ازار نفت، 

بيشترين نوسان را در طول تاريخ داشت، البته بدون 
در نظر گرفتن تأثير تحريم نفتي اعراب و انقلاب ايران 
در دهه ۱۹۷۰ ميلادي. بي گمان، معامله گران عاشق 
نوسان ممكن است خوشحال شوند، اما توليدكنندگان 

و مصرف كنندگان خوشحال نخواهند شد.
همچنين اين مس��اله مطرح است كه در كدام سطح 
قيمت، س��رمايه گذاري در ميدان هاي نفتي متوقف 
خواهد شد. در ماه مارس امسال، موسسه وودمكنزي 
ارزيابي خود درباره حداقل قيمت براي سوددهي براي 
پروژه هاي جديد احتمالي را منتش��ر كرد. بي گمان، 
بهترين پروژه ها با قيمت ۲۰ دلار براي هر بش��كه هم 
سوددهي خواهند داشت، اما اين پروژه ها به اندازه كافي 
در دسترس نيستند تا بتوانند افت توليد ميدان هاي 
قديمي را جبران كنند. با رس��يدن قيمت نفت به ۵۰ 
دلار براي هر بشكه، پروژه هاي جديد در خليج مكزيك 
و بخش هاي گسترده اي از مناطق توليدكنندگان نفت 

شيل در امريكا، غير اقتصادي خواهند شد.
بنابراين اگر مي خواهي��د از مديريت اوپك بر عرضه 
نفت براي حمايت از قيمت ها جلوگيري كنيد، درباره 
پيامدهاي آرزوي خود فكر كنيد. اين اقدام اوپك، يك 

وظيفه بدون قدرداني اما ضروري است.

رويترز|قيمت نفت روز دوشنبه بعد از سقوط ۸ درصدي در روزي 
كه به جمعه سياه مشهور شد، به مسير رشد بازگشت. با اين همه، 
ضعف بازارهاي مالي، برنت را از رس��يدن به قيمت ۶۰ دلار در هر 

بشكه ناكام گذاشت. 
قيمت در روز جمعه هفته گذش��ته حدود ۸ درصد نسبت به روز 

پيش از آن كاهش يافت. 
در روز ابتداي هفته جاري، نفت خام درياي شمال تحويل ماه آتي 
۹۶ س��نت يا ۱.۶ درصد افزايش قيمت يافت تا در ساعت ۷:۴۵ به 
وقت گرينويچ، بشكه اي ۵۹ دلار و ۷۶ سنت به فروش برسد. قيمت 
نفت خام امريكا نيز ۶۲ سنت يا ۱.۲ درصد افزايش يافت و بشكه اي 

۵۱ دلار و ۴ سنت قيمت گذاري شد. 
س��ود افزايش قيمت تنها بخشي از ضرر وارد شده به بازار در جمعه 
سياه را جبران كرد. قيمت آتي نفت خام شانگهاي در روز دوشنبه، 
در واكنش به سقوط قيمت برنت و وست تگزاس اينترمديت ۵ درصد 

كاهش يافت تا ركورد سقوط قيمت جديدي را به ثبت رساند. 
اطلاعات مربوط به مبادلات نش��ان مي هد كه فعالان بازار خود را 

براي كاهش بيشتر قيمت ها آماده مي كنند. 
در همين باره، روز دوش��نبه تحليلگران موسسه فيچ سولوشنز در 
يادداشتي نوشتند: »پرس��ش هاي بسياري درباره دورنماي رشد 
كند اقتصادي و افزايش مازاد عرضه وجود دارد. همه اين سوالات 

باعث مي شود تا سال ۲۰۱۹ براي بازار نفت پر تلاطم باشد«. 
فيچ همچنين در تحليل خود آورده اس��ت كه كاهش پيش بيني 
شده در ميزان عرضه از سوي سازمان كشورهاي صادركننده نفت، 
اوپك، پس از ديدار رسمي ۶ دس��امبر »براي تغيير حال و هواي 

بازار و بازگرداندن اميد به افزايش قيمت نفت كافي نخواهد بود«. 
بازاره��اي نفتي همچني��ن از ري��زش بازارهاي مال��ي نيز ضربه 
خورده اند. بانك مورگان اس��تنلي در گزارش��ي كه روز يك شنبه 
منتش��ر كرد در اين باره آورد: »سال ۲۰۱۸ پايان دوران ۱۰ ساله 
رونق بازارهاي مالي آسيا است. دليل اين امر، انقباض شرايط مالي 
در آسيا و به خصوص چين بوده و انتظار مي رود كه اين شرايط در 
سال ۲۰۱۹ نيز پابرجا باقي بماند. از همين رو ما فكر نمي كنيم كه 

بازار هنوز به حضيض چرخه كنوني رسيده باشد«. 
تقويت دلار نيز عامل ديگري بود كه در س��ال جاري به بازار نفت 
ضرب��ه زد. دلار امريكا به دليل افزايش نرخ بهره در اين كش��ور و 
جذب وجوه س��رمايه گذاري از ارزها و دارايي هاي ديگر، نسبت به 
ساير ارزهاي جهان قدرت بيش��تري گرفته است. در شرايط روز 
ب��ازار، ارزها و دارايي هاي رقيب دلار پر ريس��ك تر از اين ارز تصور 
مي شود. يكي از تحليلگران بازار در اين باره به رويترز گفته است: 
»هر دارايي كه با دلار امريكا ارزش گذاري مي شود اين روزها تحت 

فشار است«.
 خطر ديگري كه تجارت جهاني و رش��د اقتص��ادي را با تهديدي 
بزرگ مواجه مي س��ازد، تنش هاي تجاري ميان دو قدرت بزرگ 
اقتصادي در جهان يعني چين و ايالات متحده است. بانك امريكايي 
جي پي مرگان در يادداش��تي كه روز جمعه منتش��ر كرد نوشت: 
»برآورد ما اين اس��ت كه ايالات متحده تعرف��ه اي ۲۵ درصدي را 
در فصل اول سال ۲۰۱۹ وضع كند. در اين شرايط، تخاصم ميان 
امريكا و چين ريس��ك كاهش��ي بزرگي را در برابر بازار نفت قرار 

مي دهد«. 

شانا|  ثبت نام كارت سوخت المثني از طريق سامانه و اپليكيشن دولت 
همراه، از صبح دوشنبه بر اساس رقم آخر سمت راست شماره تلفن همراه 

افراد آغاز شد.
ثبت نام الكترونيكي مالكان خودرو  و موتورسيكلت فاقد كارت سوخت از 
ساعت هشت صبح روز دوشنبه )پنجم آذرماه( در سامانه خدمات دولت 
همراه به نش��اني www.mob.gov.ir آغاز شد و اپليكيشن خدمات 
دولت همراه با نصب آن در گوشي هاي هوشمند تلفن همراه در دسترس 
عموم قرار گرفت. بر پايه اطلاعيه هاي صادرشده از سوي شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي، ورود به اين سامانه هاي اينترنتي براساس آخرين رقم 
شماره سمت راست تلفن همراه مالكان خودرو انجام مي شود و از دوشنبه  

با شماره ۹۹ آغاز شده است.
هموطناني كه كارت س��وخت خودرو يا موتورس��يكلت آنها مفقود شده 
اس��ت، مي توانند با انتخاب يكي از روش هاي حضوري، مراجعه به سامانه 
 دول��ت همراه يا دريافت اپليكيش��ن دول��ت همراه از طري��ق ايران اپس 
 )iranapps.ir(، كاف��ه ب��ازار )cafebazaar.ir(، اپ اس��تور 

)appstore.ir( برابر جدول زمان بندي، درخواست خود را ثبت كنند.

  نكات مهم ثبت نام كارت سوخت المثني
در هيچ يك از مراحل ثبت نام چه به صورت حضوري در دفاتر پليس ۱۰+ و 
چه به صورت اينترنتي، نيازي به ارايه رمز كارت هاي بانكي نيست و نياز است 

مالكان وسايل نقليه شخصي در اين زمنيه مراقبت لازم را به عمل آورند.
مالكان خودرو يا موتورسيكلت كه كارت سوخت فعال در سامانه هوشمند 
دارند، در صورت ثبت تقاضاي صدور كارت المثني، كارت اوليه آنها ابطال 
خواهد شد، بنابراين توصيه مي ش��ود تنها افراد فاقد كارت سوخت براي 

ثبت نام مراجعه كنند.
لازم اس��ت افراد در زمان ثبت نام اطلاعات شماره تلفن همراه به نام مالك 
وسيله نقليه، كدملي و تاريخ تولد مالك، اطلاعات شناسايي وسيله نقليه 
)شماره سريال هشت رقمي مندرج در باركد پشت كارت خودرو( يا شماره 

VIN را در اختيار داشته باشند.
مالكان بيش از يك دستگاه خودرو يا موتورسيكلت فاقد كارت سوخت بايد 
مراحل ثبت نام را به ازاي هر دستگاه خودرو يا موتورسيكلت با يك كارت 
بانكي ديگر تكرار كنند. براي ثبت تقاضاي دريافت كارت سوخت جديد، 

هيچ مبلغي از متقاضيان توسط شركت ملي پخش دريافت نخواهد شد.
مالكان خودروهاي عمومي دولتي اعم از س��واري، وانت و موتورسيكلت و 
مالكان خودروهاي قولنامه اي براي ثبت نام كارت سوخت المثني، مي توانند 
همانند گذشته تنها با مراجعه به دفاتر پليس  +۱۰ نسبت به ثبت تقاضاي 

خود اقدام كنند.
خودروهاي نو شماره، داراي كارت سوخت هستند و كافي است مالكان آنها 
براي دريافت كارت سوخت خود به دفاتر پست مراجعه كنند. مالكان خودرو 
يا موتورسيكلت داراي كارت سوخت كه رمز آن را فراموش كرده اند، امكان 

بازيابي رمز براي آنها فراهم شده است و نياز به ثبت نام ندارند.
از تاريخي كه متعاقباً اعلام خواهد ش��د، بنزين تنها با ارايه كارت به 
خودروها و موتورس��يكلت ها تحويل خواهد شد. در صورت هرگونه 
مشكل يا نياز به دريافت اطلاعات تكميلي، با شماره ۰۹۶۲۷ تماس 
بگيريد. ثبت نام كارت سوخت المثني به منظور دريافت سوخت تنها 
با اس��تفاده از كارت سوخت اجرايي شده اس��ت و هدف از اين اقدام 
جلوگيري از قاچاق بنزين به ويژه با تش��ديد قاچاق از مرزها بوده و به 

معناي سهميه بندي و افزايش نرخ سوخت نيست.

 Tue. Nov 27 .  سه شنبه    6 آذر 1397   19 ربيع الاول 1440  سال پنجم    شماره   1254  2018 

 اتصال گاز مناطق زلزله زده 
شانا| رييس روابط عمومي و سخنگوي شركت ملي 
گاز درباره گازرساني به روستاهاي مناطق زلزله زده 
گف��ت: پس از وقوع زلزله يكش��نبه ش��ب )چهارم 
آذرماه( در استان كرمانشاه، شير گاز ورودي شهرهاي 
قصرشيرين، س��رپل ذهاب و ۵۰ روستاي تابعه آنها 

بسته شد تا شاهد وقوع حوادث ثانويه نباشيم.
مجيد بوجارزاده افزود: كارشناسان منطقه ۷ انتقال 
گاز و شركت گاز استان كرمانشاه بدون اتلاف وقت 
عمليات بررسي سلامت خطوط انتقال گاز و شبكه 
گاز درون شهري و درون روستايي را آغاز كردند و پس 
از حصول اطمينان از س��لامت خطوط، گاز مناطق 
قصرشيرين و سرپل ذهاب در نخستين ساعات پس از 
زلزله وصل شد. وي ادامه داد: از آنجا كه بررسي سلامت 
ش��بكه گاز روستايي به زمان بيش��تري نياز داشت 
كارشناسان شركت گاز استان كرمانشاه و گروه امداد و 
نجات شب يكشنبه را به نشت يابي روستاها اختصاص 
دادند و سرانجام گاز ۵۰ روستا نيز صبح روز دوشنبه 
وصل شد. بوجارزاده گفت: خوشبختانه خسارتي به 
شبكه گازرساني كرمانشاه وارد نشده و مشتركان گاز 
كه از س��لامت منازل و لوله كشي داخلي ساختمان 
خود اطمينان دارند با آرامش خاطر مي توانند از گاز 
طبيعي استفاده كنند. زلزله ۶.۴ ريشتري ساعت ۲۰ 
و هفت دقيقه يكشنبه در عمق ۷ كيلومتري زمين، 

سرپل ذهاب در استان كرمانشاه را لرزاند.

احتمال افزايش توليد نفت 
ايران

ايسنا| مدير پشتيباني ساخت و تامين كالاي شركت 
ملي نفت اي��ران با بيان اينكه احتم��ال افزايش ۲۰ 
درصدي توليد نفت ايران وجود دارد، گفت: راه مقابله 
و دور زدن تحريم ها را بلد هستيم و تا زماني كه براي 
نفت ايران مشتري وجود داشته باشد و بتوانيم نفت 
را بفروشيم، حتي يك بشكه نيز از توليد نفت كشور 
را كاهش نخواهيم داد. رامين قلمبر دزفولي با اشاره 
به اعمال تحريم ها بر صنعت نفت ايران اظهار كرد: با 
سياست هايي كه وزارت نفت در بحث ساخت داخل 
قطعات از چند سال گذشته آغاز كرده است، در حال 
حاضر بالاي ۷۰درصد از ني��از صنعت نفت از درون 
كشور تامين مي شود. وي تصريح كرد: همه كالاهايي 
كه به صورت ۱۰۰ درصدي ساخت داخل شده اند، 
مي توانند نياز صنعت نفت را در دوران تحريم ها تامين 
كنند. قلمبر دزفولي ادامه داد: با اش��اره به كيفيت 
ساخت قطعات و تجهيزات نفتي توسط سازندگان 
داخلي، عنوان كرد: همه كالاهايي كه در صنعت نفت 
مورد استفاده قرار مي گيرند، مطابق استانداردهاي 
بين المللي است. بنابراين محصولات ساخت داخل 
كيفيت استانداردي دارند كه در صنعت نفت مورد 
استفاده قرار مي گيرند. قلمبر دزفولي خاطرنشان كرد: 
در راستاي بهبود شرايط، سازندگان داخلي بايد روز 
به روز كيفيت محصولات توليدي خود را ارتقا دهند.

 آينده قيمت نفت 
در هاله  ابهام

تسنيم|  نماينده سابق ايران در اوپك گفت: فروش 
نفت اوپك در راس��تاي تعادل ب��ازار نفت و مقابله با 
سونامي عرضه مازاد كشورهاي غيرعضو بايد تا يك 

ميليون بشكه كاهش يابد.
محمدعلي خطيبي با اشاره به كاهش قيمت نفت در 
بازارهاي جهاني افزود: گزارش هايي مبني بر افزايش 
عرضه نفت طي سال آينده ميلادي در بازارهاي جهاني 
منتشر شده كه بازار را با نگراني هايي روبرو كرده است.

وي با بيان اينكه طبق اين گزارش ها اقتصاد جهاني در 
سال آينده مانند سال ۲۰۱۸ رشد نخواهد كرد، اظهار 
داشت: با وجود اين ميزان تقاضا طي سال ۲۰۱۹ با 

كاهش روبرو خواهد بود.
نماينده س��ابق ايران در اوپك ادامه داد: از بعد ديگر 
عرضه نفت غير اوپك طي س��ال آينده ميلادي در 
بازارهاي جهاني بيش از دو ميليون بش��كه افزايش 
مي يابد كه بر نگراني در بازارهاي جهاني افزوده است.

وي در ادامه گفت: جنگ تعرفه ميان كشورهاي بزرگ 
اقتصادي نتايج منفي بر روي اقتصاد تمامي كشورها 
خواهد گذاشت و ميزان رشد اقتصادي كشورها را با 

كسادي روبرو خواهد كرد.
خطيبي اظهار كرد: اعضاي اوپ��ك به احتمال زياد 
عرضه نفت خود را براي س��ال آينده ميلادي تا يك 
ميليون بشكه كاهش مي دهند و همينطور برخي از 
كشورهاي غير اوپك مانند روسيه نيز با كاهش توليد 

خود در اين وادي با اوپكي ها همكاري خواهند كرد.

بي اثري تحريم  بر ورود 
تكنولوژي نيروگاهي

باشگاه خبرنگاران| مديركل دفتر راهبري و نظارت 
بر توليد برق وزارت نيرو با اشاره به تاثير تحريم هاي 
تحميلي به كشور براي ورود تكنولوژي هاي مرتبط با 
توربين هاي جديد نيروگاهي، اظهار كرد: با صاحبان 
تكنولوژي هاي جديدي همچ��ون توربين هاي گاز 
كلاس F قرارداد ه��اي درازمدتي منعقد ش��ده كه 
تحريم هاي يك جانبه اخير آنها را مختل نخواهد كرد.

محمدعلي فرحناكيان گفت: مباحثي در اين قرارداد ها 
منجر به لغو قرارداد مي شود كه تحريم هاي يك جانبه 
امريكا شامل آن شرايط نمي شود. در نتيجه انتقال 
تكنولوژي توربين هاي جديد نيروگاهي همچنان 

ادامه خواهد داشت.
وي اف��زود: در اين بين برخي محدوديت ها در حوزه 
مراودات مالي براي ما ايجاد شده است كه در حال رفع 
آن هستيم، بنابراين تحريم هاي تحميلي به كشور 

انتقال تكنولوژي را به هيچ وجه مختل نخواهد كرد.
فرحناكي��ان ادامه داد: از س��وي مقابل كش��ور ما با 
توافقنامه هاي بين المللي تغييرات اقليمي سازمان 
ملل از جمله توافق نامه پاريس همراه است كه يكي 
از مزاياي اين توافق نامه اين اس��ت كه سازمان ملل 
بايد در زمينه انتقال تكنولوژ هاي كه منجر به توليد 
آلايندگي هاي كمتر مي شود با كشور ما همكاري كند.
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عكسروز

چهرهروز

برناردو برتولوچي در گذشت
برناردو برتولوچي كارگردان مشهور ايتاليايي در 77 سالگي در پي بيماري در خانه اش در رم پايتخت ايتاليا درگذشت.برناردو برتولوچي كارگردان 
نامدار ايتاليايي فيلم هاي »دنباله رو« )۱۹7۰( و »آخرين تانگو در پاريس« )۱۹7۳( بود. او چندين جايزه معتبر بين المللي از جمله اسكار و گلدن 
گلوب را دريافت كرده بود و در سال ۲۰۱۱ ميلادي نخل طلاي افتخاري جشنواره فيلم كن را به دست آورد. برتولوچي برنده جايزه اسكار سال 
۱۹۴۱ در شهر پارما ايتاليا به دنيا آمد. او كار خود در سينما را در دهه ۶۰ در همكاري با پير پائولو پازوليني آغاز كرد. وي بعدها فيلمنامه فيلم »روزي 
روزگاري در غرب« را براي سرجيو لئونه نوشت. بدون ترديد مهم ترين دوره سينمايي برتولوچي به دهه 7۰ و ساخت فيلم »دنباله رو«، »آخرين 
تانگو در پاريس«، »۱۹۰۰« بر مي گردد. برتولوچي در دهه ۸۰ با ساخت فيلم »آخرين امپراتور« جايزه اسكار بهترين كارگرداني را به دست آورد.

ايستگاه

كيوان ساكت به پارلمان سن پترزبورگ مي رود
كيوان س��اكت به دع��وت بخش 
بين الملل پارلمان سن پترزبورگ 
ب��ه عنوان سوليس��ت كنس��رت 
جدي��د اركس��تر س��ازهاي ملي 
س��ن پترزبورگ به روس��يه سفر 
مي كند. كيوان ساكت آهنگساز و 
نوازنده موسيقي ايراني بيان كرد: 

طبق برنامه ريزي هاي انجام گرفته روز دوم دس��امبر مصادف با يازدهم 
آذر ماه همراه با اركستر سازهاي ملي سن پترزبورگ به عنوان سوليست 
حضور خواهم داش��ت. به گفته وي، در اين كنسرت كه يك اجراي بزرگ 
محس��وب مي شود، اركستر س��ن پترزبورگ ۱۲ قطعه از آثار وي را براي 
مخاطبان اجرا مي كند. س��اكت ادامه داد: اين كنسرت يكي از اجراهاي 
ويژه اركستر س��ن پترزبورگ خواهد بود كه مراحل مقدماتي حضورم در 
آنجا به دعوت بخش بين الملل پارلمان اين منطقه انجام گرفته و دومين 
حضورم در شهر سن پترزبورگ و پنجمين حضورم در كشور روسيه است.

نوازنده س��ازهاي تار و سه تار تاكيد كرد: من س��ال ۲۰۰۹ نيز به عنوان 
سوليس��ت در يك اركس��تر مطرح آلماني حضور داشتم كه فكر مي كنم 
تاكنون كمتر نوازنده اي توانس��ته به عنوان سوليس��ت در يك اركس��تر 
اينچنيني حضور پي��دا كند. اين نوازنده و آهنگس��از در پايان بيان كرد: 
برنامه ها و فعاليت هاي ديگري نيز دارم كه به زودي جزييات آنها را اعلام 
خواهم كرد. ساكت شهريور ماه سال گذشته هم كنسرتي را در تالار ۱۲۰۰ 
نفري، اپراهال شهر ايروان، كشور ارمنستان با حضور ژيوان گاسپاريان نوازنده 
سرشناس ارمني ساز دودوك برگزار كرد كه با استقبال بسياري از سوي مردم 

اين كشور و علاقه مندان به موسيقي ايراني مواجه شد. 

بازارهنر

فراخوان جشنواره تجسمي فجر در بخش مقالات 

تقابل »ظلم« و »اميد« در آثار يك نقاش

فراخوان بخش مق��الات يازدهمين 
جش��نواره هنرهاي تجسمي فجر با 
موضوع »هنرهاي تجسمي  و پديده 
خلاقيت« منتشر شد و علاقه مندان 
تا اول بهمن فرصت دارند آثار خود را 

به اين بخش  ارايه كنند.
همزم��ان ب��ا برپاي��ي يازدهمي��ن 
 جش��نواره هنرهاي تجس��مي فجر 

در بهمن ۱۳۹7، هماي��ش تخصصي در زمينه 
هنرهاي تجس��مي  برگ��زار مي ش��ود. در كنار 
اين همايش ارايه مق��الات با موضوع »هنرهاي 
تجسمي و پديده  خلاقيت« نيز برگزار مي شود. 
ستاد برگزاري جش��نواره از كليه پژوهشگران و 
نويسندگان  حوزه هنرهاي تجسمي كشور دعوت 
مي كند تا با ارس��ال مقاله در اين رويداد سالانه 

هنرهاي  تجسمي شركت كنند . 
در اين فراخوان در توضيح موضوع مقالات آمده 
است: مساله خلاقيت بنيادي ترين ويژگي   است 
كه اثر هنري را تبديل به اندوخته هاي فرهنگي 
هر جامعه اي مي كند. خلاقيت در توليد اثر  هنري 
بيش از آنكه در مفهوم روان شناسي نبوغ خلاصه 
شود پديده اي حاصل از چگونگي  رابطه هنرمند و 
جهان پيرامون اوست. خلاقيت در پيوند مستقيم 
با سه حوزه جامعه، اقتصاد و  آموزش قرار دارد و از 

آنها تأثير مي گيرد و تأثير نيز مي گذارد. 
در بخش هنر هاي تجسمي و جامعه مقاله هايي 
مد نظ��ر اس��ت كه ب��ه رواب��ط در ه��م تنيده 
ش��ده هنر هاي تجس��مي و جامعه مي پردازند و 
محوريت هايي چون تاريخ هنر هاي تجس��مي و 
تغييرات  اجتماعي، هنر هاي تجسمي و تغييرات 
هويتي، هنر ه��اي تجس��مي و فرهنگ جهاني 
ش��ده، هنر هاي  تجس��مي و فرهنگ ديجيتال، 
هنر هاي تجسمي  و سياست، هنر هاي تجسمي 
و سياستگذاري  فرهنگي مدنظر برگزار كنندگان 
اس��ت. در بخش هنره��اي تجس��مي و اقتصاد 
مقاله هايي مد نظر است كه س��ازوكار اقتصاد و 
هنرهاي  تجسمي در بخش گالري ها، حراجي ها 
و ديگر حوزه هاي مربوط به آن را بررسي مي كنند 

 ومقاله هايي با محوريت هاي هنرهاي 
تجس��مي و گالري ه��ا، هنره��اي 
تجس��مي و س��رمايه گذاري هاي 
 اقتصادي دولتي، هنرهاي تجسمي 
و تجرب��ه اقتصاد جهان��ي، هنرهاي 
تجس��مي و حراجي ها،  جريا ن هاي 
هنرهاي تجس��مي و تأثيرپذيري از 
اقتصاد، هنرهاي تجسمي و كاركرد 

گالري هاي در  پرورش خلاقيت مدنظر است.
در بخ��ش هنرهاي تجس��مي و آم��وزش بحث 
مهارت آموزي، فراگرفتن دانش تجزيه و تحليل 
آثار  و آشنا ش��دن با تاريخ  هنر، با محوريت هاي 
هنرهاي تجسمي و دانشگاه، هنرهاي تجسمي 
و مواد  درسي هنر، هنرهاي تجسمي، آموزش و 
نس��بت آن با فرهنگ ايران، هنرهاي تجسمي و 
 شيوه هاي آموزش، هنرهاي تجسمي و موسسات 
آموزشي هنر )بررسي و مقايسه وضعيت  آموزشي 
در اين موسس��ات يا مقايس��ه آنها با دانش��گاه( 

مدنظر است.
گفتني اس��ت مدير همايش و فراخوان مقالات 
يازدهمين جش��نواره هنرهاي تجس��مي فجر 
حس��ن  موريزي نژاد و داوران اي��ن بخش بهنام 
كامراني، حامد كيا و ش��هروز مهاجر هس��تند. 
 در اي��ن بخش به س��ه نف��ر از برگزي��دگان لوح 
افتخار و مبل��غ ۵۰ ميليون ري��ال جايزه نقدي 
اهدا مي  ش��ود و به نويسندگاني كه مقالات شان 
در كتاب چاپ ش��ود ل��وح تقدي��ر و كتاب اهدا 
مي شود .  اس��تادان و پژوهش��گران محترم بايد 
مقالات كامل خود را مطابق فرمت پيش��نهادي 
جش��نواره كه در  س��ايت جش��نواره به نشاني 
 http: //www.ivafestival.ir  قرار گرفته 
اس��ت ارايه كنند.  آخرين مهلت ارسال مقالات 
اول بهم��ن ماه و داوري آثار ۴ ت��ا ۱۵ بهمن ماه 
خواهد ب��ود.   يازدهمي��ن جش��نواره هنرهاي 
تجسمي فجر با دبيري ابراهيم حقيقي در بهمن 
ماه ۱۳۹7 برگزار مي شود. در اين جشنواره سيد 
امير سقراطي دبيري هنري و محسن سليماني 

دبيري اجرايي را  عهده دار هستند. 

نمايشگاه »پشت فرداها شهريست« 
ش��امل مجموعه اي از نقاش��ي هاي 
جواد بياد اس��ت، كه به پايدار نبودن 
»ظلم« و جاي��گاه »اميد« در زندگي 

اشاره دارد.
جواد بي��اد كه اين روزها نمايش��گاه 
نقاش��ي ب��ا عن��وان »پش��ت فرداها 
شهريست« را در گالري شكوه برگزار 

كرده است درباره آثار ارايه شده در اين نمايشگاه 
گفت: در اين نمايشگاه هفت تابلوي بزرگ كه با 
تكنيك رنگ روغن كار ش��ده و فضايي معناگرا 

دارند به نمايش گذاشته شده است.
وي درباره مفهوم عنوان اين نمايشگاه بيان كرد: 
عنوان »پش��ت فرداها شهريست« معناي اميد و 
اميدواري را به مخاطب منتقل مي كند. اميد در 
زندگي امروز اهميت زي��ادي دارد چراكه باعث 
مي شود بر زرق و برق جلوه هاي سطحي و زودگذر 
دنيوي متمركز نشويم با فكر كردن و توجه به گذر 

زمان و آينده به درك درست برسيم.
اين نقاش با بيان اينكه موضوعات متفاوتي را به 
عنوان نماد و شالوده اين آثار قرارداده است درباره 
دلايل استفاده از چهره هاي شناخته شده و آشنا 
در تابلوهايش، اظهار كرد: در برخي از نقاشي ها 
س��لبريتي ها و چهره هاي آشنا ديده مي شوند و 
كنارشان چهره هاي خالي از پرتره هستند كه با 
گذر زمان جايگزين مي ش��وند و افراد ديگر براي 

كسب شهرت، جاي آنها را مي گيرد.
وي كه در آث��ارش به گذر زم��ان تاكيد ويژه اي 

داش��ته درباره يكي از تابلوهايش كه 
تصويري از ش��ام آخر اس��ت، گفت: 
ما ع��ادت كرده اي��م در لحظات آخر 
دور هم جمع ش��ويم و اي��ن تابلو هم 
ب��ه همين رفت��ار اش��اره دارد، البته 
برداش��ت هاي متفاوت��ي از اي��ن اثر 
مي ش��ود ك��ه گرايش ه��اي منفي و 

مثبت را به همراه دارد.
بياد درباره تصوير فتحعلي ش��اه قاجار در بخش 
پايين��ي تابلو، تصريح ك��رد: در اين تابلو، ش��اه 
قاجار را به تصوير كش��يده ام كه در مقابلش تكه 
استخواني وجود دارد و تجاوز به سهم ديگران را 

نشان مي دهد.
 همچني��ن تصوير بانويي كه در كنار ش��اه روي 
صندلي نشسته نش��ان از خوشي هاي پايان پذير 
دنيا است چراكه صندلي مقابلش خالي از عوامل 

دنيوي است.
وي همچنين آثار اين نمايشگاه را تلنگري براي 
افرادي كه در خيال پوچ به سر مي برند دانست و 

در ادامه به پايدار نبودن ظلم اشاره كرد. 
اين هنرمن��د درباره فروش اين آث��ار نيز گفت: 
تابلوه��اي كوچك ت��ر چيزي ح��دود ۱۲ تا ۱۵ 
ميليون تومان قيمت گذاري شده اند اما تابلوهاي 
بزرگي كه ابعاد ۲۲۰× ۱۶۰ دارند با قيمت حدود 

۳۰ ميليون تومان به فروش مي رسد.
نمايشگاه »پشت فرداها شهريست« تا 7 آذرماه 
در گالري ش��كوه واقع در بلوار اندرزگو، خيابان 
سليمي شمالي خيابان نوري شماره ۱۹ برپاست.

میراثنامه

بارندگي، بازديد از چغازنبيل را ممنوع كرد
مدير پايگاه ميراث جهاني چغازنبيل 
گفت: به دليل خيس بودن اين سايت و 
شرايط بد جوي و جلوگيري از آسيب 
رسيدن به بنا و گردش��گران، بازديد 
از اين مكان تا عادي ش��دن ش��رايط 
جوي ممنوع است. عاطفه روشنويي با 
اعلام اين خبر گفت: »باتوجه به اينكه 

بارندگي هايي كه در محل سايت چغازنبيل رخ مي دهد، از آن چه در شهر شوش اتفاق 
مي افتد متفاوت است و در اين سايت شاهد ريزش باران هاي تند با قطره هاي درشت 
هستيم، آسيب پذيري ديوارها و كف بنا افزايش پيدا مي يابد؛ چراكه اين بنا داراي 
كف فرش هاي اصيلي است كه راه رفتن روي اين كف فرش ها در زماني كه خيس 
هستند، تخريب و كوتاه شدن عمر آن ها را به دنبال خواهد داشت.« او با بيان اين كه 
از همين رو نمي توانيم اجازه ورود و بازديد از محوطه را در روزهاي بارندگي بدهيم 
افزود: »باتوجه به اين كه ساير قسمت هاي محوطه از جمله مساكن موقت دوره هاي 
مختلف تاريخي، بقاياي حصارها و آثار مرتبط با زيگورات نيز داراي ساختار معماري و 
تاريخي هستند، از اين رو، دروازه ورودي كه در پايين چغازنبيل و در پشت عرصه قرار 
دارد را بسته ايم و متأسفانه نمي توانيم اجازه ورود گردشگران را به عرصه چغازنبيل 
در اين مقطع زماني بدهيم.« مدير پايگاه ميراث جهاني چغازنبيل با اشاره به اين كه 
اولين وظيفه ما، حفاظت از سايت و رعايت قوانين و قواعد نگهداري از آن است، از عموم 
گردشگران خواست كه در راستاي حفظ اين ميراث گرانقدر فرهنگي كه متعلق به 
خود آن ها است، با عوامل پايگاه همكاري لازم را داشته باشند و تا عادي شرايط جوي از 
مراجعه به سايت چغازنبيل خودداري كنند.او در پايان تأكيد كرد: »هنگامي كه زمين 
خيس است و دو روز پياپي باران باريده قطعا نمي توانيم اجازه بازديد از عرصه را بدهيم 

و تقاضا داريم در اين راستا گردشگران عزيز نيز با ما همكاري كنند.«

تاريخنگاري

ادامه اعتصاب سراسري مردم و افشاگري نيوزويك از رژيم پهلوي
شش��م آذر ۱۳۵7، ي��ك روز بع��د از تيران��دازي 
نظاميان حكومت پهلوي ب��ه معترضان اين رژيم 
در بارگاه قدس رض��وي، حركت هاي اعتراضي به 
رژيم پهلوي نه تنها در ايران بلكه در كش��ورهاي 
ديگري مانند فرانس��ه هم شدت بيشتري به خود 
گرفت تا جايي كه دامنه اعتراض ها و افشاگري ها 
به مجله نيوزويك چاپ امريكا هم رس��يد. بعد از 
آنكه سراس��ر كش��ور به دعوت امام خميني )ره( 
تعطيل و عزاي عمومي اعلام شد و تمامي اداره هاي 
دولتي اعتصاب سراس��ري خ��ود را در اعتراض به 
رژيم پهلوي، آغاز كردند، در شش��م آذر سال ۵7، 
ش��هرهاي تهران، س��نندج، همدان، تبريز، بابل، 
دزفول، ايلام، يزد، گرمس��ار، گ��رگان، اصفهان، 
زنجان و فيروزآباد شاهد تظاهرات گسترده مردم 
عليه رژيم شاه بود. اما اعتراض مردم تا جايي ادامه 
داشت كه عده اي از دانشجويان ايراني مقيم فرانسه 
غلامرضا پهلوي را در پاريس مورد ضرب و ش��تم 
قرار دادند. از طرف ديگر كاركنان اداره برق تهران 
هم در اعتراض به حكومت نظامي مبادرت به قطع 
جريان برق در ساعت ۳۰: ۲۰ تا ۲۲ كردند تا مردم 
اخبار دولت��ي را گوش ندهند. از طرف ديگر مجله 
نيوزويك چاپ امريكا امروز به نقل از رييس اداره 
مطبوعات دربار ش��اه كه در لندن به س��ر مي برد، 
فهرس��تي از روزنامه نگاران غرب��ي را كه در ازاي 

دريافت پول و طلا از حكومت شاه، مقالاتي به نفع 
رژيم پهلوي مي نوشتند، انتشار داد. در اين تاريخ 
امام خميني )ره( هم در پي نا آرامي ها و اعتراضات 
مصاحيه اي جنجالي با خبرن��گار تلويزيون تايمز 
انگلستان داشت كه در نطق خود در اين مصاحبه 

خطاب به م��ردم ايران اعلام ك��رد: »من از مردم 
مي خواهم به غرب و غرب��زدگان كه باعث نابودي 
فرهنگشان ش��ده اند، پش��ت پا بزنند و خود را از 
وابستگي نظامي، سياسي، اقتصادي و اجتماعي و 

فرهنگي به هر شكلي كه شده، برهانند.«

كیوسك

چالش ترزا مي  براي جلب 
حمايت داخلي از برگزيت

  تايمز:
درگ��زارش  تايم��ز 
روز گ�ذش���ته خ��ود 
ب��ه موض��وع برگزيت 
پرداخت و صحبت هاي 
ترزا مي را پوشش داد. 
اين روزنامه در گزارش 
خود نوشته است: ترزا 
مي ديروز در بروكسل 

پس از جلسه با همه ۲7 كشور اتحاديه اروپا 
با خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا موافقت كرد.
 او در ح��ال حاضر در نب��ردي براي حمايت 
نمايندگان مجلس در ي��ك راي گيري قرار 
دارد. م��ي، مي توان��د امروز ب��راي مبارزه با 
تروريس��م و نخس��ت وزيري اش، با اعتراض 
نمايندگان مجلس به انج��ام وظيفه خود و 
حمايت از او يا چهره »بازگش��ت به اتحاديه 
اروپا« كه طي دوهفته آينده انجام مي شود 

به مبارزه بپردازد.
نخس��ت وزير انگليس در يك اس��تراتژي با 
ريس��ك بالا براي تبديل جريان مخالفان در 
وست مينستر، نخس��ت وزيري را به تور در 
سراسر كش��ور هدايت مي كند تا طرح خود 
را به طور مس��تقيم به راي دهن��دگان ارايه 
دهد. مسووليت ش��خصي براي برنده شدن 
در انتخابات، ب��ه رأي دهندگان او هش��دار 
مي دهد تا اختلافات خود را كنار بگذارد و به 
ائتلاف هايي كه از برگزيت خسته شده اند و 
مي خواهند »حركت كنند« گوش دهند. با 
اين حال معامله پش��ت اين قرارداد، بيش از 
۱۸ م��اه مذاكره را در پي داش��ته و ديروز در 

بروكسل امضا شده است. 

  وال استريت ژورنال:
روزنامه وال اس��تريت 
ژورن��ال در گ��زارش 
خود به ادامه تنش ها 
مكزي��ك  م��رز  در 
پرداخت��ه و نوش��ته 
اس��ت تنش ها ميان 
س��اكنان يك ش��هر 
م��رزي مكزي��ك ب��ا 

هزاران مهاج��ران از كش��ورهاي امريكاي 
مركزي تشديد شده است.

 به گزارش اي��ن روزنامه همزم��ان با ادامه 
اعتراض س��اكنان ش��هر تيخوانا به حضور 
هزاران مهاجر از منطق��ه امريكاي مركزي 
اوضاع اين شهر مرزي مكزيك متشنج شده 
اس��ت. اين مهاجران براي ورود به كش��ور 
ايالات متحده امريكا به دنبال عبور از ش��هر 
مرزي تيخوانا ه��م مرز با ايال��ت كاليفرنيا 

بوده اند.
يك گروه از مخالفان حض��ور اين مهاجران 
مقاب��ل محل اقام��ت آنها در ش��هر تيخوانا 
تجمع كرده و اين در حالي بود كه نيروهاي 
ضد ش��ورش مكزيك ني��ز در محل حضور 
داش��تند. اين مخالفان در حالي كه س��رود 
مكزيك را مي خواندند از مهاجران خواستند 

به خانه هاي شان بازگردند.
اي��ن افراد اع��لام كردن��د كه انه��ا مخالف 
مهاجران قانوني نيستند اما به شدت نسبت 
به آنچه »تجاوز غيرقانوني« توصيف كردند، 

ابراز نارضايتي كردند.
اين تجمع كنن��دگان اعلام كردند كه دولت 
مكزيك بايد از سياس��ت هاي دونالد ترامپ 
در امور مهاجرت تبعيت كند و سياست هاي 

مركزي سختگيرانه تري را اجرايي كند.

ميزان اعتماد به اخبار در كشورهاي مختلف

گروهگوناگون|
 با گس��ترش فض��اي مج��ازي و امكان 
دسترسي براي اكثر افراد، اخبار جعلي نيز 
افزايش پيدا كرده است. اين اخبار گاهي 
داستان پردازي هايي است كه صحت ندارد و مي تواند 
منجر به جريان سازي اش��تباه در امور كشور شود. در 
بعضي موارد اين اخبار جعلي از فضاي مجازي و آنلاين 
فراتر رفته و به س��تون اخبار روزنامه ها و ساير رسانه ها 
نيز مي رسد. برخي رسانه ها براي جذب مخاطب بيشتر 
دست به انتشار اخبار اغراق آميز و جعلي مي زنند. اين 
امر در نهايت منج��ر به عدم اعتماد مخاطبان به اخبار 
منتشره مي ش��ود. بر اين اساس، رسانه ها نقش بسيار 
مهمي در جلب اعتماد مخاطبان به اخبار دارند و بايد از 

انتشار اخبار اغراق آميز و جعلي دوري كنند. 
مووسسه رويترز در آخرين گزارشي كه منتشر كرده، 
نش��ان مي دهد مردم كدام كشورها بيش از ديگران به 

اخبار رسانه هاي كشورشان اعتماد دارند. 
در اين گزارش در كش��ورهاي مختلف، سطح اعتماد 
به اخبار در كشورهاي مختلف، متفاوت است. آن طور 
كه در اين مطالعه مشخص ش��ده است، فنلاندي ها، 
بيشترين اعتماد را به اخبار رسانه هاي خود دارند. اين 
كشور در س��ال هاي مختلف از نظر آزادي مطبوعات و 
رسانه در ليست بهترين كشورهاي جهان قرار گرفته 
است. در اين كشور، نزديك به ۶۲ درصد از مردم به اخبار 

منتشر شده از رسانه ها اعتماد دارند. 
بعد از فنلاند، برزيلي ها بيش از كشورهاي ديگر به اخبار 
رسانه هاي كشورش��ان اعتماد دارند. برخي گزارش ها 
نش��ان مي دهد صنعت رس��انه و مطبوعات در برزيل، 
در سال هاي اخير روند مثبتي داشته و تيراژ روزنامه ها 
رشد قابل قبولي داشته است. در اين كشور نزديك به ۶۰ 
درصد از مردم، اخبار رسانه ها را قابل اعتماد مي دانند. 

در كانادا، تقريبا نيمي از مردم به آنچه از رسانه ها منتشر 
مي شود، اعتماد دارند. رس��انه هاي ملي و غيرتجاري 
در اين كش��ور س��ابقه اي طولاني دارند ك��ه در بيان 
نقطه نظرات و افكار مختلف از آزادي زيادي برخوردارند. 
در اين كش��ور، نهاد ناظ��ر بر فعاليت رس��انه ها، تمام 
ش��بكه هاي راديويي و تلويزيوني موجود را ملزم كرده 

كه بين ۳۰ تا ۳۵ درصد از برنامه هاي شان محصولات 
كانادايي باش��د. اعتماد ۴۹ درصدي م��ردم كانادا به 
خبرهاي منتشرشده، اين كشور را در رتبه سوم اعتماد 

به اخبار رسانه ها قرار داده است. 
هلند، از ديگر كشورهايي است كه بيش از نيمي از مردم 
به اخبار رسانه ها اعتماد دارند. رسانه هاي مكتوب در اين 
كشور ريشه اي كهن دارد. در ابتدا رسانه ها در اين كشور 
بر اساس ساختار فكري، مذهبي و قومي شكل گرفته 
بود. اين سيس��تم تا دهه ۱۹7۰ دوام يافت و بعد از آن 
خبرگزاري هاي جديدي شروع به فعاليت كردند كه به 
گروه اجتماعي و مذهبي خاصي تعلق نداشتند. در حال 
حاضر، طبق گزارش به دست آمده نزديك به ۵۱ درصد 
از مردم هلند، به اخبار منتشر شده در رسانه هاي اين 
كشور اعتماد دارند.  آلمان، از جمله كشورهايي است كه 
بالاترين حجم و تنوع رسانه اي را در جهان دارد. در اين 
كشور علاوه بر رسانه هاي نوشتاري، صوتي و تصويري، 
رسانه هاي ديجيتال و فضاي مجازي نيز فعاليت زيادي 
دارد. در مي��ان اين همه تنوع رس��انه در اين كش��ور، 
نزديك به ۵۰ درصد از آلماني ها به اخبار منتشرشده از 

رسانه هاي كشورشان اعتماد دارند. 
طبق آخرين گزارش هاي به دست آمده، ايالات متحده 

امريكا، به مركز توفان اخبار جعلي تبديل شده است. در 
اين كشور تنها ۳۸ درصد از شهروندان به اخبار رسانه ها 
اعتماد دارند. هرچند كه امريكا جزو كشورهايي است 
كه از آزادي مطبوعات برخوردار است اما انتشار خبرهاي 
جعلي در رسانه ها، مردم اين كشور را به اخبار بي اعتماد 

كرده است. 
اعتماد به اخبار رس��انه ها، در كره جنوبي و يونان از نيز 
امريكا كمتر است. در اين كشورها، تقريبا يك چهارم از 
مردم اخبار رس��انه ها را قبول مي كنند. در كره جنوبي 
تقريبا تنها ۲۳ درصد از ش��هروندان، به اخبار منتشر 
شده از رسانه ها اعتماد دارند. اين اعتماد در يونان كمتر 
شده و به ۲۳ درصد مي رسد. طبق اين گزارش، امريكا، 
كره جنوبي و يونان، بيشترين حجم اخبار جعلي را دارند 
كه اين موضوع منجر به بي اعتمادي تعداد زيادي از مردم 

به رسانه ها شده است. 
پويايي رس��انه ها امري حياتي اس��ت كه امنيت ملي، 
س��لامت سياس��ي، اجتماعي و اخلاقي هر كشوري 
را تامين مي كند. زماني كه اخبار س��اختگي و جعلي 
به رس��انه ها در هر كش��وري نفوذ پيدا كند، علاوه بر 
بي اعتمادي مردم، گاهي ضربه هاي جبران ناپذيري به 

بدنه و ساختار آن كشور وارد مي كند. 

بازار داغ خبرهاي جعلي در يونان 

آمارنامه
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